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Έντονο προβληματισμό για τη βιωσιμότητα
του ΓεΣΥ εκφράζει το κλιμάκιο της Τρόικας
που βρισκόταν στην Κύπρο από τις 18
έως τις 22 Μαρτίου για τον έκτο μετα-
μνημονιακό έλεγχο. Πληροφορίες της
«Κ» αναφέρουν ότι τους θεσμούς απα-
σχολούν οι παραχωρήσεις προς συγκε-
κριμένες ομάδες ως μέρος της διαδικασίας

για συμμετοχή τους στο σύστημα. Εκτιμά
πως θα υπάρξουν δημοσιονομικές επι-
πτώσεις λόγω της μεταρρύθμισης στον
τομέα της υγείας. Ανησυχία εκφράζεται
και από την αυξητική τάση του κρατικού
μισθολογίου, τις επιπρόσθετες δαπάνες
και τη μειωμένη αποταμίευση των νοι-
κοκυριών. Οικονομική, σελ. 3

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΑΡΧΑΙΟΛΟΓΙΑ

Τα αρχαία θέατρα της Κύπρου φορείς ανάπτυξης
Με αφορμή την Παγκόσμια Ημέρα Θεάτρου στις 27 Μαρτίου ο ΘΟΚ διοργα-
νώνει εκδήλωση με ομιλητές την ηθοποιό και αρχαιολόγο Ανθή Αντωνιάδου,
συγγραφέα του βιβλίου «Τα αρχαία θέατρα της Κύπρου» και τον πρόεδρο του
Σωματείου «Διάζωμα» Σταύρο – Ιωάννη Μπένο. Ζωή, σελ. 1

ΘΕΑΤΡΟ

Ο Ριχάρδος Γ΄ στην Κεντρική Σκηνή του ΘΟΚ
Ένα από τα ιστορικά δράματα του Σαίξπηρ ανεβαίνει στον ΘΟΚ σε σκηνοθε-
σία Πάρι Ερωτοκρίτου. Μιλήσαμε με τον σκηνοθέτη για την προσέγγισή του
και το στίγμα που θέλησε να δώσει. Στον κεντρικό ρόλο ο Προκόπης Αγαθο-
κλέους. Ίσως και σήμερα να ζούμε στον μεσαίωνα, λέει ο Πάρις. Ζωή, σελ. 3

ΠΡΟΣΩΠΟ

Η Μ. Κουγιάλη παίζει Μπρεχτ και μιλάει στην «Κ»
Το σημαντικό έργο του Μπ. Μπρεχτ «Ο καλός άνθρωπος του Σετσουάν» ανε-
βάζει η κεντρική Σκηνή της ΕΘΑΛ σε σκηνοθεσία Άδωνι Φλωρίδη και συζητά-
με με τη Μυρτώ Κουγιάλη που υποδύεται τη Σεν Τε, την κεντρική ηρωίδα του
έργου. «Το έργο αυτό δεν σε αφήνει να μην αισθάνεσαι». Ζωή, σελ. 4

ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ

Δεν θα γεμίσουν
φέτος τα ξενοδοχεία
Μειωμένες κατά 25% αναμένεται ότι
θα είναι φέτος οι πληρότητες των ξε-
νοδοχείων εκτιμά ο πρόεδρος του
Συνδέσμου Διευθυντών Ξενοδοχείων
Χρίστος Αγγελίδης, καθώς έχουν αυ-
ξηθεί αισθητά οι κλίνες. Σημειώνει
επίσης ότι οι τουριστικές αφίξεις θα
είναι μειωμένες 5-8%. Χάθηκαν αφί-
ξεις από το κλείσιμο της Cobalt και
της Germania. Οικονομική, σελ. 4

ΝΙΚΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗΣ

Προσεγγιζόμαστε ως
παροχέας ασφάλειας 

Η πρώτη συνέντευξη
του ΥΠΕΞ Νίκου Χριστο-
δουλίδη μετά την τριμε-
ρή στο Ισραήλ και με την
ad hoc συμμετοχή των

ΗΠΑ, χαρτογραφεί τα δεδομένα,
όπως σχηματοποιούνται από τούδε
και στο εξής. « Όραμα και προσδοκία
μας για την Ανατολική Μεσόγειο είναι
όλες αυτές οι πολυεπίπεδες συνερ-
γασίες να μετεξελιχθούν σε έναν πε-
ριφερειακό οργανισμό ασφάλειας
και συνεργασίας των κρατών της πε-
ριοχής», τονίζει μεταξύ άλλων, ενώ
για το Κυπριακό λέει πως «δεν θέ-
λουμε διαπραγματεύσεις χάριν δια-
πραγματεύσεων». Σελ. 4

Brexit: Σενάρια για 
την «ώρα μηδέν»
Μέι και οι αμφιβολίες των «27»

Αν η Βρετανίδα πρωθυπουργός υιοθετήσει
την εκδοχή του «ήπιου» Brexit, θα χάσει
το κόμμα της, ενώ αν δεν την υιοθετήσει,
κινδυνεύει να φέρει τη χώρα στο χείλος
μιας άτακτης εξόδου προκειμένου να
διαφυλάξει την ενότητα του Συντηρητικού
Κόμματος. Σελ. 21

Ο μηδενισμός τελών
αύξησε τους ρύπους
Εκτός περιβαλλοντικών στόχων

Ο μηδενισμός του τέλους κυκλοφορίας δεν
φαίνεται να καλύπτει τους περιβαλλοντι-
κούς στόχους για μείωση των ρύπων. Η
Επίτροπος Περιβάλλοντος τόνισε την ανάγ-
κη εφαρμογής σχεδίου απόσυρσης παλαιών
αυτοκινήτων και παροχή κινήτρων για
ηλεκτροκίνηση. Οικονομική, σελ. 5

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Ψυχραιμία
Η ευρύτερη περιοχή μας είναι από τις
πλέον ταραχώδεις του κόσμου και είναι
φυσικό να διαδραματίζονται πολλά και
να λέγονται περισσότερα. Ιδιαίτερα σε
περιπτώσεις, προεκλογικές όπως τώρα
σε Ισραήλ και Τουρκία, όπου υψώνονται
οι τόνοι εναντίον «των εχθρών της πα-
τρίδος», αφού κερδίζονται επικοινω-
νιακοί πόντοι. Σε αυτό το πλαίσιο κρί-
νουμε ότι εντάσσονται και οι δηλώσεις
του Τούρκου ΥΠΑΜ Χουλουσί Ακάρ
ότι στην Τουρκία ανήκουν το Αιγαίο,
η ανατολική Μεσόγειος και η Κύπρος.
Θεωρούμε ότι δεν υπάρχουν ιδιαίτεροι
λόγοι ανησυχίας και συμμεριζόμαστε
τη δήλωση του Έλληνα ΥΠΑΜ Ευάγ-
γελου Αποστολάκη, ο οποίος είπε ότι
τα λεχθέντα υπό του ομολόγου του ει-
πώθηκαν χάριν εντυπωσιασμού. Δια-
κήρυξε σεβασμό στο Διεθνές Δίκαιο
και τις συνθήκες και πως όταν αυτά
αμφισβητούνται θα πρέπει να προβλη-
ματιστούμε. Ψυχραιμία, λοιπόν.

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ 

Δεν πρόκειται να 
χάσουμε την έδρα 
στις ευρωεκλογές 

«Τα εύκολα είναι για
τους πολλούς, τα δύ-
σκολα για τους λίγους»,
λέει σε συνέντευξή του
στην «Κ» ο πρόεδρος

της ΕΔΕΚ Μαρίνος Σιζόπουλος, κλη-
θείς να απαντήσει αν είναι δύσκολο
εγχείρημα η κατάληψη της έδρας,
δεδομένης και της μοναχικής πορεί-
ας του κόμματος στις εκλογές. Ο
ίδιος θεωρεί ως κύριο στόχο την ανά-
ληψη της έδρας και την αύξηση των
ποσοστών του κόμματος από τις βου-
λευτικές εκλογές του 2016, θεωρών-
τας ως μη πραγματικό σενάριο να χα-
θεί η έδρα στο Ευρωκοινοβούλιο. Μι-
λάει και για το ΓεΣΥ, αφήνοντας ανοι-
κτό αν θα εγγραφεί ο ίδιος στο Σύ-
στημα. Σελ. 8

Στον απόηχο της 6ης Τριμερούς Συνόδου
του Ισραήλ, η παρουσία του υπουργού Εξω-
τερικών των ΗΠΑ στην Ιερουσαλήμ, ανα-
κατεύει την τράπουλα των περιφερειακών
συνεργασιών. Πέρα από τα μηνύματα που
εστάλησαν μέσω της κοινής δήλωσης, στο
Ισραήλ αναδείχθηκε πως το κεφαλαιώδες

ζήτημα των ενεργειακών υποδομών παρα-
μένει ανοιχτό και πως οι τρεις χώρες ανα-
ζητούν την επιλογή για τη μεταφορά των
κοιτασμάτων της περιοχής στις αγορές.
Ένα ζήτημα που έχει να κάνει με τον αγωγό
EastMed, αλλά και άλλες επιλογές που απο-
καλύφθηκε ότι βρίσκονται στο τραπέζι.

Μία από αυτές, με έντονο ενδιαφέρον από
κυπριακής πλευράς, είναι το χερσαίο τερ-
ματικό υγροποίησης Φ.Α. (LNG). Τα όσα
φαίνεται να έλαβαν χώρα στο Ισραήλ επα-
ναφέρουν στο προσκήνιο την προοπτική
των χερσαίων υποδομών, υγροποίησης
Φ.Α. που διαχρονικά αποτελεί για τη Λευ-

κωσία στρατηγική επιλογή. Διπλωματικές
πηγές υποστηρίζουν πως η Σύνοδος του
Ισραήλ ενισχύει τις φιλόδοξες προοπτικές
μετατροπής της Κύπρου σε ενεργειακό
κέντρο από το οποίο θα διοχετεύεται στις
αγορές ένα μέρος των κοιτασμάτων της
περιοχής. Σελ. 5 

Ο Ζαΐντ Μουσταφά, του οποίου ο πατέρας και ο αδελφός έχασαν τη ζωή τους στο τέμενος Αλ Νουρ του Christechurch συμμετέχει σε ομαδική
προσευχή μουσουλμάνων στο πάρκο Hagley, απέναντι από το τζαμί. Η πρωθυπουργός της Νέας Ζηλανδίας ανακοίνωσε την Παρασκευή 21
Μαρτίου ότι η χώρα απαγορεύει κάθε τυπο ημιαυτόματου όπλου που χρησιμοποιήθηκε στις επιθέσεις στην πόλη του Christchurch. Η επίθεση
του Αυστραλού φανατικού άφησε νεκρούς πενήντα μουσουλμάνους προσκυνητές. Σελ. 19, 20  

Η Νέα Ζηλανδία θρηνεί και αφοπλίζεται

ΓΝΩΜΕΣ

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ Σελ. 2
Από τη Γρανάδα στην Κερύνεια

ΜΙΧAΛΗΣ ΤΣΙΚΑΛΑΣ Σελ. 12
Από εγωισμό καλά πάμε,
αλλά με μέτρο…

ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ Σελ. 13
Δύσκολη παρτίδα σκάκι
στη Μεσόγειο

ΚΩΣΤΑΣ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗΣ Σελ. 13
Η φύση της απειλής

Το ΓεΣΥ προβληματίζει την Τρόικα
Ανησυχία για τη βιωσιμότητά του λόγω των παραχωρήσεων

Σε πλήρεις προεκλογικούς ρυθμούς κινείται
η Πειραιώς, καθώς ο Κυριάκος Μητσοτάκης
συνεχίζει το εντατικό πρόγραμμα περιο-
δειών ανά την Ελλάδα, ενώ σε εξέλιξη βρί-
σκεται και το ξεδίπλωμα του κυβερνητικού
προγράμματος της Ν.Δ., με επόμενο σταθμό
την Τρίτη, οπότε και παρουσιάζεται το
πρόγραμμα του κόμματος για τις υποδομές.

Μπορεί ο πρωθυπουργός να επιμένει ότι
δεν θα στηθούν εθνικές κάλπες στις 26
Μαΐου, ωστόσο η Ν.Δ. βρίσκεται σε εκλο-
γική εγρήγορση ούτως ή άλλως για τις ευ-
ρωεκλογές και τις αυτοδιοικητικέςεκλογές,
ενώ ο πρόεδρος του κόμματος έχει ήδη
αναγάγει τις πρώτες σε δημοψήφισμα
εθνικής κάλπης. Σελ. 16 

Ανεβάζει στροφές η ΝΔ για Μάιο
Σε εξέλιξη και  το ξεδίπλωμα του κυβερνητικού προγράμματος

Σε αγώνα δρόμου για τερματικό 
Συνεπεία της Συνόδου του Ισραήλ ενισχύονται οι προοπτικές μετατροπής της Κύπρου σε ενεργειακό κέντρο 

Πολιτική γόρδιου δεσμού από Τουρκία
Μπερδεμένα τα μηνύματα που έδωσε ο
ΥΠΕΞ της Τουρκίας Τσαβούσογλου στον
ομόλογό του της Ελλάδας Γιώργο Κατρούγ-
καλο για το Κυπριακό. Σελ. 3

Από την Πύλα στην Αττάλεια 
Στη βάση της αρχής της πολιτικής ισότητας
θα έπρεπε να προγραμματιστεί και δεύτε-
ρο ματς στα Κατεχόμενα κατά τον Μουστα-
φά Ακιντζί. Σελ. 7  

ΣΥΝΕΡΓΑΤΙΣΜΟΣ

Το πόρισμα που 
άνοιξε ασκό σε  
θεσμική κρίση
Η κίνηση του προέδρου και του υπ. Οικονο-
μικών να αμφισβητήσουν τα συμπεράσματα
του πορίσματος θεωρείται πως άνοιξε ζήτημα
θεσμικής κρίσης. Γενικός εισαγγελέας και Γε-
νικός ελεγκτής βρίσκονται στο απέναντι στρα-
τόπεδο, με τον κ. Κληρίδη να δέχεται ευσχήμως
πυρά για την επιλογή των προσώπων. Ο
γενικός ελεγκτής αξιοποιεί επικοινωνιακά το
γεγονός ότι η δική του έκθεση έχει πολλά
κοινά στοιχεία με της επιτροπής. Σελ. 9 
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΟΙ ΤΥΧΕΣ ΤΟΥ ΡΑΪΧ: «[...] Παραμείνατε έξωθεν
των συνόρων της χώρας εις εποχήν καθ’ ην υπήρχε
μία Γερμανία ήτις είχε παραδοθή εις την συμφοράν
και την ατίμωσιν. Ηδη όμως επανέρχεσθε εις τους
κόλπους μιας νέας ισχυράς Γερμανίας, ήτις πα-
ραμένει ακλονήτως ισχυρά επί των δικαίων της,

ήτις δεν έχει ανάγ-
κην βοηθείας, ήτις
δεν εμπιστεύεται
την τύχην της εις
ξένους αλλ’ η
οποία είναι έτοιμη
και αποφασισμένη
να παραμείνη κυ-

ρία των τυχών της και να δώση εις αυτάς την
μορφήν εκείνην την οποίαν θέλει έστω και αν ο
λοιπός κόσμος δυσαρεστήται δι’ αυτό. [...] Οπως
εσείς υπεφέρατε εκ της γερμανικής αδυναμίας και
αποσυνθέσεως ούτω υπέφερον και οι άλλοι Γερ-
μανοί. Εκ των δεινοπαθημάτων όμως τούτων επή-
γασε δι’ όλους ημάς μια κοινότης πνεύματος. Ας
έχωμεν την θέλησιν και την απόφασιν όπως ουδεμία
δύναμις εν τω κόσμω δυνηθή ποτέ να θραύση ή
να κάμψη την ισχύν μας. Είκοσι ετών δεινοπα-
θήματα θα αποτελέσουν δίδαγμα δι’ ημάς» [ο
Χίτλερ στο Μέμελ – στη φωτ. Φτάνει στην πόλη].

ΤΗΛΕΦΩΝΙΚΟ ΔΙΚΤΥΟ: Το υπουργείον της
Συγκοινωνίας ανακοινοί ότι αι εργασίαι κατα-
σκευής του τηλεφωνικού δικτύου Αγρινίου θ’ αρ-
χίσουν περί τας αρχάς του μηνός Ιουλίου, οπότε
αποπερατούται το κτίριον εγκαταστάσεως του
τηλεφ. κέντρου.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
24.III.1939

Με το λεωφορείο της
γραμμής πήγε από τη Μά-
λαγα του Πικάσο στη γει-
τονική Γρανάδα του Λόρ-
κα. Το ’χε τάμα. Στον δρό-
μο σιγοτραγουδούσε,

«γιατί τον σκότωσαν, γιατί τον γελαστό
τον ποιητή»… Στον σταθμό τον περί-
μενε η Κάρμεν, μια καλοβαλμένη 45άρα
κοκκινομάλλα. Πήραν καφέ και με το
Seat της κοπέλας κίνησαν για το Βιθνάρ.
«Εδώ ή κάπου εδώ οι φασίστες εκτέ-
λεσαν τον Λόρκα», του είπε δείχνοντας
λίγα μέτρα πιο πέρα. Απόρησε, διότι
τα λουλούδια που «τοπιογραφούσαν»
τον τάφο ήταν πλαστικά. Του εξήγησε
πως γι’ αυτό φρόντιζαν οι gitanoi (τσιγ-
γάνοι) που τόσο τους είχε τραγουδήσει
ο ποιητής. Αυγή της 16ης Αυγούστου.
Έκλεισα τα μάτια και είδα δώδεκα
ντουφέκια των φασιστών του Φράνκο
να εκτελούν την ποίηση της χώρας.
Από τότε στην Ισπανία αναζητούν τον
τάφο του Λόρκα.

Επιστρέφοντας στη Γρανάδα η Κάρ-
μεν τον πήγε σ’ ένα παλιό σπίτι στο
κέντρο της πόλης. Εκεί στον τοίχο της
μεγάλης κάμαρας κρεμόταν ένας τερά-
στιος χάρτης της χώρας κατάστικτος
από 114.000 σημαδάκια, όσοι και οι
εκτελεσθέντες από τον Φράνκο. «Σκο-
τωνόμαστε με τους ακροδεξιούς και τις
κυβερνήσεις, που αν και πέρασαν 80
χρόνια, βάζουν εμπόδια στη δικαίωση
των ανθρώπων μας», του είπε η Κάρμεν.
Το βράδυ πριν φύγει για τη Μάλαγα
του έδωσε ένα φιλί κι ένα χαρτάκι με
τον αριθμό ενός τηλεφώνου. Τον επό-
μενο Αύγουστο, σ’ ένα καφέ της Plaza
de Mayo, στο Μπουένος Άιρες, συνάν-
τησε τη Μαρία το γένος Αθανασίου
γόνο μεγάλης οικογένειας Ελλήνων με
αγνοούμενους των δικτατοριών Βιντέλα
στην Αργεντινή και Πινοσέτ στη Χιλή.
Είχε τάξει τη ζωή της στη διακρίβωση
της τύχης, όσο το δυνατό περισσότερων
από τις 30.000 των αγνοουμένων εκεί:
«Το μεγάλο μας εμπόδιο είναι το πολιτικό
κατεστημένο. Οι περισσότεροι αξιω-
ματούχοι των δικτατοριών είναι ακόμα
στα πράγματα», του είπε. Όταν τη ρώ-
τησε για τους δικούς της αγνοούμενους,
τα δάκρυα της την κατέκλυσαν, του
φάνηκε, όλη την απλωσιά, εκεί που οι
«διάσημες» πια «Μανάδες της Πλατείας

του Μάη», για 30 τόσα χρόνια διαδη-
λώνουν κάθε εβδομάδα, για τα χαμένα
παιδιά τους. Ήταν, είπαμε, 14 Αυγού-
στου, όταν βρέθηκε στην καρότσα του
επιταγμένου από την Ε.Φ. φορτηγού,
με άλλους στρατιώτες του 395 ΤΠ. Το
βαρύ όχημα βγήκε από τα χωράφια
στον δρόμο της Τύμπου. Απέναντι στο
ύψωμα φάνηκε το τουρκικό τανκ. Κρο-
τάλισαν τα πολυβόλα, ξερνώντας θά-
νατο. Κάποιοι πηδάνε από την καρότσα
και τρέχουν. Εύκολος στόχος. Εκείνος
βρέθηκε κάτω από το φορτηγό και όταν
το τανκ προχώρησε τον αντάριασε μια
φωνή απόκοσμη. Στην καρότσα, ανά-
μεσα στους νεκρούς ένας βαριά τραυ-
ματίας, με πόδια κομμένα από τα γόνατα
και τα εντόσθια έξω. «Νερό, λίγο νερό»
του είπε. Ανέβηκε στην κάσα. Πήρε
ένα παγούρι και του το έβαλε στα χείλη.
Το ρουφούσε σαν να ήταν ζωή… «Μη
μ’ αφήσεις, έχω δύο παιδάκια, σε πα-
ρακαλώ». Μια ζάλη τον σήκωσε ψηλά.
Του φάνηκε πως πετούσε. Λίγο πιο
κάτω, στο Παλαίκυθρο, είδε τρεις Τ/κ
να ξεκληρίζουν δύο οικογένειες, σκο-
τώνοντας 17 γυναικόπαιδα.

Πέντε λεπτά δρόμο, στη Βόνη, είδε
να εκτελούνται εν ψυχρώ οκτώ Ε/κ αιχ-
μάλωτοι, όπως και 78 Τ/κ σε Παλώδια
και Παρεκκλησιά, καθώς και 80 Ε/κ στο
Ορνίθι. Μισή ώρα δρόμο από κει στη
Μαράθα και την Αλόα, είδε Ε/κ παρα-
στρατιωτικούς να βιάζουν και να δο-
λοφονούν 126 γυναικόπαιδα. Κοντο-
στάθηκε στον βοτανικό κήπο της Κε-
ρύνειας κι είδε τρεις σειρές Ε/κ αιχμα-
λώτων να εκτελούνται από ομάδα Τ/κ
από το Τέμπλος. Τα μάτια του ένας
ωκεανός αίμα κι η ψυχή του τάφοι σκαμ-
μένοι παντού. Ανάμεσά τους άλλη μια
γυναικεία φιγούρα. Αυτή της δημοσιο-
γράφου Σεβγκιούλ Ουλουντάγ, με μια
χούφτα ιστορίες θυμάτων του φασισμού
και του εθνικισμού, που σαν πετραδάκια
οδηγούν σε τάφους αγνοουμένων. Τα
δακρυσμένα μάτια των συγγενών από
τη Γρανάδα μέχρι το Μπουένος Άιρες
και την Κερύνεια, ένα νόμπελ ανθρωπιάς
για όλες τις Κάρμεν και τις Μαρίες στο
πρόσωπο της δικής μας, της Σεβγκιούλ
κι ό,τι θέλουν ας αποφασίσουν στη
Στοκχόλμη!  

Από τη Γρανάδα
στην Κερύνεια

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στον χαρακτήρα. Ναι, δέσποτα, ο καρ-
κίνος δεν ταίριαζε με τον χαρακτήρα

σου. Γι’ αυτό έφυγε. Ούτε με κανενός αν-
θρώπου τον χαρακτήρα ταιριάζει. Γι’ αυτό
με αυτά που λες φεύγουν οι άνθρωποι
από τις εκκλησίες. Γιατί η διεύθυνση είναι
αταίριαστη με το πνεύμα. Αν με εννοείς,
αλλά και να μην, το ίδιο μου κάνει. 

2 Στις ασφάλειες. Εγκρίθηκε μεν ο προ-
ϋπολογισμός του ΡΙΚ, αλλά μέχρι να

εγκριθεί, πληρώσανε ρεφενέ οι διευθυν-
τές τις ασφάλειες του ιδρύματος για να
μην ακινητοποιηθούν. Για να τα λέμε, όταν
η ανάγκη γίνεται φιλότιμο. Όχι μόνο τα
στραβά. 

3 Στους άριστους. Εν τω μεταξύ δεν κα-
τάλαβα γιατί φαγώθηκε ο Healthy να

βρει εκτός Κύπρου κεντρικό τραπεζίτη;
Τέλεψαν οι άριστοι δα μέσα; Ψάξε στον
πάγκο κόουτς, όλο και κάποιο Χαμπουλλά
που να πιάνει πουλιά στον αέρα θα βρεις.
Κι εκεί στην Αγία Παρασκευή πετάξανε
πολλά πετούμενα. 

4 Στον Ντρογκμπά. Αληθεύει ότι υψηλά
ιστάμενος της κυπριακής διπλωματίας,

αφού αντάλλαξε πασούλες με τον
Ντρογκμπά μετά ρώτησε τον περίγυρο «μα
ποιος είναι ο κύριος»; Για να ξέρουμε δηλα-

δή και ποιους φέρνουμε στα φιλικά μας… 

5 Στα αγγλικά. Δεν θα πω κάτι νέο, αλλά
ρώτησε Αμερικανός συνάδελφος συ-

νάδελφο στην τριμερή σε ποια γλώσσα μι-
λάει ο Αλέξης όταν μιλούσε αγγλικά. «Στη
μεταμνημονιακή» του απάντησε ο άλλος.

Ε ρε ταχύρυθμα που μας χρειάζονται.

6 Στη δήλωση. «Γιατί προσγειώθηκαν
χιλιάδες πεταλούδες στις ρωμαϊκή δι-

οίκηση της Ν. Κύπρου; Με ποιους όρους
και σε ποιον αναφέρονται; Πού είναι η
ισότιμη συμμετοχή στο πλαίσιο της Διζωνι-

κής, Δικοινοτικής Ομοπεταλουδίας;». Αυ-
τά τα ερωτήματα περίμενα να θέσει ο
Ακιντζί. Δεν το έκανε.  

7 Στον talking Ben. Ξέρω γιατί ο Κα-
τρούγκαλος είπε για δικαιώματα της

Τουρκίας στην Αν. Μεσόγειο. Γιατί αυτός
δεν είναι υπουργός, είναι ίδιος ο Talking
Ben και επαναλαμβάνει όσα του λες. 

8 Στη φωτογραφία. Πώς τα κατάφερε
πάντως ο Healthy να συναντηθεί με

Πομπέο και να μη βγάλει μια φωτό, δεν το
κατάλαβα. Να βρεθείς με ό,τι κοντινότερο
σε αμερικάνικο celebrity και να μην έχεις
μια φωτό να τη δείχνεις καλοκαίρι στα εγ-
γόνια στο Τρόοδος; Μόνο για τα φράγματα
είμαστε… 

9 Στους Ουλά. Υπάρχει μια ευγενική
φυλή, των Ουλά, που ο αρχηγός της

τρώει αμπελοπούλια και φωνάζει «Χαμπ»
«Χαμπ» «Χαμπ» και αφού χορτάσει βγάζει
κραυγές στα κοινωνικά δίκτυα. Αν συνα-
παντήσει κανείς κανέναν της φυλής, να
του δώσει ένα φουλάκι στο μαγουλάκι και
να του πει είναι από τον Φούλη.

10 Στον άριστο. Ο Healthy για τον εαυ-
τό του. Του το χαρίζω. Τετάρτη τρι-

μερής στο Ισραήλ, Πέμπτη πρωί Βρυξέλ-
λες, μετά καπάκι δύο μέρες στη Νέα Υόρ-
κη και πίσω στην εκκλησία για την 25η
Μαρτίου αύριο Δευτέρα. Βρες μου έναν
σαραντάρη που δεν θα τα είχε παίξει και
θα σε παραδεχτώ. Άριστος λέμε. 
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Τον Απρίλιο ο Ηealthy θα ζήσει νέες μεγάλες
στιγμές, αφού όπως πληροφορούμαι προ-
ετοιμάζεται εντατικά η νέα τετραμερής: Κύ-
προς, Γαλλία, Ελλάδα, Αίγυπτος. Ο Μακρόν
συναίνεσε και αναμένονται νέες εξαγγελίες
για την ενέργεια, αλλά και διμερείς για την
άμυνα. Τελικά, είχε δίκαιο η Αμερικανίδα
πρέσβειρα που δήλωνε τις προάλλες πως «τα
συμφέροντα της Κύπρου και των ΗΠΑ έχουν
όλο και περισσότερο ευθυγραμμιστεί». Και
όχι μόνο με τις ΗΠΑ, αλλά και με τη Γαλλία και
όλες σχεδόν τις χώρες γύρω μας εκτός από
την Τουρκία. Μάλλον έχουμε ξεφύγει προ
πολλού από την εποχή του Αϊντε που ανέμενε
την ευθυγράμμιση των άστρων και τις συνα-
στρίες...

Χαμόγελα προκάλεσε στα χείλη του Healthy
η νέα επίθεση του ΑΚΕΛ για τις... μετοχές που
διαθέτει στην Ελληνική Τράπεζα. Πηγή μου
από τον Λόφο μου περιέγραφε τη σκηνή που
διάβαζε τις δηλώσεις και διαπιστώσεις στε-
λεχών του ΑΚΕΛ και γελούσε. «Δεν είναι και
λίγο πράγμα να σε κατηγορούν ότι έχεις ευ-
νοήσει τράπεζα επειδή διαθέτεις μετοχές σε
αυτήν, στοχεύοντας σε ίδιον όφελος και μετά
να αποκαλύπτεται πως η αξία των μετοχών
σου είναι ούτε λίγο, ούτε πολύ είναι 57 ευ-
ρώ!» σχολίασε η πηγή μου. Και πρόσθεσε:
«Εκεί στο ΑΚΕΛ μας απέδειξαν πολλές φορές
πως δεν είναι καλοί στα μαθηματικά, αλλά όχι
να πέφτουν και σε τέτοιες γκάφες!»

Στα όρια νευρικής κρίσης έχουν φέρει τον
Φούλη κάποια στελέχη του Συναγερμού με τη
δράση τους στα social media. Τελευταίο
κρούσμα η ανάρτηση του νευρικού κύριου
Χαμπουλλά, πρώην βουλευτή και νυν τσάμπα
μάγκα, γνωστού αμπελοπουλοφάγου, ο οποί-
ος θέλει να μείνει στην ιστορία και ως... ακτι-
βιστιοφάγος.

Ο Χαμπουλλάς σχολίασε για ακόμη μία φορά
τους ακτιβιστές που δρουν υπέρ της διάσω-
σης των αγαπημένων μεζέδων του, των αμπε-
λοπουλιών. Οι ακτιβιστές συνέλεξαν 2596 ξό-
βεργα, 53 δίκτυα και απελευθέρωσαν 69
πουλιά. Και ο Χαμπουλλάς τους στόλισε όπως
αυτός ξέρει, αλλά και με πραγματικές απει-
λές: «Αυτοί δεν είναι ακτιβιστές αλλά ρου-
φιάνοι του κερατά! Οι ακτιβιστές εξ ονόματος
δεν αναλαμβάνουν αποστολές σε συνεργα-
σία με την αστυνομία και το κράτος. Δυστυ-
χώς όμως η στάση του υπουργείου Δικαιοσύ-
νης και της αστυνομίας είναι παρόμοια με αυ-

τήν που είχαν οι συνεργάτες των Άγγλων το
55! Ποιος ακτιβιστής ασχολείται με τα εγκλή-
ματα και της αδικίες εις βάρος του λαού μας
καθημερινά; Κανένας! Εμείς όμως τους δώ-
σαμε το δικαίωμα! Σέβομαι και αγαπώ τον κό-
σμο της υπαίθρου της επαρχίας ΑΜΜΟΧΩ-
ΣΤΟΥ! Όπου τους βρείτε σπάστε τους τα Κόκ-
καλα και αν δεν μπορείτε φωνάξετε μου να
σας βοηθήσω !!!. Είμαι δίπλα σας !»

Η μάνταμ του Φούλη με ενημέρωσε πως ο
Μεγάλος Αρχηγός «μετά το πρώτο σοκ έριξε
κεραυνούς και αστραπές» και ζήτησε από τον
καουμπόι των Κοκκινοχωρίων να κατεβάσει
την ανάρτηση και να απολογηθεί. Η ανάρτηση
κατέβηκε, αλλά πρόλαβε στο μεταξύ να γίνει
viral. Και να προσθέσει άλλη μια τάτσα στον
ΔΗΣΥ «στην πιο δύσκολη ώρα»...

Στα άκρα φτάνει η κόντρα ΕΔΕΚ-ΕΛΑΜ, και
Σιζόπουλου-Χρίστου για τη φυγοστρατία,
τους ιατρικούς και τους... στρατιωτικούς
όρους που χρησιμοποιούν τα πρωτοπαλίκαρα
του ΕΛΑΜ. Η αλήθεια είναι πως ο καβγάς γί-
νεται για το... πάπλωμα των ευρωεκλογών,
αφού σύμφωνα με δημοσκοπήσεις το ΕΛΑΜ

απειλεί να κερδίσει την έδρα της ΕΔΕΚ. 

Από το περιβάλλον του Σιζό ακούγεται πως ο
ίδιος δεν θέλει ούτε να σκέφτεται ένα τέτοιο
ενδεχόμενο, το οποίο μπορεί να στοιχίσει το
μέλλον του κόμματός του, ακόμα και τη δική
του προεδρία. Γι’ αυτό και έχει αρχίσει μια εκ-
στρατεία χωρίς προηγούμενο για συσπείρωση
του κόμματος και διατήρηση της έδρας στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο. Απ’ όσα μαθαίνω δυνητικοί
κίνδυνοι για την έδρα της ΕΔΕΚ είναι και ο συ-
νασπισμός Περδίκη-Λιλλήκα, αλλά και το τουρ-
κοκυπριακό Γιασεμί. Σύμφωνα με τα μαθηματι-
κά που γίνονται στα ψηλά δώματα της ΕΔΕΚ
και μου τα μετέφερε πηγή μου «όλοι από λίγες
ψήφους να μας αρπάξουν τη χάσαμε την
έδρα». Η πηγή μου είναι σίγουρη ότι όχι μόνο
δεν θα επέλθει εκτόνωση στη κόντρα ΕΔΕΚ-
ΕΛΑΜ, αλλά «θα υπάρξει όξυνση και μάλιστα
μεγάλη». «Να αναμένετε και κόντρα με άλλους
και όχι μόνο με το ΕΛΑΜ», κατέληξε.

ΚΟΥΪΖ: Σε ποιο κόμμα ο μηχανισμός λειτουρ-
γεί πολύ υπέρ ενός υποψήφιου και έχει προ-
καλέσει άνευ προηγουμένου ρήξη με δύο άλ-
λους του ευρωψηφοδελτίου; 

«Φούλη, θέλεις να μείνεις αξέχαστος στην Ευρώπη; Βάλε με στο ευρωψηφοδέλτιο».

Από την ευθυγράμμιση των άστρων στην
ευθυγράμμιση των συμφερόντων...

Ίδιος ρε ο talking Ben. Ίδιος ο μπαγάσας…
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Πολλές είναι οι αναγνώσεις και οι
εντυπώσεις που άφησε πίσω της
η πρώτη επίσκεψη του ΥΠΕΞ της
Ελλάδας Γιώργου Κατρούγκαλου
με τον ΥΠΕΞ της Τουρκίας Μεβλούτ
Τσαβούσογλου. Βασικό συμπέρα-
σμα, ωστόσο, είναι ότι η εξωτερική
πολιτική της Άγκυρας θυμίζει έν-
τονα γόρδιο δεσμό στον οποίο η
τουρκική πλευρά εμπλέκει το Κυ-
πριακό, τις ενέργειες της Δημο-
κρατίας στην ΑΟΖ ως και τις διμε-
ρείς σχέσεις με την Ελλάδα, αλλά
και το Αιγαίο και την Αν. Μεσόγειο
εν γένει. Το ότι ο Μεβλούτ Τσα-
βούσογλου δεν δίστασε παράλληλα
να ανεβάσει τους τόνους προς τον
Έλληνα ομόλογό του είναι και εν-
δεικτικό της πολυπλοκότητας και
της έντασης, όπως λένε πήγες, που
καταγράφεται αυτή τη στιγμή. Το
περιστατικό έλαβε χώρα όταν ήρθε
στη συζήτηση το θέμα των οκτώ
αξιωματικών που βρίσκονται στην
Ελλάδα μετά το πραξικόπημα στην
Τουρκία. Απευθυνόμενος ο Τούρκος
στον Έλληνα ΥΠΕΞ ανέφερε ότι
«δεν θα μου πεις εμένα ποιοι είναι
οι πραξικοπηματίες». Ωστόσο, λένε
οι πληροφορίες ελάχιστα είχαν ει-
πωθεί κατ’ ιδίαν για το θέμα, εξού
και προκάλεσε έκπληξη ο λόγος
του Τσαβούσογλου που κατά μια
ανάγνωση ειπώθηκε για να περάσει
το μήνυμα εσωτερικά λόγω προ-
εκλογικής περιόδου. Κι αυτό ήταν
ένα μέρος της συζήτησης. 

Τι ειπώθηκε για Κυπριακό
Εκείνο που έμεινε ως βασική εν-

τύπωση για το θέμα είναι πως η
Τουρκία δεν κλείνει την ψαλίδα,
αλλά αντίθετα στέλνει αντιφατικά
μηνύματα που μπερδεύουν ακόμη
περισσότερο το σκηνικό. Έτσι ενώ

σκοπός της κυπριακής και της ελ-
λαδικής διπλωματίας είναι να συ-
νεχιστούν οι διαπραγματεύσεις από
εκεί που σταμάτησαν στο Κραν
Μοντάνα (βέβαια ανέκυψαν και οι
όροι αναφοράς ως ακόμη ένα σημείο
καμπής) όλο αυτό το διάστημα η
Τουρκία αφήνει ανοιχτές τις επιλογές
της ως προς τη λύση του Κυπριακού,
μην αποκλείοντας τίποτα όπως συ-
χνά μεταδίδεται. Η αίσθηση στο δι-
πλωματικό παρασκήνιο είναι πως
στόχος της τουρκικής πλευράς απο-
τελεί όχι η λύση μέσα στο πλαίσιο
διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπον-
δίας, αλλά η συνομοσπονδία με σκο-
πό να αποκτήσει έλεγχο σε όλο το
νησί. Αυτή η αίσθηση παγιώνεται
από τα ήξεις αφήξεις της Τουρκίας
στα οποία επανήλθε και ο Μεβλούτ
Τσαβούσογλου, σύμφωνα με τις
πληροφορίες της «Κ» στη συνάν-
τησή του με τον Γιώργο Κατρούγ-
καλο, οπότε και προκύπτει η αντί-
φαση του να μην υπάρχει επίσημη
τουρκική απόρριψη της διζωνικής,
δικοινοτικής ομοσπονδίας, αλλά
παράλληλα να μην αποκλείονται
άλλα πλαίσια λύσης εκ μέρους της.
Με άλλα λόγια ο Τσαβούσογλου πα-
ρέμεινε στη γραμμή που δημοσίευσε
στο Twitter μετά τη συνάντηση με
την κ. Λουτ, αφήνοντας δηλαδή
ανοιχτά όλα τα ενδεχόμενα και δεί-

χνοντας πως την Τουρκία δεν την
«ενοχλεί» η λύση. Γεγονός που ση-
μαίνει πως η επίσκεψη Κατρούγ-
καλου δεν πέτυχε τον πρωταρχικό
της σκοπό που ήταν να ανοίξει τα
χαρτιά της η Τουρκία. Αυτό ίσως
καταστεί πιο δυνατό όταν θα λάβουν
χώρα και επαφές μεταξύ κλιμακίων
Ελλάδας-Τουρκίας αργότερα μέσα
στον μήνα και πριν από τις 13 Απρι-
λίου που είναι προγραμματισμένη
η επόμενη συνάντηση των δύο
ΥΠΕΞ. Ωστόσο, παραμένει το θολό
τοπίο. «Δεν μπορεί κάποιος εξ ορι-

σμού να ισχυριστεί πως δεν θέλει
λύση η Τουρκία, αλλά έτσι φαίνεται»
είναι η εκτίμηση που κάνουν και
διπλωμάτες παραδεχόμενοι το μπερ-
δεμένο του θέματος όπως βγαίνει
προς τα έξω, που στην ουσία είναι
πολιτική της Τουρκίας. 

Η επεξήγηση 
Μέσα στην εβδομάδα ξεσήκωσε

συζητήσεις η άποψη του ΥΠΕΞ της
Ελλάδας πως η Τουρκία έχει δι-
καιώματα στην Αν. Μεσόγειο.
«Στην ανατολική Μεσόγειο έχει η

Τουρκία δικαιώματα, που της ανα-
γνωρίζει το Δίκαιο της Θάλασσας,
που εμείς θέλουμε να διέπει τις με-
ταξύ μας διαφορές», είπε σχετικά.
«Σκοπός της Τουρκίας είναι να πε-
ράσει από τον σεβασμό στο Δίκαιο
της Θάλασσας στο να έχουν λόγο
παντού. Είναι λάθος ερμηνεία αυτό»
έλεγαν πηγές για το θέμα. Όπως
προστίθεται, τόσο η Ελλάδα όσο
και η Κύπρος βασίζονται στο Δίκαιο
της Θάλασσας και είναι εκείνες
που τελικά επιλέγουν με ποιον θα
συνεργαστούν. 

Πολιτική γόρδιου δεσμού από την Τουρκία
Ενιαία η προσέγγιση στο Κυπριακό με όλα τα ανοιχτά θέματα που έχει με την Ελλάδα, από το Αιγαίο ώς την ΑΟΖ 

������

Διαρκής η αντίφαση
του να μην υπάρχει επί-
σημη τουρκική απόρρι-
ψη της διζωνικής, δικοι-
νοτικής ομοσπονδίας,
αλλά παράλληλα να
μην αποκλείονται
άλλα πλαίσια λύσης.

Διπλωματικοί κύκλοι των Αθηνών δεν θέλουν τη διασύνδεση που επιχειρεί η Τουρκία των ενεργειακών με το Κυπρια-
κό εφόσον είναι θέμα της Λευκωσίας πώς θα κινηθεί στην ΑΟΖ.

Ενεργειακά
και Κυπριακό 
Πολιτική, η οποία εμπεριέχει
μετά βεβαιότητας και την πτυ-
χή της διασύνδεσης του Κυ-
πριακού με τα ενεργειακά, με
διπλωματικούς κύκλους των
Αθηνών να μη θέλουν αυτή τη
διασύνδεση αφενός γιατί είναι
θέμα της Λευκωσίας πώς θα
κινηθεί στην ΑΟΖ και αφετέ-
ρου γιατί Τουρκία και Ελλάδα
μιλούν μόνο για την εξωτερική
πτυχή του Κυπριακού που εί-
ναι η ασφάλεια και οι εγγυή-
σεις. Φυσικά την ίδια ώρα πρό-
βλημα καταγράφεται και εκεί.
«Αν η Τουρκία δέχεται το πλαί-
σιο Γκουτιέρες τότε δέχεται
και τα όσα έγιναν στο Κραν
Μοντάνα. Κι εκεί, όπως υπο-
στηρίζουν διπλωματικές πη-
γές, δεν ειπώθηκε κάτι για αν-
τικατάσταση του συστήματος
εγγυήσεων με ένα άλλο αλλά
με έναν μηχανισμό παρακο-
λούθησης εφαρμογής της λύ-
σης. Στον οποίο δεν ήταν αρ-
νητική η Τουρκία». Σκοπός
όπως προστίθεται είναι να μην
έχουν εκτελεστικές αρμοδιό-
τητες οι εγγυήτριες, την ώρα
που για παράδειγμα τα όσα
ισχυρίζεται η Τουρκία πως της
ανήκουν από την κυπριακή
ΑΟΖ απορρέουν βάσει της δι-
κής της λογικής από τα δικαιώ-
ματά της ως εγγυήτρια χώρα.
«Με την Τουρκία η συζήτηση
από την πλευρά της Ελλάδας
αφορά μόνο την εξωτερική
πτυχή και τίποτα άλλο» τόνιζαν
πάντως διπλωματικές πηγές
για το όλο θέμα.
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Συνέντευξη στον ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Στην πρώτη του συνέντευξη, μετά
την τριμερή στο Ισραήλ, ο ΥΠΕΞ
Νίκος Χριστοδουλίδης τονίζει την
αναγνώριση που εκλαμβάνουν πλέ-
ον οι συνέργειες αυτές και τις προ-
οπτικές που διανοίγονται, ότι η
Κύπρος εργάζεται στη βάση θετικής
ατζέντας. Σημειώνει πως στην προ-
σπάθεια επίτευξης του στόχου της
διασφάλισης της ασφάλειας στην
περιοχή η Κύπρος δεν λαμβάνει
αποφάσεις στη βάση του τι κάνει
και λέει η Τουρκία. Ως προς το Κυ-
πριακό τονίζει πως υπάρχουν λύσεις
για να ξεπεραστεί το πρόβλημα
της θετικής ψήφου, ενώ επισημαί-
νει ότι εντός καλοκαιριού θα ξεκι-
νήσει η λειτουργία της Γεν. Γραμ-
ματείας Ευρωπαϊκών Υποθέσεων. 

–Τι αλλάζει στην Ανατολική Με-
σόγειο μετά την τριμερή του Ισ-
ραήλ;

–Εδώ και καιρό με αφορμή τις
ενεργειακές προοπτικές της Ανα-
τολικής Μεσογείου έχουν αλλάξει
τα δεδομένα στην περιοχή και ενώ
η ενέργεια είναι αυτή που έφερε για
πρώτη φορά τα κράτη της περιοχής
κοντά και άλλαξε τη θεώρησή τους
σε σχέση με τις δυνατότητες που
δύνανται να προκύψουν μέσα από
τη συνεργασία μας, πλέον συζητάμε,
συνεργαζόμαστε και αναλαμβάνουμε
κοινές δράσεις σε πλειάδα θεμάτων
πάντα στη βάση μιας θετικής προ-
σέγγισης και χωρίς να στρέφεται
ενάντια στο όποιο τρίτο κράτος,
προς όφελος των λαών της περιοχής,
των κρατών που συμμετέχουν αλλά
και της ίδιας της Ε.Ε. Όραμα και
προσδοκία μας για την Ανατολική
Μεσόγειο είναι όλες αυτές οι πολυε-
πίπεδες συνεργασίες να μετεξελιχ-
θούν σε έναν περιφερειακό οργα-
νισμό ασφάλειας και συνεργασίας
των κρατών της περιοχής. Να οδη-
γηθούμε, δηλαδή, σταδιακά, σε μια
θεσμική μεταξύ μας διασύνδεση
που θα ενισχύσει τις προοπτικές
και τις δυνατότητες των κρατών της
περιοχής. Δεν μπορούμε να αλλά-
ξουμε τη γεωγραφία που ήταν κα-
θοριστική παράμετρος στην ιστορική
πολιτική εξέλιξη των κρατών. Επι-
χειρούμε να την αξιοποιήσουμε με
τρόπο που να μας επιτρέπει να καρ-
πωθούμε τα πολυεπίπεδα οφέλη
που δύναται να προκύψουν. Είναι
μέσα σε αυτό το πλαίσιο που καθο-
ρίστηκε και το όραμά μας για την
περιοχή και που προχωρήσαμε και
στην απόφαση για σύσταση Μόνιμης
Γραμματείας Τριμερών Συνεργασιών
που φιλοδοξούμε ότι, ανάμεσα σε
άλλα οφέλη, θα ενισχύσει περαιτέρω
τη συνεργασία μας και θα θέσει στέ-
ρεες βάσεις για θεσμική διασύνδεση
της εν λόγω συνεργασίας. Η Γραμ-
ματεία, ως πυρήνας μόνιμης βάσης
συνεργασίας των μερών, θα συμβάλει
ουσιαστικά στον στόχο της περιφε-
ρειακής ενσωμάτωσης για τα κράτη
της Ανατολικής Μεσογείου κατ’ ανα-
λογία άλλων περιπτώσεων περιφε-
ρειακής ενσωμάτωσης και στην προ-
ώθηση της ασφάλειας και της στα-
θερότητας στις σχέσεις των κρατών
που την συναποτελούν, αλλά και
της περιοχής γενικότερα. Μέσα σε
αυτό το πλαίσιο και η πρώτη ad hoc

συμμετοχή των ΗΠΑ στην Τριμερή
με το Ισραήλ αποδεικνύει, ανάμεσα
σε πολλά άλλα, την αναγνώριση της
σπουδαιότητας και σημασίας αυτών
των περιφερειακών σχεδιασμών
από ισχυρούς δρώντες του διεθνούς
συστήματος και ανοίγει νέες προ-
οπτικές συνεργασίας.
–Είχε καταγραφεί πως η παρουσία
των Αμερικανών στην περιοχή,
μέσω της ExxonMobil, αλλά και
λόγω της συμμετοχής στην τρι-
μερή ότι δημιουργείται ένα πλέγ-
μα ασφαλείας. Θεωρείτε ότι έτσι
είναι όντως; Και ότι λειτουργεί
πιθανώς αποτρεπτικά για τις όποι-
ες προκλήσεις εκ μέρους της
Τουρκίας; 

–Η ασφάλεια στην περιοχή κτί-
ζεται μέσα από πλέγμα δράσεων
είτε αυτές αφορούν συνεργασίες

και κοινές δράσεις με τις εταιρείες
που δραστηριοποιούνται στην πε-
ριοχή, είτε τις χώρες προέλευσης
των ενεργειακών κολοσσών, είτε
τις διμερείς, τις τριμερείς και πολυ-
μερείς συνεργασίες που αναπτύσ-
σουμε στην περιοχή, είτε την ιδιό-
τητα μας ως κράτος μέλος της Ε.Ε.
Είναι, επίσης,σημαντικό να αναφέρω
ότι, όπως και σε άλλα θέματα, έτσι
και στην προσπάθεια επίτευξης του
στόχου της διασφάλισης της ασφά-
λειας στην περιοχή, δεν λαμβάνουμε

αποφάσεις στη βάση του τι κάνει
και λέει η Τουρκία. Όπως προανέ-
φερα εργαζόμαστε στη βάση μιας
θετικής ατζέντας και είναι, εξάλλου,
ένας από τους λόγους που προσεγ-
γιζόμαστε από τρίτους ως παροχέας
ασφάλειας και σταθερότητας στην
περιοχή και όχι ως ένα προβληματικό
κράτος ταραξίας σε μια περιοχή ιδι-
αίτερης γεωστρατηγικής σημασίας.
–Οι τριμερείς-τετραμερείς συνερ-
γασίες θα έχουν και τη συμμετοχή
άλλων χωρών στο μέλλον; Έχει

γραφτεί για πιθανή συμμετοχή
της Γαλλίας. Ισχύει; 

–Αποτελεί γεγονός και είναι και
ένδειξη της σημασίας των Τριμερών
Συνεργασιών ότι από τημια υπάρχει
ενδιαφέρον για ad hoc συμμετοχή
κρατών που δεν βρίσκονται γεω-
γραφικά στην περιοχή αλλά δείχνου,
αν θέλετε, ιδιαίτερο ενδιαφέρον για
την Ανατολική Μεσόγειο. Οι συζη-
τήσεις για πιθανή ad hoc συμμετοχή
της Γαλλίας είναι σε πολύ προχω-
ρημένο στάδιο και ανταλλάσουμε

απόψεις για τη θεματολογία μιας
τέτοιας συνάντησης. Την ίδια στιγμή
έχει καθοριστεί Τριμερής με την
Αρμενία στην Κύπρο στις αρχές Ιου-
νίου, ενώ συζητάμε ένα τέτοιο εν-
δεχόμενο και με κάποια κράτη από
την περιοχή του Κόλπου. Πολύ σύν-
τομα, θα έχουμε σημαντικές επι-
σκέψεις στην Κύπρο από υπουργούς
Εξωτερικών χωρών του Κόλπου για
να συζητήσουμε πιο συγκεκριμένα
ένα τέτοιο ενδεχόμενο, ενώ ήδη
υπάρχουν καθορισμένες Τριμερείς
Συναντήσεις είτε σε επίπεδο Αρχη-
γών Κυβερνήσεων είτε σε επίπεδο
Υπουργών Εξωτερικών με τον Λί-
βανο, την Ιορδανία και την Παλαι-
στίνη. Θέλω να σημειώσω ότι δεν

επιθυμούμε σε καμιά περίπτωση να
συστήνουμε Τριμερείς Μηχανισμούς
Συνεργασίας για επικοινωνιακούς
σκοπούς, αλλά εκείνο που μας εν-
διαφέρει είναι η ουσία και μέσα από
τέτοιες συναντήσεις να παράγονται
συγκεκριμένα αποτελέσματα και να
προκύπτουν αμοιβαία επωφελείς
δράσεις.
–Μετά τις ανακοινώσεις της Ex-
xonΜobil που σχηματοποιούν
την εικόνα της ΑΟΖ, πιστεύετε
ότι η πιθανή κατασκευή υποδο-

μών στην Κύπρο εκπέμπει και
άλλα μηνύματα για την περιοχή;

–Οι ανακοινώσεις της ExxonMobil
ήταν σημαντικές, όπως είναι ση-
μαντικά και καθοριστικά τα αποτε-
λέσματα που θα προκύψουν από
τον κύκλο γεωτρήσεων που προ-
γραμματίζονται στην ΑΟΖ της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας και όχι μόνο,
εντός του 2019 και του 2020. Η πι-
θανή κατασκευή υποδομών στην
Κύπρο αποτελεί προτεραιότητα για
την κυβέρνηση, ενώ δεν αποκλεί-
ουμε και καμιά άλλη επιλογή που,
φυσικά, ανάμεσα σε άλλους παρά-
γοντες, σέβεται το διεθνές δίκαιο,
τις σχέσεις καλής γειτονίας και τα
κυριαρχικά δικαιώματα των κρατών
της περιοχής. Πέραν από αυτές τις
πολιτικές προϋποθέσεις, αν μπορώ
να τις χαρακτηρίσω έτσι, καθορι-
στικό παράγοντα στις όποιες τελικές
αποφάσεις θα διαδραματίσουν τα
αποτελέσματα των ερευνητικών γε-
ωτρήσεων.

Επαφές με Κογκρέσο
–Τι περιλαμβάνει η ατζέντα της
επίσκεψης σας στις ΗΠΑ;

–Μετά την πρόσφατη επίσκεψή
μου στην Ουάσιγκτον τον περα-
σμένο Νοέμβριο, επίκεντρο της
οποίας ήταν η συνάντησή μου με
τον Αμερικανό Υπουργό Εξωτερικών
και τον Σύμβουλο Εθνικής Ασφα-
λείας και κατά τη διάρκεια της οποίας
υπογράφηκε η Δήλωση Προθέσεων
ανάμεσα στην Κυπριακή Δημοκρα-
τία και τις Ηνωμένες Πολιτείες, στό-
χος και έμφαση της παρούσας επί-
σκεψής μου είναι οι επαφές με μέλη
του αμερικανικού Κογκρέσου. Είναι
σε όλους γνωστή η σημασία και ο
ρόλος που ασκεί το Κογκρέσο στη
πολιτειακή ισορροπία στις ΗΠΑ,
γενικότερα σε όλους τους τομείς,
συμπεριλαμβανομένης της εξωτε-
ρικής πολιτικής. Για εμάς ο ρόλος
του Κογκρέσου είναι ακόμα πιο ση-
μαντικός, ειδικότερα στην παρούσα
συγκυρία, τόσο λόγω της κατάστα-
σης πραγμάτων στο Κυπριακό, των
εξελίξεων στον τομέα της Ενέργειας,
και βέβαια των διεργασιών για άρση
των περιορισμών πώλησης όπλων,
οι οποίες περνούν από το Κογκρέσο.
Πιστεύω πως και μετά την πρόσφατη
συνάντηση στο Ισραήλ στο πλαίσιο
3+1, οι επαφές με υψηλόβαθμα μέ-
λη, κατά κύριο λόγο των Επιτροπών
Εξωτερικών Βουλής και Γερουσίας,
τις οποίες προγραμματίζω είναι ιδι-
αίτερης σημασίας. Εκτιμώ, μάλιστα,
ότι σε συνέχεια των εκεί επαφών
μου θα υπάρξουν και συγκεκριμένες
ανακοινώσεις στα θέματα άμεσου
ενδιαφέροντός μας. Κατά τη διάρ-
κεια της εκεί παρουσίας μου, θα
έχω επίσης συνάντηση με τον πρό-
εδρο της Επιτροπής Ενέργειας της
Βουλής. Στο Υπουργείο Εξωτερικών
θα συναντήσω τον υφυπουργό Εξω-
τερικών για Πολιτικές Υποθέσεις,
κ. David Hale, με τον οποίο δεν είχα
την ευκαιρία να συναντηθώ κατά
τη διάρκεια της τελευταίας μου πα-
ρουσίας στην Ουάσιγκτον, ενώ θα
παραστώ και θα είμαι ομιλητής σε
δύο συζητήσεις που θα πραγματο-
ποιηθούν στο πλαίσιο του φετινού
Συνεδρίου Πολιτικής της μεγαλύ-
τερης Αμερικανοεβραϊκής Οργά-
νωσης, της AIPAC.

Ο ΥΠΕΞ ΝΙΚΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Δεν λαμβάνουμε αποφάσεις στη βάση
του τι κάνει και λέει η Τουρκία

Η πρώτη ad hoc συμμετοχή των ΗΠΑ στην τριμερή με Ισραήλ αποδεικνύει την αναγνώριση της σημασίας των περιφερειακών σχεδιασμών

–Πού βρισκόμαστε με τη δημι-
ουργία της Γενικής Γραμματείας
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αλλά
και με τη διεκδίκηση της ευρω-
παϊκής αρχής εργασίας; 

–Η σύσταση ΓενικήςΓραμματείας
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για την
ολοκληρωμένη διαχείριση των Ευ-
ρωπαϊκών Θεμάτων προέκυψε από
την ανάγκη να διασφαλιστεί η πλή-
ρης αξιοποίηση των πολιτικών και
οικονομικών οφελών από τη συμ-
μετοχή στην Ε.Ε. Η σύσταση και
λειτουργία της αποσκοπεί, ανάμεσα
σε άλλα, στη διαμόρφωση ολοκλη-

ρωμένης εθνικής στρατηγικής για
θέματα Ε.Ε., στη βελτίωση του συν-
τονισμού και της συνοχής των εθνι-
κών θέσεων που καταθέτει η Κύπρος
στις Βρυξέλλες, στην περαιτέρω
αναβάθμιση της ποιότητας της προ-
εργασίας και της ανάλυσης που γί-
νεται για τη διαμόρφωση και υπο-
βολή θέσεων, ενώ εκτιμάται ότι θα
βελτιώσει την προοπτική δημιουρ-
γίας συμμαχιών με άλλα κράτη μέλη,
ενδυναμώνοντας τη διαπραγματευ-
τική θέση της Κύπρου για επίτευξη
εθνικών στόχων και προτεραιοτή-
των. Η Γραμματεία θα είναι περαι-

τέρω επιφορτισμένη με το συντο-
νισμό για την ορθή εφαρμογή του
κοινοτικού δικαίου και τη μεταφορά
οδηγιών στο εθνικό σύστημα, ως
επίσης για τις σχέσεις με τα θεσμικά
όργανα της Ε.Ε. και την προώθηση
της επαρκούς στελέχωσης των ορ-
γάνων αυτών με Κύπριους.

Η υλοποίηση αυτής της καθορι-
στικής σημασίας απόφασης του
Υπουργικού έχει ξεκινήσει και στό-
χος μας είναι να λειτουργήσει εντός
του καλοκαιριού. Όσον αφορά στη
διεκδίκηση της Ευρωπαϊκής Αρχής
Εργασίας είναι μια προσπάθεια που

πρωτοξεκίνησε από τον προκάτοχό
μου, τον κ. Κασουλίδη. Η ιδέα για
την δημιουργία της Αρχής προήλθε
από την Επιτροπή στο πλαίσιο της
ανάγκης για έναν καινούργιο θεσμό
που να διασφαλίζει ότι οι κανόνες
της Ε.Ε. σε ό,τι αφορά την κινητι-
κότητα των εργαζομένων και τον
συντονισμό των Σχεδίων Κοινωνι-
κής Ασφάλισης θα εφαρμόζονται
με δίκαιο, απλό και αποτελεσματικό
τρόπο.

Ο ιδρυτικός Κανονισμός της Αρ-
χής συμφωνήθηκε πρόσφατα μεταξύ
του Συμβουλίου και του Ευρωπαϊκού

Κοινοβουλίου και θα εγκριθεί επί-
σημα τον Απρίλιο. Τα κράτη μέλη
που διεκδικούν την έδρα της Αρχής
θα πρέπει να υποβάλουν μέχρι τις
6 Μαΐου στο Συμβούλιο σχετική
ολοκληρωμένη πρόταση στην οποία
να αποδεικνύουν με λεπτομέρεια
ότι ικανοποιούν τα πέντε σχετικά
κριτήρια που έχουν συμφωνηθεί
από το Συμβούλιο και την Επιτροπή.
Η ψηφοφορία για την επιλογή της
έδρας της Αρχής θα γίνει στις 13
Ιουνίου στο περιθώριο του Συμβου-
λίου Απασχόλησης και Κοινωνικής
Πολιτικής. Θεωρούμε ότι η Κύπρος

για πολλούς λόγους θα είναι ιδανικό
μέρος για να φιλοξενήσει την εν
λόγω Ευρωπαϊκή Αρχή, και είμαστε
στο τελικό στάδιο προετοιμασίας
της πρότασής μας.

Στην προσπάθεια αύτη εμπλέ-
κονται πολλά Υπουργεία και Υπη-
ρεσίες, σχετικοί επαγγελματικοί
σύνδεσμοι από τον ιδιωτικό τομέα
και οι κοινωνικοί εταίροι. Πρόκειται
για μια συλλογική προσπάθεια που
παρά τις δυσκολίες του εγχειρήματος
λόγω του έντονου ανταγωνισμού,
υπάρχουν προοπτικές για θετικό
αποτέλεσμα.

Εντός καλοκαιριού η λειτουργία της Γεν. Γραμματείας Ευρωπαϊκών Υποθέσεων

–Ο κ. Ακιντζί στη συνέντευξή του στην «Κ» επιμένει
στη θετική ψήφο, κάτι που για την πλευρά μας είναι
άλλη ηερμηνεία του θέματος. Θεωρείτεπως μπορεί
να βρεθεί πέραν των όσων έχουν ειπωθεί αποδεκτή
λύση στο θέμα; 
–Η λειτουργικότητα και βιωσιμότητα της λύσης
είναι εκ των σημαντικότερων συστατικών που
θα πρέπει να χαρακτηρίζει μια ενδεχόμενη λύ-
ση του Κυπριακού, αφού αγγίζει γενικότερα,
ανάμεσα σε άλλα, και την ευρεία έννοια του αι-
σθήματος της ασφάλειας που θα πρέπει να νοι-
ώθουν οι πολίτες ότι το Κράτος μπορεί να λει-
τουργεί και να παίρνει αποφάσεις τόσο σε θέ-
ματα εσωτερικής δικαιοδοσίας όσο και σε θέ-
ματα εξωτερικής πολιτικής, όπως για παρά-
δειγμα μέσα στο πλαίσιο της ιδιότητάς του ως
κράτους μέλους της Ε.Ε. Δεν θεωρώ ότι οποι-
οσδήποτε διαφωνεί με την εν λόγω αναγκαιό-
τητα. Δεν μπορώ να φανταστώ οποιοσδήποτε
να επιθυμεί μετά τη λύση του Κυπριακού να
λαμβάνονται αποφάσεις, ειδικότερα στο κεν-
τρικό επίπεδο, στη βάση εθνοτικών δεδομένων
ή/και επιθυμιών τρίτων κρατών. Τέτοιου εί-
δους λύσεις υιοθετήθηκαν ή/και επιβλήθηκαν
στην περίπτωση κάποιων κρατών και βλέπουμε
τα αποτελέσματα, τα αδιέξοδα που οδηγούν

και τη μη δυνατότητα λήψης αποφάσεων επί
σημαντικών θεμάτων. Δεν θεωρώ ότι οποιοσ-
δήποτε, ειδικότερα από εμάς, Ελληνοκυπρίους
και Τουρκοκυπρίους, θα επιθυμούσε τέτοιες
καταστάσεις στο επανενωμένο κράτος. Για να
βρούμε λύση στο συγκεκριμένο θέμα ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας έθεσε ως τροφή προς
σκέψη μια προσέγγιση που δύναται να βοηθή-
σει. Είναι σημαντικό να εργαστούμε από κοι-
νού, με απόλυτο σεβασμό φυσικά στην πολιτι-
κή ισότητα, έτσι ώστε να αντιμετωπίσουμε το
εν λόγω θέμα. Υπάρχουν θεωρώ λύσεις, αν
υπάρχει πραγματική πολιτική βούληση από
τουρκικής πλευράς και αν συμφωνούμε όλοι
για τη σημασία της λειτουργικότητας και βιωσι-
μότητας μιας ενδεχόμενης λύσης. Χωρίς να
υπεισέρχομαι σε λεπτομέρειες γιατί δεν θα λύ-
σουμε το Κυπριακό μέσα από δημόσια δια-
πραγμάτευση και δημόσιες δηλώσεις, θεωρώ
ότι μπορούν να υπάρξουν λύσεις. Για παρά-
δειγμα, η εκλογή του προέδρου και αντιπρό-
εδρου μέσα από το σύνολο του κυπριακού λα-
ού με κοινό ψηφοδέλτιο με τις ανάλογες ποσο-
στώσεις ή ένα κοινοβουλευτικό σύστημα δια-
κυβέρνησης που θα επιτρέπει συνεργασίες
στη βάση ιδεολογικών συγκλίσεων και προσεγ-

γίσεων είναι επιλογές που θα είναι προς το
συμφέρον του όλων των Κυπρίων.
–Η κ. Λουτ έχει ενημερωθεί για το πρακτικό της 4ης
Ιουλίου, ωστόσο, αναμένεται να μπει το περιεχόμενό
του στους όρους αναφοράς και να γίνει αποδεκτό
από την τ/κ πλευρά; 
–Να σας αναφέρω γιατί επιμένουμε με το Πλαί-
σιο Γκουτιέρες όπως ξεκαθαρίστηκε την 4η Ιου-
λίου μετά από απαίτηση και δική μας και των Τ/K.
Πολύ απλά γιατί αν ξεκινήσουμε μια νέα προ-
σπάθεια χωρίς αυτό, στην ουσία χάνεται το ση-
μαντικό κεκτημένο της τελευταίας διαπραγμα-
τευτικής διαδικασίας που από πλευράς αποτελε-
σμάτων και ουσίας ήταν η σημαντικότερη στην
ιστορία των διαπραγματεύσεων από τότε που
ξεκίνησαν, το 1976. Χωρίς αυτό, στην ουσία θα
σημαίνει έναρξη συζητήσεων από την αρχή και
αντιλαμβάνεστε τι θα σημαίνει μια τέτοια εξέλι-
ξη για την προοπτική επίλυσης του Κυπριακού.
Χωρίς αυτό στους Όρους Αναφοράς, όπως επί-
σης το Κοινό Ανακοινωθέν του 2014 και άλλα δε-
δομένα που πρόεκυψαν από την τελευταία προ-
σπάθεια, δεν θα μιλάμε για ουσιαστικές και στο-
χευμένες διαπραγματεύσεις, αλλά διαπραγμά-
τευση για χάριν διαπραγμάτευσης και εμείς δεν
επιθυμούμε σε καμιά περίπτωση κάτι τέτοιο.

Δεν θέλουμε διαπραγματεύσεις χάριν διαπραγματεύσεων 

Προσεγγιζόμαστε από τρί-
τους ως παροχέας ασφά-
λειας και σταθερότητας
και όχι ως προβληματικό
κράτος-ταραξίας σε μια
περιοχή ιδιαίτερης γεω-
στρατηγικής σημασίας.

Δεν μπορώ να φανταστώ
οποιοσδήποτε να επιθυ-
μεί μετά τη λύση του Κυ-
πριακού να λαμβάνονται
αποφάσεις, ειδικότερα
στο κεντρικό επίπεδο,
στη βάση εθνοτικών δε-
δομένων ή/και επιθυ-
μιών τρίτων κρατών. 

Η εκλογή του προέδρου και αντιπρόεδρου μέσα από το σύνολο του κυπρια-
κού λαού με κοινό ψηφοδέλτιο με τις ανάλογες ποσοστώσεις είναι επιλογές
που θα είναι προς το συμφέρον όλων των Κυπρίων.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Αν κάποιος αναζητήσει τι άφησε
πίσω της, η 6η Τριμερής Σύνοδος
της Ιερουσαλήμ, χωρίς ιδιαίτερη
προσπάθεια την απάντηση μπορεί
να δώσει η κοινή φωτογραφία των
τριών ηγετών Κύπρου, Ελλάδας,
Ισραήλ με τον υπουργό Εξωτερικών
των ΗΠΑ. Η παρουσία του επικε-
φαλής της αμερικάνικης διπλωμα-
τίας, ήταν αυτή που έκανε τη δια-
φορά ακόμα και αν έχουν βάση τα
όσα λέχθηκαν στο παρασκήνιο,
για συμμετοχή που στόχο είχε τη
στήριξη του Ισραηλινού πρωθυ-
πουργού από την Ουάσιγκτον. Οι
πρώτες αποτιμήσεις που γίνονται
σε διπλωματικό επίπεδο συγκλίνουν
πως η 6η Τριμερής Σύνοδος ουσια-
στικά ανακατεύει την τράπουλα
των περιφερειακών συνεργασιών,
έτσι όπως έχουν οικοδομηθεί τα
τελευταία πέντε χρόνια. Εκτιμήσεις
που συνάδουν με το υπό διαμόρ-
φωση νέο πλαίσιο ασφάλειας της
Ανατολικής Μεσογείου και την Κύ-
προ να βρίσκεται στον πυρήνα δια-
μόρφωσής του, είτε προς της πλευ-
ρά του Ισραήλ, είτε της Αιγύπτου.
Εξέλιξη που αποτελεί το επιστέ-
γασμα μιας πολιτικής που εγκαι-
νιάσθηκε πολύ πριν από την πρώτη
Σύνοδο Ηγετών Κύπρου, Ελλάδας,
Ισραήλ, στις 28 Ιανουαρίου του
2016, στη Λευκωσία. Επί της ουσίας
στο Ισραήλ οι ΗΠΑ και επίσημα
έδειξαν πως δεν μένουν αδιάφορες
στις γεωπολιτικές εξελίξεις που συ-
νοδοιπορούν με τα ενεργειακά.
Από την άλλη, όπως φαίνεται και
στην κοινή δήλωση, η Ουάσιγκτον
συνυπογράφει τις ανησυχίες που
εκφράζονται για το κλίμα έντασης,
χωρίς ωστόσο να γίνεται ονομα-
στική αναφορά για την πηγή πρό-
κλησης. Μια απουσία που ουδόλως
μειώνει τη βαρύτητα του μηνύμα-
τος, που έστειλε η Σύνοδος των
3+1 προς την Τουρκία και τη Ρω-
σία, όπως σημειώνεται σε διπλω-
ματικό επίπεδο. Από τα σημαντικά
της Συνόδου και η αναζήτηση που
καταγράφεται στην πλευρά των
ενεργειακών διαδρόμων της πε-
ριοχής, μια διαδικασία που απο-
καλύπτει πως ο αγωγός EastMed
δεν είναι η μοναδική επιλογή πως
βρίσκεται υπό εξέταση.

Οχι σε Τουρκία
Η απουσία αναφοράς στο πολυ-

συζητημένο θέμα του αγωγού Ea-
stMed, στην κοινή δήλωση αφενός
δεν εξασθενίζει το ενδιαφέρον που
επιδεικνύεται για το συγκεκριμένο
έργο, σημειώνουν διπλωματικές
πηγές που παρακολούθησαν στενά
τις εργασίες της Τριμερούς, αφε-
τέρου δε επαναφέρει την προοπτική
ενός τερματικού LNG, πέραν των
δύο της Αιγύπτου. Πίσω από τις
κλειστές πόρτες, οι τρεις ηγέτες,
καθώς και ο Αμερικανός ΥΠΕΞ ασχο-
λήθηκαν με τον αγωγό κάτι που
αποκαλύπτεται και από την παρου-
σίαση χαρτών, από πλευράς του
Βενιαμίν Νετανιάχου. Αυτό που
προκύπτει από τα όσα διημείφθη-
σαν και βγήκαν προς τα έξω υπό
τη μορφή διαρροών, είναι πως η

Τριμερής του Ισραήλ έκλεισε κάθε
πιθανότητα διέλευσης του EastMed
από την Τουρκία, υπό τις σημερινές
συνθήκες που επικρατούν εκεί. Μια
θέση που έχει ζωηρό υποστηρικτή
το Ισραήλ, αλλά καλύπτει πλήρως
και τα «θέλω» Κύπρου και Ελλάδας
για διαφορετικούς λόγους. 

Οι επιλογές
Το άλλο θέμα που έχει έντονο

ενδιαφέρον και που ουσιαστικά
απαντά στα όσα λεγόντουσαν πριν
από την Τριμερή, αφορά το στάδιο
στο οποίο βρίσκεται οι διεργασίες
προς υλοποίηση των έργων που
αφορούν τους ενεργειακούς δια-
δρόμους της Ανατολικής Μεσογεί-
ου. Αυτό το οποίο αποκαλύφτηκε
ήταν πως οι τρεις χώρες δεν έχουν
καταλήξει, παρά το γεγονός ότι η
επιλογή του EastMed απολαμβάνει
ισχυρής πολιτικής βούλησης, έχουν
πραγματοποιηθεί προκαταρτικές
μελέτες και το κυριότερο, η Κομι-
σιόν έχει ανάψει στο πράσινο φως
για την υπογραφή διακρατικής
συμφωνίας για υλοποίηση του με-
γαλεπήβολου ενεργειακού έργου.
Κατά τη διάρκεια των εργασιών

της Συνόδου, φάνηκε πως υπάρχει
προβληματισμός για την τελική
επιλογή που ενδεχομένως να δίνει
μια απάντηση για την καθυστέρηση
που παρατηρείται, στην υπογραφή
της διακρατικής συμφωνίας για
τον αγωγό. Πριν από τη Σύνοδο
διπλωματικές πηγές, από κυπριακής
πλευράς υποστήριζαν πως οι επι-
λογές που υπάρχουν στο θέμα των
ενεργειακών διαδρόμων είναι τρεις:
Πρώτον ο EastMed, δεύτερον το
τερματικό υγροποίησης Φυσικού
Αερίου (LNG) και τρίτον συνδυα-
σμός των δύο επιλογών. Το πέρας
της Συνόδου επιβεβαίωσε πως εξε-
τάζονται όλες τις επιλογές με μόνο
σίγουρο πως η τελική κατάληξη
θα καθυστερήσει και θα εξαρτηθεί
από νέες ανακαλύψεις Φ.Α., τόσο
στην κυπριακή όσο και την ισραη-
λινή ΑΟΖ. Ένα άλλο στοιχείο που
εξάγεται, πέρα τη γενικόλογη δη-
μόσια θεώρηση των πραγμάτων,
είναι πως η κάθε πλευρά έχει τις
δικές της προτεραιότητες και πως
πλέον βρίσκεται (εφόσον υπάρχει
ως επιλογή) και ένας άτυπος αγώνας
δρόμου για την κατασκευή τερμα-
τικού σε εξέλιξη, ο οποίος αναζω-
πυρώθηκε από τις αμφιβολίες γύρω
από τη δημιουργία του EastMed. 

Πολιτική απόφαση
Στο Ισραήλ ξεκαθάρισαν επίσης

τα κριτήρια με τα οποία θα γίνουν
οι τελικές επιλογές στο κομμάτι
των ενεργειακών διαδρόμων. Η το-
ποθέτηση του ισραηλινού πρωθυ-
πουργού εντός της αιθούσης των
εργασιών της Συνόδου, με την
οποία απορρίφθηκε η Τουρκία αν

και αποτελεί, κατά τον ίδιο, τη συμ-
φέρουσα επιλογή διέλευσης του
EastMed δείχνει πως η τελική από-
φαση, εάν δεν μεσολαβήσει δια-
φοροποίηση των σημερινών δεδο-
μένων, θα ληφθεί με πολιτικά κρι-
τήρια. Η ισραηλινή πλευρά, σημει-
ώνεται από διπλωματικές πηγές,
δεν θα είχε ένσταση σε αγωγό Φ.Α.
προς Ευρώπη μέσω Τουρκίας, προ-
οπτική που ωστόσο ακυρώνει το
συγκρουσιακό κλίμα στις σχέσεις
των Ερντογάν - Νετανιάχου. Ο Ισ-
ραηλινός πρωθυπουργός, όπως
εκτιμάται, διπλωματικά θεωρεί πως
ένα έργο του μεγέθους του EastMed
θα ενισχύσει τον τουρκικό μεγα-
λοϊδεατισμό, αλλά και το ηγετικό
προφίλ που προσπαθεί να δημι-
ουργήσει η Άγκυρα, στον μουσουλ-
μανικό κόσμο. 

LNG στην Κύπρο
Από κυπριακής πλευράς οι εξε-

λίξεις στο Ισραήλ επαναφέρουν
στο προσκήνιο την προοπτική των
χερσαίων υποδομών, υγροποίησης
Φ.Α. που διαχρονικά αποτελεί για
τη Λευκωσία στρατηγική επιλογή.
Η επιβεβαίωση πως η Τριμερής Κύ-
πρου, Ελλάδας και Ισραήλ δεν έχει
καταλήξει στη μορφή των υποδο-
μών μεταφοράς των κοιτασμάτων
της περιοχής, ενισχύει τις φιλόδοξες
προοπτικές, μετατροπής της Κύ-
πρου σε ενεργειακό κέντρο από το
οποίο θα διοχετεύεται στις αγορές
ένα μέρος των κοιτασμάτων της
περιοχής. Σαφέστατα αυτό το οποίο
αφήνεται να διαρρεύσει από πηγές,
είναι πως το τερματικό LNG απο-
τελούσε και συνεχίζει να αποτελεί

προτεραιότητα της κυπριακής πλευ-
ράς. Ένα έργο με τεράστιες στρα-
τηγικές, αλλά και οικονομικές προ-
εκτάσεις, το οποίο όμως εξαρτάται
από τις ποσότητες που θα ανακα-
λυφθούν στο μέλλον εντός της κυ-
πριακής και ισραηλινής ΑΟΖ. Εν-
θαρρυντικός παράγοντας για τις
προοπτικές ενός τερματικού στην
Κύπρο αποτελούν οι διεργασίες
εντός της ΑΟΖ του Ισραήλ, με τον
νέο γύρο αδειοδότησης που βρί-
σκεται στα σκαριά, αλλά και τα σει-
σμογραφικά δεδομένα που δεί-
χνουν κοιτάσματα υδρογονανθρά-
κων που μπορούν να υποστηρίξουν
τερματικό LNG. Στη λογική πως τα
ενεργειακά αποτελούν τον ακρο-
γωνιαίο λίθο στην εδραίωση της
περιφερειακής ασφάλειας, η Λευ-
κωσία δεν απορρίπτει ως δεύτερη
επιλογή τον συνδυασμό τερματικού
υγροποίησης με αγωγό Φ.Α.

Μονόδρομος
Στην ίδια λογική από διαφορε-

τική αφετηρία, κινείται η θέση της
Ελλάδας, η οποία θεωρεί τον Ea-
stMed ως το ενεργειακό έργο που
θα διαφοροποιήσει τα σημερινά

δεδομένα μέσα στο Αιγαίο και από
την άλλη θα μετατρέψει την Ελλάδα
σε ενεργειακό κόμβο της Ευρώπης,
για τα κοιτάσματα της Ανατολικής
Μεσογείου και όχι μόνο. Στο πα-
ρασκήνιο η ελληνική θέση, όπως
εκφράζεται, δεν είναι ιδιαίτερα
θερμή με τη δημιουργία τερματικού
LNG στην περιοχή. Μάλιστα, πηγές
αναφέρουν πως στο παρελθόν κα-
ταβλήθηκε προσπάθεια να πεισθεί
η ελληνική πλευρά πως η υγροποί-
ηση Φ.Α. στην περιοχή και η με-
ταφορά του με πλοία θα αναδείξει
τον στρατηγικό χαρακτήρα των
ενεργειακών υποδομών σε Ρεβυ-
θούσα και Αλεξανδρούπολη. 

Οι ΗΠΑ
Η θέση των Αμερικάνων, με εξαί-

ρεση τα γενικότερα γεωστρατηγικά
ζητήματα που άπτονται της Ανα-
τολικής Μεσογείου, δεν φαίνεται
να είναι ξεκάθαρη. Η στάση του
ΥΠΕΞ Μάικ Πομπέο εντός της αι-
θούσης, σύμφωνα με τις διαρροές,
για το κομμάτι του EastMed αφήνει
περιθώρια ποικίλων ερμηνειών. Ο
επικεφαλής του Στέιτ Ντιπάρτμεντ
στις τοποθετήσεις του ισραηλινού
πρωθυπουργού για το σκεπτικό
απόρριψης της επιλογής Τουρκίας
φαίνεται πως αρκέστηκε να απαν-
τήσει ότι αντιλαμβάνεται τους λό-
γους που επικαλέστηκε ο Νετανιά-
χου. Πέρα από τα όσα έλαβαν χώρα
στην Ιερουσαλήμ, καταγράφονται
απόψεις πολιτικών αναλυτών που
θέλουν τις ΗΠΑ να χρησιμοποιούν
τον αγωγό ως εργαλείο πίεσης προς
την Τουρκία για ευρύτερα ζητήματα
πολιτικής στη Μέση Ανατολή.

Η αμφιβολία οδηγός στην κούρσα για τερματικό
Τα ερωτηματικά στην Τριμερή Σύνοδο για EastMed, η στάση του Ισραήλ και η επικέντρωση για LNG στην Κύπρο 

Τα όσα άφησε πίσω της η Τριμερής
της Ιερουσαλήμ με τη συμμετοχή
των ΗΠΑ, αποτελούν αναμφίβολα
μια ξεκάθαρη επιβράβευση για τη
στροφή της κυπριακής διπλωμα-
τίας τα τελευταία χρόνια. Μια στρο-
φή που προέκυψε ως ανάγκη από
τα κτυπήματα του Δυτικού Συνα-
σπισμού, το 2013 στη Συρία και
που συνεχίσθηκε με τη σύναψη
περιφερειακών συνεργασιών. Στη
βάση του νέου δόγματος, η κυ-
πριακή διπλωματία για πρώτη φορά
εγκατέλειψε τον «τριτοκοσμικό
επιτήδειο ρόλο της», όπως είχε πει
χαρακτηριστικά στην «Κ», τον Σε-
πτέμβριο του 2013 ο τότε υπουργός
Εξωτερικών Ιωάννης Κασουλίδης.
«Επομένως, ξεχάστε τα παλιά. Ξε-
χάστε τον τριτοκοσμικό επιτήδειο
ρόλο της Κύπρου. Δεν είναι αυτός
ο ρόλος της Κύπρου», μας είχε πει
ο κ. Κασουλίδης καθορίζοντας έτσι
το νέο στίγμα της εξωτερικής πο-
λιτικής της κυβέρνησης: Ότι η Κύ-

προς αποτελεί το ανατολικότερο
σύνορο της Ε.Ε. και της Δύσης.
«Επομένως, έχουν υποχρέωση οι
φίλοι της Κύπρου να ξεκινήσουν
να μας κοιτάζουν όχι μόνο ως μια
χώρα που έχει διαφορές με την
Τουρκία, αλλά ως μια χώρα που
μπορεί επάξια να εξυπηρετήσει
τα γενικότερα ευρωπαϊκά και δυ-
τικά συμφέροντα». Στο πνεύμα αυ-
τό επεκτάθηκαν οι Τριμερείς Συ-
νεργασίες προς το Ισραήλ το 2016,
τερματίζοντας έτσι τη διαχρονική

πολιτική της Λευκωσίας στους Αδε-
σμεύτους. Από τότε πραγματοποι-
ήθηκαν έξι Σύνοδοι Ηγετών με τη
Λευκωσία να ενισχύει τις σχέσεις
της με το Ισραήλ, διατηρώντας συ-
νάμα τις λεπτές διπλωματικές ισορ-
ροπίες με τον αραβικό κόσμο. Η
σύσφιξη των σχέσεων με το εβραϊ-
κό κράτος άνοιξε πόρτες στη Λευ-
κωσία με τους Αμερικανούς να δεί-
χνουν σημάδια διαφοροποίησης
για πρώτη φορά μετά το 1974. Η
δημόσια υποστήριξη των ΗΠΑ στα
ενεργειακά της Λευκωσίας, η επί-
σκεψη του πρώην Αμερικανού αν-
τιπροέδρου Τζο Μπάιντεν, καθώς
και η αναμενόμενη άρση του αμε-
ρικανικού εμπάργκο θεωρούνται
ως επιστέγασμα της στροφή της
κυπριακής διπλωματίας προς δυ-
σμάς. 

Πέραν της γεωστρατηγικής 
Η επιχειρηματολογία πίσω από

τη δημιουργία ή όχι τερματικού

στην Κύπρο βασίζεται μεν στα απο-
θέματα της ΑΟΖ, αλλά την ίδια ώρα
και το Ισραήλ αναμένεται να έχει
περίπου την ίδια επιχειρηματολογία
εφόσον μια παράμετρος, που, αν
μη τι άλλο, δεν μένει σε καμία των
περιπτώσεων έξω από την απόφαση
δημιουργίας τερματικού, πέραν των
γεωστρατηγικών πλεονεκτημάτων,
αφορά και τα οικονομικά στοιχεία
που είναι συμβεβλημένα με μια τέ-
τοια ανάπτυξη. Τα μέχρι τώρα ευ-
ρήματα της κυπριακής ΑΟΖ «δεί-
χνουν» πως η εκτιμώμενη ποσότητα
Φ.Α. που έχει ανευρεθεί πλησιάζει
τα 15 tcf. Σε αυτά δεν πρέπει να
συμπεριλαμβάνονται τα κοιτάσματα
του «Αφροδίτη» (περίπου 4,5tcf)
που έχουν προορισμό την Αίγυπτο,
επένδυση η οποία είναι η μόνη επι-
βεβαιωμένη για την ώρα. Η περιοχή
του Βασιλικού έχει ήδη αξιολογηθεί
ως κατάλληλος χώρος στην Κύπρο,
ο οποίος μπορεί να φιλοξενήσει μέ-
χρι και τρία τρένα των 5 εκατ. τόνων

υγροποιημένου ανά έτος έκαστο,
που αποτελεί την πιο φιλόδοξη εκτί-
μηση. Η πιο «απαισιόδοξη» εκτίμηση
κάνει λόγο για δύο τρένα. Σε πρώτο
στάδιο, αυτό συνεπάγεται τη δημι-
ουργία 8.000 θέσεων εργασίας που
αφορούν: 

� Τον Σταθμό Υγροποίησης Φυ-
σικού Αερίου (LNG).

� Την Αποθήκευση υδρογοναν-
θράκων. 

� Το Υγραέριο. 
� Τα λεγόμενα White products -

βενζίνη, ντίζελ, κηροζίνη. 
� Τα λεγόμενα Black products -

βαρύ μαζούτ, πίσσα κτλ. 
� Πλήθος υποστηρικτικών υπη-

ρεσιών.
Αυτά αφορούν τη δημιουργία

του τερματικού και τις απαραίτητες,
πρώτες εργασίες. Για τη λειτουργία
καθαυτού του τερματικού σε κατο-
πινό στάδιο θα απαιτούνται 500-
600 άτομα. Όλες οι επιπρόσθετες
υπηρεσίες, όμως, που θα συνοδεύ-

σουν τις εργασίες στο τερματικό,
λογιστικά, φαρμακευτικά, ασφάλεια,
συντήρηση, προμήθειες, κτλ., δύ-
ναται να φτάσουν το απαιτούμενο
προσωπικό ως και σε πενταπλάσιο
αριθμό σύμφωνα με τις εκτιμήσεις
ειδικών στην «Κ». 

Θα αλλάξει την οικονομία 
Η εικόνα, όπως περιγράφεται

παραπάνω, είναι ένας μέρος των
εκτιμήσεων. Οι οποίες υποστηρίζουν
πως το Φ.Α. θα καλύπτει τις ανάγκες
σε ηλεκτρισμό, για χρήση στη βιο-
μηχανία, στις πόλεις και στα ξενο-
δοχεία της Κύπρου, με τα αποτελέ-
σματα να λένε πηγές στην «Κ» να
είναι ευεργετικά για την οικονομία.
Μακροπρόθεσμα μπορούν να γίνουν
πολλά, «Για παράδειγμα μπορεί να
γίνει βάση υποστήριξης ώς και το
παλιό αεροδρόμιο Λάρνακας για
στήριξη της κάθε πλατφόρμας ή
της μιας πλατφόρμας που θα δημι-
ουργηθεί», ειπώθηκε στην «Κ». 

Η στροφή της κυπριακής διπλωματίας έως την Ιερουσαλήμ

�������

Το τερματικό LNG
ήταν και παραμένει ως
προτεραιότητα για την
κυπριακή πλευρά. Eνα
έργο με τεράστιες στρα-
τηγικές, αλλά και οικο-
νομικές προεκτάσεις.

�������

H κάθε πλευρά 
έχει τις δικές της 
προτεραιότητες και 
πλέον βρίσκεται σε 
εξέλιξη και ένας άτυπος
αγώνας δρόμου για την
κατασκευή τερματικού.

�������

Mια παράμετρος, 
που, αν μη τι άλλο, δεν
μένει σε καμία των περι-
πτώσεων έξω από την
απόφαση δημιουργίας
τερματικού, αφορά και 
τα οικονομικά στοιχεία.

Η παρουσία του υπουργού Εξωτερικών των ΗΠΑ Μάικ Πομπέο στο Ισραήλ θεωρείται πως ανακατεύει την τράπουλα των περιφερειακών συνεργασιών που έχουν οικοδομηθεί δίνοντας ώθηση στα
ενεργειακά της Ανατολικής Μεσογείου. Για την κυπριακή διπλωματία η Σύνοδος της Ιερουσαλήμ αποτελεί το επιστέγασμα ενός μακρόχρονου σχεδιασμού με αλλαγή πλεύσης προς δυσμάς.
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Ενα παιχνίδι 

-
-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

Η στάση της Τουρκίας
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Ευαίσθητες ισορροπίες στην Αν. Μεσόγειο
Η στήριξη των ΗΠΑ στην τριμερή συνεργασία Ελλάδας - Κύπρου - Ισραήλ προκαλεί νευρική κρίση στην Αγκυρα

Η απουσία εναλλακτι-
κών για την Αθήνα 
καθιστά την ολοένα 
και στενότερη σχέση 
με τις ΗΠΑ, ειδικά 
στο επίπεδο της ασφά-
λειας και της άμυνας, 
ένα μονόδρομο χωρίς 
σοβαρά εμπόδια. 

Χαμόγελα 
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Ο East Med

Η σύνοδος 
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* Ο κ. Αγγελος Μ. Συρίγος είναι 
αναπληρωτής καθηγητής Διεθνούς 
Δικαίου και Εξωτερικής Πολιτικής στο 
Πάντειο Πανεπιστήμιο.

A Π Ο Ψ Η

Μικρό καλάθι και εγρήγορση

Τoυ ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ
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Το πρόβλημα
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Ενώπιον των νέων προκλήσεων 
οι Ενοπλες Δυνάμεις της Ελλάδας

Από τα μεγάλα προ-
γράμματα των ελληνι-
κών Ενόπλων Δυνάμεων, 
η αναβάθμιση των F-16, 
παρότι έχει συμφωνη-
θεί, δεν έχει ακόμα  
ξεκινήσει.

Στιγμιότυπο -

-
-

Του ΑΓΓΕΛΟΥ Μ. ΣΥΡΙΓΟΥ*

Οι ελλείψεις, οι εξελίξεις στην περιοχή και οι προσπάθειες ενίσχυσής τους
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Δύσκολο να μετρήσει κανείς το
σκορ του ματς που έγινε την πε-
ρασμένη Τρίτη στην Πύλα, γιατί
απλούστατα του ποδοσφαιρικού
παιχνιδιού μεταξύ Νέας Σαλαμίνας
και Μαγκούσα που οργάνωσε ο
διεθνής Οργανισμός Peace and
Sport, με τη συνδρομή του Ιδρύ-
ματος Στέλιος Χατζηιωάννου, επι-
κράτησε το πολιτικό και επικοι-
νωνιακό παιχνίδι. Το γεγονός ότι
ο Τ/κ ηγέτης Μουσταφά Ακιντζί
τελικά δεν εμφανίστηκε στη σέν-
τρα απέναντι στον Νίκο Αναστα-
σάδη φυσικά και επισκίασε τον
αντικειμενικό στόχο των διοργα-
νωτών που ήταν να δείξουν ότι
ο αθλητισμός ενώνει. Έτσι στον
μακρύ κατάλογο των διάσημων
θυμάτων του Κυπριακού μπήκε

και το πάλαι ποτέ υπέρλαμπρο
αστέρι της Τσέλσι και νυν αντι-
πρόεδρος του Peace and Sport,
Ντιντιέ Ντρογκμπά. Πώς στην
αλήθεια παίχτηκε το παιχνίδι της
πολιτικής στην Πύλα. Η πλευρά
Ακιντζί πρόβαλε τη θέση ότι αρ-
χικά ο αγώνας ήταν προγραμμα-
τισμένος να διεξαχθεί εντός Πύλας
ωστόσο εξαιτίας της αρνητικής
τοποθέτησης του ΟΗΕ για λόγους
ασφαλείας, ο αγώνας μεταφέρθηκε
στην ε/κ πλευρά. Σύμφωνα λοιπόν
με την εκτίμηση Ακιντζί, στη βάση
της αρχής της πολιτικής ισότητας
και αμοιβαιότητας, θα έπρεπε να
προγραμματιστεί και ένας δεύ-
τερος αγώνας στο βόρειο τμήμα
του νησιού. Παράλληλα πληρο-
φορούμαστε ότι μαζί με αυτήν
την πρόταση, τις τελευταίες ημέ-
ρες, παρασκηνιακά, η τ/κ πλευρά
έβαλε στην ατζέντα και αιτήματα
όπως η παρουσία και Τ/κ «αστυ-
νομικών» στον αγωνιστικό χώρο

και τη μετάβαση Ακιντζί στην
Πύλα με όχημα που θα έφερε τα
διακριτικά της «ΤΔΒΚ». Κύκλοι
του περιβάλλοντος Ακιντζί μη θέ-
λοντας να επιβεβαιώσουν τα τε-
λευταία υποδεικνύουν ότι ο άξο-
νας της τοποθέτησης του Τ/κ ηγέ-
τη ήταν ότι: «Σε αυτήν την εκδή-
λωση δεν λήφθηκε υπόψη η αρχή
της ισότητας και της αμοιβαιότη-
τας». Στην ίδια λογική επισημαί-
νεται από την ίδια κατεύθυνση
ότι ήταν μια κοινή, δικοινοτική
προσπάθεια από την σκοπιά δύο
ξεχωριστών πραγματικοτήτων-
οντοτήτων που υφίστανται στη
σημερινή Κύπρο. Και με βάση αυ-
τήν την πραγματικότητα, η τ/κ
πλευρά ζήτησε τόσο από τον ΟΗΕ
όσο και από την ε/κ πλευρά «ίση
μεταχείριση». 

Την ίδια ώρα καλά ενημερω-
μένη τουρκική πηγή, η οποία εδώ
και χρόνια παρακολουθεί τις εξε-
λίξεις στο Κυπριακό από τη σκοπιά
της Άγκυρας, λέει στην «Κ» ότι,
«το όλο το ζήτημα ξεπερνά τα
όρια μιας μικρής αντιπαράθεσης
ή ενός φιλικού αγώνα. Αγγίζει την
ουσία του προβλήματος στο Κυ-
πριακό». Συνεχίζει υποστηρίζον-
τας ότι οι δύο πλευρές προσεγγί-
ζουν το Κυπριακό διά συγκρουό-
μενων οραμάτων, ενώ ισχυρίζεται
ότι η ε/κ πλευρά επιχειρεί να προ-
σαρμόσει την πάγια τακτική της
για την αναθεώρηση κάποιων χα-
ρακτηριστικών του ενιαίου κρά-
τους του 1960 με βάση τις νέες
πραγματικότητες. Εμμένει πως η
τουρκική πηγή ότι για την τ/κ
πλευρά παραμένει η θεωρία των
δύο ξεχωριστών «πραγματικοτή-
των» και υπενθυμίζει ότι την πε-
ρίοδο της εκλογής Ακιντζί η ε/κ
πλευρά πίστεψε ότι η νέα ηγεσία
της τ/κ πλευράς θα συμφωνούσε
πλήρως με το δικό της όραμα για
την ομοσπονδία. Ωστόσο, μέσα
σε σύντομο χρονικό διάστημα
φάνηκε ότι δεν επρόκειτο να συμ-
βεί κάτι τέτοιο. Καταλήγει δε λέ-
γοντας πως όπως οι Τ/κ ηγέτες
έτσι και ο κ. Ακιντζί αναγνωρίζει
την ύπαρξη μιας αυτόνομης, τ/κ
κρατικής δομής στο βόρειο τμήμα
του νησιού και όποια κι αν είναι
η λύση αυτή η δομή δεν θα χαθεί,
όπως λ.χ. συνέβη στην περίπτωση
της Λαϊκής Δημοκρατίας της Γερ-
μανίας. Η ΤΔΒΚ θα μετεξελιχθεί,
ενδεχομένως, σε ένα ευρωπαϊκό
αυτόνομο κράτος».

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Σε μια περίοδο που οι σχέσεις της
Τουρκίας με τη Δύση κλονίζεται, ο
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν επιλέγει να
ανοίξει το κεφάλαιο της θανατικής
ποινής. Το θέμα είχε κλείσει το 2004
με την κατάργηση του σχετικού νό-
μου, καθώς θεωρείται «ταμπού»
στην Ε.Ε. Την περασμένη εβδομάδα
ο κ. Ερντογάν χαρακτήριζε λάθος
την κατάργηση του νόμου και δή-
λωνε: «Είμαι έτοιμος να υπογράψω
τον νόμο για την επιστροφή της
θανατικής ποινής, αν η Εθνοσυνέ-
λευση λάβει σχετική απόφαση. Κά-
ναμε ένα λάθος. Καταργήσαμε τη
θανατική ποινή». Η ενέργεια του
κ. Ερντογάν οδηγεί Τούρκους και
Ευρωπαίους αναλυτές σε ένα και
μοναδικό συμπέρασμα: Πλησιάζει
η στιγμή που οι δύο πλευρές θα
κληθούν να αποφασίσουν για το
καθεστώς των σχέσεών τους, μετά
το τέλος της ενταξιακής πορείας
της Τουρκίας στην Ένωση. 

«Πρόκειται για δύο πρώην συν-
τρόφους που σήμερα αναζητούν
ένα είδος φιλικού διαζυγίου. Τα
κοινά συμφέροντα δεν επιτρέπουν
μια απότομη διακοπή σχέσεων. Η
καλύτερη λύση είναι μια φιλική δι-
ευθέτηση με ξεκάθαρους όρους»,
επισημαίνει καλά ενημερωμένη πη-
γή στους κύκλους του τουρκικού
Προεδρικού.

Ο Τούρκος ακαδημαϊκός και ανα-
λυτής Τζενγκίζ Ακτάρ δεν έχει ψευ-
δαισθήσεις σχετικά με το χθες και

το σήμερα της ενταξιακής πορείας
της Τουρκίας στην Ε.Ε. Το όλο εγ-
χείρημα είναι μια από τις μεγαλύ-
τερες αποτυχίες της ένωσης, αν όχι
η μεγαλύτερη μαζί με το περιβόητο
Brexit. 

Ο Τούρκος ακαδημαϊκός μάς
υπενθυμίζει το συμπέρασμα του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου για την
Τουρκία: «Το Συμβούλιο σημειώνει
ότι η Τουρκία έχει απομακρυνθεί
από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Συνε-
πώς, οι ενταξιακές διαπραγματεύσεις
της Τουρκίας έχουν ουσιαστικά στα-
ματήσει και δεν μπορούν να λη-
φθούν υπόψη άλλα κεφάλαια για
άνοιγμα ή κλείσιμο και δεν προβλέ-
πεται περαιτέρω εργασία για τον
εκσυγχρονισμό της τελωνειακής
ένωσης Ε.Ε.-Τουρκίας», τονίζει η
απόφαση του συμβουλίου. 

Για τον κ. Ακτάρ το συγκεκριμένο
συμπέρασμα της Ε.Ε. είναι ιστορικής
σημασίας. Για πρώτη φορά, στην
σύγχρονη εποχή, η Ένωση αποδέ-
χεται ότι έχει διακοπεί η ενταξιακή
πορεία μιας χώρας. Επίσης, αποκλείει
τη λήψη νέων πρωτοβουλιών στις
σχέσεις με μια χώρα, το καθεστώς
της οποίας στη Δύση παραμένει αι-
ωρούμενο. 

Οι ενδοιασμοί της Ε.Ε. 
Παρά την ντε φάκτο διακοπή

της ενταξιακής πορείας της Τουρ-
κίας, υπάρχουν σήμερα διάφοροι
παράγοντες που υποχρεώνουν την
Ε.Ε. να κρατήσει επισήμως ανοικτό
το κεφάλαιο της ένταξης. Σε αυτό

το σημείο καταλήγουν σε νέες ανα-
λύσεις του ο κ. Ακτάρ και άλλοι
Τούρκοι και ξένοι αναλυτές. 

Οι συγκεκριμένες αναλύσεις το-
νίζουν ότι στη σύγχρονη ιστορία
της, η Ε.Ε. δεν έχει αντιμετωπίσει
μια παρόμοια κατάσταση, όπως

αυτή της Τουρκίας. Η Ένωση δεν
βρέθηκε αντιμέτωπη με τη διακοπή
μιας ενταξιακής πορείας και δεν
διαθέτει τους κατάλληλους μηχα-
νισμούς και τις στρατηγικές για την
αντιμετώπιση των επιπτώσεων μιας
τέτοιας εξέλιξης. 

Την ίδια στιγμή, η ένωση δεν
φαίνεται έτοιμη για να αντιμετωπίσει
τις επιπτώσεις από την επίσημη
διακοπή της ενταξιακής πορείας
της Τουρκίας. Επίσης, οι ευρωπαϊκές
πρωτεύουσες προβληματίζονται ξε-
χωριστά, για δικούς τους λόγους. 

Ωστόσο, όλες αποδέχονται το
γεγονός ότι μετά το 1945, η Δύση
κατέβαλε μεγάλη προσπάθεια για
να εντάξει και να κρατήσει στο δυ-
τικό μπλοκ την Ελλάδα και την Τουρ-
κία. Σήμερα μία από αυτές τις χώρες,
η Τουρκία αντιμετωπίζει σοβαρά

προβλήματα στις σχέσεις της με τη
Δύση και «φλερτάρει» με ανταγω-
νιστικές δυνάμεις, όπως λ.χ. η Ρωσία
και η Κίνα. Αυτή η εξέλιξη εγκυμονεί
κινδύνους για τα δυτικά συμφέρον-
τα. Επίσης, οι νέες διπλωματικές
μανούβρες της Τουρκίας φέρνουν
αντιμέτωπη ολόκληρη την Ευρώπη
με νέες προκλήσεις. Τα όσα διαδρα-
ματίζονται στο ζήτημα του προ-
σφυγικού μιλούν από μόνα τους. 

Τέλος, οι δυτικές πρωτεύουσες
έχουν προχωρήσει σε σημαντικές
επενδύσεις στην Τουρκία και τα οι-
κονομικά τους συμφέροντα είναι
μεγάλα. Καμία από τις μεγάλες ευ-
ρωπαϊκές δυνάμεις δεν είναι σε
θέση να κάνει βήματα που θα πα-
ραγνώριζαν ή θα έθεταν σε κίνδυνο
αυτά τα συμφέροντα.

Μπορεί την παρούσα στιγμή οι
προαναφερθέντες παράγοντες να
εμποδίζουν το τελικό διαζύγιο στις
σχέσεις Τουρκίας-Ε.Ε., ωστόσο αυτό
δεν πρέπει να οδηγεί σε λανθασμένα
συμπεράσματα. Τόσο στην Άγκυρα
όσο και στις ευρωπαϊκές πρωτεύου-
σες η συζήτηση για την νέα εποχή
στις σχέσεις Τουρκίας-Δύσης έχει
ξεκινήσει. 

«Το ευρωπαϊκό λεξικό έχει ένα
νέο λήμμα για να περιγράψει τις
σχέσεις της Ε.Ε. με την Τουρκία.
Πρόκειται για τον όρο ‘βασικός
(στρατηγικός) εταίρος’. Η σημασία
του σχετίζεται με τη μετανάστευση,
την καταπολέμηση της τρομοκρα-
τίας, την ενεργειακή συνεργασία
και τα οικονομικά συμφέροντα»,

τονίζει ο καθηγητής Ακτάρ. Ο Τούρ-
κος αναλυτής προσθέτει τα εξής:
«Είναι προφανές ότι η στασιμότητα
στις σχέσεις Τουρκίας-Ε.Ε. δεν είναι
βιώσιμη και ότι χρειάζεται μια με-
ταβατική περίοδος για τη διακοπή
της ενταξιακής πορείας. Ίσως το
επερχόμενο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
και η νέα Ευρωπαϊκή Επιτροπή να
επιταχύνουν την κόψιμο του γόρδιου
δεσμού».

Παρόμοια άποψη έχουν και άλλες
τουρκικές πηγές, οι οποίες μας το-
νίζουν τα εξής: «Η Τουρκία έχει
αποστασιοποιηθεί από την Ευρώπη
τα τελευταία χρόνια. Και αυτό διότι
υπάρχουν πολλά συγκρουόμενα
συμφέροντα και διαφορετικές αν-
τιλήψεις σε ζωτικής σημασίας θέ-
ματα». Οι ίδιες πηγές μας υπενθυ-
μίζουν το εξής: «Το 2017, ο Ερντογάν
δήλωσε στο πρόγραμμα Hard Talk
του BBC World ότι η χώρα του είναι
έτοιμη να ‘σταθεί πάνω στα δύο πό-
δια της’, με την πλειονότητα των
Τούρκων να μην επιθυμούν πια την
Ε.Ε.».

Υπό τη σκιά των προαναφερό-
μενων, με τον Τούρκο Πρόεδρο και
τις «ψύχραιμες» αναλύσεις να κα-
ταλήγουν στο συμπέρασμα ότι πλη-
σιάζει η στιγμή των μεγάλων απο-
φάσεων στις σχέσεις Τουρκίας-Ε.Ε.,
στην τουρκική πρωτεύουσα η προ-
οπτική του φιλικού διαζυγίου ανα-
πτύσσει νέα δυναμική. Η τουρκική
πλευρά αναμένει το αποτέλεσμα
των ευρωεκλογών για να εστιάσει
στο μέλλον αυτής της προοπτικής. 

Επαιξαν στην Πύλα, σκόραραν στην Αττάλεια
Το προσκήνιο του φιλικού ποδοσφαιρικού αγώνα της Τρίτης και το πολιτικό παρασκήνιο που σηματοδότησε μια αποτυχία
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Σύμφωνα με την εκτί-
μηση Μ. Ακιντζί, στη
βάση της αρχής της
πολιτικής ισότητας 
και αμοιβαιότητας, θα
έπρεπε να προγραμμα-
τιστεί και ένας δεύτε-
ρος αγώνας στο βόρειο
τμήμα του νησιού.

Οι εξελίξεις της προηγούμενης εβδο-
μάδας έφεραν ξανά στο προσκήνιο
και την εμμονή της τ/κ πλευράς
στην αναθεώρηση του καθεστώτος
της ΟΥΝΦΙΚΥΠ. Ο ίδιος ο κ. Ακιντζί
στο πλαίσιο της συνέντευξης Τύπου
που παραχώρησε για το ζήτημα
του ματς στην Πύλα επέκρινε τα
Η.Ε. ότι δεν είναι σε θέση να πα-
ρέχουν ασφάλεια σε μια δικοινοτική
εκδήλωση. Επιπρόσθετα ο «ΥΠΕΞ»
Κουντρέτ Όζερσαϊ πρόσθεσε ότι,
«ο ΟΗΕ καλλιέργησε την εντύπωση
ότι η Πύλα είναι ένα χωριό όπου
υπάρχουν προβλήματα ασφαλείας».
Μάλιστα, είπε ότι και σε άλλα ζη-
τήματα της νεκρής ζώνης η Ειρη-
νευτική Δύναμη δεν ανταποκρίνεται
ως έπρεπε και πως «οι εξελίξεις δεί-
χνουν την ορθότητα της στάσης
της τ/κ πλευράς σχετικά με την
αναθεώρηση του καθεστώτος εν-
τολής και καθηκόντων της Ειρη-
νευτικής Δύναμης, υπό το πρίσμα
των πραγματικοτήτων του νησιού».

Ο κ. Όζερσαϊ άνοιξε ταυτόχρονα
και το κεφάλαιο του εξοπλιστικού
προγράμματος της Ε.Φ., επιχειρών-
τας να στρέψει σε αυτό την προ-
σοχή των διπλωματών στη Λευκω-
σία: «Απαιτούμε τον άμεσο τερμα-
τισμό των έντονων εξοπλιστικών
δραστηριοτήτων της ε/κ διοίκησης
της Νότιας Κύπρου, οι οποίες αυ-
ξήθηκαν το τελευταίο διάστημα
και ξεπερνούν τα όρια της άμυνας.
Θεωρούμε ότι οι συγκεκριμένες
ενέργειες εμπεριέχουν το στοιχείο
της βαριάς απειλής» σημειώνεται
σε σχετικό ανακοινωθέν που κα-
ταλήγει να καλεί «την ε/κ πλευρά
να τερματίσει τις εν λόγω ενέργειές
της, για τις οποίες απαιτείται η
λήψη αντίστοιχων μέτρων από την
πλευρά μας».

Η Πύλα και τα παρελκόμενά
της επισκιάστηκαν ωστόσο από
τα διαδραματισθέντα την Πέμπτη
στη συνάντηση Τσαβούσογλου -
Κατρούγκαλου στην Τουρκία. Εκεί

φάνηκε καθαρά το επικοινωνιακό
προεκλογικό παίγνιο από τουρκικής
πλευράς χωρίς ωστόσο να αποκρυ-
φθεί και το συμφωνηθέν πολιτικό
πλαίσιο, σύμφωνα με το οποίο στις
12 Απριλίου στην Ελλάδα θα γίνει
η επόμενη συνάντηση των ΥΠΕΞ
Ελλάδας και Τουρκίας για να συ-
ζητήσουν το Κυπριακό. 

Αυτό ήταν και το θετικό πρό-
σημο της συνάντησης των δύο. Ο
Γιώργος Κατρούγκαλος είπε ότι οι
εγγυήσεις στην Κύπρο είναι ανα-
χρονιστικές και απαρχαιωμένες
και ο Μεβλούτ Τσαβούσογλου απάν-
τησε ότι δεν είναι, σημειώνοντας
ότι το να υποστηρίζεις ότι είναι ξε-
περασμένες οι εγγυήσεις δεν είναι
μια ρεαλιστική άποψη. Σημασία
ωστόσο φαίνεται να έχει το γεγονός
ότι το μεσημέρι της Πέμπτης καλά
ενημερωμένη τουρκική πηγή σχε-
τικά με τις τελευταίες εξελίξεις
στον άξονα Αθήνας-Άγκυρας, έλεγε:
«Συμφωνούμε ότι διαφωνούμε σε

σειρά ζητημάτων. Παρόλα αυτά
συμφωνούμε για τη συνέχιση του
διαλόγου, τον οποίο θεωρούμε πο-
λύτιμο». 

Ο Γιώργος Κατρούγκαλος είπε
ότι για πρώτη φορά η διεθνής διά-
σταση του Κυπριακού μπήκε στο
τραπέζι, ενώ για τα ενεργειακά ση-
μείωσε ότι κάθε χώρα έχει δικαιώ-
ματα που της αναγνωρίζει το διεθνές
δίκαιο στην Αποκλειστική Οικονο-
μική της Ζώνη. Από την πλευρά
του ο Τούρκος υπουργός επέμεινε
ότι πρέπει να τεθούν υπό εγγύηση
τα δικαιώματα των Τ/κ στο θέμα
της ενέργειας και πρόσθεσε επειδή
ειδικά ο πρόεδρος Αναστασιάδης
δεν έθεσε υπό εγγύηση τα δικαιώ-
ματα των Τ/κ, η Τουρκία θα ξεκι-
νήσει γεωτρήσεις μετά από αδει-
οδότηση που έλαβε από Τ/κ. Ο Τούρ-
κος υπουργός είπε ακόμη ότι βλέ-
πουν θετικά το μήνυμα του Έλληνα
ΥΠΕΞ ότι δεν θα αποκλειστεί ή
Τουρκία από τα ενεργειακά.

Πυροβολούν την ΟΥΝΦΙΚΥΠ ευκαιρίας δοθείσης 

Στον μακρύ κατάλογο των διάσημων θυμάτων του Κυπριακού μπήκε και το πάλαι ποτέ αστέρι της Τσέλσι και νυν αντιπρόεδρος του Peace and Sport, Ντ. Ντρογκμπά. 

Αναζητούν βελούδινο διαζύγιο Τουρκία και Ευρωπαϊκή Ενωση
Στο ναδίρ οι σχέσεις των δύο πλευρών – Ο Ταγίπ Ερντογάν, η θανατική ποινή, τα συμφέροντα και οι Ευρωεκλογές
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Η E.E. δεν βρέθηκε αντι-
μέτωπη με τη διακοπή
μιας ενταξιακής πορείας
και δεν διαθέτει τους 
μηχανισμούς και τις
στρατηγικές για αντιμε-
τώπιση των επιπτώσεων
μιας τέτοιας εξέλιξης.

Η Τουρκία έχει αποστασιοποιηθεί από την Ευρώπη τα τελευταία χρόνια. Και
αυτό διότι υπάρχουν πολλά συγκρουόμενα συμφέροντα και διαφορετικές αν-
τιλήψεις σε ζωτικής σημασίας θέματα.
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Ο ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Εκτός πραγματικότητας η απώλεια της έδρας 
Όταν τελειώσει το κανονιστικό πλαίσιο θα το συζητήσουμε, αν θα εγγραφώ ή όχι στο ΓεΣΥ, λέει ο πρόεδρος της ΕΔΕΚ 

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Τα εύκολα είναι για τους πολλούς,
τα δύσκολα για τους λίγους», λέει
στη συνέντευξή του στην «Κ» ο
πρόεδρος της ΕΔΕΚ Μαρίνος Σιζό-
πουλος, κληθείς να απαντήσει αν
είναι δύσκολο εγχείρημα η κατά-
ληψη της έδρας, δεδομένης και της
μοναχικής πορείας του κόμματος
στις εκλογές. Ο ίδιος θεωρεί ως κύριο
στόχο την ανάληψη της έδρας και
την αύξηση των ποσοστών του κόμ-
ματος από τις βουλευτικές εκλογές
του 2016, θεωρώντας ως μη πραγ-
ματικό σενάριο να χαθεί η έδρα στο
Ευρωκοινοβούλιο. Κληθείς να σχο-
λιάσει αν θα παραιτηθεί στο ενδε-
χόμενο απώλειας της έδρας, ανα-
λαμβάνοντας και την πολιτική ευ-
θύνη, επισημαίνει πως ως γιατρός
έμαθε να δουλεύει βάσει δεδομένων
και όχι σεναρίων. Μιλάει για το
ΓεΣΥ, υποστηρίζοντας πως ο ίδιος
παλεύει να ενισχυθεί ο δημόσιος
τομέας της υγείας, αφήνοντας, ωστό-
σο, ανοικτό το αν θα εγγραφεί τε-
λικώς στο ΓεΣΥ. 

–Ίσως να καθυστερήσατε να έρ-
θετε σε αντιπαράθεση με το
ΕΛΑΜ; 

–Δεν είναι θέμα καθυστέρησης
αντιπαράθεσης, υπάρχουν πολλοί
τρόποι να χειριστείς τέτοιες κατα-
στάσεις. Είναι γεγονός ότι η Ακρο-
δεξιά με αυτή τη φασιστοειδή αν-
τίληψη και νοοτροπία παρουσιάζει
αύξηση σχεδόν σε όλες τις ευρω-
παϊκές χώρες. Επομένως και η Κύ-
προς δεν μπορούσε να μείνει ανε-
πηρέαστη. Όμως την ίδια στιγμή
η Κύπρος σε αντίθεση με άλλες χώ-
ρες έχει να αντιμετωπίσει και άλλα
προβλήματα, όπως η κατοχή και η
προκλητική τουρκική συμπεριφορά.
Με αυτή την πατριδοκάπηλη συν-
θηματολογία από πλευράς της ελ-
ληνικής χούντας οδηγηθήκαμε σε
μία καταστροφή το 1974 και ως εκ
τούτου θα πρέπει να είμαστε πάρα
πολύ προσεκτικοί. Είναι πολύ ξε-
κάθαρο πως ως ΕΔΕΚ δεν πρόκειται
να ξεφύγουμε από το πλαίσιο της
πολιτικής αντιπαράθεσης στη βάση
των πολιτικών όρων. Όμως, την
ίδια στιγμή δεν είμαστε και διατε-
θειμένοι να δεχθούμε από οποιοδή-
ποτε εκβιασμούς και απειλές. Η
ιστορία μας το επιβεβαιώνει. Αυτή
την ιστορία δεν πρόκειται να την
αφήσουμε ορφανή και αυτό θα πρέ-
πει να το συνειδητοποιήσουν όλοι. 
–Το ΕΛΑΜ βεβαίως μιλάει για
ΕΛΑΜοποίηση της ΕΔΕΚ…

–Το θέμα ΕΛΑΜοποίησης της
ΕΔΕΚ, που ήταν μία στοχευμένη
πολιτική κυρίως σε βάρος του κόμ-
ματός μας, εξυπηρετούσε σκοπιμό-
τητες άλλων κομμάτων. 
–Όπως;

–Νομίζω ότι είναι καλά γνωστό.

Γιατί έτσι θεωρούσαν ότι μπορούσαν
να αντιμετωπίσουν με μεγαλύτερη
ευκολία τις θέσεις της ΕΔΕΚ που
σε πολιτικό και ιδεολογικό επίπεδο
ήταν αδύνατο να το κάνουν. Και τα
ερωτήματα είναι σαφέστατα: τι σχέ-
ση έχουν οι θέσεις της ΕΔΕΚ με τις
θέσεις του ΕΛΑΜ; Η ΕΔΕΚ απορρί-
πτει τη συγκεκριμένη μορφή ΔΔΟ,
γιατί ως ένα σοσιαλιστικό κόμμα
δεν μπορεί να δεχθεί ότι ο λαός θα
είναι διαχωρισμένος στη βάση εθνο-
τικής και θρησκευτικής προσέλευ-
σης. Ένα κόμμα, όπως η ΕΔΕΚ, που
αγωνίστηκε εναντίον του Απαρτ-
χάιντ, της καθιέρωσης του «ένας
άνθρωπος, μία ψήφος» δεν θα μπο-
ρούσε να αποδέχεται ότι στην ίδια
μας την πατρίδα στο πλαίσιο μιας
λύσης θα υπάρχουν αυτοί οι ρατσι-
στικοί και φυλετικοί διαχωρισμοί.
Το ΕΛΑΜ μπορεί να απορρίπτει τη
ΔΔΟ στη βάση ενός εντελώς δια-
φορετικού κριτηρίων. Τα δικά μας
κριτήρια είναι σαφέστατα και από-
λυτα συνυφασμένα με τη σοσιαλι-
στική μας ιδεολογία. 
–Για κάποιους μπορεί να ξεφεύγει
του ρεαλισμού…

–Ρεαλισμός δεν είναι υποταγή
σε ρατσιστικά συνθήματα. Ρεαλι-
σμός είναι να αγωνίζομαι για το δί-
καιο των ανθρώπων και την καθιέ-
ρωση των πολιτικών και των αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων. Όταν πριν
από δεκαετίες αγωνιζόντουσαν στη
Νότια Αφρική εναντίον του Απαρτ-
χάιντ θεωρούσαν πως δεν ήταν ρε-
αλισμός. Όμως εκείνη η πολιτική
έφερε αποτελέσματα. Κατέρρευσε
και εφαρμόστηκε ένα άλλο σύστημα
πιο δημοκρατικό, πιο ανθρώπινο,
πιο φιλελεύθερο με κατοχύρωση
δικαιωμάτων. Γι’ αυτό ως σοσιαλι-
στές, ως ιδεολόγοι και οραματιστές
έχουμε την υποχρέωση να αγωνι-
στούμε και να παλέψουμε.
–Η εικόνα σας όμως με το ΕΛΑΜ
έξω από την πρεσβεία της Ελλά-

δας έκανε πολλούς να δουν συγ-
κλίσεις μεταξύ των δύο κομμά-
των.

–Σε καμία περίπτωση. Ήταν μία
εκδήλωση την οποία πραγματοποί-
ησε, οργάνωση Ελλαδιτών που κα-
τοικούν στην Κύπρο και μας απη-
ύθυναν πρόσκληση. Δεν ήταν εκ-
δήλωση που οργάνωσε το ΕΛΑΜ
για να παρευρεθεί η ΕΔΕΚ. Όπως
αντιλαμβάνεστε, δεν μπορώ να απο-
φεύγω να παρευρίσκομαι σε οποι-
αδήποτε εκδήλωση, γιατί υπάρχει
το ενδεχόμενο να βρίσκεται εκεί
και το ΕΛΑΜ ή οποιοσδήποτε άλλος.
Με το ίδιο σκεπτικό δεν πρέπει να
παρευρίσκομαι ούτε στη Βουλή και
σε καμία εκδήλωση! Αυτή η συμ-
περιφορά είναι που επιτρέπει στο
ΕΛΑΜ να μονοπωλήσει κάποια ζη-
τήματα, να αλλοιώσει την πραγμα-
τική του εικόνα, να την εξωραΐσει
και αυτό θα είναι σε βάρος της κοι-
νωνίας και της πατρίδας μας. 
–Σε αυτές τις εκλογές επιλέξατε
να ακολουθήσετε μοναχική πο-
ρεία. Δεν δυσκολεύει το εγχεί-
ρημα η κατάληψη της έδρας; 

–Τα εύκολα είναι για τους πολ-
λούς, τα δύσκολα για τους λίγους.
Το θέμα είναι να τολμήσεις. Εμείς
καταβάλαμε κάθε ειλικρινή προ-
σπάθεια για να υπάρξει συνεργασία
με τα υπόλοιπα δύο κόμματα, με τα

οποία συνεργαστήκαμε και στις
προεδρικές εκλογές. Αυτή η συνερ-
γασία δεν καρποφόρησε, όχι με
υπαιτιότητα της ΕΔΕΚ και το γνω-
ρίζετε πολύ καλά. Απλώς υπήρχαν
πρόνοιες στις προτάσεις των φίλων
των υπολοίπων κομμάτων που θε-
ωρούσαμε πως δεν μπορούσαν να
γίνουν αποδεκτές, γιατί κλόνιζαν
την αξιοπιστία της συνεργασίας
έναντι του εκλογικού σώματος. Εμείς
θέλουμε να είμαστε έντιμοι και κα-
θαροί απέναντι στους πολίτες, να

τους βλέπουμε στα μάτια, χωρίς να
ντρεπόμαστε και να υποστηρίζουμε
τις θέσεις και τις απόψεις μας. Γι’
αυτό και όταν δεν κατορθώθηκε να
γίνουν τέτοιες αλλαγές που να ικα-
νοποιούν αυτά τα στοιχεία της αξιο-
πιστίας ακολουθήσαμε τον δικό μας
δρόμο. 
–Αυτό σημαίνει και λήξη της
όποιας μελλοντικής συνεργασίας
του χώρου; 

–Εμείς καταβάλαμε κάθε δυνατή
προσπάθεια συνεργασίας. Άλλωστε
και στις προεδρικές εκλογές ήταν
δική μας πρωτοβουλία αυτή η συ-
νεργασία. Προσπαθήσαμε να υπάρ-
ξει και κοινοβουλευτική συνεργασία
των κομμάτων, η οποία ήταν αρκετά
προβληματική. Δεν είναι της ώρας
να πούμε τα προβλήματα που είχαν
ανακύψει σε αυτή την πορεία οπό-
ταν κάτω από αυτές τις συνθήκες
ο καθένας επιλέγει να ακολουθήσει
τον δρόμο του.
–Στην ΕΔΕΚ υπάρχει έλλειψη
στελεχών; 

–Δεν υπάρχει έλλειψη στελεχών,
όμως αυτό που υπάρχει σε ένα βαθ-
μό είναι απουσία προβεβλημένων
στελεχών. Αυτό δεν εξαρτάται μόνο
από το κόμμα και τα στελέχη, αλλά
και από τα ΜΜΕ, που επιλέγουν
ποιον θα καλέσουν. Αυτό προκαλεί
προβλήματα, καθώς, ενώ διαθέτεις

ένα στελεχιακό δυναμικό, δεν μπο-
ρείς να το αξιοποιείς στον βαθμό
που θέλεις. 
–Τι απαντάτε στις καταγγελίες
για τη σταλινοποίηση της ΕΔΕΚ; 

–Ότι ξεφεύγουν από κάθε όριο
φαντασίας. Ενδεικτικό ότι η ΕΔΕΚ
είναι το μοναδικό κόμμα στην Κύπρο
που έχει τις συνεδριάσεις όλων των
συλλογικών του οργάνων ανοικτές
στα ΜΜΕ. Ακόμα και τις πιο κρίσι-
μες. Εάν η ηγεσία του κόμματος
έχει τέτοια τρομακτική ικανότητα
να ποδηγετεί εκατοντάδες στελέχη
του κόμματος που παρευρίσκονται
σε αυτές τις συνδιασκέψεις στην
παρουσία μάλιστα των ΜΜΕ τότε
πρέπει να μας βγάλετε το καπέλο
και να παραδεχτείτε ότι οι ικανό-
τητές μας είναι τρομακτικές. Εάν
τώρα κάποιοι για τους δικούς τους
λόγους θέλουν να στοχοποιήσουν
συγκεκριμένα πρόσωπα τότε είναι
άλλη υπόθεση.
–Δεν σας ανησυχεί όταν υπάρ-
χουν τέτοιες καταγγελίες;

–Το θέμα είναι ότι είμαστε ένα
κόμμα εξωστρεφές πια, ένα δημο-
κρατικό και διαφανές κόμμα και
είναι όλα ανοικτά από τα οικονομικά
μέχρι τα πάντα.
–Ποιο είναι στοίχημα της ΕΔΕΚ
στις επικείμενες εκλογές;

–Να εκλέξουμε ευρωβουλευτή
και να έχουμε ένα ποσοστό μεγα-
λύτερο από αυτό των εκλογών του
2016. 
–Στο ενδεχόμενο που δεν λάβετε
την έδρα έχετε πει ότι θα ανα-
λάβετε την πολιτική ευθύνη…

–Έχω πει ότι η πολιτική ευθύνη
θα αναληφθεί. Δεν σημαίνει ότι την
πολιτική ευθύνη την έχει αποκλει-
στικά ο πρόεδρος. Όλοι έχουν την
πολιτική ευθύνη, άλλοι σε μεγαλύ-
τερο και άλλοι σε λιγότερο βαθμό. 
–Τι σημαίνει συνεπώς το να ανα-
ληφθεί η πολιτική ευθύνη; 

–Οι αποφάσεις είναι ομόφωνες,
συνεπώς αναλαμβάνονται από το
σύνολο όλων αυτών που έλαβαν
την απόφαση. Το ότι υπάρχει δια-
βάθμιση είναι δεδομένο. Το ζητού-
μενο για μας είναι εντελώς διαφο-
ρετικό. Δεν έχουν την ίδια ευθύνη
αυτοί που εργάζονται και προσπα-
θούν με αυτούς που δεν εργάζονται
και βρίσκονται στο περιθώριο. 
–Σε ποιους αναφέρεστε;

–Σε όσους για διάφορους λόγους
είναι κάπως περιθωριοποιημένοι
και αρέσκονται στην κριτική, αλλά
όχι στην αυτοκριτική.
–Επειδήσεεσάς αρέσει να κάνετε
την αυτοκριτική σας, υπάρχει
το ενδεχόμενο παραίτησής σας
στο σενάριο που δεν κερδίσετε
την έδρα;

–Είμαι γιατρός και δουλεύω βάσει
δεδομένων και όχι σεναρίων.
–Και δεν το θεωρείτε πραγματικό
σενάριο το να χάσετε την έδρα;

–Ακριβώς. 

–Έχετε δεχτεί την κριτική ότι
υποσκάπτετε το ΓεΣΥ.

–Έχω δεχθεί την επίθεση, αλλά
χωρίς καμία τεκμηρίωση. Όσο προ-
χωρά ο χρόνος και όλες οι καταγ-
γελίες που έχω κάνει δικαιώνονται,
δεν άκουσα αυτοκριτική ούτε ανά-
ληψη ευθύνης από όλους αυτούς
που έκαναν τις επιθέσεις. Όταν
τον Μάρτιο του 2018, κατέθετα
στοιχεία για το ασυμβίβαστο του
Νίκολσον και το ενδεχόμενο σύγ-
κρουσης συμφερόντων, θυμάστε
πόση επίθεση δέχτηκα; Σήμερα
δεν άκουσα κάποιον να ζητάει συγ-
γνώμη τη στιγμή που με δικαίωσε
ο γενικός ελεγκτής, η γνωμάτευση
του γενικού εισαγγελέα, όταν ο κ.
Νίκολσον υπό το βάρος της ευθύνης
αναγκάστηκε να παραιτηθεί. Δεν
άκουσα κανέναν να πει για τα τε-
ράστια προβλήματα στον τομέα
της υγείας, που δεν φρόντισαν αυτοί
που είχαν την ευθύνη να τα επιλύ-
σουν για να εφαρμοστεί σωστά το
Σχέδιο Υγείας. Η ΕΔΕΚ αγωνίζεται
για τη σωστή εφαρμογή ενός ΓεΣΥ
που να προσφέρει ποιοτική περί-

θαλψη στους πολίτες και σε αυτούς
που δεν έχουν την οικονομική δυ-
νατότητα να την εξασφαλίσουν με
άλλο τρόπο. 
–Ίσως να ήταν καλύτερα δηλαδή
να υπάρξει αναβολή;

–Γιατί να υπάρξει αναβολή και
να μην υπάρξει επίκριση αυτών
που είχαν την ευθύνη από τον Ιού-
νιο του 2017 να προετοιμάσουν το
σύστημα; Είναι δυνατό να ξεκινά
1η Ιουνίου το ΓεΣΥ και ακόμα το
κανονιστικό πλαίσιο για την ένταξη
των ειδικών γιατρών να μην έχει
ψηφιστεί από τη βουλή; Στη βάση
ποιου πλαισίου θα εκδηλώσουν εν-
διαφέρον οι γιατροί; Πού ξέρω αν
ανταποκρίνομαι στους κανονισμούς
για να εκφράσω το ενδιαφέρον
μου; Τι έκανε το συμβούλιο του
ΟΚΥΠΥ από τον Δεκέμβριο του
2017 μέχρι και τον Φεβρουάριο του
2019; Το μόνο πράγμα που έκανε
ο κ. Νίκολσον με τους συνεργάτες
του ήταν να διορίσουν τη διευθυν-
τική ομάδα. Με αυτούς τους ρυθ-
μούς εφαρμόζεις ΓΕΣΥ; 
–Δεν πρέπει να ξεκινήσει πρώτα

και στη συνέχεια να διορθωθούν
στρεβλώσεις και λάθη;

–Άλλο να το εφαρμόζεις και να
διορθώνεις τα λάθη και άλλο η πα-
ραβίαση της νομοθεσίας. Υπάρχουν
τρεις διαφορετικές σχολές σκέψης
γύρω από το ΓεΣΥ. Η τάση όλων
όσων επιθυμούμε μια πραγματική
εφαρμογή του ΓΕΣΥ με ποιοτική πε-
ρίθαλψη στους πολίτες, η τάση αυ-
τών που λένε να εφαρμόσουμε ένα
ΓΕΣΥ, ό,τι ΓΕΣΥ και να ’ναι και αυτοί
που θέλουν να εφαρμοστεί ένα ΓΕΣΥ
στη βάση σκοπιμοτήτων για να
έχουν ενδεχομένως στη συνέχεια
κάποια προσωπικά ή άλλα συμφέ-
ροντα. 
–Σαν τι συμφέροντα; 

–Η κατάρρευση του δημόσιου
τομέα της υγείας και η ανάγκη να
οδηγηθεί σε μία λύση Συνεργατι-
σμού, Κυπριακών Αερογραμμών.
Θα έχουμε μπροστά μας τρεις επι-
λογές: ή μικραίνουμε τις υπηρεσίες
που θα παρέχει ο δημόσιος τομέας,
ή ακολουθούμε το μοντέλο των Κυ-
πριακών Αερογραμμών και κλείνου-
με, ή το αποτέλεσμα είναι ένα μον-

τέλο όπως με τη Συνεργατική Τρά-
πεζα.
–Και ποιοι θα εξυπηρετούνται; 

–Ενδεχομένως ξένα συμφέροντα.
Και εδώ θα είναι η τραγωδία του Κύ-
πριου πολίτη. 
–Ήδη όμως υποφέρει ο κύπριος
πολίτης από την απουσία δημό-
σιας υγείας. 

–Συμφωνούμε πως θα πρέπει να
διορθωθούν οι στρεβλώσεις σωστά.
Από την ώρα που δεν μπορείς να
ανταποκριθείς σε αυτές τις υποχρε-
ώσεις πείτε μου πώς μπορείς να
εφαρμόσεις ΓΕΣΥ. Δεν είναι για όλα
αυτά που παλεύω τα τελευταία χρό-
νια; Και μου απαντούν ότι είμαι για-
τρός ιδιώτης. Αφού είμαι γιατρός
ιδιώτης, γιατί παλεύω για τον δη-
μόσιο τομέα; Εγώ υποστηρίζω και
παλεύω να ενισχυθεί ο δημόσιος
τομέας. 
–Ως γιατρός θα εγγραφείτε στο
ΓΕΣΥ; 

–Όταν τελειώσει το κανονιστικό
πλαίσιο να το συζητήσουμε.
–Δεν έχετε αποφασίσει ακόμα
δηλαδή. 

–Περιμένω το κανονιστικό πλαί-
σιο ακόμα. Η προσπάθεια στοχο-
ποίησής μου από κάποιους είναι
γιατί αντιλαμβάνονται ότι η εμπειρία
που έχω, η τεχνογνωσία στα συστή-
ματα υγείας, αλλά και οι θέσεις μου
είναι τόσο τεκμηριωμένες που από
την ώρα που δεν μπορούν να τις
αποδεχτούν και να τις απορρίψουν
απλώς με στοχοποιούν για να τις
απαξιώσουν. Αυτό που πρέπει να
ψάξουμε δεν είναι τι συμφέροντα
εξυπηρετεί ο Σιζόπουλος, αλλά τι
συμφέροντα εξυπηρετούν αυτοί που
πολεμούν αυτές τις θέσεις που προ-
ωθεί ο Σιζόπουλος, οι οποίες θέσεις
στοχεύουν στην ελαχιστοποίηση
των προβλημάτων από την εφαρ-
μογή του Γενικού Σχεδίου Υγείας,
την ισχυροποίηση του δημόσιου
τομέα για να αποτελέσει πραγματική
ραχοκοκαλιά του συστήματος και
τέλος, την προσφορά ποιοτικής πε-
ρίθαλψης στους πολίτης σε ολόκληρη
την επικράτεια και κυρίως σε αυτούς
τους πολίτες που δεν έχουν την οι-
κονομική δυνατότητα να την εξα-
σφαλίσουν με άλλους τρόπους. 

ΓεΣΥ, όπως Κυπριακές Αερογραμμές και Συνεργατισμός 

Σήμερα δεν άκουσα κά-
ποιον να ζητάει συγγνώ-
μη τη στιγμή που με δι-
καίωσε ο γενικός ελεγ-
κτής, η γνωμάτευση του
γενικού εισαγγελέα, όταν
ο κ. Νίκολσον υπό το βά-
ρος της ευθύνης αναγκά-
στηκε να παραιτηθεί.

Προσπαθήσαμε να υπάρ-
ξει και κοινοβουλευτική
συνεργασία των κομμά-
των, η οποία ήταν αρκετά
προβληματική. Δεν είναι
της ώρας να πούμε τα
προβλήματα που είχαν
ανακύψει σε αυτή την πο-
ρεία, οπότε κάτω από αυ-
τές τις συνθήκες ο καθέ-
νας επιλέγει να ακολου-
θήσει τον δρόμο του.

Έχω πει ότι η πολιτική ευθύνη θα αναληφθεί. Δεν σημαίνει ότι την πολιτική ευθύνη την έχει αποκλειστικά ο πρόεδρος,
λέει στην «Κ» ο Μαρίνος Σιζόπουλος, κληθείς να απαντήσει για το αν θα αναλάβει την πολιτική ευθύνη και να παραιτη-
θεί στο ενδεχόμενο απώλειας της έδρας.

Kαμία επαφή
με το ΕΛΑΜ
–Είχατε προσεγγίσει το ΕΛΑΜ
κατά τις προεδρικές για να στηρίξει
με κάποιο τρόπο την υποψηφιό-
τητα Νικόλα Παπαδόπουλου; επει-
δή αυτό λέγεται…
–Σε καμία περίπτωση δεν έγινε
κάτι τέτοιο από τη δική μας
πλευρά. Και ο Νικόλας Παπα-
δόπουλος εξήγησε και διέψευ-
σε τις πληροφορίες που υπήρ-
χαν. Αλλά από την πλευρά τη
δική μας, υπογραμμίζω πως
δεν υπήρξε καμία επαφή και
καμία σχέση. 
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

«Δυστυχώς, κάθε μέρα είτε με την
αμφισβήτηση θεσμών είτε με τη
σύγκρουση θεσμών είτε με ενέργειες
ή πράξεις από πλευράς του πολιτικού
προσωπικού της χώρας η δυσπιστία
του κόσμου στην πολιτική αυξάνε-
ται», έλεγε ο Νίκος Αναστασιάδης,
όταν το πόρισμα του Συνεργατισμού
έκαιγε την κυβέρνηση και τον υπουρ-
γό του και αποκάλυπτε σειρά από
μη εξυπηρετούμενα δάνεια βουλευ-
τών. Αυτό βεβαίως θα μπορούσε να
αποτελέσει παραδοχή και εν μέρει
ανάληψη πολιτικής ευθύνης για τα
όσα διαδραματίζονται στη δημόσια
σφαίρα, αν δεν είχαν προηγηθεί η
αμφισβήτηση του πορίσματος από
τον ίδιο και οι εκ των υστέρων αιχμές
ακαταλληλότητας μελών της διε-
ρευνητικής επιτροπής από τον
υπουργό Οικονομικών, η οποία κα-
ταδείκνυε πως προμηνύεται ένας
νέος πόλεμος μεταξύ κυβέρνησης
και ανεξάρτητων θεσμών με αφορμή
το πόρισμα. Τοποθετήσεις που στρέ-
φουν τα πυρά προς συγκεκριμένη
κατεύθυνση και κυρίως σε δύο ανε-
ξάρτητους θεσμούς: αυτόν της Γε-
νικής Εισαγγελίας και της Ελεγκτικής
Υπηρεσίας. Κώστας Κληρίδης και
Οδυσσέας Μιχαηλίδης έχουν πολλές
φορές απαντήσει στον πρόεδρο και
στην κυβέρνηση όταν νιώθουν πως
επεμβαίνουν στον ρόλο τους και δί-
δουν την εντύπωση στην κοινή γνώ-
μη πως έχουν σχηματίσει μία άτυπη
συμμαχία απέναντι στις άλλοτε εύ-
σχημες και άλλοτε ευθείες βολές
της κυβέρνησης. Το πού θα φτάσει

αυτή η χρόνια κόντρα είναι σίγουρα
ένα ζήτημα ανοικτό και προκαλεί
ήδη ανησυχίες πως έχει ήδη φτάσει
τα επίπεδα μιας θεσμικής εκτροπής
και θεσμικής κρίσης.

Αφορμή το πόρισμα
Πώς όμως ανακινήθηκε η κόν-

τρα κυβέρνησης ανεξάρτητων θε-
σμών; Το πόρισμα της ερευνητικής
επιτροπής για τον Συνεργατισμό,
το οποίο απέδιδε βαρύτατες πολι-
τικές ευθύνες στον υπουργό Οικο-
νομικών Χάρη Γεωργιάδη ως τον
κύριο υπεύθυνο για τους χειρισμούς
από το 2014 ήταν αρκετό για να
προκαλέσει σωρεία αντιδράσεων
στο κυβερνητικό στρατόπεδο και
να οδηγήσει στην αμφισβήτηση
και του πορίσματος. Πρώτα ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας φρόντισε
μέσω της τοποθέτησής του να δώ-
σει πλήρη στήριξη στον υπουργό
Οικονομικών Χάρη Γεωργιάδη, κρί-
νοντας λανθασμένα τα συμπερά-
σματα του πορίσματος, ενώ στη

συνέχεια ο υπουργός Οικονομικών,
ο οποίος μέσω της συνέντευξης
Τύπου που παρέθεσε για να δημο-
σιοποιήσει και την παραίτησή του
προχώρησε σε άνευ προηγουμένου
επίθεση και στο πόρισμα αλλά και
στα μέλη. 

«Κακόβουλο» πόρισμα
Ενδεικτικό ότι ο Χάρης Γεωργιά-

δης μίλησε για fakenews, ενώ έθεσε
ζητήματα και για μέλη της διερευ-
νητικής επιτροπής που διόρισε ο
Κώστας Κληρίδης. «Πώς γίνεται ένας
υποψήφιος που δεν επελέγη για μία
θέση, να μετατρέπεται σε μέλος
ερευνητικής επιτροπής και κρίνει
τους ανθυποψηφίους του και αυτούς
που δεν τον επέλεξαν;» διερωτήθηκε
ο υπουργός Οικονομικών σε συνέν-
τευξή του στην «Κ», κατονομάζοντας
το μέλος της ερευνητικής επιτροπής
Γιώργο Γεωργίου ως το πρόσωπο
που διεκδικούσε τη θέση του Νικόλα
Χατζηγιάννη. Καθόλου τυχαία και
η παρουσίαση πίνακα σύγκρισης

του ρυθμού μείωσης των ΜΕΔ με-
ταξύ Συνεργατισμού και ALPHA
Bank, στην οποία ήταν διευθυντής
ο κ. Γεωργίου κατά τη συνέντευξη
Τύπου για να ενισχύσει το επιχεί-
ρημα ότι είχαν πέσει κατά πολύ τα
μη εξυπηρετούμενα της Συνεργα-
τικής σε σχέση με την ALPHA Bank
της οποίας ηγείτο ο κ. Γεωργίου, ο
οποίος ως μέλος της ερευνητικής
επιτροπής είχε επικρίνει τον κ. Χα-
τζηγιάννη ως κατώτερο των περι-
στάσεων. 

Η κόντρα με τα μέλη
Όμως η κυβέρνηση δεν είχε μόνο

θέμα με τις ικανότητες του Γιώργου
Γεωργίου. Φαίνεται πως υπάρχει θέ-
μα και με τον πρόεδρο της Διερευ-
νητικής Επιτροπής Γιώργο Αρέστη,
χωρίς να περιορίζεται στην ανταλ-
λαγή ειρωνειών μεταξύ Χάρη Γεωρ-
γιάδη και Γιώργου Αρέστη κατά την
κατάθεση του πρώτου στην ερευ-
νητική επιτροπή, αλλά και εξαιτίας
προηγούμενων καταστάσεων. Όπως

διαρρέεται από κυβερνητικά πηγα-
δάκια η κόντρα των δύο ξεκινά από
την περίοδο διορισμού του κ. Αρέστη
στην Επιτροπή Αποκλεισμού των
Οικονομικών Φορέων από Διαδικα-
σίες Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων.
Οι ίδιοι κύκλοι υποστήριζαν πως η
επιμονή του κ. Γεωργιάδη να μην
του εγκρίνει συγκεκριμένο συνερ-
γάτη ήταν και ο λόγος που ο κ. Αρέ-
στη παραιτήθηκε τελικώς από την
Επιτροπή. Σύμφωνα με τα ρεπορτάζ
της εποχής, υποστήριξε πως αφέθηκε
χωρίς απαραίτητη στήριξη σε τε-
χνικό και ανθρώπινο επίπεδο. Το
ερώτημα βεβαίως που μένει ανα-
πάντητο είναι για ποιο λόγο οι εν
λόγω κύκλοι, αλλά και ο ίδιος ο
υπουργός έμειναν να εκφράσουν
τη διαφωνία τους για τους διορισμούς
εκ των υστέρων και όταν το πόρισμα
είχε δημοσιοποιηθεί. 

Απάντησε ο εισαγγελέας
Η κίνηση του Χάρη Γεωργιάδη

να αμφισβητήσει το πόρισμα και

να κρίνει ως ακατάλληλες τις επι-
λογές του Κώστα Κληρίδη δεν έμει-
νε βεβαίως αναπάντητη, με τον
γενικό εισαγγελέα να σχολιάζει
πως «οποιεσδήποτε απαξιωτικές
αναφορές είτε προς την Έκθεση
της Επιτροπής, είτε προς τα μέλη
της, εκείνο που επιτυγχάνουν δεν
είναι να μειώσουν το κύρος οποι-
ασδήποτε συγκεκριμένης Επιτρο-
πής ή των μελών της, αλλά να φθεί-
ρουν και να πλήξουν τον ίδιο τον
θεσμό των Ερευνητικών Επιτρο-
πών και τη χρησιμότητα που υπη-
ρετεί με βάση την κείμενη νομο-
θεσία». Το πώς ο γενικός εισαγγε-
λέας θα χειριστεί το πόρισμα θα
διαφανεί το επόμενο διάστημα,
όπως είπε βεβαίως δεν θα παρα-
μείνει στο συρτάρι.

Συνεργατισμός και Οδυσσέας 
Όμως ο γενικός εισαγγελέας

δεν ήταν ο μόνος που αντέδρασε.
Με τη δημοσιοποίηση του Πορί-
σματος ο Οδυσσέας Μιχαηλίδης

έσπευσε να το χαρακτηρίσει και
έγκυρο και αξιόπιστο, ψέγοντας
μέσω κοινωνικών δικτύων τη στά-
ση του Χάρη Γεωργιάδη. Στάση
που για πολλούς αναμενόταν. Αφε-
νός γιατί είχε αρκετά κοινά με την
έκθεση για τον Συνεργατισμό που
δημοσιοποίησε τον περασμένο
Ιούνιο ο ίδιος στην οποία έκανε
λόγο μεταξύ άλλων για κακοδια-
χείριση, αφετέρου γιατί όπως λέ-
γεται ένιωθε δικαιωμένος από το
αποτέλεσμα. 

Υπενθυμίζεται, άλλωστε, πως
πριν από τη δημοσιοποίηση της
έκθεσης του Οδυσσέα Μιχαηλίδη
είχε προκληθεί έντονο παρασκή-
νιο, αλλά και ρήξη του ιδίου με
τη Βουλή, όταν στην Ολομέλεια
πέρασε ο περιορισμός στις αρμο-
διότητές του για έλεγχο στη Συ-
νεργατική Κεντρική Τράπεζα. Κυ-
βερνητικοί κύκλοι τότε υποστή-
ριζαν μάλιστα πως η εμπλοκή του
κ. Μιχαηλίδη στα της Συνεργατι-
κής θα ενίσχυε την επικίνδυνη
φημολογία σε μία τράπεζα ευά-
λωτη. Έθεταν μάλιστα την καλή
σχέση του με συγκεκριμένα ΜΜΕ,
αφήνοντας να υπαινιχθεί πως θα
διέρρεε ζητήματα που θα έπλητ-
ταν την τράπεζα. Ο γενικός ελεγ-
κτής, βεβαίως, διαβεβαίωνε και
δεσμευόταν πως δεν θα δημοσίευε
οτιδήποτε αφορούσε τη Συνερ-
γατική Τράπεζα σε μία προσπά-
θεια να διασκεδάσει τις ανησυχίες,
αλλά και για να αποφευχθούν σί-
γουρα οι όποιες δυσάρεστες εξε-
λίξεις. Τότε, όπως λέγεται, είχαν

διασαλευθεί και οι καλές σχέσεις
που διατηρούσε με τον πρόεδρο
του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου, το
πρόσωπο άλλωστε που τον ειση-
γήθηκε για τη θέση του γενικού
ελεγκτή. 

Η άτυπη συμμαχία 
Η σύγκρουση γενικού ελεγκτή

και γενικού εισαγγελέα με την κυ-
βέρνηση με φόντο τον Συνεργα-
τισμό έκανε πολλούς να βλέπουν
μία άτυπη συμμαχία μεταξύ των
δύο ανεξάρτητων θεσμών και προ-
συνεννόηση σε ζητήματα. Κύκλοι
που βρίσκονται στο στενό τους
περιβάλλον απορρίπτουν κάτι τέ-
τοιο και σημειώνουν πως υπάρχει
μεν αλληλοεκτίμηση και σεβασμός,
αλλά δεν μεταφράζεται σε παρα-
σκηνιακή συνεργασία. Πολιτικοί
κύκλοι πάντως σε Προεδρικό και
Πινδάρου εκτιμούν πως οι δύο άν-
δρες προσπαθούν να εξυπηρετή-
σουν τη δική τους πολιτική ατζέντα
για το 2023. 

Το πόρισμα φανέρωσε τη θεσμική κρίση 
Σε αντιπαράθεση βρίσκεται η Εισαγγελία και η Ελεγκτική Υπηρεσία με την κυβέρνηση με αφορμή τον Συνεργατισμό

Σε ό,τι αφορά τον γενικό εισαγγε-
λέα η κυβέρνηση τηρεί χαμηλούς
τόνους, αναμένοντας, όπως λέγε-
ται, την αφυπηρέτησή του, καθώς
σε ένα περίπου χρόνο αποχωρεί
κλείνοντας το 68ο έτος της ηλικίας
του. Υπενθυμίζεται πως ο Κώστας
Κληρίδης είχε διοριστεί μετά από
εισήγηση του τότε κυβερνητικού
εκπροσώπου Χρίστου Στυλιανίδη
με κύριο επιχείρημα την προσή-
λωσή του στη λύση του Κυπριακού.
Οι σχέσεις μεταξύ Προεδρικού και
Εισαγγελίας διασαλεύτηκαν, ωστό-
σο, με τον διορισμό του Ρίκκου
Ερωτοκρίτου στη θέση του βοηθού
γενικού εισαγγελέα και τη θέση
που πήρε ο πρόεδρος υπέρ του τε-
λευταίου, με αποτέλεσμα ο Κώστας
Κληρίδης να αναφωνεί το αμίμητο
«ντροπή» στον πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας. Η κυβέρνηση δεν έχει
πρόθεση ευθείας σύγκρουσης –
εκτός της αμφισβήτησης του πο-
ρίσματος– με τον γενικό εισαγγε-

λέα και ήδη μελετούν τα επόμενα
βήματα διαδοχής του, με τα βλέμ-
ματα να στρέφονται εδώ και καιρό
στον νυν υπουργό Δικαιοσύνης
Ιωνά Νικολάου.

Η δυσκολία 
Μπορεί σε ό,τι αφορά τον γε-

νικό εισαγγελέα να αναμένουν
τον χρόνο να περάσει, ωστόσο,
το μεγάλο ζήτημα για την κυβέρ-
νηση είναι το πώς θα προχωρή-
σουν και θα διαχειριστούν τον γε-
νικό ελεγκτή. Υπενθυμίζεται πως
ο Οδυσσέας Μιχαηλίδης είχε διο-
ριστεί με εισήγηση του προέδρου
του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου, με
πολιτικούς κύκλους να θεωρούν
ότι πρόκειται για πρόσωπο του
συναγερμικού προέδρου. Η σύγ-
κρουση μεταξύ κυβέρνησης και
ελεγκτικής υπηρεσίας καθ’ όλη
την εξαετία, έκανε πολλούς να διε-
ρωτούνται πού το πάει ο ελεγκτής.
Το μεγάλο αγκάθι ήταν σίγουρα

ο Συνεργατισμός, ωστόσο, και άλ-
λες εντάσεις κυβέρνησης-Ελεγ-
κτικής Υπηρεσίας μονοπώλησαν
το ενδιαφέρον, με τον Χάρη Γε-
ωργιάδη να βγαίνει απέναντι στον
Οδυσσέα Μιχαηλίδη. Αλησμόνητη
η κόντρα των δύο ανδρών μετά
την απόφαση του γενικού ελεγκτή
να διατάξει πειθαρχική έρευνα
στη λειτουργό του Υπουργείου Οι-
κονομικών και στέλεχος του ΔΗΣΥ
Σάβια Ορφανίδου, όπως επίσης το
κεφάλαιο του δρόμου Πάφου - Πό-
λης. Μάλιστα, συναγερμικοί κύ-
κλοι, μετά και την ανακοίνωσή
του για την παράσταση στη Σα-
λαμίνα είχαν πει πως ο Οδυσσέας
Μιχαηλίδης εξυπηρετεί το ΔΗΚΟ
και τον προεκλογικό του Νικόλα
Παπαδόπουλου, υπενθυμίζοντας
πως προέρχεται από το ΔΗΚΟ και
άλλοτε να βλέπουν πως παίζει παι-
χνίδι με το ΑΚΕΛ και συγκεκριμένα
με τη βουλευτή Λευκωσίας Ειρήνη
Χαραλαμπίδου.

Περιμένουν την αφυπηρέτηση Κώστα Κληρίδη
Το πού θα φτάσει η κόντρα, αν
δηλαδή θα εκτονωθεί ή αν θα κλι-
μακωθεί το επόμενο διάστημα εί-
ναι ένα ζήτημα ανοικτό. Σίγουρα
όμως σε κυβέρνηση και Συναγερ-
μό αντιλαμβάνονται πως αυτή
ακριβώς η θεσμική κρίση σίγουρα
δεν βοηθάει κυβέρνηση και το
κυβερνών κόμμα εν μέσω προ-
εκλογικού. Καθόλου τυχαία, άλ-
λωστε, και η κίνηση του Αβέρωφ
Νεοφύτου να τα βάλει με τον
προϋπολογισμό του ΡΙΚ, σταυρώ-
νοντάς τον και ανοίγοντας νέο κύ-
κλο αντιδράσεων. Κίνηση που
όπως λέγεται από συναγερμικά
στελέχη είχε ως στόχο την αλλα-
γή της ατζέντας στην επικαιρότη-
τα και από άλλους κύκλους κοντά
και στο Προεδρικό, να εκτιμάται
ως προσπάθεια του συναγερμι-
κού προέδρου να στείλει μήνυμα
στη διεύθυνση του κρατικού κα-
ναλιού να «βρει τον δρόμο του».

Δρόμο που, όπως λέγεται, έχασε
προωθώντας μέσω εκπομπών
πρόσωπα από άλλους κομματι-
κούς χώρους, επικρίνοντας τον
Συνεργατισμό, αλλά και προβάλ-
λοντας με ζήλο τον υπουργό Εξω-
τερικών Νίκο Χριστοδουλίδη, του
οποίου το όνομα ακούγεται έντο-
να για τις προεδρικές του 2023. 

Ο ραδιοτηλεοπτικός αποπροσανατολισμός 

Ο Αβέρωφ Νεοφύτου επιχείρησε
να αλλάξει την ατζέντα της επικαι-
ρότητας, σταυρώνοντας αρχικά τον
προϋπολογισμό του ΡΙΚ.

Ο Κώστας Κληρίδης είχε τύχει εισή-
γησης από τον Χρίστο Στυλιανίδη για
τη θέση του γενικού εισαγγελέα με
επιχείρημα την προσήλωσή του στη
λύση του κυπριακού.

��������

Κυβερνητικοί κύκλοι θέ-
τουν ζήτημα παλαιότερης
κόντρας Αρέστη-Χάρη,
όταν ο πρώτος διορίστηκε
πρόεδρος της Επιτροπής
Αποκλεισμού των Οικο-
νομικών Φορέων από
Διαδικασίες Σύναψης 
Δημοσίων Συμβάσεων.

��������

Η κίνηση του 
προέδρου και του 
υπουργού Οικονομικών
να αμφισβητήσουν 
το Πόρισμα και η καταλ-
ληλότητα των μελών 
της Επιτροπής άνοιξε 
τον ασκό του Αιόλου. Ο υπουργός Οικονομικών είναι ο μόνος από το Υπουργικό Συμβούλιο που έχει βγει απέναντι σε Οδυσσέα Μιχαηλίδη και Κώστα Κληρίδη για αποφάσεις και κινή-

σεις των δύο ανεξάρτητων θεσμών.
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Του ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ 

Απανωτές συναντήσεις πραγματο-
ποιούν τις τελευταίες εβδομάδες
εκπαιδευτικές οργανώσεις και ορ-
γανωμένοι γονείς έχοντας ενώπιόν
τους το προτεινόμενο νομοσχέδιο
για την Ειδική Εκπαίδευση. Στο
πλαίσιο αυτών των συναντήσεων
οι εν λόγω φορείς καταλαμβάνουν
προσπάθειες ούτως ώστε να δια-
μορφώσουν κοινή πρόταση και να
οριστούν κατευθυντήριες γραμμές
προκειμένου να διασφαλιστεί η
ομαλή ένταξη των παιδιών με ει-
δικές ανάγκες στις σχολικές τάξεις
μαζί με τα άλλα παιδιά. Συγκεκρι-
μένα, το προτεινόμενο νομοσχέδιο
ορίζει πως μερίδα παιδιών με ειδικές
ανάγκες θα εντάσσεται κανονικά
στις τάξεις των σχολείων, ωστόσο
το Υπουργείο Παιδείας φέρεται
πως δεν έχει καθορίσει ούτε κρι-
τήρια αλλά ούτε κατευθυντήριες
γραμμές για το πλαίσιο ένταξης
τους. Μάλιστα, εκπαιδευτικές ορ-
γανώσεις και οργανωμένοι γονείς
προτάσσουν πως αν το Υπουργείο

Παιδείας θέλει να καταργηθεί η
παλιά νομοθεσία και να εισαχθεί
η νέα, θα πρέπει να συνοδευτεί με
κανονισμούς που να εμπεριέχουν
κάποιες προϋποθέσεις. Όταν ολο-
κληρωθεί η συζήτηση οι φορείς θα
συγκεντρώσουν τις κοινές τους
απόψεις και στη συνέχεια θα τις
καταθέσουν ενώπιον του Υπουρ-
γείου Παιδείας στην προγραμμα-
τισμένη συνάντηση που έχουν για
τις 2 Απριλίου, προκειμένου εξε-
ταστούν και να διαφανεί κατά πόσο
θα υιοθετηθούν ή όχι. Σημειώνεται
δε, πως το αρχικό χρονοδιάγραμμα
που τέθηκε για να αποστείλουν οι
φορείς τις εισηγήσεις τους ήταν
για την Τετάρτη 20 Μαρτίου, ωστό-
σο ζητήθηκε παράταση. 

Μετά το πέρας της συνάντησης
που πραγματοποιήθηκε την πε-
ρασμένη Πέμπτη σε δηλώσεις που
παραχώρησε ο πρόεδρος της ΠΟ-
ΕΔ, Φίλιος Φυλακτού, εκ μέρους
όλων των φορέων, είπε πως έχουν
ενώπιόν τους ένα πάρα πολύ σο-
βαρό θέμα με το νομοσχέδιο της
Ειδικής Εκπαίδευσης και πως πρό-

κειται για μια αλλαγή η οποία θα
επηρεάσει τα επόμενα χρόνια όσον
αφορά τον τομέα της Ειδικής Εκ-
παίδευσης και όλα τα παιδιά κατ’

επέκταση που φοιτούν στα σχο-
λεία. Πρόσθεσε δε, ότι θα τηρή-
σουν το χρονικό πλαίσιο της πα-
ράτασης που τους δόθηκε, υπο-

γραμμίζοντας παράλληλα πως για
να προχωρήσουν τα πράγματα σε
ψήφιση ή οτιδήποτε, πρέπει να
είναι γίνει το ολοκληρωμένο πα-
κέτο που να συμπεριλαμβάνει νο-
μοθεσία και κανονισμούς μαζί.
Σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ»
ΠΟΕΔ, ΟΕΛΜΕΚ, ΟΛΤΕΚ και ορ-
γανωμένοι γονείς, Μέσης, Δημο-
τικής και Ειδικής Εκπαίδευσης,
κινούνται πάνω σε τρεις πυλώνες
για τη διαμόρφωση των κοινών
τους προτάσεων. Ο πρώτος αφορά
τις απαλλαγές που θα πρέπει να
έχουν οι μαθητές με ειδικές ανάγ-
κες σε ορισμένα μαθήματα, ο δεύ-
τερος έχει σχέση με την εξεύρεση
του ιδανικού αριθμού μαθητών
που θα υπάρχουν σε καθεμία από
αυτές τις τάξεις, ενώ ο τρίτος αφο-
ρά σε ποιες περιπτώσεις θα προ-
σφέρεται ειδικός δάσκαλος σε αυ-
τούς τους μαθητές κατά τη διάρκεια
του μαθήματος. 

«Λεπτομερείς κανονισμοί»
Μιλώντας στην «Κ», ο γενικός

γραμματέας της ΠΟΕΔ, Χάρης Χα-

ραλάμπους, δήλωσε πως «η συζή-
τηση δεν έχει ακόμη ολοκληρωθεί,
άλλα αυτό που είναι βέβαιο μέχρι
στιγμής είναι πως όλοι οι φορείς
έχουν την άποψη πως για να ει-
σέλθουν αυτά τα παιδιά στις τάξεις
πρέπει να βοηθηθούν και να μη
δημιουργηθούν προβλήματα όταν
ενταχθούν στις τάξεις». Τόνισε δε,
πως αυτό που έχει σημασία είναι
πως δεν θα δεχθούν σε καμία πε-
ρίπτωση να πάει προς ψήφιση
μόνο ο νόμος χωρίς κανονισμούς,
διότι έτσι δεν θα διασφαλιστούν
ούτε τα παιδιά ούτε το σχολείο.
Εξήγησε δε, πως ο νόμος στο μόνο
που αναφέρει είναι πως αυτά τα
παιδιά θα μπουν στις τάξεις, ωστό-
σο, δεν καθορίζει ούτε με ποιες
προϋποθέσεις θα μπουν ούτε πώς
θα μπουν. «Το Υπουργείο ετοίμασε
ένα ξερό νομοσχέδιο, αλλά αυτά
πρέπει να καθοριστούν με λεπτο-
μερείς κανονισμούς», κατέληξε.
Αξίζει να σημειωθεί πως η επόμενη
συνάντηση των φορέων έχει κα-
θοριστεί για την ερχόμενη Πέμπτη
28 Μαρτίου.

Του ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ 

Με τη διαδικασία κατεπείγοντος
υπερψηφίστηκε ο προϋπολογισμός
του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας
για το 2019, την περασμένη Πα-
ρασκευή στην Ολομέλεια της Βου-
λής. Ο προϋπολογισμός του ΟΑΥ
προβλέπει έσοδα ύψους
€437.761.593 και δαπάνες ύψους
€394.791.600, ενώ παράλληλα προ-
χωρούν με θετικό πρόσημο οι διερ-
γασίες για την εφαρμογή του ΓεΣΥ.
Το πράσινο φως που άναψαν τα
μέλη του Παγκύπριου Φαρμακευ-
τικού Συλλόγου (ΠΦΣ) στο προτει-
νόμενο πλαίσιο ένταξής τους στο
ΓεΣΥ, έδωσε μια νέα δυναμική στον
Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας ενό-
ψει των επερχόμενων διαβουλεύ-
σεων και διαδικασιών που θα γίνουν
για την ομαλή εφαρμογή του Συ-
στήματος τον Ιούνιο του 2019. Η
αναθεωρημένη τελική πρόταση
που έδωσε ο ΟΑΥ στους φαρμακο-
ποιούς καλύπτει τα κενά που υπήρ-

χαν, ενώ φαίνεται πως καθησυχάζει
τη νούμερο ένα ανησυχία των φαρ-
μακοποιών για διασφάλιση της βιω-
σιμότητας των φαρμακείων τους.
Ωστόσο, το κεφάλαιο φαρμακοποιοί
δεν έχει κλείσει εντελώς, αφού την
ερχόμενη Πέμπτη θα ξεκινήσει η
συζήτηση επί των κανονισμών
τους ενώπιον της Κοινοβουλευτικής
Επιτροπής Υγείας. Όπως έχει γίνει
γνωστό οι φαρμακοποιοί θα αμεί-
βονται με την μέθοδο του point
system. Δηλαδή θα παίρνουν 1,80
ευρώ (κατά μέσο όρο) για κάθε συ-
σκευασία που θα δίνουν, ενώ θα
παίρνουν και ποσοστό (4%) επί της
τιμής του κάθε φαρμάκου. Επιπρό-
σθετα, για τις υπηρεσίες που θα
εκτελούν κατά τις αργίες και τις
Κυριακές θα παίρνουν επιπλέον

200 ευρώ, ενώ τα Σάββατα θα αμεί-
βονται με 100 ευρώ και για τις νυ-
κτερινές βάρδιες με 75 ευρώ. Επι-
πλέον, ο ΟΑΥ θα καλύψει το κόστος
που θα έχουν οι φαρμακοποιοί για
την προσαρμογή του λογισμικού
τους με το σύστημα πληροφορικής
του ΓεΣΥ, δίνοντας στο κάθε φαρ-
μακείο πόσο εφάπαξ ύψους 200
ευρώ. Μέσω του συστήματος πλη-
ροφόρησης οι συμβεβλημένοι πά-
ροχοι υγείας θα ενημερώνουν το
Σύστημα για κάθε ενέργεια που θα
εκτελούν στο πλαίσιο του ΓεΣΥ ού-
τως ώστε να καταχωρούνται οι ια-
τρικές πράξεις, οι αναλύσεις και οι
συνταγογραφήσεις που θα γίνονται.
Για να είναι ωστόσο σε θέση οι πά-
ροχοι υγείας να χειριστούν το σύ-
στημα πληροφορικής, ο ΟΑΥ ανα-
κοίνωσε την έναρξη μιας σειράς
από σεμινάρια. Το πρώτο σεμινάριο
πραγματοποιήθηκε χθες Σάββατο,
με τον Οργανισμό να παρουσιάζει
στους διευθυντές των κλινικών ερ-
γαστηρίων πώς θα γίνεται η διεκ-
περαίωση των εργαστηριακών εξε-
τάσεων, ενώ αντίστοιχό σεμινάριο
θα πραγματοποιηθεί την ερχόμενη
Τετάρτη και για τους φαρμακοποι-
ούς για να μάθουν πως με το νέο
λογισμικό θα εκτελούν τις συνταγές
των φαρμάκων. 

Αλλάζουν οι συνήθειες
Παντελώς αλλάζει το σκηνικό

για τους πολίτες όσον αφορά τη
λήψη φαρμακευτικής αγωγής από
την 1η Ιουνίου, με την εφαρμογή
του ΓεΣΥ. Η εισαγωγή των φαρμα-
κείων μαζί με την πρωτοβάθμια
φροντίδα υγείας δίνει πλέον τη
διευκόλυνση στους πολίτες να
προμηθεύονται τα φάρμακα τους
από το φαρμακείο της γειτονιάς
τους αντί να περιμένουν με τις
ώρες στις ουρές των κρατικών
φαρμακείων. Εξάλλου, η πλειοψη-
φία των κρατικών φαρμακείων θα
κλείσει με την εφαρμογή του ΓεΣΥ
και έτσι θα δοθεί ένα τέλος στον
αθέμιτο ανταγωνισμό που υπήρχε
μέχρι σήμερα σε βάρος των ιδιω-
τικών φαρμακείων. Σημειώνεται
δε, πως τα μόνα φαρμακεία του
δημόσιου τομέα που θα παραμεί-
νουν ενεργά θα είναι αυτά που
βρίσκονται σε απομακρυσμένες
περιοχές και δεν καλύπτονται από

κάποιο ιδιωτικό υποστατικό. Επι-
πρόσθετα, με το κλείσιμο των δη-
μόσιων φαρμακείων το κράτος θα
εξοικονομήσει χρήματα από την
αλόγιστη σπατάλη που γινόταν
μέχρι σήμερα σχετικά με τη χο-
ρήγηση φαρμάκων. Από εκεί και
πέρα, σε περιβάλλον ΓεΣΥ ο κάθε
δικαιούχος μετά από συνταγή που
θα λαμβάνει είτε από προσωπικό
είτε από ειδικό γιατρό θα μπορεί
να προμηθεύεται το φάρμακό του
από το πλησιέστερο φαρμακείο
με μόλις 1 ευρώ (συμπληρωμή).
Αυτό θα συμβαίνει γιατί το ΓεΣΥ
θα καλύπτεται εξολοκλήρου μια
μάρκα από κάθε είδος φαρμάκου,
όπως άλλωστε συμβαίνει και στα
πλείστα Συστήματα Υγείας. Στην
περίπτωση όμως που ο δικαιούχος

επιλέξει μια άλλη μάρκα από τη
λίστα φαρμάκων του ΓεΣΥ η οποία
δεν καλύπτεται πλήρως από το
Σύστημα, τότε θα πρέπει να πλη-
ρώσει τη διαφορά του φαρμάκου
που επέλεξε αυτό που καλύπτεται
πλήρως. Για παράδειγμα αν το
φάρμακο που καλύπτει πλήρως
το Σύστημα κοστίζει 5 ευρώ και
το αντίστοιχο φάρμακο που επέ-
λεξε ο δικαιούχος κοστίζει 8 ευρώ,
τότε ο πολίτης θα πληρώσει 3 ευρώ
που είναι η διαφορά τους συν το
1 ευρώ της συμπληρωμής. Δηλαδή
ο δικαιούχος θα κληθεί να κατα-
βάλει συνολικά 4 ευρώ. 

Tα κλινικά εργαστήρια 
Μετά την ολοκλήρωση των δια-

βουλεύσεων του ΟΑΥ με τους φαρ-

μακοποιούς, σειρά παίρνουν τα
κλινικά εργαστήρια. Οι διαβου-
λεύσεις μεταξύ των δύο πλευρών
φέρεται να πραγματοποιούνται
σε καλό κλίμα, ωστόσο, οι διαφορές
στα σημεία παραμένουν. Όπως
πληροφορείται η «Κ», σε συνάν-
τηση που είχε ο ΟΑΥ με τα κλινικά
εργαστήρια εντός της εβδομάδας
δόθηκαν διευκρινήσεις όσον αφο-
ρά τις τελικές προτάσεις και τιμές
που δίνει ο Οργανισμός για το
πλαίσιο ένταξής τους στο ΓεΣΥ.
Μάλιστα, κατά τη συνάντηση τα
κλινικά εργαστήρια ζήτησαν από
τον ΟΑΥ να τους εγγυηθεί την
τιμή μονάδας για τις αποζημιώσεις
που θα λαμβάνουν για τις υπηρε-
σίες τους στο πλαίσιο του ΓεΣΥ
ούτως ώστε να διασφαλιστεί η
βιωσιμότητά τους. Κάτι τέτοιο,
ωστόσο, φέρεται πως δεν μπορεί
να καταστεί εφικτό. Μιλώντας
στην «Κ», ο γενικός διευθυντής
του ΟΑΥ, Άθως Τσινωντίδης, ανά-
φερε πως γίνονται προσπάθειες
να γίνει αποδεκτό το αίτημα των
κλινικών εργαστηρίων, ωστόσο
σημείωσε πως λόγω του ότι ο προ-
ϋπολογισμός είναι σφαιρικός δεν
έχουν τη δυνατότητα να κλειδώ-
σουν την τιμή μονάδας και έτσι
αναζητούνται εναλλακτικές λύσεις.
Πρόσθεσε δε, πως έχουν δώσει
τις τελικές τους τιμές στα κλινικά
εργαστήρια και αναμένουν αντα-
πόκριση. Επιπρόσθετα, τα κλινικά
εργαστήρια θέλουν να διαφορο-
ποιηθούν οι βαρύτητες των ανα-
λύσεων, καθώς και οι εξετάσεις
που αφορούν τη δημόσια υγεία.
Σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ»,
τα κλινικά εργαστήρια θεωρούν

ότι πρέπει να επωμιστεί ο ΟΚΥπΥ
ή το Υπουργείο Υγείας το κόστος
των εξετάσεων που ενεργούν τα
δημόσια εργαστήρια και πως δεν
πρέπει να αποζημιώνονται από
τον ίδιο σφαιρικό προϋπολογισμό
που αποζημιώνονται τα ιδιωτικά
εργαστήρια. Όπως αναφέρει στην
«Κ», ο πρόεδρος του Σύνδεσμού
Διευθυντών Κλινικών Εργαστη-
ρίων, Βιοϊατρικών και Κλινικών
Εργαστηριακών Επιστημόνων,
Χάρης Χαριλάου, «αν δεν εξαιρε-
θούν αυτές οι εξετάσεις πιθανώς
να ρίξουν τον προϋπολογισμό των
εργαστηρίων κάτω». Τόνισε δε,
πως οι αναλύσεις που θα γίνονται
όταν υπάρξει κάποια επιδημία αφο-
ρούν θέματα κοινωνικής πρόνοιας
και πρέπει να καλύπτονται από το
κράτος. «Επίσης, πρέπει να ξεκα-
θαριστεί ποιες αναλύσεις θα κα-
λύπτει ο προϋπολογισμός των κλι-
νικών εργαστηρίων και πως δεν
θα μπαίνει όποιος προλάβει κάτω
από αυτόν», κατέληξε. Σημειώνεται
δε, ότι το ύψος του σφαιρικού προ-
ϋπολογισμού για τα κλινικά ανέρ-
χεται στα 50 εκατομμύρια ευρώ
και από αυτόν θα αποζημιώνονται
και τα ιδιωτικά, αλλά και τα δημόσια
εργαστήρια. Τέλος, τα κλινικά ερ-
γαστήρια μεταξύ άλλων, αναμένουν
από το Υπουργείο Υγείας να τους
αποστείλει τον αναλυτικό κατάλογο
με τις αναλύσεις προκειμένου να
τον μελετήσουν και να καταγρά-
ψουν τις παρατηρήσεις τους. Αξίζει
να αναφερθεί πως τη δεδομένη
στιγμή λειτουργούν 140 – 150 κλι-
νικά εργαστήρια, τα οποία πραγ-
ματοποιούν συνολικά 12 εκατομ-
μύρια αναλύσεις κάθε χρόνο. 

Mετά τους 
φαρμακοποιούς
η σκυτάλη 
στα εργαστήρια
Αλλάζει το πλαίσιο χορήγησης φαρμάκων 
για τους πολίτες με την εφαρμογή του ΓεΣΥ 

Συναντήσεις επί συναντήσεων με φόντο την Ειδική Εκπαίδευση 
Εισηγήσεις ετοιμάζουν από κοινού εκπαιδευτικές οργανώσεις και οργανωμένοι γονείς για το προτεινόμενο νομοσχέδιο 

Μέσα Απριλίου το άνοιγμα καταλόγων 
Αναβολή φέρεται να παίρνει το άνοιγμα καταλόγων εγγραφής για τους
πολίτες στο ΓεΣΥ. Όπως είχαν αναφέρει προ εβδομάδων οι εκπρόσω-
ποι του ΟΑΥ, στόχος ήταν οι κατάλογοι για τους δικαιούχους να ανοί-
ξουν τέλη Μαρτίου, ωστόσο αυτό τελικώς δεν κατέστη δυνατό και ως
νέα πιθανή ημερομηνία ορίστηκε η 15η Απριλίου. Η εγγραφή των πολι-
τών στο μητρώο δικαιούχων δύναται πραγματοποιηθεί με τρεις διαφο-
ρετικούς τρόπους. Με τον πρώτο τρόπο, ο πολίτης μπορεί να εγγραφεί
ο ίδιος μέσω του ηλεκτρονικού του υπολογιστή. Μπαίνοντας στην ιστο-
σελίδα του ΟΑΥ (www.gesy.org.cy), μπορεί να φτιάξει τον δικό του λο-
γαριασμό χρήστη στην «Πύλη Δικαιούχων» και να ακολουθήσει τις δια-
δικασίες εγγραφής. Στη περίπτωση όμως που κάποιος δεν έχει πρό-
σβαση σε υπολογιστή ή στο διαδίκτυο, ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγεί-
ας παρέχει δύο άλλες επιλογές. Ο δικαιούχος μπορεί είτε να απευθυν-
θεί σε τρίτο πρόσωπο που να διατηρεί ενεργό λογαριασμό στην «Πύλη
Δικαιούχων» και αυτός να τον βοηθήσει να εγγραφεί στο Σύστημα, είτε
να επισκεφθεί τον προσωπικό γιατρό της επιλογής του (εφόσον είναι
συμβεβλημένος με το ΓεΣΥ), προκειμένου αυτός να συμπληρώσει το
αίτημα εγγραφής στο μητρώο δικαιούχων εκ μέρους του ασθενή του.

Σε θετικό κλίμα οι διαβουλεύσεις μεταξύ Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας – Κλινικών Εργαστηρίων, ωστόσο υπάρχουν διαφορές στα σημεία. 

�������

Τα κλινικά εργαστήρια
ζήτησαν από τον ΟΑΥ 
να τους εγγυηθεί την τι-
μή μονάδας για τις απο-
ζημιώσεις που θα λαμβά-
νουν, ώστε να διασφαλι-
στεί η βιωσιμότητά τους.

«Δεν θα δεχθούμε σε καμία περίπτωση να πάει προς ψήφιση ο νόμος χωρίς
κανονισμούς», λέει ο γενικός γραμματέας της ΠΟΕΔ Χάρης Χαραλάμπους. 
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Αλλαγή με ραδιοτηλεόραση
Καταραμένο έτος θεωρείται το 2019 και για
το Προεδρικό και για την κυβέρνηση, καθώς
το ένα ζήτημα ανοίγει προτού καν κλείσει το
άλλο. Το πόρισμα του Συνεργατισμού άφησε
εκτεθειμένη την κυβέρνηση αλλά και το άλ-
λοτε πουλέν του ΔΗΣΥ Χάρη Γεωργιάδη με
αποτέλεσμα ο Αβέρωφ Νεοφύτου να προ-
σπαθεί απεγνωσμένα να αλλάξει την ατζέν-
τα της επικαιρότητας. Σκέφτηκε λοιπόν να τα
βάλει με το ΡΙΚ, σταυρώνοντας τον προϋπο-
λογισμό και ανοίγοντας τον Ασκό του Αιόλου.

Ο αυταρχισμός 
Άλλοι του καταλόγισαν σύνδρομο αυταρχι-
σμού που θέλει να παίζουν μόνο την «κυβερ-
νητική προπαγάνδα». Καθόλου τυχαίο ότι στα
συναγερμικά πηγαδάκια υπήρχαν από καιρό
οι έντονες αντιδράσεις ότι το κρατικό κανάλι,
άλλους προωθούσε. Ήταν από τη μία τα Κί-
τρινα Γιλέκα της Κύπρου του Λουκά Χάμα-
τσου που ενόχλησαν το Προεδρικό, ήταν
όπως λένε και οι συνεχείς παρεμβάσεις του
ΚΙΣΑ που κάθε άλλο από άρωμα δεξιάς κυ-
βέρνησης αναδύει. Όμως το μανιφέστο του
Ανδρέα Γιώρτσιου για τους χειρισμούς στον
Συνεργατισμό σε συνδυασμό με το «Τετ α
τετ» που είχε ως προσκεκλημένη την Ειρήνη
Χαραλαμπίδου έφερε τα πάνω κάτω με απο-
τέλεσμα να λαμβάνονται μέτρα. Επίσημα,
πάντως ο συναγερμικός πρόεδρος δυσφό-
ρησε με την παρουσία του υποψήφιου ευ-
ρωβουλευτή Χαράλαμπου Θεοπέμπτου στην
εκπομπή Ευθέως. Ασχέτως αν το θέμα ήταν
η Οικολογία στην Κύπρο, ο Αβέρωφ Νεοφύ-
του είδε προσπάθεια προώθησης του εν λό-
γω ευρωβουλευτή. 

Η σύγκρουση
Πολλοί κακόπιστοι λένε πως το σταύρωμα
συνδέεται και με τη σύγκρουση Προεδρικού
–Πινδάρου. Ο Ιανός μαθαίνει πως ο συνα-
γερμικός πρόεδρος βλέπει με δυσφορία το
ότι παράγοντες του κρατικού καναλιού είναι
άνθρωποι του στενού περιβάλλοντος του
προέδρου. Αυτό σε συνδυασμό με την
υπερβολική προβολή του υπουργού Εξωτε-
ρικών και ενδεχομένως εκλεκτού του προ-
έδρου για την προεδρία του 2023, έκανε τον
Αβέρωφ Νεοφύτου να γίνει ταύρος εν υα-
λοπωλείω και να τους στείλει ένα μήνυμα.

Το δίδυμο 
Η συνεργασία ΔΗΣΥ-ΔΗΚΟ στο σταύρωμα
του προϋπολογισμού του ΡΙΚ, προκάλεσε

βεβαίως αμηχανία στο κόμμα του Κέντρου.
Και αυτό γιατί, όπως ακούγεται, ο Νικόλας
Παπαδόπουλος θέλει με κάθε τρόπο να
αποτάξει από πάνω του τους χαρακτηρι-
σμούς ότι αποτελεί δίδυμο με τον Αβέρωφ
Νεοφύτου. Είναι γι’ αυτό που άρχισαν στε-
λέχη να διαρρέουν πως το ΔΗΚΟ σταυρώνει
τον προϋπολογισμό του ΡΙΚ εδώ και τρία
χρόνια. Χρειάστηκε να ανατρέξει στο αρχείο
της η συνάδελφος του «Πολίτη» Κάτια Σάβ-
βα για να διαπιστωθεί πως μόνο τους συμ-
πληρωματικούς προϋπολογισμούς καταψή-
φισε το ΔΗΚΟ. Πάντως, ο Νικόλας Παπαδό-
πουλος το πήρε μέχρι τέλους με το σταύρω-
μα του προϋπολογισμού του ΡΙΚ, υπογραμ-
μίζοντας πως η κακοδιαχείριση στο κρατικό
κανάλι πρέπει να σταματήσει και εξαπο-
λύοντας πυρά για το κόστος παραγωγής της
εκπομπής «Ο Πιο αδύνατος κρίκος». Εξαπέ-
λυσε πυρά το ΔΗΚΟ και στον Αβέρωφ Νεο-

φύτου πως το αρχικό σταύρωμα ήταν για λό-
γους επικοινωνιακούς και όχι ουσίας. 

ΔΗΣΥ που σπάζει κόκκαλα
Μετά τον δημοτικό σύμβουλο Λάρνακας
του ΔΗΣΥ Γιώργο Λακκοτρύπη που υποστή-
ριζε στα κοινωνικά μέσα δικτύωσης ότι οι
Πάφιοι είναι τουρκόσποροι, ήλθε να κτυπή-
σει ο πρώην βουλευτής Ευγένιος Χαμπουλ-
λάς, απειλώντας τους ακτιβιστές που βοή-
θησαν σε διάσωση πουλιών και συλλογή ξό-
βεργων. Αναφέροντας ότι αναλαμβάνουν
αποστολές σε συνεργασία με το κράτος και
την Αστυνομία, πράγμα το οποίο δεν συνά-
δει με το ρόλο τους. Κατηγόρησε και το
Υπουργείο Δικαιοσύνης ότι τηρεί παρόμοια
στάση με αυτή που είχαν οι συνεργάτες των
Άγγλων το 1955-59. Είπε ότι αγαπά τον κό-

σμο της υπαίθρου και της επαρχίας Αμμοχώ-
στου και τους καλεί όπου βρουν ακτιβιστές
να τους σπάσουν τα κόκκαλα. Και αν δεν
μπορούν να τον καλέσουν να βοηθήσει. Αυ-
τό ήταν αρκετό για να ανοίξει κύκλο αντι-
δράσεων στα κοινωνικά μέσα δικτύωσης και
να προκαλέσει κυρίως τη δυσφορία του
Αβέρωφ Νεοφύτου, ο οποίος τον κάλεσε να
απολογηθεί. ΔΗΣΥ που σπάζει κόκκαλα! 

Ο αθυρόστομος
Ρε άνθρωπέ μου, είναι δυνατόν όταν μιλάς
δημοσίως να βουτάς κατ’ ελάχιστον τη γλώσ-
σα σου σε όσο μυαλό δεν σου έχει φάει η ρη-
μάδα η έπαρση; Φανταστείτε να μην είχε και
τον τίτλο του πνευματικού ηγέτη των ορθοδό-
ξων της Νέας Ιουστινιανής και Πάσης Κύπρου,
θα περπατούσε στους δρόμους και θα έβριζε

κόσμο. Δεν είναι δυνατό να έχει πει αυτές τις
ανάδελφες βρισιές για τον καρκίνο. Ακούς
εκεί «Δόξα σοι ο Θεός είμαι καθαρός. Ο καρκί-
νος δεν ταίριαζε με το χαρακτήρα μου», ενώ
για τις εκατοντάδες των άλλων καρκινοπαθών,
τους πάει και τον φοράνε με χαρά ή μήπως ότι
πάθουν εν χαλάλι τους μακαριώτατε; Λίγο
έλειψε να τους ψάλλατε «μακαρία η οδός». Κι
εσείς ρε συνάδελφοι όταν τον βλέπετε δεν εί-
ναι ανάγκη να τρέχετε για δηλώσεις. 

Ο νούσιμος 
Σε αντίθεση με τον αθυρόστομο ιερωμένο
έχουμε και τον νούσιμο στρατιωτικό. Ο λόγος
για τον Έλληνας Υπουργό Εθνικής Άμυνας
Ευάγγελο Αποστολάκη ο οποίος απάντησε με
σοφία στις δηλώσεις του Τούρκου Υπουργού
Άμυνας, Χουλούσι Ακάρ ο οποίος είχε δηλώ-
σει ότι ανήκουν στην Τουρκία «το Αιγαίο, η
ανατολική Μεσόγειος και μέσα σε αυτήν και η
Κύπρος». Ο Αποστολάκης γνωρίζοντας ότι λό-
γω προεκλογικού στην Τουρκία ο ομόλογος
του ανέβασε ψηλά τον αμανέ είπε ότι οι δη-
λώσεις Ακάρ έγιναν χάριν εντυπωσιασμού
και πρόσθεσε: «Η αρχή της Ελλάδος είναι ότι
σεβόμαστε το διεθνές δίκαιο και τις συνθή-
κες. Όταν οι αρχές αυτές αμφισβητούνται θα
πρέπει να προβληματιστούμε».

Το ΡΙΚ αλλάζει, τα κόμματα πότε; 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Σεβγκιούλ Ουλουντάγ

Η Σεβγκιούλ Ουλουντάγ η Τ/κ συνά-
δελφος που αφιέρωσε τα τελευταία 15
χρόνια της ζωής της στην έρευνα για
τη διακρίβωση της τύχης των αγνοου-
μένων και η οποία προτείνεται για το
Βραβείο Νόμπελ Ειρήνης 2019 από
την Άννα Αγαθαγγέλου, επίκουρη κα-
θηγήτρια Πολιτικών Επιστημών στο
Πανεπιστήμιο York του Καναδά. 

Μιχαλάκη, θέλω να μου πεις τώρα ποιος είναι ο πιο αδύναμος κρίκος! Χα! 

Του ΝΙΚΟΥ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ

Η πάλαι ποτέ ακμάζουσα ελληνική
κοινότητα της Κωνσταντινούπολης
μπορεί να έχει συρρικνωθεί σε με-
ρικές εκατοντάδες κατοίκους,
ωστόσο τα μνημεία του ελληνισμού
στέκονται ακόμα περήφανα σε κά-
θε γωνιά της συναρπαστικής μεγα-
λούπολης. Από το μεγαλοπρεπές
Σισμανόγλειο Μέγαρο που κοσμεί
την εμπορική οδό Ιστικλάλ μέχρι
τον εντυπωσιακό Πατριαρχικό Ναό
του Αγίου Γεωργίου στη συνοικία
του Φαναρίου, η πλούσια ιστορία
των Ρωμιών της Πόλης ανθίσταται
σθεναρά στο διάβα των αιώνων. Κά-
θε πρωινό, στο κατώφλι ελληνόφω-
νων σπιτιών, συναντά κανείς έναν
ακόμη μικρό αλλά εντυπωσιακό έν-
τυπο θησαυρό του ελληνισμού.
Πρόκειται για την «Απογευματινή»,
την ιστορική εφημερίδα της κοινό-
τητας των Ρωμιών της Πόλης, η
οποία κυκλοφορεί αδιάλειπτα εδώ
και 94 χρόνια.

Το πρώτο ιστορικό φύλλο της ελλη-
νόφωνης εφημερίδας τυπώθηκε
και εκδόθηκε την 14η Ιουλίου του
1925, καθιστώντας την «Απογευμα-
τινή» τη δεύτερη αρχαιότερη ημε-
ρήσια εφημερίδα της Τουρκίας με-
τά την επίσης ιστορική Cumhurri-
yet. Η εφημερίδα ιδρύθηκε από τον
Κωνσταντίνο Βασιλειάδη, ο οποίος
συνεργάστηκε με τον Οδυσσέα
Κρυσταλλίδη, ιδιοκτήτη τυπογραφι-
κού εξοπλισμού και έμπειρου στη
διανομή εφημερίδων στην Πόλη.
Πρώτος αρχισυντάκτης ήταν ο Κα-
βαλιέρος Μαρκουίζος, ο οποίος
άφησε το ξεχωριστό του στίγμα
στην εφημερίδα υιοθετώντας το
μότο του Βίκτωρος  Ουγκώ «Αι νέαι
εποχαί επιβάλλουσι και νέα καθή-
κοντα». Η φράση αντικατόπτριζε τη
μετάβαση με την οποία βρισκόταν
αντιμέτωπη η πολυπληθής ελληνι-

κή κοινότητα της Κωνσταντινούπο-
λης, την εποχή της οικοδόμησης της
κοσμικής δημοκρατίας του Ατα-
τούρκ. Ωστόσο, θα μπορούσε να χα-
ρακτηρίσει ολόκληρο το πολυετές
ταξίδι του ιστορικού εντύπου, το
οποίο ξεπερνά επανειλημμένες
προκλήσεις κάθε φύσεως και συνε-
χίζει δυναμικά το δημοσιογραφικό
του έργο.

Η οικογένεια Βασιλειάδη ασχολεί-
ται με το ιστορικό έντυπο εδώ και
δεκαετίες. Από την Πρωτοχρονιά
του 2003, εκδότης και διευθυντής
της είναι ο Μιχαήλ Βασιλειάδης.
«Οταν την παρέλαβα, η εφημερίδα
είχε φτάσει το ιστορικό χαμηλό των

80  φύλλων κυκλοφορίας», λέει ο
κ. Βασιλειάδης σε τηλεφωνική συ-
νομιλία του με την «Κ». «Ωστόσο
δεν θα μπορούσα να τα βάλω κάτω
και να παρατήσω έναν ιστορικό θε-
σμό με τέτοια  τεράστια αξία, μια
παρακαταθήκη για την οικογένειά
μας», προσθέτει με περηφάνια. Ο
κ. Βασιλειάδης και ο γιος του δου-
λεύουν σκληρά, μόνοι τους και αντι-
μέτωποι με το εξαιρετικά δύσκολο
κλίμα για την ελευθερία του Τύπου
που χαρακτηρίζει την Τουρκία, κα-
λύπτοντας πέντε μέρες την εβδο-
μάδα τις ελληνοτουρκικές ειδήσεις,
τα νέα της κοινότητας των Ρωμιών
αλλά και χαρτογραφώντας λεπτο-
μερώς γάμους, βαφτίσια και κηδεί-

ες των Ελλήνων της Πόλης. Η ιστο-
ρική αξία του πολυετούς αρχείου
της «Απογευματινής» για τη μειονό-
τητα και το παρελθόν της είναι εμ-
βληματική. Με την άνθηση της ψη-
φιακής επανάστασης, η καθημερι-
νότητα για τον γραπτό Τύπο έγινε
εξαιρετικά δύσκολη, σε κάθε γωνιά
του πλανήτη – φυσικά οι προκλή-
σεις για τις εφημερίδες των μειονο-
τήτων όπως η «Απογευματινή» έγι-
ναν πολλαπλάσιες και πολύ πιο επί-
μονες. Ωστόσο, το ένστικτο  του κ.
Βασιλειάδη τον βοήθησε να καθο-
δηγήσει το ιστορικό έντυπο μέσα
από ακόμη μια τρικυμία. Το 2007,
παρά την έλλειψη προσωπικού, η
εφημερίδα αποφάσισε να κυκλο-

φορήσει και μια ηλεκτρονική έκδο-
ση με συνδρομή, η οποία πλέον δια-
βάζεται τακτικά από την ελληνική
ομογένεια από την Αυστραλία μέχρι
τον Καναδά. «Υπάρχουν μερικοί νε-
αροί Ελληνοαμερικανοί οι οποίοι
δεν μιλάνε σχεδόν καθόλου ελληνι-
κά, ωστόσο αγοράζουν κάθε μέρα
την “Απογευματινή” online για να
την δείξουν στους πατεράδες τους,
οι οποίοι κάποτε έμεναν στην Κων-
σταντινούπολη», τονίζει ο γιος του
κ. Βασιλειάδη, Μηνάς, σε συνέν-
τευξη που παραχώρησε στο περιο-
δικό Politico.

Οι νεαροί Ελληνοαμερικανοί δεν εί-
ναι οι μόνοι οι οποίοι στηρίζουν το

ιστορικό έντυπο παρότι δεν μιλούν
τη γλώσσα. Το 2011, αντιμέτωπη με
μια σειρά νέων προβλημάτων λόγω
της οικονομικής κρίσης που είχε
χτυπήσει την Ελλάδα, η «Απογευ-
ματινή» ανακοίνωσε πως το επετει-
ακό φύλλο της 12ης Ιουλίου θα ήταν
και το τελευταίο. Η είδηση έφτασε
στα αυτιά ενός νεαρού Τούρκου πα-
νεπιστημιακού και ερευνητή, ονό-
ματι Εφεμ Κερέ Σοζερί, ο οποίος
συγκινήθηκε από την ιστορία του
ελληνικού εντύπου. «Ντράπηκα για
τη χώρα μου όταν έμαθα πως μια
ιστορική εφημερίδα με τεράστια
αξία για τη μειονότητα των Ελλήνων
θα αναγκαζόταν να βάλει λουκέτο»,
αποκαλύπτει ο νεαρός ερευνητής
στην «Κ». «Ετσι αποφάσισα να γρά-
ψω ένα γράμμα και να το μοιραστώ
με 30 άτομα που ανήκαν στους ακα-
δημαϊκούς μου κύκλους, και να ζη-
τήσω τη στήριξη τους». Αυθόρμητα
και δίχως στρατηγικό  συντονισμό, η
επιστολή μοιράστηκε στην ευρύτε-
ρη κοινωνία των πολιτών της Πόλης,
και η «Απογευματινή» αγκαλιάστη-
κε από περισσότερους από 300 νέ-
ους συνδρομητές. Ηταν όλοι Τούρ-
κοι πολίτες που δεν μιλούσαν την
ελληνική γλώσσα, ωστόσο ήθελαν
να συνδράμουν στην πολυφωνία
της πόλης τους και να βοηθήσουν
το ιστορικό έντυπο να επιβιώσει.

Ο κ. Βασιλειάδης δηλώνει  συγκινη-
μένος από την κινητοποίηση της
τουρκικής κοινωνίας, ενώ παρά τις
αμέτρητες δυσκολίες παραμένει
αφοσιωμένος στο ιστορικό έντυπο.
«Να φτάσει τουλάχιστον η “Απογευ-
ματινή” τα 100 χρόνια κυκλοφο-
ρίας!»  σημειώνει  με  νοσταλγικό
χαμόγελο,  που αποτυπώνει  την
αγάπη και τον βαθύ σεβασμό του για
το ιστορικό έντυπο που κληρονόμη-
σε, τη σκυτάλη του οποίου κρατά. 

• Ο Στέφανος Κασιμάτης απουσιάζει.

Η ιστορική «Απογευματινή» της Πόλης με αναγνώστες από όλο τον κόσμο

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ
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Όταν πριν από τρία και κάτι χρόνια η Ελένη
Θεοχάρους αποχωρούσε από τον Δημο-
κρατικό Συναγερμό και ίδρυε το Κίνημα
Αλληλεγγύη, πολλοί ήταν εκείνοι που διε-
ρωτούνταν πώς θα συνδυάσει τις Βρυξέλλες
με την ανάληψη της ηγεσίας ενός νεοσυ-

σταθέντος κινήματος που φιλοδοξούσε να μπει δυναμικά
στη Βουλή. «Αν εκλεγείτε στην επαρχία Λεμεσού θα
επιλέξετε να μείνετε στην Κύπρο ή θα επιστρέψετε
στην ευρωβουλή και θα αφήσετε την έδρα στην Κύπρο;»
την ρωτούσε μάλιστα η Έλλη Κοτζαμάνη στον ΑΝΤ1
ενόψει βουλευτικών εκλογών με την ίδια να απαντά
πως αυτό είναι όντως ένα ερώτημα που την απασχολεί.
«Θα ενημερώσω τους ψηφοφόρους πολύ πριν πάνε
στην κάλπη για το ποια θα είναι η απόφασή μου, θα
ξέρουν δηλαδή τι θα πράξω. Αυτό θα εξαρτηθεί από
παράγοντες που αυτή τη στιγμή είναι αστάθμητοι, αλλά
ο ψηφοφόρος δεν θα ξεγελαστεί θα ξέρει τι ακριβώς
θα πράξει», έλεγε τότε χαρακτηριστικά.

Ουδέποτε βεβαίως είπε επίσημα ότι θα μείνει στις
Βρυξέλλες και θα αποποιηθεί της θέσης. Ούτε όμως
υποσχέθηκε πως θα άφηνε την Ευρωβουλή για μία θέση
στο κυπριακό Κοινοβούλιο με αποτέλεσμα να εκλεγεί
μεν, αλλά να αποποιηθεί της θέσης το βράδυ των
εκλογών. Κίνηση αρκετή για να κατηγορείται μέχρι
σήμερα για εξαπάτηση των ψηφοφόρων της. 

Όμως τα περί εξαπάτησης των ψηφοφόρων είναι
μάλλον φρούτο που διανθίζει διεθνώς. Άρχισε να καλ-
λιεργείται έντονα κατά την εκλογή του Αλέξη Τσίπρα
και όταν ενώ οι Έλληνες πανηγύριζαν για το σκίσιμο
των μνημονίων που θα ακολουθούσε, γιορτάζοντας με
χορούς στο Σύνταγμα το «Όχι» στο δημοψήφισμα, την
επόμενη μέρα βρέθηκαν σε αμηχανία, όταν ο Αλέξης
Τσίπρας γύρισε το αποτέλεσμα την υστάτη ούτως ώστε
να αποφευχθεί το Grexit. Κίνηση που για κάποιους θε-
ωρείται πως έσωσε την Ελλάδα από την πλήρη οικονομική
κατάρρευση και που για άλλους μεταφράστηκε ως
πλήρη εξαπάτηση του εκλογικού σώματος.

Ένα εκλογικό σώμα που εξαπατείται. Ένα σώμα που
δεν ευθύνεται για την ψήφο του, γιατί οι «λαϊκιστές
δημαγωγοί» έπαιξαν με την οργή και την ανέχειά του,
σύμφωνα με την αντιπολίτευση. Εξαπατημένοι βεβαίως
ένιωσαν και οι Βρετανοί πολίτες από τα πολιτικά
πρόσωπα που υποστήριξαν καθ’ όλη την καμπάνια του
δημοψηφίσματος την έξοδο της Βρετανίας από την
Ε.Ε. Αυτό λέει άλλωστε και μέρος της αντιπολίτευσης.
Ότι ανίδεοι δημαγωγοί παίζουν με το λαϊκό αίσθημα
της εθνικής κυριαρχίας και στην ουσία εξαπατούν το
εκλογικό κοινό σέρνοντάς τους σε επικίνδυνα μονοπάτια. 

Είναι όμως οι ψηφοφόροι εξαπατημένοι ρομαντικοί
και επικίνδυνοι αφελείς; Αυτό το παραμύθι έχει καλ-
λιεργηθεί σκοπίμως από άλλους πολιτικούς σχηματι-
σμούς, στην προσπάθεια να δικαιολογήσουν στην ουσία
τη δική τους ήττα. Όταν όμως απαιτείται από το κάθε
πολιτικό πρόσωπο να λαμβάνει την πολιτική ευθύνη
των πράξεών του, με τον ίδιο τρόπο το εκλογικό σώμα
και ο κάθε ψηφοφόρος οφείλει να κάνει την αυτοκριτική
του για το τι ψηφίζει και τι πρεσβεύουν πράγματι όλοι
αυτοί που ψηφίζει. 

Γιατί αδυνατούμε να πιστέψουμε ότι οι 4.000 περίπου
σταυροί που έλαβε η Ελένη Θεοχάρους στις βουλευτικές
του 2016, ήταν γιατί οι ψηφοφόροι ανέμεναν πως θα
παραδώσει την έδρα στις Βρυξέλλες και θα γυρίσει στη
Λευκωσία.

Ούτε ότι η πλειοψηφία των Ελλήνων πίστεψε τις
ανοησίες του Αλέξη Τσίπρα πως η Ελλάδα θα βαρά το
νταούλι και οι αγορές θα χορεύουν, ή ότι η Μεγάλη
Βρετανία θα γονατίσει με την αποχώρησή της την Ε.Ε.!
Με τον ίδιο τρόπο αδυνατούμε πλέον να πιστέψουμε
και την πλήρη εξαπάτηση των όσων ψηφίζουν ΕΛΑΜ. 

Γιατί όση παραπληροφόρηση και αν υπάρχει για το
τι πρεσβεύουν και ποιοι είναι, υπάρχουν συγκεκριμένα
γεγονότα και τοποθετήσεις τους που δεν επιδέχονται
διαφορετικής ερμηνείας. Αποδεικνύουν με τον πλέον
ξεκάθαρο τρόπο το τοξικό τους προσωπείο και το φα-
σιστικό δηλητήριο που στάζουν. 

Και όσοι επιλέξουν για ακόμη μία φορά να ρίξουν
ψήφο στο ΕΛΑΜ, ας αναλάβουν την προσωπική τους
ευθύνη. Γιατί η δικαιολογία ότι έχουμε εξαπατηθεί
παίζει πλέον και με την ανοχή και με τη νοημοσύνη
μας. Εκτός αν είμαστε πράγματι τόσο ανόητοι.  

Kαι η προσωπική
ευθύνη; 

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ / Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

economidoum@kathimerini.com.cy

«Απορία ψάλτου, βηξ» λέει η παροιμιώδης
φράση και ο υπερήλικας θαμώνας του κα-
φενέ, μεταξύ πιλότας και μπύρας, για να
αλλάξει τη «ροή», την τύχη στα χαρτιά,
των αντιπάλων του, διερωτήθηκε αν ο Χά-
ρης Γεωργιάδης και ο Νικόλας Χατζηγιάν-

νης ήταν οι «χρήσιμοι ηλίθιοι» κατά την φράση η οποία
αποδίδεται στον Λένιν. Οδήγησαν σε κλείσιμο τον Συ-
νεργατισμό, έλεγε, και ενδεχομένως αύριο να κλειστούν
και ίδιοι πίσω, από κάποια κάγκελα μιας φυλακής ή να
κλειστούν στα κάγκελα της δικής τους ψυχής. Ο «βηξ»
του χαρτοπαίκτη είχε αποτέλεσμα, αφού οι καλοί παπ-
πούδες έπιασαν την κουβέντα και άρχισαν να λένε
ιστορίες για το Συνεργατικό του χωριού τους, για τον
κουμπάρο, ο οποίος έδωσε δάνεια και κτίστηκαν τα
σπίτια των κόρων τους και για τους τοκογλύφους, οι
οποίοι έφαγαν τις περιουσίες των γονιών τους. 

Επιμένουν ο πρόεδρος της Δημοκρατίας και ο υπουρ-
γός Οικονομικών ότι έπραξαν το σωστό για τον Συνερ-
γατισμό, για τους καταθέτες και τον τόπο. Το ερώτημα
το οποίο πλανάται είναι αν ο Νίκος Αναστασιάδης και
ο Χάρης Γεωργιάδης είναι όντως οι σωτήρες του τόπου,
ή αν απλώς είναι οι «χρήσιμοι ηλίθιοι». Άραγε γλύτωσε
ο τόπος από μια νέα οικονομική καταστροφή, από ένα
νέο κούρεμα ή απλώς ήταν ένα ακόμη κόλπο του οικο-
νομικού κατεστημένου, μετά το χρηματιστήριο και τη
φούσκα των ακινήτων. Απάντηση σίγουρα δεν πρόκειται
να υπάρξει στα ερωτήματα, έστω και αν ξεκινήσουν
δικαστικές διαδικασίες
και έστω και αν καταλή-
ξουν μερικοί άνθρωποι
στη φυλακή. 

«Χρήσιμοι ηλίθιοι» με-
τατρέπονται όχι σπάνια
και οι δημοσιογράφοι, οι
οποίοι πολεμούν για τα
δικαιώματα όλων των άλ-
λων, εκτός από τα δικά
τους. Συχνά πυκνά πέ-
φτουν θύματα, μερικών
επιτήδειων πολιτικών τα-
γών, οικονομικών παρα-
γόντων και άλλων αετο-
νύχηδων. «Βάζουν κάτω
τη ράχη τους» για να προωθήσουν τα συμφέροντα με-
ρικών, ενώ όχι σπάνια «πληρώνουν και τη νύφη» με
αγωγές για λιβέλους και δικαστικές μάχες. Και για «που-
πανοπροίτζη» δέχονται και τις επικρίσεις καφενόβιων
και όχι μόνο, ότι «εσείς φταίτε γιατί δεν τους τα γράφεται».
Τι και αν οι εφημερίδες και τα άλλα Μέσα Ενημέρωσης
είναι γεμάτα αποκαλύψεις για σκάνδαλα, τι και αν οι
εκθέσεις του γενικού ελεγκτή ασφυκτιούν από παρα-
τυπίες και παρανομίες, τι και αν όλοι ξέρουν ότι ο τάδε
και η τάδε τα παίρνουν.

Αλλά το «κρύψε να περάσουμε» είναι το καλύτερο
καταφύγιο του κάθε «σοβαρού» Κυπραίου, ο οποίος πε-
ριμένει τα «σύκα να ωριμάσουν» για να πέσουν κάτω
και με την ησυχία τους, να τους πατήσουν κάτω και
να νοιώσουν τάχα δικαιωμένοι. 

Το αλάθητο κριτήριο για την ορθότητα ή όχι των
έργων και των κατορθωμάτων κάθε ανθρώπου είναι
μόνο η συνείδησή του, όταν βεβαίως αυτή δεν είναι
αμαυρωμένη. Κάθε άνθρωπος αντιλαμβάνεται, όταν
πλαγιάσει και ησυχάσει το κορμί και η ψυχή του, αν οι
ενέργειές του ήταν σωστές ή όχι, αν ο αγώνας τον οποίο
διεξάγει στοχεύει στο προσωπικό του συμφέρον ή αν
στοχεύει στο συλλογικό καλό. Οι «χρήσιμοι ηλίθιοι»
μπορούν να αποτελούν την εύκολη λύση για τους «άτι-
μους έξυπνους», μόνο που η ατιμία έχει κοντά ποδάρια,
όπως και οι «κλέφτες και οι ψεύτες» τον πρώτο χρόνο
χαίρονται. Η εμπειρική ρήση, όταν «οι άνθρωποι σχε-
διάζουν ο Θεός γελά» σίγουρα αγγίζει και τους «άτιμους
έξυπνους», οι οποίοι εκμεταλλεύονται τους «χρήσιμους
ηλίθιους».

Όλα εδώ πληρώνονται λέει ο λαός και μια αναδρομή
στο πρόσφατο παρελθόν καταδεικνύει πόσοι φιλόδοξοι
σωτήρες του τόπου οδηγήθηκαν στις φυλακές, πόσοι
πλούσιοι «επτώχευσαν και επείνασαν» και πόσοι λαο-
πρόβλητοι έμειναν μόνο και έρημοι, στην δική τους
προσωπική κόλαση. Ευτυχώς ή δυστυχώς εδώ είναι ο
παράδεισος και η κόλαση εδώ.

Οι χρήσιμοι
ηλίθιοι

ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Μαγική, κυπριακή πανσέληνος. 

Μεγάλωσα με τον πατέρα μου
να μου απαγγέλει –ακόμα και
σε ηλικία που δεν ήμουν σε
θέση να κατανοήσω– στίχους
από ποιητές και να μου αναλύει
τους πίνακες του Διαμαντή και

του Χριστόφορου Σάββα. Θυμάμαι πως στην
εφηβεία μου μου έφερνε τόμους βιβλίων
περί τέχνης και πολιτισμού, σε μια αγωνία
του να με «εξοπλίσει» με τα κατάλληλα ερ-
γαλεία ώστε να μη φυλακίσω το πνεύμα μου
σε οτιδήποτε δεν συνιστά ουσία. Ήταν φο-
ρές, ομολογώ, που όλα αυτά μου έπεφταν
κάπως βαριά, με υποψίαζαν δηλαδή πιο
νωρίς από ό,τι θα ήθελα για εκείνα που κρύ-
βονται κάτω από την επιφάνεια.

Όταν αργότερα αποφάσισα να γίνω δη-
μοσιογράφος ο λόγος δεν ήταν για να διε-
ρευνώ σκάνδαλα ή για να ξετρυπώνω την
πρώτη είδηση. Αγωνία μου ήταν να συναν-
τήσω ανθρώπους του πνεύματος και να κλέ-

ψω από αυτούς χρήσιμες συνειδητοποιήσεις
που τους χάρισε το δικό τους παίδεμα με
τις λέξεις και τα χρώματα, στην αναζήτηση
του νοήματος της ύπαρξής μας. Ήθελα να
μάθω αν όντως τα χρώματα του Διαμαντή
ή οι λέξεις του Μόντη ή οι Βιολέτες του Λει-
βαδίτη θα με βοηθούσαν να ζήσω πιο ου-
σιαστικά ή αν τελικά όλη αυτή η «περιουσία»
θα με καθιστούσε στο περιθώριο ενός συ-
στήματος που δεν ευνοεί την ελευθερία του
πνεύματος, αλλά στοχεύει στην «υποδού-
λωσή» του προκειμένου να μην απειλείται
το βασίλειο της μέτριας σκέψης και της μέ-
τριας «ευτυχίας». Και η πραγματικότητα
είναι πως μέσα από αυτές τις συναντήσεις
έμαθα πολλά, εκτιμώντας τελικά πως ο πο-
λιτισμός και η ανύψωση του πνεύματος
είναι ο μόνος τρόπος για να μεταπλάθεις
τη συνείδηση και τη σκέψη σου προκειμένου
να ζήσεις σύμφωνα με ό,τι σε συνιστά και
όχι με ό,τι υπαγορεύει η μάζα. Και ίσως το

κυριότερο που έμαθα είναι πως ο πολιτισμός
απαιτεί σεβασμό γιατί προκειμένου να υπάρ-
χει παιδεύτηκαν άνθρωποι πληρώνοντας
το βαρύ τίμημα μιας συνεχής σύγκρουση
με τη «μέτρια» πραγματικότητα. Γιατί τα
γράφω όλα αυτά; 

Για τον απλούστατο λόγο ότι δεν πρέπει
να ανεχόμαστε πλέον να ασκούνται μικρο-
πολιτικές εν ονόματι του πολιτισμού και να
μας σερβίρεται αυτή η έννοια σαν όραμα
πολιτικών που εμπράκτως και καθημερινά
αποδεικνύουν ότι δεν αναγνωρίζουν ούτε

την αξία, αλλά ούτε και τη σημασία της. Αν
όντως τη γνώριζαν τότε πρώτοι αυτοί θα
διέγραφαν από τις πολιτικές τους πρακτικές
που πόρρω απέχουν από τη βαθύτερη έννοια
του πολιτισμού. Όπως, επίσης, θα ήταν σε
θέση να διακρίνουν πως ο τρόπος που
ασκούν την πολιτική και ο τρόπος με τον
οποίο υποτιμούν τη νοημοσύνη μας δεν
συμβαδίζει σε καμία περίπτωση με τη βα-
θύτερη ουσία του πολιτισμού. Ας γίνω όμως
πιο συγκεκριμένη: Δεν μπορεί π.χ. ο κ. Αβέ-
ρωφ να επιμένει πως η καταψήφιση του
προϋπολογισμού του ΡΙΚ έχει να κάνει με
τη βαθύτερη αγωνία του ιδίου και του κόμ-
ματος του για μια ραδιοτηλεόραση που να
προάγει τον πολιτισμό μας. Και μη βιαστείτε
να του αποδώσετε δικαιολογητικά, γιατί το
θέμα εδώ δεν έγκειται στα κακώς έχοντα
της κρατικής μας ραδιοτηλεόρασης (τα
οποία βεβαίως και υπάρχουν και τα οποία
δεν είναι πρόσφατα, αλλά αποτέλεσμα της

παρεμβατικότητας των εκάστοτε κυβερ-
νώντων) αλλά στο ποιοι εν ονόματι του πο-
λιτισμού έχουν το θράσος να ασκούν τη μι-
κροπολιτική τους. Διότι αν πράγματι ο κ.
Αβέρωφ ενδιαφερόταν για τον πολιτισμό,
τότε δεν θα ανεχόταν πολλούς από τους
βουλευτές του κόμματος του να υποβαθμί-
ζουν τη γλώσσα και τη σκέψη μας, όπως
δεν θα ανεχόταν την υποβάθμιση της πο-
λιτικής σε ένα επίπεδο σαπουνόπερας. Πα-
ραφράζοντας, λοιπόν, έναν από τους στίχους
του Κώστα Μόντη που λέει «αν δεν είχες
τίποτα να πεις γιατί ενόχλησες τις λέξεις»
θα συμβούλευα και τον κ. Αβέρωφ και τους
λοιπούς ασκούντες την πολιτική να πάψουν
πια να ενοχλούν τη λέξη πολιτισμός, αν μη
τι άλλο από σεβασμό προς τους ανθρώπους
που την υπηρέτησαν και την υπηρετούν
πληρώνοντας το τίμημα.

Εν ονόματι του πολιτισμού
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Το γεγονός πως βρέθηκα στο Ισραήλ
πριν από λίγες ημέρες για να κα-
λύψω για την «Κ» την τριμερή,
ήταν για εμένα προσωπικά (και να
με συγχωρείτε που γράφω σε πρώ-
το πρόσωπο, έβαλα τη λέξη εγωι-

σμό στον τίτλο) μια ευκαιρία να δω κάποια
πράγματα και κυρίως να προσπαθήσω να τα
καταλάβω από μέσα που λένε. Πώς συμπερι-
φέρονται οι ηγέτες σε μια σύνοδο που έχει να
πάρει πέντε αποφάσεις για το μέλλον της, το
οποίο μπορεί να πάρει σάρκα και οστά σε κάποια
χρόνια. Σε πόσα; Δεν ξέρω, αλλά όταν μιλάμε
για το Φ.Α. να κρατάμε την ατά-
κα που είπε ένας διπλωμάτης:
Κοιτάξτε πρώτα το Κυπριακό.
Τα είπε όλα. Οι ηγέτες σε μια
τέτοια σύνοδο όπως του Ισραήλ,
συμπεριφέρονται όπως και οι
χώρες τους. Διατεθειμένοι να
αφήσουν στο πλάι τον κρατικό
τους εγωισμό για να δημιουρ-
γήσουν ένα κοινό πλαίσιο συμ-
φέροντος από το οποίο θα βγουν
όλοι ωφελημένοι.

Δεν είναι καθόλου απλή υπό-
θεση βέβαια εφόσον το τι θέλει
ο ένας με το τι θέλει ο άλλος εί-
ναι δύσκολο να βρεθεί και να
συμφωνηθεί ακόμη και μέσα σε μια πολυκατοικία
που λέει ο λόγος, πόσο μάλλον στην πολυκα-
τοικία της Ανατολικής Μεσογείου. Σε αυτήν η
Κύπρος έχει ένα καλό διαμέρισμα, εξαιρετική
θέση, όλη η Αν. Μεσόγειος πλάκα. Προτέρημα.
Έχει και παρκινγκ που το σκάψανε και βρήκανε
αρχαία αέρια έτοιμα να προσδώσουν αξία στο
οικόπεδο. Προτέρημα και αυτό. Αυτά τείνουν
να σε κάνουν να νιώθεις μια σιγουριά ή γιατί
όχι να σου προσδίδουν έναν εγωισμό. Δεν είναι
κακό, αλλά θέλει μέτρο. Δεν μπορούμε να βγαί-
νουμε διαρκώς και να λέμε «εγώ μπαμ» «εγώ
μπουμ». Αρκεί μια φορά. Ναι, έχουμε φυσικό
πλούτο και το διαμέρισμα στην πολυκατοικία
μας το θέλουν πολλοί για να βλέπουν όσα βλέ-
πουμε, αλλά την ίδια ώρα δεν είμαστε ο βασικός
παίκτης.

Άλλος είναι και πιστέψτε με στο Ισραήλ το
έδειξε. Οπότε από τη μια μέμφομαι εκείνους

που βλέπουν στο γκάζι όλες τις απαντήσεις,
ξεχνώντας ή αγνοώντας την κατ’ εμέ σοφή
συμβουλή του προαναφερόμενου διπλωμάτη.
Θα αργήσουμε να έχουμε εξελίξεις με το Φ.Α.
και όταν θα ξεκινήσουμε να τις έχουμε καλά
θα είναι να έχουμε ξεκαθαρισμένα τα πάντα
με την Τουρκία. Και το Κυπριακό επίσης. Πώς
θα γίνει αυτό; Να πιέσουμε να γίνει η ΑΟΖ θέμα
της Ευρώπης, που αν πιστέψουμε στα μελλού-
μενα και ότι κάποτε θ’ απεξαρτηθεί από το Φ.Α.
της Ρωσίας, από κάπου πρέπει να ξεκινήσει.
Μπορεί να γίνει η κυπριακή ΑΟΖ, ΑΟΖ της Ε.Ε.;
Μπορεί η Ε.Ε. να έχει μεγαλύτερο ρόλο και στο

Κυπριακό; Γιατί δηλαδή την ίδια
ώρα, και ίσως είναι απλοϊκό το
ερώτημα και πιο γενικό, θέτουμε
ως Ε.Ε. κυρώσεις στη Ρωσία για
τη συμπεριφορά της στην Ου-
κρανία και δεν κάνουμε το ίδιο
προς την Τουρκία; Κι όχι μόνο
αυτό αλλά αντιθέτως «πολεμάμε»
να κρατήσουμε έναν δρόμο ανοι-
χτό μαζί της και πάμε μια με το
καρότο, μια με το μαστίγιο; Επει-
δή η Ρωσία πληγώνει τον εγωι-
σμό μας; Η Τουρκία τι κάνει; Να
φύγουμε να πάμε στο αλλού:
Μέμφομαι επίσης εκείνους που
δεν βλέπουν κανένα όφελος από

το Φ.Α. Είναι οι ίδιοι άνθρωποι που για κάποιο
λόγο πιστεύουν πως τίποτα δεν πρόκειται να
γίνει θετικό για την κοινωνία. Δεν θα μπω στη
διαπραγμάτευση να τους πείσω πως είναι άσπρο
το γάλα, είναι ένας δρόμος που τελικά μπορεί
και πρέπει να το προσπαθήσει και καθένας
μόνος του, αλλά πρέπει να πειστούμε όλοι για
το εξής. Η προσπάθεια έγινε, δεν μας αγάπησε
ξαφνικά κανείς και όλοι έχουν να περιμένουν
κάτι από τη συνεργασία μαζί μας όπως και εμείς
μαζί τους. Αυτά θέλουν χρόνο κι όχι τραβηγμένες
από τη μια ή την άλλη συμπεριφορές, όπως τις
προανέφερα που σίγουρα δεν οδηγούν πουθενά
κι αν μη τι άλλο σπάνε και το βασικό νόημα σε
χίλια κομμάτια. Κι αυτό δεν είναι άλλο παρά
το ότι όλα είναι θέμα εγωισμού. Απλά κι εκεί
θέλει μέτρο… 

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Από εγωισμό καλά πάμε,
αλλά με μέτρο… 

tsikalasm@kathimerini.com.cy
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Να πιέσουμε να γίνει
η ΑΟΖ θέμα της
Ευρώπης, που αν πι-
στέψουμε στα μελ-
λούμενα και ότι κά-
ποτε θ’ απεξαρτηθεί
από το Φ.Α. της
Ρωσίας, από κάπου
πρέπει να ξεκινήσει. 
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Το ερώτημα το
οποίο πλανάται εί-
ναι αν ο Νίκος
Αναστασιάδης και ο
Χάρης Γεωργιάδης
είναι όντως οι σωτή-
ρες του τόπου, ή αν
απλώς είναι οι
«χρήσιμοι ηλίθιοι».
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Aν πράγματι ο κ. Αβέρωφ εν-
διαφερόταν για τον πολιτισμό,
δεν θα ανεχόταν την υποβάθ-
μιση της πολιτικής σε ένα
επίπεδο σαπουνόπερας. 
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Οσο μαθαίνουμε για
τις πιο δύσκολες ημέ-
ρες της ελληνικής
κρίσης, όσο γνωρί-
ζουμε καλύτερα τον
ρόλο κάποιων πρω-

ταγωνιστών, τόσο πιο απίστευτο
φαίνεται ότι η Ελλάδα έμεινε όρθια.
Ενώ, όμως, αποφύγαμε το χειρότερο
–την έξοδο από την Ευρωζώνη–,
οι διαφορετικές δυναμικές που ανα-
πτύχθηκαν, τα αλληλοσυγκρουό-
μενα συμφέροντα και οι ιδεοληψίες
πρωταγωνιστών είχαν ως αποτέ-
λεσμα την κακή διαχείριση της κρί-
σης από τους Ευρωπαίους, τους
Ελληνες και το ΔΝΤ. Ετσι, ο ελλη-
νικός λαός επωμίστηκε μεγαλύτερο
βάρος απ’ ό,τι του αναλογούσε. Η
προχθεσινή αποκάλυψη του Βόλφγ-
κανγκ Σόιμπλε ότι το 2015 έφθασε
κοντά στην παραίτηση είναι άλλη
μια λεπτομέρεια του μεγάλου ψη-
φιδωτού που ελπίζουμε κάποια ημέ-
ρα να δούμε ολοκληρωμένο.

Οπως κάθε μαρτυρία, η τελευ-
ταία του κ. Σόιμπλε πρέπει να ελεγχ-
θεί για την ακρίβειά της και να
αναρωτηθούμε ποιους στόχους
είχε τότε και πώς κρίθηκαν από
το αποτέλεσμα. Σε «Γεύμα με τους
Financial Times», ο πρώην υπουρ-

γός Οικονομικών της Γερμανίας
είπε ότι από νωρίς πρότεινε στον
ομόλογό του Γιώργο Παπακων-
σταντίνου η Ελλάδα να βγει από
την Ευρωζώνη για μία δεκαετία.
«Αλλά όλοι έλεγαν ότι δεν υπάρχει
περίπτωση για κάτι τέτοιο», πρό-
σθεσε. Ωστόσο, ο Σόιμπλε δεν πα-
ραιτήθηκε από τη σκέψη, πιέζοντας
για προσωρινό Grexit πάλι το 2015.
Η Αγκελα Μέρκελ και οι επικεφαλής
άλλων κυβερνήσεων της Ευρωζώ-
νης απέρριψαν την πρόταση. Ετσι,
ο Σόιμπλε «ήρθε κοντά» στο να
παραιτηθεί. Ομως, παρότι σκέφτηκε
ότι η απόφαση για την Ελλάδα
ήταν λάθος, παρέμεινε πιστός στη
Μέρκελ. Είναι γνωστό ότι το 2015,
στη διάρκεια της «διαπραγμάτευ-
σης» με τους Τσίπρα - Βαρουφάκη,
ο Σόιμπλε πρότεινε αναστολή της
συμμετοχής της Ελλάδας στην Ευ-
ρωζώνη. Το ότι το πρότεινε και
νωρίτερα στον Γ. Παπακωνσταν-
τίνου είναι είδηση για τον πρώην
υπουργό, ο οποίος απάντησε στο
Twitter χθες: «Δεν το θυμάμαι αυτό.
Ισως επειδή είναι κάτι το οποίο
ποτέ μα ποτέ δεν θα ανεχόμασταν».
Ο Ευάγγελος Βενιζέλος, ο οποίος
διαδέχθηκε τον Παπακωνσταντί-
νου το 2011 και ήταν υπουργός Οι-

κονομικών έως τον Μάρτιο του
2012, έχει πει ότι ο Σόιμπλε του
πρότεινε Grexit δύο φορές. Ισως
ο κ. Σόιμπλε να μπέρδεψε τους Ελ-
ληνες υπουργούς.

Γνωρίζουμε από τις μαρτυρίες
πρωταγωνιστών και από τις εις βά-
θος έρευνες δημοσιογράφων ότι η
Ελλάδα έφθασε στο χείλος του γκρε-
μού και ότι η αμερικανική παρέμ-
βαση και οι αποφάσεις της κ. Μέρ-
κελ έπαιξαν καθοριστικό ρόλο στην
παραμονή μας στο ευρώ. Η κυβέρ-
νηση Ομπάμα κυρίως, αλλά και η
Κίνα, πίεσε τη Γερμανία να στηρίξει
την Ελλάδα. Στο τέλος, όχι μόνο
έμεινε η Ελλάδα στην Ευρωζώνη
αλλά θεσπίστηκαν και μηχανισμοί
που φάνηκαν πολύ χρήσιμοι στη
διαχείριση των επόμενων κρίσεων
του ευρώ. Η δήλωση του κ. Σόιμπλε
ότι έφθασε στο σημείο της παραί-
τησης λόγω της συμφωνίας με την
Ελλάδα δείχνει πόση πίεση υπέστη
η καγκελάριος από ανθρώπους κον-
τά της να μη στηρίξει τη χώρα μας,
και όμως έπραξε το σωστό. Παρο-
μοίως, η πίεση που ασκήθηκε από
την Bundesbank στον Μάριο
Ντράγκι δεν εμπόδισε την Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα από το
να κάνει «ό,τι χρειαστεί» για να

σωθεί το ευρώ. Ο Σόιμπλε, ο Αξελ
Βέμπερ και ο Γενς Βάιντμαν της
Bundesbank μπορούσαν να απει-
λούν με παραίτηση (ή, στην περί-
πτωση Βέμπερ, να παραιτηθούν)
και την ίδια ώρα άλλοι να κάνουν
τις αναγκαίες κινήσεις για το συλ-
λογικό καλό της Ε.Ε. Από τη δική
μας πλευρά, ο Βαρουφάκης, απαι-
τώντας σύγκρουση, δεν απείλησε
απλώς με παραίτηση λόγω της ίδιας
συμφωνίας που αναστάτωνε τον
Σόιμπλε, παραιτήθηκε. Για ένα διά-
στημα, λοιπόν, οι δύο τόσο διαφο-
ρετικοί πρωταγωνιστές της παρά
τρίχα τραγωδίας συντονίστηκαν
σε παράλληλες πορείες. Ευτυχώς,
οι προϊστάμενοι αγνόησαν τις απει-
λές και των δύο. Η περιγραφή της
υπόθεσης από τον Ελληνα πρώην
υπουργό είναι πιο γλαφυρή και με-
λετημένη ώστε να παρουσιαστεί
ο αφηγητής με τον θετικότερο δυ-
νατό τρόπο. Τι θα πετύχαιναν οι
δύο εάν εμπόδιζαν τη συμφωνία;
Ο Σόιμπλε θα είχε συμβάλει στην
καταστροφή μιας ασήμαντης γι’
αυτόν ξένης χώρας· ο Βαρουφάκης
στην καταστροφή της δικής του.
Μαζί θα κατάφερναν ισχυρό πλήγμα
στην ελπίδα για μια Ευρώπη αλλη-
λεγγύης και συνεννόησης.

Πρωταγωνιστές μιας παρά τρίχα τραγωδίας
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Δύσκολη παρτίδα σκάκι 
στη Μεσόγειο

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Υπάρχουν πολλοί λό-
γοι για τους οποίους
θα μπορούσε κανείς
να υποστηρίξει ότι
το ευρωπαϊκό σύ-
στημα απλούστατα

εμωράνθη ή ότι εν πάση περιπτώ-
σει κινείται προς την κατεύθυνση
αυτή. Ετσι λοιπόν προσδόθηκε
στις ευρωεκλογές  της 26ης Μαΐου
διάσταση αμφισβητήσεως της ευ-
ρωπαϊκής καθεστηκυίας τάξεως,
λόγω της δημοσκοπικής ανόδου
των κομμάτων της λεγομένης
άκρας Δεξιάς. Κάθε σύστημα, για
να εξασφαλίσει την υποστήριξη
ή την ανοχή των πολιτών, έχει

ανάγκη να μάχεται εναντίον εσω-
τερικού αντιπάλου. Συχνότατα ο
αντίπαλος είναι υπαρκτός και
άκρως επικίνδυνος. Στα χρόνια
του Ψυχρού Πολέμου, ο κίνδυνος
προερχόταν από τη δράση των
κομμουνιστών στις χώρες της αστι-
κής δημοκρατίας. 

Αλλά μετά την κατάρρευση της
ΕΣΣΔ τα κομμουνιστικά κόμματα
εξαφανίσθηκαν από το πολιτικό
προσκήνιο της Ευρώπης, με εξαί-
ρεση ίσως το ΚΚΕ, που διατηρεί
ένα σταθερό πλην όμως ευπρεπές
μονοψήφιο ποσοστό, δίχως καμία
πρόθεση να αυξήσει την επιρροή
του δραματικά. Εξ ου και η ρητο-
ρική του παραμένει αναλλοίωτη,
ωσάν να μην έχει τίποτε αλλάξει. 

Μια άναρχη ριζοσπαστική Αρι-
στερά, όπως αυτοαποκαλείται,
έκανε την εμφάνισή της τα τελευ-
ταία χρόνια, και στην Ελλάδα κα-
τάφερε να κατακτήσει την εξουσία
διά του ΣΥΡΙΖΑ και του κ. Αλέξη
Τσίπρα. Αλλά η «επανάσταση»
εναντίον του ευρωπαϊκού κατε-
στημένου διήρκεσε επί επτάμηνο,

για να ακολουθήσει υποδειγματική
ευθυγράμμιση με το ευρωπαϊκό
κατεστημένο και την Ουάσιγκτον.
Βεβαίως ο κ. Τσίπρας επιχειρεί να
εφαρμόσει μια καθαρώς ταξική
πολιτική, που αποσκοπεί στην πε-
ραιτέρω εξάρθρωση κυρίως της
οικονομικά ενεργού παλαιάς «αστι-
κής τάξεως» και ιδιοτύπων επιχει-
ρηματιών, που αξιοποίησαν τις
στρεβλώσεις της ελληνικής οικο-
νομίας και κυρίως του τραπεζικού
συστήματος. Αυτά όμως έγιναν με
τη συναίνεση των Ευρωπαίων εταί-
ρων μας, διά του προγράμματος
που συνομολόγησαν με τον Ελληνα
πρωθυπουργό, προς «εκσυγχρο-
νισμό» της απροσάρμοστης ελλη-
νικής οικονομίας. Εν ολίγοις οι Ευ-
ρωπαίοι δεν έσπευσαν προς σω-
τηρία του «παλαιού κατεστημέ-
νου», αλλά για την εξάρθρωσή του.
Μέχρις ενός σημείου ο κ. Τσίπρας
δεν διέψευσε τις προσδοκίες τους.

Σήμερα η αμφισβήτηση της ευ-
ρωπαϊκής τάξης πραγμάτων προ-
έρχεται από την «άκρα Δεξιά» ή
αυτό τουλάχιστον θρυλείται. Κά-
ποιοι βρίσκουν αναλογίες μάλιστα
με την ευρύτατη αναταραχή που
συνεκλόνισε την Ευρώπη το 1848.
Αλλά από τις επαναστάσεις που
εσάρωσαν την ήπειρο από τον Φε-
βρουάριο έως τον Νοέμβριο μία
μόνον είχε διαχρονικά αποτελέ-
σματα: η εκθρόνιση του «αστού
βασιλέα» Λουδοβίκου Φιλίππου,
και η ανακήρυξη της Γαλλίας σε
Δημοκρατία. Μία δεύτερη αλλαγή
συμβολικής σημασίας ήταν η απο-
μάκρυνση του Κλέμενς φον Μέ-
τερνιχ από την καγκελαρία της
Αυτοκρατορίας των Αψβούργων.
Υστερα από μόνον δεκαοκτώ μήνες
η ευρωπαϊκή τάξη πραγμάτων είχε
εκ νέου αποκατασταθεί.

Την απειλή της «άκρας Δεξιάς»
αξιοποίησε ο κ. Τσίπρας για να
συγκροτήσει «μέτωπο» δημοκρα-
τικών δυνάμεων προσβλέποντας
σε μια αξιοπρεπή ήττα στις εκλογές
του Μαΐου. Η ελπίδα πεθαίνει πάν-
τα τελευταία. Το ουσιώδες είναι
ότι η απειλή στην ενωμένη Ευρώπη
προέρχεται αποκλειστικώς και μό-
νον από τον εαυτό της, και όχι από
εξωγενείς παράγοντες των
«άκρων». 

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Η προεκλογική περίοδος ξεγυμνώνει,
δραματικά και ανέλπιδα, τον εγ-
χώριο ευτελισμό της πολιτικής.

Η διαφθορά, η ανικανότητα, ο
τυφλός φανατισμός μπορούν να
καταγγελθούν και η καταγγελία
να αφυπνίσει τους πολίτες (έστω
εφήμερα). Ο ευτελισμός της πολι-
τικής είναι κάτι άλλο: Για να αντι-
δράει κάποιος με αποτροπιασμό,
προϋποτίθεται καλλιέργεια δυσκα-
τόρθωτη στους καιρούς μας.

Ενας ορισμός της ευτέλειας θα
ήταν, να την ταυτίσουμε με τη
σκόπιμη υποκατάσταση της πραγ-
ματικότητας από τις εντυπώσεις.
Η «πολιτική» σήμερα αρχίζει και
τελειώνει με αυτή την υποκατά-
σταση. Εχει υιοθετήσει τη λογική
του μάρκετινγκ, τα τεχνάσματα
των opinion makers, την «κατα-
σκευή» της πραγματικότητας από
τα τηλεοπτικά-ραδιοφωνικά «μέσα»
και το «διαδίκτυο». Ευτελισμός της
πολιτικής ήταν: να ασκείται η εξου-
σία (αλλά και η αντιπολίτευση) με
αποκλεισμένη (έντεχνα εξουδετε-
ρωμένη) τη λογική-κριτική ικανό-
τητα των πολιτών.

Η χρηστική εκδοχή του σχολεί-
ου, η αξιολογική υπεροχή (ρεαλι-
στικότατη) του φροντιστηρίου, ο
έλεγχος των πανεπιστημίων από
τις κομματικές νεολαίες, η μεθοδική
επιβολή της ποδοσφαιρολαγνείας
και του τζόγου στις μάζες είναι η
στανική (ανεπίγνωστη) «παιδαγω-
γία» που έχει οδηγήσει την ελλα-
δική κοινωνία, χρόνια τώρα, στην
υποκατάσταση της πολιτικής από
τις εντυπώσεις. Η αντίσταση στη
μεθοδικότατη αυτή υποδούλωση

δεν είναι εύκολη, γι’ αυτό και σπα-
νίζει.

Ζούμε και πολιτευόμαστε με
την ψευδαίσθηση ότι επιλέγουμε
και αυτενεργούμε, ενώ είμαστε
υποταγμένοι στο δόλιο παιχνίδι
των μεθοδευμένων εντυπώσεων.
Μας λανσάρουν το μαύρο για
άσπρο, το άσπρο για μαύρο. Ποιος
είναι ο «προοδευτικός» και ποιος
ο «συντηρητικός» και «σκοταδι-
στής» το καθορίζουν τα υπανθρω-
πάκια κομματικών επιτελείων και
το αναμηρυκάζουν θλιβερές μα-
ριονέτες εκφωνητών και «σχολια-
στών» σε ραδιόφωνα και τηλεο-
πτικά κανάλια. Πόσοι Ελληνες
έχουν κιόλας λησμονήσει το ιστο-
ρικό κορύφωμα ευτελισμού της
πολιτικής: την αδιάντροπη «κω-
λοτούμπα» του ΣΥΡΙΖΑ. Οχι η οποι-
αδήποτε «Αριστερά», αλλά η αλα-
ζονικά κλασαυχενιζόμενη σαν «Ρι-
ζοσπαστική», πούλησε ξεδιάντρο-
πα, μέσα σε μια νύχτα, την αρι-
στεροσύνη της και τη δημοψηφι-
σματική ετυμηγορία του λαϊκού
σώματος, μόνο για την ηδονή της
εξουσίας.

Αυτή η έσχατη ευτέλεια, η ατι-
μωτική ντροπή της ωμής προδοσίας
«αρχών» και επαγγελιών, εμφανί-
ζεται σήμερα, στο προεκλογικό πα-
ραλήρημα του πρωθυπουργού, σαν
σπουδαίο πολιτικό κατόρθωμα. Κα-
τόρθωμα που «απειλείται» από το
ενδεχόμενο επανάκαμψης του «πα-
λαιού καθεστώτος», δηλαδή κομ-
μάτων που τη μνημονιακή τους
χαμέρπεια αναπαράγει αδιάντροπα
ο ΣΥΡΙΖΑ, τρία χρόνια τώρα, λει-
τουργώντας «αντ’ αυτών».

Πώς να ξεχωρίσει ο πολίτης τον
λακεδισμό της «ριζοσπαστικής»
Αριστεράς από τον λακεδισμό του
«παλαιού καθεστώτος» («Κεντρο-
δεξιάς» - «Κεντροαριστεράς»); Η
υποταγή ολόκληρου του κομματι-
κού φάσματος (πλην των άγονα
ακραίων) στην απολυταρχία της
επιτρόπευσης δεν αφήνει περιθώρια
πολιτικών διαφοροποιήσεων – όλοι
«γλείφουν εκεί που έφτυναν». Ο
πρωθυπουργός και ο υπουργός του
«επικρατείας» (θλιβερή φιγούρα
αυτοκαταργημένης αξιοπρέπειας)
διεκδικούν τη διαφοροποίηση κα-
ταφεύγοντας στην ευκολία της ετι-
κέτας, με τελική συνέπεια τη λα-
σπολογία: Τσουβαλιάζουν όλους
αναμίξ τους πολιτικούς τους αντι-
πάλους κάτω από τους χαρακτη-
ρισμούς: «Λαϊκισμός», «Εθνικισμός»,
«Ακρα Δεξιά». Το δίλημμα που θέ-
λουν να «χάψει» ο ψηφοφόρος είναι
πολωτικό, βάναυσα ανέντιμο. «Ή
εμείς ή το χάος» – όλοι οι άλλοι
είναι η στενοκεφαλιά της συντή-
ρησης, αυτοί που παγίδευσαν τη
χώρα στα μνημόνια.

Το κυβερνητικό «καθεστώς» και
τα φερέφωνά του λογαριάζουν
όλους τους πολίτες αμνήμονες: Οτι
έχουν πάψει να συντηρούν στη
μνήμη την εξευτελιστική αλλαξο-
πιστία και εξωμοσία των «ριζοσπα-
στών» της «Αριστεράς». Οτι δεν
αντιλήφθηκαν ότι τα άλλοτε «μαύρα
πρόβατα» του διεθνούς χρηματο-
πιστωτικού συστήματος μεταμορ-
φώθηκαν (με δόλωμα την εξουσία)
σε χαϊδεμένα παιδιά του ίδιου αυτού
ιστορικο-υλιστικού στρατοπέδου.

Δεν είναι οπωσδήποτε αμνήμο-

νες οι πολίτες. Κάποιοι θυμούνται
τη φασιστική τρομοκρατία των
«προοδευτικών δυνάμεων» που
εξανάγκαζε και τον Καραμανλή
(τον ελάσσονα) να αποφεύγει σχο-
λαστικά τη λέξη «πατρίδα», δέσμιος
του συμπλεγματικού φόβου μήπως
τον χαρακτηρίσουν «εθνικιστή» –
ίδια και με τον Κυριάκο σήμερα.

Ομως στην προεκλογική αμάχη
τα κόμματα επιμένουν να λογαριά-
ζουν τον πολίτη όχι μόνο αμνήμονα,
αλλά και ηλίθιο. Οι «διαμορφωτές
κοινής γνώμης» έχουν πείσει τους
κομματανθρώπους ότι πρέπει να
εκφράζουν «βεβαιότητα» για τη
νίκη τους. Και η φαιδρότητα ξεχει-
λίζει ασυμμάζευτη, μικρονοϊκή,
πραγματικό ρεσιτάλ μωρολογίας
και κρετινισμού: «Την επομένη των
εκλογών θα είμαστε κυβέρνηση...».
«Θα είναι συντριπτική η νίκη μας...».
«Θα κερδίσουμε απόλυτη πλειοψη-
φία...». «Θα νικήσουμε με μεγάλη
διαφορά...» – η εντολή των διαφη-
μιστών για «εικόνα αυτοπεποίθη-
σης» παράγει φτηνιάρικη παιδα-
ριωδία.

Η προτεραιότητα των εντυπώ-
σεων και η χρησιμοποίησή τους
για τη διαβουκόληση των μαζών
είναι το καίριο εύρημα του Ιστο-
ρικού Υλισμού (μηδενισμού και
αμοραλισμού τόσο των «Αγορών»
όσο και του παραισθησιογόνου
μαρξισμού). Το καινούργιο στην
πολιτική θα υπάρξει, όταν εμφα-
νιστεί πειστική πρόταση για μια
ριζικά καινούργια οργάνωση και
λειτουργία του σχολείου και του
πανεπιστημίου. Είναι η μήτρα της
αλλαγής.

Η μήτρα του καινούργιου

Κάτι που ξεκίνησε
«κατά λάθος» ένα
βράδυ σε ένα εστια-
τόριο στη Μόσχα
έχει σήμερα εξελιχ-
θεί σε μια στρατη-

γική σχέση. Ο λόγος, βέβαια, για
τη συνεργασία Ελλάδας - Ισραήλ
- Κύπρου. Δείχνει τι μπορεί να
κάνει αυτή η χώρα όταν υπάρχει
συνέχεια στην εξωτερική της πο-
λιτική, άσχετα από το ποια κυ-
βέρνηση βρίσκεται στην εξουσία.
Και ας μην έχουμε καμία αμφιβο-
λία. Τίποτα δεν θα αλλάξει στον

συγκεκριμένο τομέα με μια κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη. Το ίδιο
ισχύει μάλλον και στην περίπτωση
που χάσει ο Νετανιάχου. Η κόντρα
με τον Ερντογάν μπορεί να είναι
προσωπική, αλλά το βαθύ κράτος
του Ισραήλ δεν θα εμπιστευθεί
πλέον εύκολα την Τουρκία.

Η Αγκυρα παρακολουθεί αμή-
χανα και με εντεινόμενο εκνευ-
ρισμό τις εξελίξεις. Το γεγονός ότι
ο πρόεδρος Ντόναλντ Τραμπ έστει-
λε τον υπουργό Εξωτερικών Μάικ
Πομπέο στην τριμερή συνάντηση
έχει προκαλέσει σοκ. Γνωρίζουν
βέβαια στην Τουρκία ότι σκοπός

ήταν η ενίσχυση του Νετανιάχου
ενόψει της επικείμενης κρίσιμης
εκλογικής αναμέτρησης. Παρ’ όλα
αυτά, πρόκειται για ένα ισχυρό
σήμα από την Ουάσιγκτον.

Η Τουρκία επίσημα, αλλά και
παρασκηνιακά, απειλεί ότι θα προ-
χωρήσει σε ενέργειες που θα απο-
τρέψουν τη δημιουργία τετελε-
σμένων. Βασικός της στόχος είναι
να μην επεκταθεί η ελληνική ΑΟΖ
νότια από το Καστελλόριζο και να
περιορισθούν οι έρευνες στην
ΑΟΖ της Κύπρου στα οικόπεδα
που έχουν ήδη ερευνηθεί. Οι Τούρ-
κοι διπλωμάτες συχνά αποκαλούν
το Καστελλόριζο «μεγάλη παγίδα
των ελληνοτουρκικών σχέσεων».
Θέλουν να το αποσυνδέσουν από
τη διαπραγμάτευση για το Αιγαίο
και επιμένουν ότι δεν του «ανήκει»
το τεράστιο κομμάτι ΑΟΖ που του
προσδίδει η Ελλάδα.

Οι επόμενες εβδομάδες θα είναι
κρίσιμες. Ο Ερντογάν κλονίζεται
και πιέζεται, με αποτέλεσμα να
καταφεύγει σε εθνικιστικές κο-
ρώνες. Στην Αθήνα έχουμε μια
αποδυναμωμένη κυβέρνηση αν-
τιμέτωπη με το φάσμα της εκλο-
γικής ήττας. Ακόμη και αν ήθελε
να ανοίξει τη διαπραγμάτευση για
τα ελληνοτουρκικά, δεν την «παίρ-
νει» να το κάνει υπό τις παρούσες
συνθήκες. Η πιθανότητα πρόκλη-
σης περαιτέρω έντασης είναι με-
γάλη. Η σχέση με το Ισραήλ είναι
βαθιά και στρατηγική, αλλά δεν
επεκτείνεται –προφανώς– σε πα-
ροχές εγγυήσεων ασφάλειας.

Γι’ αυτό, πέρα από την ευφορία
που προκάλεσε η τετραμερής με
την παρουσία Πομπέο, απαιτείται
σύνεση και προσοχή. Μια παρτίδα
σκάκι σε αυτή την περιοχή δεν
ήταν ποτέ μια εύκολη υπόθεση.

Η φύση της απειλής  

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ
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Η πιθανότητα πρόκλη-
σης περαιτέρω έντασης
είναι μεγάλη. Ο Ερντο-
γάν κλονίζεται και κατα-
φεύγει σε εθνικιστικές
κορώνες, ενώ στην Αθή-
να έχουμε μια αποδυνα-
μωμένη κυβέρνηση.
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Η απειλή στην ενωμένη
Ευρώπη προέρχεται
αποκλειστικώς και μό-
νον από τον εαυτό της
και όχι από εξωγενείς
παράγοντες των
«άκρων». 
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Τ ο τελευταίο διάστημα συμβαίνουν
πράγματα που θυμίζουν τις επιπολαι-
ότητες επί Σ. Κυπριανού, «κερδίζαμε

έδαφος», χάνοντας τη μεγάλη μάχη. Έχουμε
και λέμε: 

1. Σύμφωνα με δημοσίευμα της εφημε-
ρίδας «Πολίτης», η Λευκωσία στρέφεται
σε αγορές νέων οπλικών συστημάτων. Στο
δημοσίευμα γίνεται αναφορές σε τύπους
συστημάτων, σε οργανωμένες κινήσεις για
παραγγελίες κ.λπ. Ταυτόχρονα, το ΥΠΕΞ
«αγωνίζεται» το 2019 να ξεπαγώσει το εμ-
πάργκο στην πώληση όπλων που είχε επι-
βάλει η αμερικάνικη διοίκηση στην Κύπρο
από την εποχή της εισβολής. Αστειότητες.
Το υπάρχον κονδύλι στο Υπουργείο Άμυνας
αρκεί μόνο (στην καλύτερη περίπτωση)
για να συντηρείται η υπάρχουσα κατάσταση
(εξόφληση προηγούμενων αγορών,
δόσεων/τόκων, και συντήρηση υπαρχόντων,
πεπαλαιωμένων συστημάτων). 

2. Ο υπό κατασκευή, μικρός ναύσταθμος
στο Μαρί εξελίσσεται σε «Σούδα» της Κύ-
πρου, στην οποία η Γαλλία θα καταστήσει
άγκυρα με γεωπολιτικές διαστάσεις. Έλλειψη
σοβαρότητας; Μάλλον! Είναι απολύτως
χρήσιμο η Κύπρος να αξιοποιήσει τη γεω-
γραφική της βαρύτητα για να εξελιχθεί σε
μικρό παίκτη στις ευρωπαϊκές πολιτικές
έρευνας και διάσωσης στην Ανατολική Με-
σόγειο. Τι σημαίνει αυτό; Κυρίως, σημαίνει,
επενδύσεις στον τομέα αυτό (μέσα, εκπαί-
δευση, ραντάρ κ.λπ.), αναδιάρθρωση της
αμυντικής δομής για να βρεθούν οι πόροι,
περισσότερα έργα και ελάχιστες δηλώσεις
για μια πολιτική κοινών, ευρωπαϊκών συμ-
φερόντων που μπορεί να είναι μια επένδυση
μακράς πνοής για την Κύπρο. 

3. Οι δηλώσεις Βενιαμίν Νετανιάχου κατά
Ερντογάν, προβάλλονται στα κυπριακά
Μέσα με τόσο πομπώδη τρόπο, ως να εμ-
φανίστηκε το 2019, ο «Βενιαμίν ο Μεσσίας».
Έλλειψη σοβαρότητας; Ίσως! Επιβεβλημένη

η συνεργασία με το Ισραήλ στα θέματα
ενέργειας, αλλά με το μυαλό στη γη: το Ισ-
ραήλ δεν δέχεται κανένα συμβιβασμό με
τη Λευκωσία στο ζήτημα της αναζήτησης
κοινά αποδεκτής λύσης στο διαπλεκόμενο
θαλάσσιο οικόπεδο των δύο χωρών. Ο «Βε-
νιαμίν ο Μεσσίας» οδηγείται σε δίκη για
τρεις κατηγορίες διαφθοράς, ενώ προωθεί,
ως ο ισραηλίτης Ντενκτάς, την καμία λύση
στο Μεσανατολικό. Για όσους έχουν στοι-
χειώδη μνήμη ο Τ. Ερντογάν αποδέχθηκε
την πρόταση Ανάν για να φύγουν τα τουρ-
κικά στρατεύματα από την Κύπρο το 2004,
κάτι που επανέλαβε ο Μ. Τσαβούσογλου
το 2017 στο Κραν Μοντάνα μέσα από το
πολύ αξιόπιστο «Πλαίσιο Γκουτιέρες». 

4. Παραμονές των εκλογών στο Ισραήλ,
ο Αμερικανός ΥΠΕΞ Μ. Πομπέο ψηφίζει
Νετανιάχου στις εκλογές στο Ισραήλ και
ταυτόχρονα επιθυμεί να αποδοκιμάσει την
αγορά των S-400 από την Άγκυρα. Η διοί-
κηση Τραμπ βρήκε τη μέθοδο της συμμε-
τοχής Πομπέο στη συνάντηση των «τριών»
(Ισραήλ, Κύπρος, Ελλάδα) στις 20 Μαρτίου,
ώστε να μη θεωρηθεί ευθεία παρέμβαση
στις εκλογικές διαδικασίες. Σε κάθε περί-
πτωση, αυτή η διοίκηση των ΗΠΑ σε κανένα
διεθνές ζήτημα δεν διαθέτει πολιτική και
όπου παρεμβαίνει, κατά κανόνα, μόνο ζημιά
προκαλεί –Κορέα, Βενεζουέλα, Κούβα. Στο
Μεσανατολικό ταυτίστηκε με τον Νετα-
νιάχου στην πολιτική της επιβολής λύσης
με την προσάρτηση της Δυτικής Όχθης
και των υψωμάτων Γκολάν στο Ισραήλ. Στο
Κυπριακό μένει στα σλόγκαν, σε αντίθεση
με τη διοίκηση Ομπάμα, η οποία με τον
αντιπρόεδρο Τ. Μπάιντεν και τον ΥΠΕΞ Τ.
Κέρι, εργάστηκε σοβαρά για να διευκολύνει
τη διαδικασία των διαπραγματεύσεων. 

5. Η ε/κ κοινή γνώμη αναπνέει στους
ρυθμούς μιας κατασκευασμένης πραγμα-
τικότητας, ζει μία εικονική επεξεργασία
της, ώστε να «διψά» για νέα φυσικά αέρια,

νέες στρατιωτικές βάσεις, νέους στρατη-
γικούς εταίρους, νέες τριμερείς, νέες αξιο-
ποιήσεις της γεωπολιτικής μας αξίας, φτάνει
να αισθάνεται «ευτυχισμένη» στο 60% του
εδάφους της νήσου. Έτσι αίφνης η χώρα,
της οποίας το 37% του εδάφους της κατέ-
χεται από τουρκικά στρατεύματα, έχει εξε-
λιχθεί μέσα από την εικονική χρήση των
λέξεων σε παράγοντα σταθερότητας και
ειρήνης στην περιοχή! Η χώρα που είναι
η ίδια εισαγωγέας αστάθειας (κατοχή, μη
συμμετοχή στη Συνθήκη Σένγκεν, Κανο-
νισμός της «Πράσινης Γραμμής»), πολι-
τεύεται ως ο Τιτανικός, παριστάνοντας
στους ιθαγενείς τον εξαγωγέα σταθερό-
τητας... 

Η εικονική διαχείριση της πραγματικό-
τητας διασυνδέεται με την επιλογή Ανα-
στασιάδη για μη λύση στο Κυπριακό, την
εξάντληση της δεύτερης πενταετίας του
με υποκριτικές αναφορές στην «επανενω-
μένη» Κύπρο. Σε αντιστάθμισμα, η κοινή
γνώμη τρέφεται με καθημερινές δοξασίες
περί της αναβαθμισμένης Δημοκρατίας
που καθημερινά μεγαλώνει το εύρος της,
δημιουργεί συμμαχίες με ισχυρούς παίκτες
και ενασκεί τα κυριαρχικά της δικαιώματα,
αλλά μέχρι την παραθαλάσσια Δερύνεια!
Οι «τριμερείς» ή «τετραμερείς» δεν αφορούν
την προσπάθεια για βελτίωση της θέσης
της ε/κ πλευράς, συνεπώς για ένα καλύτερο
αποτέλεσμα στο τραπέζι των συνομιλιών.
Αφορούν την τέχνη της παραπλάνησης,
καθώς η εγκατάλειψη του μεγάλου στόχου
της επίλυσης, αντικαθίσταται από διακη-
ρύξεις άνευ περιεχομένου. Η κοινή γνώμη
γοητεύεται από την «ευγενή μας τύφλωση»,
έτσι ώστε να φαίνεται ότι νικούμε τη σκληρή
πραγματικότητα μέχρι να αποδειχθεί ότι
η «ΑΟΖ μας» δεν διέθετε ούτε ένα ξύλινο
τείχος –μόνο μαούνες! 

www.larkoslarkou.org.cy

Πιάνει ο Τιτανικός Μαρί; 
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Η ξηρασία πλήττει τις Φιλιππίνες και δοκιμάζει τις αντοχές των αγροτών.

Τ ο γερμανικό περιοδικό «Stern» φιλο-
ξένησε πρόσφατα σε κύριο άρθρο του
την πρωτοποριακή πρωτοβουλία ενός

πρώην άστεγου νεαρού, ο οποίος προμηθεύει
άστεγους και άπορους πολίτες με τρόφιμα
λίγο πριν από τη λήξη της ημερομηνίας κα-
τανάλωσής τους. Ο ίδιος ο νεαρός, όπως
αναφέρεται στις σελίδες του περιοδικού,
τρεφόταν για αρκετό καιρό από κάδους
απορριμμάτων. Σύμφωνα με το «Stern» 18
εκατομμύρια τόνοι τέτοιων τροφίμων κα-
ταλήγουν στα γερμανικά σκουπίδια κάθε
χρόνο. Αυτό ώθησε κάποιους δραστήριους
νέους, οι οποίοι είχαν την ατυχή εμπειρία
να είναι οι ίδιοι για αρκετό χρονικό διάστημα
άστεγοι, να αρπάξουν την ευκαιρία που
τους πρόσφεραν τα προϊόντα αυτά, δημι-
ουργώντας το δικό τους παντοπωλείο που
προορίζεται για άστεγους και φτωχούς. Όσο
και αν ακούγεται παράξενο για την πολιτι-
σμένη Ευρώπη του 2019, ο αριθμός των
φτωχών και άπορων οικογενειών αυξάνεται
σε αρκετές χώρες, τη στιγμή που πολλές οι-
κογένειες δεν έχουν λεφτά, για να αγοράσουν
προϊόντα πρώτης ανάγκης, όπως γάλα και
ψωμί. Τη λύση σε αυτό το πρόβλημα επι-
χειρούν να δώσουν τα καταστήματα των
φτωχών, τα οποία προμηθεύονται τρόφιμα
από εστιατόρια, υπεραγορές και αρτοποιεία
και τα διαθέτουν σε χαμηλές τιμές σεαυτούς
που τα έχουν πραγματική ανάγκη. Τα προ-
ϊόντα που διατίθενται είναι κυρίωςζυμαρικά,
ψωμί, γάλα μακράς διάρκειας, φρούτα και
λαχανικά, κονσέρβες και ποτά. 

Αυτά τα προϊόντα δεν θεωρούνταικακής
ποιότητας, αφού διατίθενται στους κατα-
ναλωτές λίγες μέρες πριν από τη λήξη της
ημερομηνίας κατανάλωσής τους. Ακόμα κι
αν περάσουν λίγες μέρες από τη σχετική
ημερομηνία, τα προϊόντα δεν αλλοιώνονται,
όπως μας διαβεβαιώνει ο ιδρυτής των κα-
ταστημάτων, που έχει δει τη φήμη των κα-
ταστημάτων των φτωχών να φτάνει σε όλη
τη Γερμανία, αφού αυτά λειτουργούν σε αρ-
κετές μεγάλες πόλεις της χώρας με την πε-
λατεία να αυξάνεται κάθε χρόνο. 

Τα προϊόντα μπορεί να μην είναι εντελώς
φρέσκα, αλλά ο κόσμος δεν ενοχλείται, αν
τα φρούτα και τα λαχανικά δεν γυαλίζουν
ή δεν είναι όμορφα. Ούτε η γεύση των χτυ-
πημένων εξωτερικά κονσερβών, οι οποίες

δεν γεμίζουν το μάτι του καταναλωτή στο
ράφι αλλοιώνεται. Ο νεαρός ιδρυτής των
καταστημάτων των φτωχών μαζί με την
ομάδα του προσπαθούν να δώσουν τροφή
και ελπίδα στους φτωχούς ανθρώπους, για
να μην στερούνται αγαθά πρώτης ανάγκης.
Η δική τους εμπειρία ήταν, φαίνεται, αρκετή
για να μη θέλουν να ζήσουν παρόμοιες κα-
ταστάσεις και άλλοι συνάνθρωποί τους. 

Ενδεικτική, ωστόσο, είναι και η αντα-
πόκριση των Τοπικών Αρχών, όχι μόνο στη
Γερμανία, αλλά και σε άλλες χώρες, όσον
αφορά την κοινωνική πρόνοια και ευημερία
των πολιτών τους. Στην Κύπρο αρκετοί
δήμοι και κοινότητες διαχειρίζονται τα δικά
τους παντοπωλεία ή λαϊκά παζαράκια, ώστε
ο κάθε δημότης να μπορεί να προμηθευτεί
δωρεάν ή σε χαμηλές τιμές τρόφιμα, είδη
ένδυσης και υπόδησης. 

Δυστυχώς, στη μικρή Κύπρο, σε αντίθεση
με τη Γερμανία, όπου οι άποροι μπαίνουν
στα λαϊκά παντοπωλεία χωρίς αισθήματα
φόβου ή κατωτερότητας, η κοινωνία δεν
φαίνεται να είναι ακόμα έτοιμη να αποδεχθεί
την ύπαρξη φτωχών και άπορων ανθρώπων.
Ακόμη και η ίδια η κοινωνία των πολιτών
είτε είναι αρκετά περήφανη είτε καθόλου
εξοικειωμένη με το σχετικό θέμα, ώστε να
αποδεχτεί το οικονομικό πρόβλημα που αν-
τιμετωπίζουν αρκετές οικογένειες της δι-
πλανής πόρτας. Οι καιροί που περνάει η
κοινωνία μας όμως είναι αρκετά δύσκολοι
και πολλά νοικοκυριά έχουν ανάγκη από
κοινωνική στήριξη. Γι’αυτό ακριβώς ηδρα-
στηριότητα αρκετών εθελοντών, αλλά και
η συμβολή των Τοπικών Αρχών είναι βα-
ρυσήμαντη για την εξάλειψη της πείνας,
των στερήσεων, αλλά και του κοινωνικού
αποκλεισμού. Ας αναλογιστούμε πόσος κό-
σμος θα είχε ρούχα να φορέσει, αν κάθε
που αλλάζει η εποχή δεν πετάγαμε στα
σκουπίδια όσα κρίνουμε ακατάλληλα πια
για μας, αλλά κατάλληλα για τους κάδους
ανακύκλωσης ρούχων. Ας αναλογιστούμε
ακόμη πόσα παιδιά θα είχαν φαγητό, στις
τρίτες χώρες κυρίως, αν δεν σπαταλούσαμε
τα τρόφιμα και δεν τα πετάγαμε με τους τό-
νους στα σκουπίδια. 

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι
δήμαρχος Δερύνειας. 

Αλληλεγγύη μεταξύ αστέγων
Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Η Βουλή πρόσφατα –μετά από συζη-
τήσεις που κράτησαν πέντε χρόνια
και αλλεπάλληλες αποτυχημένες προ-

σπάθειες– κατάφερε να ψηφίσει τροποποί-
ηση του νομού για το Ταμείο Αλληλεγγύης
κατά τρόπο που να δημιουργεί την ελπίδα
ότι τα θύματα της τραπεζικής καταστροφής
του 2013 κάποια στιγμή θα αποζημιωθούν.
Θυμίζω ότι το Ταμείο Αλληλεγγύης ήταν το
παιδί του πανικού που κατέλαβε το πολιτικό
σύστημα της χώρας, όταν είχε να αντιμε-
τωπίσει την απόφαση του Eurogroup για
την απομείωση των καταθέσεων στις κυ-
πριακές τράπεζες. Πριν φτάσουμε, λοιπόν,
στην απόρριψη (την πρώτη φορά) του κου-
ρέματος, ψηφίσαμε αυτό το νομοσχέδιο
που στόχο είχε να συλλέξει εισφορές από
«πατριώτες» προς σωτηρία των τραπεζών
που κινδύνευαν. Κάποιες θα ήταν εθελοντικές
και κάποιες υποχρεωτικές, όπως συμβαίνει
με την εισφορά για την άμυνα. Θα γινόταν
δηλαδή ένα bail out. Η Τρόικα απέρριψε
την ιδέα και μας έμεινε το Ταμείο. Πολλοί
–μεταξύ των οποίων και εγώ– προσπαθήσαμε
όλα αυτά τα χρόνια να μετατρέψουμε το
Ταμείο αυτό σε ένα εργαλείο αποζημίωσης
των παθόντων. Όλες οι προσπάθειες είχαν
προσκρούσει στην άρνηση της κυβέρνησης.
Το θέμα ήταν ψηλά στην ατζέντα των προ-
εδρικών εκλογών και έκρινε τη στάση των
κατόχων αξιογράφων έναντι των βασικών
υποψηφίων. Το γεγονός ότι τα τρία κόμματα
της άτυπης κυβερνητικής συνεργασίας (ΔΗ-
ΣΥ, ΔΗΚΟ, Αλληλεγγύη) έφεραν πρόσφατα
πρόταση νόμου (όχι νομοσχέδιο) με την
ολοφάνερη στήριξη της κυβέρνησης απο-
τέλεσε το κομβικό σημείο που έδωσε ώθηση
στην –επιτέλους– αλλαγή του νόμου. 

Η πρόταση νόμου τριών κομμάτων έχει
πολλές αδυναμίες και κενά. Τα τρία κόμματα
αρνήθηκαν να μελετήσουν καν τις τροπο-
λογίες που καταθέσαμε που θα βελτίωναν
εν πολλοίς το νομικό πλαίσιο για το Ταμείο.
Η ευθύνη θα είναι δική τους για όλες τις
ανωμαλίες που θα προκύψουν. Εμείς κάναμε
το καθήκον μας και ψηφίσαμε την πρόταση
νόμου για το Ταμείο Αλληλεγγύης, όπως
ψηφίσαμε και τη μέχρι σήμερα παραχώρηση
πέραν των πενήντα εκατομμυρίων ευρώ.
Δεν ψηφίσαμε όμως την πρόταση νόμου
που προνοεί την εκχώρηση δεκατεσσάρων
τεμαχίων κρατικής γης στο Ταμείο για να
τα πωλήσει, έναντι υπολογιζόμενων εσόδων

περί τα 100 εκατ. ευρώ. Υπάρχουν αρχές
που δεν πρέπει να παραβιάζονται. Για εμάς
είναι αδιανόητο να δύναται οποιαδήποτε
κυβέρνηση το δικαίωμα να πουλάει κυβερ-
νητική περιουσία. Αυτή ήταν η θέση μας
και στην περίπτωση του οικοπέδου απέναντι
απο το ξενοδοχείο ΧΙΛΤΟΝ στη Λευκωσία
(γνωστό ως οικόπεδο των Καταρινών). Αν
ξεκινήσουμε έτσι –έστω στο όνομα της πρι-
μοδότησης του Ταμείου Αλληλεγγύης– δεν
ξέρω πού θα καταλήξουμε τελικά. Εμείς επι-
μένουμε στη θέση αυτή. Δεν μπορεί η κυ-
βέρνηση να παραχωρεί σε ένα Ταμείο το
δικαίωμα να πουλάει την κυβερνητική πε-
ριουσία. Η κυβέρνηση έβαλε μπροστά τα
θύματα της κρίσης για να ανοίξει την πόρτα
της ιδιωτικοποίησης της κρατικής περιουσίας.
Τα κόμματα της αντιπολίτευσης που στήριξαν
αυτή την πολιτική φέρουν τεράστια ευθύνη.
Καταψηφίσαμε τον νόμο που επιτρέπει το
ξεπούλημα της κρατικής γης. Τα 100 εκα-
τομμύρια που υποτίθεται ότι θα πάρει το
Ταμείο από την εκποίηση των 14 «φιλέτων»
οικοπέδων μπορούν να συγκεντρωθούν
διαφορετικά με βάση την απλή αριθμητική:
Αντί 25 εκατομμύρια τον χρόνο εισφορά
της κυβέρνησης στο Ταμείο, αρκεί να δί-
νονται 40 εκατομμύρια κάθε χρόνο για να
συμπληρωθεί το ποσό αυτό τα επόμενα 6
χρόνια. Κάτι τέτοιο θα το ψηφίζαμε όλοι ευ-
χαρίστως. Αντί αυτού ξεπουλά κρατική γη,
δίνει υπεραξία σε ιδιωτικές περιουσίες, δίνει
πρόσβαση σε δημόσια οδό σε περίκλειστα
ιδιωτικά τεμάχια κλπ. Δηλαδή κάποιοι θα
έχουν κέρδη εκατομμυρίων πάνω στη ράχη
των θυμάτων για 100 εκατ., που αμφιβάλλω
αν θα εισπραχθούν τελικά με βάση τις ση-
μερινές τιμές της αγοράς, αλλά και τον κίν-
δυνο ενός καρτέλ των developers. Οι οποίοι,
ας σημειωθεί, θα αγοράσουν τα φιλέτα σή-
μερα (άντε ίσως σε ένα χρόνο), ενώ οι άν-
θρωποι αυτοί –τα θύματα– θα περιμένουν
να συμπληρωθούν 300 εκατομμύρια πριν
αρχίσει η ροή των «αποζημιώσεων», δηλαδή
τουλάχιστον σε 6 χρόνια (με τον ρυθμό των
25 εκατομμυρίων τον χρόνο) κι εάν....

Δηλαδή αυτό που έκανε η Βουλή είναι
μάλλον ένα Ταμείο Αλληλεγγύης στους de-
velopers πάρα στα θύματα της τραπεζικής
κατάρρευσής.

Ο κ. Γιώργος Περδίκης είναι πρόεδρος του Κινή-
ματος Οικολόγων – Συνεργασία Πολιτών. 

Ταμείο Αλληλεγγύης
για τους developers;

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΕΡΔΙΚΗ

Σύσσωμη η αντιπολίτευση θέλει την κε-
φαλή του υπουργού Οικονομικών επί
πίνακι. Η Ερευνητική Επιτροπή για

την κατάρρευση του Συνεργατισμού, μεταξύ
άλλων, αποδίδει ευθύνες στον υπουργό
για την παταγώδη κατάρρευση του συνερ-
γατικού οικοδομήματος. Το πόρισμα της
Επιτροπής που αποτελείται από περισσό-
τερες από οκτακόσιες σελίδες παραδόθηκε
πρόσφατα από τον πρόεδρο της Ερευνη-
τικής Επιτροπής στον γενικό εισαγγελέα,
ο οποίος δήλωσε δημόσια κατά την τελετή
παράδοσης του πορίσματος ότι θα απο-
φασίσει τα μέτρα που θα πάρει μετά από
μελέτη του πορίσματος από κλιμάκιο του
γραφείου του.

Η δημοσιοποίηση του πορίσματος αφέ-
θηκε από τον πρόεδρο της Επιτροπής στην
κρίση του γενικού Εισαγγελέα και δήλωσε
ότι τα μέτρα που θα ληφθούν και το περιε-
χόμενο του πορίσματος θα δημοσιοποιηθούν
την «ώρα που πρέπει». Ξαφνικά και εκεί
που κανένας δεν το περίμενε ολόκληρο το
περιεχόμενο του πορίσματος είδε το φως
της δημοσιότητας. Με τη δημοσιοποίηση
του πορίσματος άνοιξε ο ασκός του Αιόλου.
Οι ευθύνες για το γκρέμισμα του Συνεργα-
τισμού αποδίδονται από την Ερευνητική
Επιτροπή στα πολιτικά κόμματα, στις κυ-
βερνήσεις πριν από το 2013 και στον τρόπο
διοίκησης και στα στελέχη του κινήματος.
Ευθύνες αποδίδονται και στην παρούσα
κυβέρνηση και στον υπουργό των Οικο-
νομικών. Τα κρίματα της κυβέρνησης είναι
ότι σπατάλησε το υπέρογκο ποσό του ενός
δισεκατομμυρίου και οκτακόσιων εκατομ-
μυρίων ευρώ για να στηρίξει το Κίνημα και
ότι ενέκρινε το ξεπούλημα του Συνεργα-
τισμού στην Ελληνική Τράπεζα. Για τα

αμαρτήματα αυτά στοχοποιείται ο υπουργός
με τα κόμματα της αντιπολίτευσης να
θέλουν να επωφεληθούν από την κατάρ-
ρευση του Συνεργατισμού. Δρυός πεσούσης
πας ανήρ ξυλεύεται. Καλούν τον υπουργό
να αναλάβει τις ευθύνες του και να παραι-
τηθεί. Κατ’ επέκταση και αφού ο υπουργός
αρνείται να παραιτηθεί ο πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας οφείλει να τον παύσει.

Ο δε πρόεδρος αρνείται να υπακούσει
στις εντολές της αντιπολίτευσης και συ-
νεχίζει να στηρίζει τον υπουργό του. Σε
πείσμα της αντιπολίτευσης δήλωσε δημόσια
ότι «δεν θα θυσιάσει την Ιφιγένεια επειδή
το αποφάσισαν τρεις». Από τη δική του
πλευρά ο υπουργός δήλωσε δημόσια ότι
θα αποχωρήσει οικειοθελώς από το Υπουρ-
γείο Οικονομικών με την εκπνοή του τρέ-
χοντος έτους. Μέχρι τότε θα συμπληρώσει
υπηρεσία σχεδόν επτά ετών και θα είναι ο
δεύτερος μακροβιότερος υπουργός Οικο-
νομικών. Το πάθος με το οποίο η αντιπο-
λίτευση χρησιμοποιεί το πόρισμα για να
πλήξει τον υπουργό φανερώνει τον πολιτικό
πολιτισμό και την ωριμότητα των κομμάτων
της αντιπολίτευσης. Το συνεργατικό κίνημα
ξεκίνησε τις πρώτες δεκαετίες του περα-
σμένου αιώνα.

Έφθασε σε πλήρη ανάπτυξη κατά τη
διάρκεια της αποικιακής διακυβέρνησης
τη δεκαετία του πενήντα. Η φθορά ξεκίνησε
από την ημέρα της κυπριακής ανεξαρτησίας.
Δέχθηκε το πρώτο πλήγμα με τον διαμελισμό
του σε δύο φέουδα. Στο ελληνοκυπριακό
φέουδο και στο τουρκοκυπριακό φέουδο.
Τα δύο φέουδα υπήχθησαν στην αντίστοιχη
δικαιοδοσία των Κοινοτικών Συνελεύσεων.
Με την ανατολή του εικοστού πρώτου
αιώνα το ελληνοκυπριακό φέουδο συμπλή-

ρωσε τον κύκλο του. Μετατράπηκε σε αδί-
στακτο τοκογλύφο. Οι συνεργατικές εται-
ρείες και η Συνεργατική Τράπεζα χρέωναν
τους δανειολήπτες με επιτόκιο υπερημερίας
που πολλές φορές ξεπερνούσε το δέκα τοις
εκατό. Κεφαλαιοποιούσαν τους τόκους δύο
φορές τον χρόνο. Φόρτωναν τα δάνεια με
ασφάλιστρα, έξοδα τήρησης λογαριασμού,
αποστολές επιστολών και ό,τι άλλο περνούσε
από το μυαλό τους.

Η οικονομική κρίση και οι υπερχρεώσεις
γονάτισαν τους δανειολήπτες. Τα Μη Εξυ-
πηρετούμενα δάνεια (ΜΕΔ) εκτινάχθηκαν
στα ύψη. Τα σκάνδαλα και η κακοδιαχείριση
από τη μια και η παρέμβαση των κομμάτων
από την άλλη σιγά-σιγά διέβρωσαν τον Συ-
νεργατισμό εκ των έσω. Η οικονομική κρίση
και τα ΜΕΔ έδωσαν στο κίνημα το θανάσιμο
πλήγμα. Ο συνεργατισμός κατάντησε να
είναι ο μεγάλος ασθενής της οικονομίας.
Κανένα φάρμακο και καμία θεραπεία δεν
μπορούσαν να τον σώσουν. Το μοιραίο
αργά ή γρήγορα ήταν αναπόφευκτο. Πολύ
εύστοχα ο πρόεδρος της Ερευνητικής Επι-
τροπής παρομοίωσε το έργο της Επιτροπής
με θανατική ανάκριση. Το λάθος του υπουρ-
γού είναι ότι σπατάλησε σχεδόν δύο δισε-
κατομμύρια με την ψευδαίσθηση ότι ο
ασθενής μπορούσε να σωθεί. Το πάθος με
το οποίο τα κόμματα της αντιπολίτευσης
καταφέρονται εναντίον του υπουργού ξε-
περνά τα όρια της πολιτικής ευπρέπειας.
Τα κέρδη που προσπαθούν να αποκομίσουν
από τη δημοσιοποίηση του πορίσματος
είναι αθέμιτα. Αδικούν τον υπουργό και
την προσφορά του στην ανόρθωση της οι-
κονομίας.

Ο κ. Αιμίλιος Λεμονάρης είναι δικηγόρος.

Τα δύο φέουδα του Συνεργατισμού
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΛΕΜΟΝΑΡΗ
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Η μάχη για την α  κατοικία
κρίνει τη στρατηγική Τσίπρα

Συμμαχίες και αλλαγή 
ρότας ανάλογα
με τον... άνεμο

Η απόφαση για τον χρόνο των εθνικών εκλογών και η ατζέντα της κάλπης

Η στάση Τσίπρα έναντι τριών πρωθυπουργών

Πληροφορίες αναφέ-
ρουν ότι προτεραιότητα 
της κυβέρνησης  
είναι το συντομότερο  
δυνατόν, να τεθεί  
προς τους εταίρους  
το ζήτημα της μείωσης 
του αφορολογήτου.

Η άποψη  
του πρωθυπουργού 
για Καραμανλή, 
Παπανδρέου, Σημίτη 
μεταλλάσσεται αναλόγως 
πολιτικής συγκυρίας.

Οπως αναφέρει σε συνομιλητές του ο πρωθυπουργός, στις προθέσεις του δεν είναι η ρήξη με τους θεσμούς για την πρώτη κατοικία. Ομως, με δεδομέ-
νη και τη σύμφωνη γνώμη των τραπεζών στο κυβερνητικό σχέδιο, δεν πρόκειται να προβεί σε υποχωρήσεις με πολιτικό κόστος. 
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Των Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ
ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ
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Η χώρα μπορεί να μετα-
τραπεί στη μεγάλη ήπια 
δύναμη της περιοχής, 
αρκεί να εμπιστευθεί  
τις δυνάμεις της.

Α Ν Α ΛΥ Σ Η

«Η Ελλάδα επιστρέφει»
Του ΜΠΑΜΠΗ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ
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Καχύποπτη η κοινωνία
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Το σχέδιο
διακυβέρνησης
του Κυριάκου
Μητσοτάκη

Το τέλος του φαύλου 
κύκλου της ανομίας

Εμφαση στη δυναμική Ελλάδα

Αν δεν με ψηφίσουν  
οι δημιουργικοί άνθρω-
ποι που δεν ανήκουν 
κατ’ ανάγκην στη Ν.Δ.  
ή σε κάποιο κόμμα,  
αισθάνομαι  
ότι θα έχω αποτύχει.

Ο πρόεδρος 
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Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ
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Οι περισσότεροι  
δεν θέλουν να ξέρουν  
τα φευκτά και τα μεμπτά. 
Και μας καλούν να 
κρατάμε από την Ιστορία 
μόνο τα πανηγύρια. 

Α Ν Α ΛΥ Σ Η

Η κρίση που ζούμε έχει μέσα της πολλά από τα λάθη του ’21
Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗ



Φώτα,Κάμερα,Πάμε!

Tην Κυριακή 31 Μαρτίου μαζί με την Καθημερινή 
μη χάσετε τον 15ο τόμο!

.
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Η αναμέτρηση Ευρώπης - fake news
Οι υπηρεσίες πληροφοριών ανέλαβαν τον εντοπισμό των κακόβουλων δυνάμεων επηρεασμού των πολιτών ενόψει ευρωεκλογών
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Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΚΑΡΑΪΣΚΑΚΗ

«Ομάδες ειδικών, χειροκίνητα και αυτοματοποιημένα, έχουν βγει στο κυνήγι του εγκλήματος της ψεύτικης είδησης και της προσπάθειας αλλοίωσης 
της πολιτικής βούλησης των Ευρωπαίων πολιτών», λέει στην «Κ» ο επικεφαλής του Ινστιτούτου Ανοιχτών Δεδομένων στον Οργανισμό Ανοιχτών Τεχνο-
λογιών δρ. Μιχάλης Βαφόπουλος.
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Η έρευνα της διαΝΕΟσις
-
-

-

-
-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

Ο ρόλος των 
εκπαιδευμένων ομάδων 
κρούσης των κομμάτων 
που διασπείρουν στο 
Διαδίκτυο «ειδήσεις».

Τι είναι τα trolls και τα bots και πώς ποδηγετούν τους ψηφοφόρους

Τα bots, πέρα από το να 
βομβαρδίζουν με ψευ-
δείς ειδήσεις κατηγορίες 
χρηστών, ανάλογα με το 
ψυχογράφημα το οποίο τα 
κοινωνικά μέσα «προσφέ-
ρουν», και να αλλάζουν τον 
τρόπο με τον οποίο γίνεται 
μια ηλεκτρονική συνομι-
λία, χρησιμοποιούνται για 
να κατεβάζουν ιστοσε-
λίδες ώστε να μην είναι 
προσεγγίσιμες από άλλους 
χρήστες όπως και για να 
πραγματοποιούν επιθέσεις 
σε servers. Οι ευρωεκλο-
γές είναι μια σειρά από 
ταυτόχρονες εκλογές που 
θα διεξαχθούν στις 23-26 
Μαΐου. Η διασπορά και η 
διάρκεια της διαδικασί-
ας την καθιστούν στόχο 
των χάκερ και η ακεραι-
ότητα της ψηφοφορίας 
εξαρτάται από το πώς οι 
27 εθνικές κυβερνήσεις 
θα αποτρέψουν τους κα-
κόβουλους εισβολείς. Και 
ενώ ορισμένες χώρες είναι 
καλύτερα προετοιμασμέ-
νες, άλλες δεν είναι, και 
υπάρχει η πιθανότητα να 
παραβιαστεί η ασφάλεια 
στον κυβερνοχώρο, και μία 
ή περισσότερες επιθέσεις 
στα συστήματα συγκέντρω-
σης και υπολογισμού των 
ψηφοδελτίων να θέσουν 
υπό αμφισβήτηση την ανά-
θεση των εδρών, δηλαδή 
τη σύνθεση του επόμενου 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και να επηρεάσουν την ίδια 
τη λειτουργία της Ε.Ε. «Σε 
εθνικό επίπεδο», αναφέ-
ρει ο κ. Τσέκερης, «συστή-
νεται ένα Εθνικό Εκλογικό 
Δίκτυο, δηλαδή ένα ενιαίο 
κέντρο συντονισμού, όπου 
μια επιτροπή θα παρακο-
λουθεί τη χρήση του Δι-
αδικτύου στις εγχώριες 
εκλογικές διαδικασίες και 
θα εισηγείται κανονιστικές 
ρυθμίσεις σχετικά με την 
πρόληψη των ψευδών ει-
δήσεων, τον σεβασμό των 
προσωπικών δεδομένων 
των πολιτών, τη διαφάνεια 
στη χρήση του Διαδικτύου 
για την προβολή κομμάτων 
και υποψηφίων».

Η καταμέτρηση  
των ψηφοδελτίων

Προσπάθεια θωράκισης 
απέναντι στις ψευδείς 
ειδήσεις και τις 
κυβερνοεπιθέσεις 
στα συστήματα 
ψηφοφορίας με όπλο 
την τεχνογνωσία κατά 
του ηλεκτρονικού 
εγκλήματος.

Παράλληλα αναπτύσσεται ένα είδος «algorithmic trading», όπου ημιαυτόμα-
τοι μηχανισμοί δημοσιεύουν πάνω σε πολλούς διαφορετικούς λογαριασμούς, με 
ψεύτικη ταυτότητα ή μιμούμενοι ότι είναι άνθρωποι, μεγάλο αριθμό μηνυμάτων.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Κάθε μία από τις 24 σελίδες του
είναι ποτισμένη με μίσος. Το δεύ-
τερο τεύχος του διαδικτυακού πε-
ριοδικού, που κατ’ επίφαση φέρει
τον τίτλο «Συνυπάρχω» («Coexist»),
είναι αφιερωμένο στη βία. Οι ανώ-
νυμοι συντάκτες του δεν κρύβουν
την ιδεολογία τους. Χρησιμοποιούν
ναζιστικά σύμβολα, όπως η σβά-
στικα και ο «μαύρος ήλιος», για να
συνοδεύσουν κείμενα με αντιση-
μιτικό και ρατσιστικό περιεχόμενο.
Το συγκεκριμένο τεύχος φαίνεται
πως αποτελούσε ένα από τα ανα-

γνώσματα του Μπρέντον Χάρισον
Τάραντ, δράστη της πολύνεκρης
επίθεσης σε μουσουλμανικά τε-
μένη της Νέας Ζηλανδίας, ο οποίος
φέρεται να ριζοσπαστικοποιήθηκε
στις σκοτεινές γωνιές του Διαδι-
κτύου. 

Ο 28χρονος Αυστραλός τρομο-
κράτης μπορεί τα τελευταία χρόνια
να ταξίδευε σε άλλες ηπείρους –
με επιβεβαιωμένη πολυήμερη πα-
ραμονή και στην Ελλάδα–, «ζούσε»
όμως κυρίως στον εικονικό κόσμο
ακροδεξιών ιστοσελίδων. Η «Κ»
προσπάθησε να ιχνηλατήσει τα
ψηφιακά του ίχνη. Το προφίλ του
στο Facebook, όπου μετέδωσε ζων-
τανά τη δολοφονία 50 ανθρώπων,
είναι πλέον ανενεργό, ωστόσο στο

Διαδίκτυο έχουν αρχειοθετηθεί
στιγμιότυπά του. Χρησιμοποιώντας
την αντίστροφη αναζήτηση εικόνας
στην Google, η «Κ» ταύτισε τη φω-
τογραφία εξωφύλλου που είχε επι-
λέξει στο προφίλ του ο Τάραντ με
υλικό που εμφανίζεται στο δεύτερο
τεύχος του διαδικτυακού περιοδι-
κού «Coexist». Πρόκειται για μια
συρραφή εικόνων με σύμβολα του
δυτικού κόσμου και την επιγραφή:
«Θυμήσου τι σου στέρησαν». 

Ενα ακόμη στοιχείο που μοιρά-
στηκε ο Τάραντ οδηγεί στο ίδιο
ανάγνωσμα. Στο πολυσέλιδο μανι-
φέστο που αποδίδεται στον ίδιο, ο
Τάραντ αναφέρεται στην 11χρονη
Εμπα Ακερλουντ, η οποία σκοτώ-
θηκε σε τρομοκρατική επίθεση στη
Στοκχόλμη το 2017. Στο δεύτερο
τεύχος του ακροδεξιού περιοδικού
υπάρχει εκτενές αφιέρωμα στο ίδιο
κορίτσι, καθώς και ξενοφοβικά κεί-
μενα για τη Σουηδία. Οσο παράδοξο
και αν φαντάζει, το «Coexist», ει-
κονογραφημένο με γραφήματα και
επεξεργασμένες φωτογραφίες, θυ-
μίζει σχεδιαστικά το έντυπο προ-
παγάνδας των τζιχαντιστών του
Ισλαμικού Κράτους «Dabiq».   

Οι συντάκτες του ακροδεξιού
περιοδικού μπορεί να είναι ανώ-
νυμοι, διατηρούν όμως στην ιστο-
σελίδα τους ειδική στήλη με πα-
ραπομπές σε ομοϊδεάτες τους ανά
τον κόσμο. Οπως αναφέρουν, πρό-
κειται για εθνικιστικές οργανώσεις
με έντονη αντισημιτική δράση.
Στην Ελλάδα παρουσιάζουν ως συ-
νοδοιπόρους τους τη Χρυσή Αυγή.
Στην Αυστραλία συνδέονται με
την ομάδα «Antipodean Resistan-
ce», η οποία εμφανίστηκε τον
Οκτώβριο του 2016 και παρέμεινε
ενεργή ψηφιακά μέχρι και τον πε-
ρασμένο Σεπτέμβριο, οπότε ο δια-
δικτυακός τους πάροχος διέκοψε

την πρόσβαση στην ιστοσελίδα
τους. 

Σε άλλο σημείο στην ιστοσελίδα
των συντακτών του περιοδικού
υπάρχει αναρτημένο βίντεο από
ομιλία του Μπλερ Κοτρέλ στην
Καμπέρα το 2016. Πρόκειται για
τον επικεφαλής της νεοναζιστικής
οργάνωσης στην Αυστραλία, Uni-
ted Patriot’s Front (UPF). Στις δη-
μόσιες τοποθετήσεις του εξυμνεί
τον Χίτλερ και μιλάει με μένος
κατά των μουσουλμάνων. Και η
UPF έχει εκφράσει δημοσίως τη
στήριξή της στη Χρυσή Αυγή. 

Τον Οκτώβριο του 2018, αλλά
και περίπου ένα μήνα πριν από
την τρομοκρατική επίθεση στη
Νέα Ζηλανδία, η ερευνήτρια της

Ακροδεξιάς και συντάκτρια της
ετήσιας έκθεσης για τον αντιση-
μιτισμό στην Αυστραλία, Τζούλι
Νέιθαν, είχε αναφερθεί στον Κο-
τρέλ, στην ομάδα Antipodean Re-
sistance και στην επικίνδυνη διά-
δοση της θεωρίας συνωμοσίας της
«λευκής αντικατάστασης» ή αλλιώς
«λευκής γενοκτονίας». Ο Τάραντ,
βάσει και όσων έγραψε στο μανι-
φέστο του, ήταν θιασώτης της
ίδιας παρανοϊκής θεωρίας, σύμ-
φωνα με την οποία εφαρμόζεται
στην Ευρώπη ένα οργανωμένο
σχέδιο αντικατάστασης των ντό-
πιων πληθυσμών από μουσουλμά-
νους μετανάστες.

Πέρα από τα ηλεκτρονικά ίχνη
του, αστυνομικές και διπλωματικές

αρχές σε διάφορα ευρωπαϊκά κράτη
προσπαθούν τις τελευταίες ημέρες
να ανασυνθέσουν τις διαδρομές
από τα ταξίδια του Τάραντ. Ο
28χρονος Αυστραλός πέρασε και
από την Ελλάδα τουλάχιστον τρεις
φορές το 2016. Οι δύο από αυτές
δεν έχουν κάποιο ερευνητικό εν-
διαφέρον καθώς ο Τάραντ φαίνεται
πως είχε απλώς ταξιδέψει με πτή-
σεις transit μέσω του αεροδρομίου
«Ελευθέριος Βενιζέλος». Στην τρίτη
περίπτωση, όμως, έμεινε για ημέρες
σε ελληνικό έδαφος. Σύμφωνα με
αστυνομικές πηγές, ταξίδεψε αε-
ροπορικώς από την Κωνσταντι-
νούπολη για την Αθήνα στις 20
Μαρτίου 2016 και την ίδια ημέρα
βρέθηκε στο Ηράκλειο της Κρήτης.

Μία εβδομάδα αργότερα επισκέ-
φθηκε τη Σαντορίνη. Εκεί παρέ-
μεινε για τρεις ημέρες ώσπου τα-
ξίδεψε αεροπορικώς στην Αθήνα.
Μία εβδομάδα μετά εντοπίζεται
στη Θεσσαλονίκη, όπου πιθανό-
τατα έφτασε οδικώς με νοικιασμένο
αυτοκίνητο.

Ερευνες στα Βαλκάνια
Η εξέταση των στοιχείων των

πιστωτικών καρτών που χρησιμο-
ποίησε ο Τάραντ, αλλά και των κι-
νητών του τηλεφώνων (είχε δη-
λωμένους πέντε αριθμούς από το
2016 μέχρι και σήμερα), αναμένεται
να φωτίσει τη διαδρομή του. Το
ζητούμενο, σύμφωνα με την αστυ-
νομία, είναι να διαπιστωθεί εάν
είχε επαφές με ομοϊδεάτες του
στην Ελλάδα. Αντίστοιχες έρευνες
διεξάγονται και σε άλλες γειτονικές
μας χώρες, ενώ ήταν ανοιχτό το
ενδεχόμενο επίσκεψης στην Αθήνα
του αστυνομικού «συνδέσμου» της
Αυστραλίας στα Βαλκάνια.

Η «Κ» απευθύνθηκε στο υπουρ-
γείο Εσωτερικών της Αυστραλίας
ζητώντας περισσότερες πληροφο-
ρίες για τα ταξίδια του Τάραντ
στην Ευρώπη και τις πιθανές δια-
συνδέσεις του με ακροδεξιές ομά-
δες. Εκπρόσωπος του υπουργείου
δεν θέλησε να δώσει κάποιο επι-
πλέον στοιχείο, όσο διαρκούν οι
έρευνες διεθνώς. Σχολίασε όμως
πως οι Αρχές της Αυστραλίας συν-
δράμουν με κάθε δυνατό τρόπο
τους Νεοζηλανδούς. «Καταδικά-
ζουμε απερίφραστα την τρομο-
κρατική ενέργεια ενός ακροδεξιού
εξτρεμιστή ο οποίος σκότωσε τόσο
πολλούς Νεοζηλανδούς», ανέφερε.
«Αυτή η τραγωδία μάς υπενθυμίζει
ότι η τρομοκρατία δεν είναι απο-
κλειστικότητα μιας και μόνο κο-
σμοθεωρίας». 

Οι ψηφιακές διαδρομές του μίσους
Οι ομοϊδεάτες του ακροδεξιού τρομοκράτη της Νέας Ζηλανδίας και το πολυήμερο ταξίδι του στην Ελλάδα το 2016
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Τα ηλεκτρονικά ίχνη
του Τάραντ οδηγούν 
σε νεοναζιστικές ομάδες
στην Αυστραλία, 
οι οποίες στηρίζουν 
και τη Χρυσή Αυγή.

Αυτή τη φορά ο Ντόναλντ Τραμπ
κατάφερε να ενώσει συμμάχους
και πολεμίους του Σύρου προέδρου
Μπασάρ αλ Ασαντ σε κοινό μέτωπο.
Η αιφνίδια τοποθέτηση του Αμε-
ρικανού προέδρου, μέσω Twitter,
υπέρ της αναγνώρισης της ισραη-
λινής κατοχής στα συριακά Υψώ-
ματα του Γκολάν αντιμετώπισε την
αποδοκιμασία όχι μόνον του αρα-
βικού κόσμου, αλλά και συμμάχων
των ΗΠΑ στην Ευρώπη και στη Μέ-
ση Ανατολή, με αυτονόητη εξαίρεση
τη Ισραήλ. Η αμερικανική κυβέρ-
νηση επεξεργάζεται ήδη επίσημο
έγγραφο για το ζήτημα, το οποίο
αναμένεται να υπογραφεί κατά την
επίσκεψη του Ισραηλινού πρωθυ-
πουργού Μπέντζαμιν Νετανιάχου
στις ΗΠΑ.

Με ανακοίνωσή της, η κυβέρνη-
ση της Δαμασκού τόνισε ότι «το
συριακό έθνος είναι περισσότερο
αποφασισμένο από κάθε άλλη φορά
να απελευθερώσει αυτό το πολύτιμο
κομμάτι συριακής εθνικής γης με
όλα τα διαθέσιμα μέσα». Τα Υψώ-
ματα του Γκολάν κατελήφθησαν
από το Ισραήλ στον Πόλεμο των
Εξι Ημερών, το 1967, και το μεγα-
λύτερο μέρος τους ενσωματώθηκε
στο κράτος του Ισραήλ το 1981,
ενέργεια που καταδικάστηκε από
τα Ηνωμένα Εθνη και θεωρείται
μέχρι σήμερα παράνομη από τη
διεθνή κοινότητα.

Υποστηρικτής της συριακής αν-
τιπολίτευσης εναντίον του προέδρου
Ασαντ, ο Ταγίπ Ερντογάν βρέθηκε
στο ίδιο μήκος κύματος με τη Δα-
μασκό, καυτηριάζοντας τον Τραμπ.
«Οι ατυχείς δηλώσεις του Αμερικα-
νού προέδρου για τα Υψώματα του
Γκολάν έφεραν την περιοχή στο

χείλος νέας κρίσης», τόνισε ο Τούρ-
κος πρόεδρος, μιλώντας σε σύνοδο
του Οργανισμού Ισλαμικής Συνερ-
γασίας. «Οι προσπάθειες των Ηνω-
μένων Πολιτειών να νομιμοποι-
ήσουν τις ενέργειες του Ισραήλ που
παραβιάζουν το διεθνές δίκαιο θα
έχουν ως συνέπεια περισσότερη
βία και οδύνη στην περιοχή», προ-
σέθεσε ο Τούρκος υπουργός Εξω-
τερικών Μεβλούτ Τσαβούσογλου.

Τον Δεκέμβριο του 2017, η κυ-
βέρνηση Τραμπ αναγνώρισε την
Ιερουσαλήμ ως πρωτεύουσα του

Ισραήλ, παραβιάζοντας τις αποφά-
σεις του ΟΗΕ, γεγονός που κατα-
δικάστηκε από την Ε.Ε., τη Ρωσία,
την Κίνα και την πλειονότητα της
διεθνούς κοινότητας. Το προχθε-
σινό tweet του προέδρου Τραμπ,
αν και δεν ισοδυναμεί, ακόμη, με
επίσημη αναγνώριση, δεν ήταν κε-
ραυνός εν αιθρία. Στο Κογκρέσο
οι φωνές υπέρ της αναγνώρισης
της ισραηλινής κατοχής στο Γκολάν
ενισχύονται το τελευταίο διάστημα,
ενώ την περασμένη εβδομάδα το
Στέιτ Ντιπάρτμεντ άλλαξε τον χα-
ρακτηρισμό των Υψωμάτων του
Γκολάν – αντί για «κατεχόμενα από
το Ισραήλ», τα χαρακτήρισε «ελεγ-
χόμενα από το Ισραήλ». Η ανακί-

νηση του θέματος τη συγκεκριμένη
χρονική στιγμή ήταν εξ αντικειμέ-
νου προεκλογικό δώρο του Τραμπ
προς τον Νετανιάχου, ενόψει των
βουλευτικών εκλογών, οι οποίες
προβλέπονται δύσκολες για τον Ισ-
ραηλινό πρωθυπουργό.

Στις Βρυξέλλες, η εκπρόσωπος
Τύπου της Ε.Ε. δήλωσε ότι η Ενωση
δεν έχει αλλάξει θέση και δεν ανα-
γνωρίζει ισραηλινή κυριαρχία στο
Γκολάν. Την ευχή ότι η τοποθέτηση
Τραμπ θα μείνει στο επίπεδο της
έκκλησης εξέφρασε ο εκπρόσωπος
Τύπου του Κρεμλίνου Ντμίτρι Πε-
σκόφ, προσθέτοντας ότι παρόμοιες
ενέργειες μπορούν να αποσταθε-
ροποιήσουν την ήδη τεταμένη κα-

τάσταση στη Μέση Ανατολή.
Στο μεταξύ, ο Αμερικανός υπουρ-

γός Εξωτερικών Μάικ Πομπέο έφθα-
σε την Παρασκευή στη Βηρυτό,
όπου θα έχει διαβουλεύσεις με
κύριο αντικείμενο τις αμερικανικές
ανησυχίες για τον ενισχυμένο ρόλο
της Χεζμπολάχ στην πολιτική ζωή
του Λιβάνου. Η μαχητική, φιλοϊ-
ρανική οργάνωση των σιιτών έχει
τρεις υπουργούς στην κυβέρνηση
και 70 βουλευτές σε σύνολο 128.
Ο πρόεδρος του Λιβάνου Μισέλ
Αούν δήλωσε ότι οι κυρώσεις που
έχουν επιβάλει οι ΗΠΑ στη Χεζμ-
πολάχ πλήττουν όλους τους Λιβα-
νέζους.

REUTERS, A.P.
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Προεκλογικό δώρο
στον Νετανιάχου,
η ξαφνική ανακίνηση
του θέματος από
τον Αμερικανό
πρόεδρο μέσω Twitter. Σκοπιά Ισραηλινών στρατιωτών στο όρος Μπεντάλ, στο κατεχόμενο από το 

Ισραήλ τμήμα των Υψωμάτων του Γκολάν, πάνω από τη συριακή πόλη Κουνέιτρα.

Κατακραυγή
εναντίον Τραμπ
για το Γκολάν
Αποδοκιμάζουν την αναγνώριση
της κατοχής Αραβες, Ε.Ε., Ρωσία

Ο Αμερικανός πρόεδρος Τραμπ
δήλωσε άγνοια για τους ανεπίση-
μους διαύλους επικοινωνίας που
διατηρούσε ο γαμπρός του Τζά-
ρεντ Κούσνερ με ξένους αξιωμα-
τούχους, κατά παράβαση των κα-
νονισμών του Λευκού Οίκου. Η
άγνοια για τα μηνύματα του Κούσ-
νερ στην πλατφόρμα WhatsApp
έρχεται σε αντίθεση με την ιερή
αγανάκτηση που είχε επιδείξει ο
Τραμπ στην υπόθεση των emails
που έστελνε η πρώην ΥΠΕΞ Χίλαρι
Κλίντον από τον σέρβερ του σπι-
τιού της.

Σε επιστολή του προς τον Λευκό
Οίκο, ο επικεφαλής της επιτροπής
ελέγχου της Βουλής των Αντιπρο-
σώπων Ελάιτζα Κάμινγκς αναφέ-
ρει ότι έως τον Δεκέμβριο του
2018 ο Κούσνερ χρησιμοποιούσε
συστηματικά το WhatsApp για
κρατικές υποθέσεις. Ο Κάμιγκς
ζητεί περισσότερες πληροφορίες
από τον συνήγορο του Κούσνερ.

Επισήμως, δεν υπάρχουν πλη-
ροφορίες για το περιεχόμενο των
συνομιλιών, αν και ο πρώην πρέ-
σβης των ΗΠΑ στο ΝΑΤΟ Ιβο Ντά-
αλντερ επικαλέστηκε ανώτατο
αξιωματούχο που έκανε λόγο για
το «κουαρτέτο του WhatsApp».
Σύμφωνα με τον αξιωματούχο, ο
Κούσνερ, ο πρίγκιπας διάδοχος
της Σαουδικής Αραβίας Μοχάμεντ
μπιν Σαλμάν, ο πρίγκιπας διάδοχος
του Αμπού Ντάμπι Μοχάμεντ μπιν
Ζαγιέντ και ο πρωθυπουργός του
Ισραήλ Μπέντζαμιν Νετανιάχου
είχαν συστηματικά συνομιλίες μέ-
σω WhatsApp. «Τι κουαρτέτο»,
σχολίασε ο Ντάαλντερ. «Και όλα
αυτά μέσω ενός μη ασφαλούς δι-
αύλου επικοινωνίας». «Δεν γνωρίζω
τίποτα γι’ αυτό. Δεν το έχω ακούσει
ποτέ», δήλωσε ο Ντόναλντ Τραμπ
λίγο πριν αναχωρήσει από τον
Λευκό Οίκο για να περάσει το Σαβ-
βατοκύριακο στο θέρετρο Μαρ-
α-Λάγκο στη Φλόριντα. Για λόγους
ασφαλείας των επικοινωνιών αλλά
και ενημέρωσης των κρατικών αρ-
χείων απαγορεύεται στους αξιω-

ματούχους να επικοινωνούν μέσω
ανεπίσημων διαύλων.

Στην επιστολή του προς τον
Λευκό Οίκο, ο Κάμινγκς σημειώνει
ότι ενδέχεται να έχει παραβεί τη
νομοθεσία αυτή και η σύμβουλος
του Λευκού Οίκου, κόρη του προ-
έδρου και σύζυγος του Κούσνερ,
Ιβάνκα Τραμπ. Ο Κάμιγκς ζητεί
τη συνδρομή του Λευκού Οίκου
για τη διερεύνηση του ζητήματος
και σημειώνει ότι, σε περίπτωση
που συνεχιστεί η μη συμμόρφωση
προς τα αιτήματα για παροχή πλη-
ροφοριών, «η επιτροπή θα χρη-
σιμοποιήσει άλλα μέσα».

REUTERS, A.P.

Αγνοια δηλώνει για 
τα sms του Κούσνερ 
ο Αμερικανός πρόεδρος
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Συνδρομή του Λευκού
Οίκου στη διερεύνηση
του ζητήματος ζητάει
ο Ελ. Κάμινγκς – Υπό-
νοιες και για την κόρη
του προέδρου, Ιβάνκα.

Η Βουλή ζητεί πληροφορίες για
τις επικοινωνίες του Τζ. Κούσνερ.
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Εντονες προεκλογικές αντιπαραθέσεις 
φέρνει το μακελειό στο Κράισττστερτς

Με φόντο έναν τυραννόσαυρο, ο Ταγίπ Ερντογάν εγκαινίασε την Τετάρτη θεματικό πάρκο στην Τουρκία. Την προηγούμενη εβδομάδα, επίσης, προσπάθησε να 
εκμεταλλευθεί το μακελειό στη Νέα Ζηλανδία ενόψει των εκλογών της 31ης Μαρτίου, επιτιθέμενος σε Αυστραλία και Νέα Ζηλανδία για τη Μάχη της Καλλίπολης!   
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Η υποδειγματική στάση 
της Νεοζηλανδής 
πρωθυπουργού 
απέναντι στην τραγωδία 
του Κράισττσερτς  
και οι προκλήσεις που 
έχει να αντιμετωπίσει.

Τζασίντα Αρντερν, το αντίπαλον δέος πολιτικών τύπου Τραμπ, Ορμπαν

Ο Ταγίπ Ερντογάν 
έχει εντάξει στην 
καμπάνια του το βίντεο 
που τράβηξε ο δράστης, 
προκαλώντας την έντονη 
αντίδραση του Οκλαντ.

Στις περιφερειακές της 
Ολλανδίας το ακροδεξιό 
FvD αναδείχθηκε πρώτη 
δύναμη – 48 ώρες μετά 
την επίθεση με τρεις 
νεκρούς σε τραμ.

Οταν αποδείχθηκε ότι ο δράστης της σφαγής στα δύο τεμένη ήταν Αυ-
στραλός, η πατρίδα του βυθίστηκε σε υπαρξιακές ανησυχίες, με τη συ-
ζήτηση στη χώρα να επικεντρώνεται στο κατά πόσον ο ρατσισμός και η 
ρητορική μίσους έχουν «κανονικοποιηθεί». Μάλιστα, ένας ακροδεξιός 
γερουσιαστής εξέδωσε ανακοίνωση στην οποία απέδωσε τις ευθύνες 
για τη σφαγή στη μετανάστευση των μουσουλμάνων. Ο Φρέιζερ Ανινγκ 
ήταν ο γερουσιαστής που απομονώθηκε από όλα τα κόμματα πέρυ-
σι όταν χρησιμοποίησε τη φράση «τελική λύση» μέσα στη Βουλή, ενώ 
ταυτόχρονα ζήτησε απαγόρευση της μετανάστευσης των μουσουλμά-
νων. Η λαϊκή αγανάκτηση γι’ αυτήν τη δήλωση ήταν διάχυτη με 1,4 εκατ. 
ανθρώπους να υπογράφουν κείμενο με το οποίο ζητούν την παραίτη-
σή του, ενώ οι συνάδελφοί του δεσμεύθηκαν ότι θα τον αποπέμψουν 
από το σώμα. Παρά την κατακραυγή όμως, για πολλούς το μακελειό δεν 
αποτέλεσε έκπληξη, αφού η συζήτηση για τους μετανάστες έχει γίνει 
εδώ και καιρό τοξική στη χώρα και μια επίθεση εναντίον μουσουλμάνων 
εθεωρείτο θέμα χρόνου. 

Ο γερουσιαστής που ήθελε «τελική λύση»

TV
N

Z 
VI

A 
AP

Φορώντας μαύρα ρούχα και μαύρη μαντίλα, η 38χρονη πρωθυπουργός της 
Νέας Ζηλανδίας, Τζασίντα Αρντερν, έσπευσε να παρηγορήσει τους συγγενείς 
των θυμάτων του μακελειού.

Του SUSHIL AARON 
THE NEW YORK TIMES

Οι σφαίρες 
έφθασαν έως 
την Ευρώπη
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REUTERS

Της ανταποκρίτριάς μας  
στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ  
ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ
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H Βρετανίδα

Ηλύσια Πεδία... μάχης μεταξύ
Μακρόν και «Κίτρινων Γιλέκων»

O Γκοντό, ο ξιφομάχος
των Μόντι Πάιθον
και η γάτα Βrexit

Ο Γάλλος πρόεδρος καταφεύγει σε σκληρά αστυνομικά μέτρα μετά τις ταραχές

«Θα  κριθούν από τις γυναίκες και τους νέους», λένε οι ειδικοί

Δύσκολες ώρες για την Τερέζα Μέι

Μέχρι το περασμένο 
Σάββατο το Ελιζέ 
θεωρούσε ότι  
οι κινητοποιήσεις 
βρίσκονταν σε ύφεση.

Η Σύνοδος Κορυφής 
της Πέμπτης αποφάσισε 
να της δώσει παράταση 
τριών εβδομάδων για  
να περάσει τη συμφωνία 
εξόδου από το βρετανικό 
Κοινοβούλιο.  

Κιόσκι 
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Ο Χοθέ Τεθάνος
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Προς «βουβές» εκλογές βαδίζει η Ισπανία

Οι τάσεις δείχνουν  
άνοδο των Σοσιαλιστών  
και του ακροδεξιού  
Vox, σταθερό  
το Λαϊκό Κόμμα  
και σε πτώση Podemos  
και Ciudadanos.

Αυστηρότερους όρους -
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REUTERS, A.P.

Σκληραίνει η στάση των Ευρωπαίων έναντι της Κίνας

Μεταξύ τριών -
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-
-

-
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-
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Τρεις υποψήφιοι στις εκλογές 
ης Βόρειας Μακεδονίας

Χαρακτηριστική ήταν  
η εισήγηση της Κομι-
σιόν, στην οποία η ανα-
δυόμενη υπερδύναμη 
αποκαλούνταν για πρώ-
τη φορά «συστημικός 
αντίπαλος» της Ενωσης.
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Το βιβλίο 
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«Ο Τραμπ, τα μέιλ της Κλίντον και εγώ»
Το βιβλίο του Τζορτζ Παπαδόπουλου, ανθρώπου-κλειδί στην έρευνα για πιθανή ρωσική εμπλοκή στις αμερικανικές εκλογές

Της ΜΑΡΙΑΝΝΑΣ ΚΑΚΑΟΥΝΑΚΗ

Ενα μήνα 
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H νέα αμερικανική βάση στην... Κάρπαθο και η σύλληψη από το FBI

Στην Ελλάδα 
αντιμετωπίζεται ως 
διασημότητα. Γίνεται 
κριτής σε τοπικά 
καλλιστεία, γλεντάει, 
δέχεται προτάσεις 
για δουλειά. 

Σύμφωνα με τον Παπαδόπουλο, ο τότε υπουργός Αμυνας Πάνος Καμμένος του 
είχε πει: «Θέλω να είμαι ο καλύτερος φίλος του ΝΑΤΟ. Στόχος μου είναι να με-
ταφερθούν τα πυρηνικά όπλα από τη βάση Ιντσιρλίκ της Τουρκίας στη Σούδα».

«Ακουσα πως οι Ρώσοι 
έχουν τα μέιλ της Κλί-
ντον», είπε στον Νί-
κο Κοτζιά. Ο υπουργός, 
σύμφωνα με τον Παπα-
δόπουλο, αλλάζει χρώμα 
και τόνο: «Μην το επα-
ναλάβεις αυτό ποτέ».

Σύμφωνα με τον Τζορτζ Παπαδόπουλο (φωτ.), ο καθηγητής Τζόζεφ Μισφούντ 
του υποσχέθηκε ότι θα τον βοηθούσε να κανονίσει ένα ραντεβού Πούτιν - 
Τραμπ και του εκμυστηρεύθηκε ότι οι Ρώσοι έχουν χιλιάδες μέιλ της Κλίντον.

Στιγμιότυπο που είχε αναρτηθεί στο Twitter του (υποψήφιου προέδρου τό-
τε) Τραμπ, την 31η Μαρτίου 2016, από συνάντηση με θέμα την εθνική ασφά-
λεια. Τρίτος από αριστερά, ο Τζορτζ Παπαδόπουλος.

Στη Θεσσαλονίκη (αριστερά) έμεινε μέχρι τα τέσσερά του χρόνια, προ-
τού επιστρέψει στο Σικάγο. Οπως περιγράφει στο βιβλίο του «Στόχος βαθέος 
κράτους», πολύ γρήγορα κατάλαβε ότι ο καλύτερος τρόπος να δικτυωθεί ήταν 
μέσω της ελληνοαμερικανικής κοινότητας.
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ΓΗΠΕΔΟ
ΣΑΒΒΑΤΟ�ΚΥΡΙΑΚΗ 15:00 � 22:00

ΛΕΠΤΟ ΠΡΟΣ ΛΕΠΤΟ ΟΛΕΣ ΟΙ ΕΞΕΛΙΞΕΙΣ ΤΩΝ ΑΓΩΝΩΝ

ΠΑΜΕ

ΣΧΟΛΙΑΖΟΥΝ ΤΟΝ ΑΠΟΗΧΟ ΤΩΝ ΠΑΙΧΝΙΔΙΩΝ ΟΙ

ΜΑΡΙΟΣ
ΑΒΡΑΑΜΙΔΗΣ

ΧΡΙΣΤΟΣ
ΖΑΒΟΣ  ΣΑΒΒΑΣ ΚΟΣΙΑΡΗΣ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ
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Τοπίο στην ομίχλη τα δυτικά Βαλκάνια
Η δυσαρέσκεια των λαών για τις κυβερνήσεις τους, τα παζάρια Αλβανίας - Σερβίας για το Κόσοβο και οι εύθραυστες ισορροπίες

Είκοσι χρόνια ακριβώς 
συμπληρώνονται  
από τους ΝΑΤΟϊκούς 
βομβαρδισμούς – 
στο όνομα της ειρήνης 
και της σταθερότητας–  
της Γιουγκοσλαβίας.
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Οι διαδηλώσεις
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Κάρτα φιλάθλου - αλλαγές
Πολλή συζήτηση (ξανά) τις τελευταίες
μέρες για το ενδεχόμενο αλλαγών στο
μέτρο της κάρτας φιλάθλου και παράλ-
ληλα συναντήσεις των αρμοδίων για το
θέμα. Λογικά οι όποιες κινήσεις γίνον-
ται, οι όποιες τροποποιήσεις μπορεί να
αποφασιστούν σκοπό έχουν να κάμ-
ψουν τις αντιδράσεις και να αυξηθεί ο
κόσμος στα γήπεδα. Υπάρχει, ωστόσο,
το ενδεχόμενο να αποδειχθούν κινή-
σεις άνευ ουσίας. Γιατί οι περισσότε-
ροι που αντιδρούν και αρνούνται να
εκδώσουν κάρτα (κυρίως οι οργανω-
μένοι) διαφωνούν ως προς το δικαίω-
μα και τη δυνατότητα της Αστυνομίας
και του κράτους γενικότερα, για άμεση
πρόσβαση στο μητρώο φιλάθλων. Από
τη στιγμή, λοιπόν, που ο αρμόδιος
υπουργός ξεκαθάρισε, κατ’ επανάλη-
ψη, πως δεν αλλάζει κάτι στο θέμα αυ-
τό, άξιο απορίας είναι το κατά πόσο θα
διαφοροποιηθεί σε ουσιαστικό βαθμό
το σκηνικό, το κατά πόσο θα μειωθούν
δραστικά τα άδεια καθίσματα στις κερ-
κίδες…

* * * * *

Μεταγραφές ενόψει…
Γνώριμο το σκηνικό, κάθε χρόνο τέτοια
εποχή και όταν πλησιάζει προς το τέλος
της μια αγωνιστική περίοδος και το ξεκί-
νημα της μια μεταγραφικής περιόδου.
Αν μάλιστα επιβεβαιωθούν, στη συντρι-
πτική τους πλειοψηφία, τα μεταγραφι-
κά σενάρια των τελευταίων ημερών, τό-
τε ομάδες θα έχουν «ξηλωθεί» από την
αποχώρηση παικτών και άλλες σχεδόν

θα έχουν ολοκληρώσει τον προγραμμα-
τισμό της επόμενης περιόδου με… τε-
λειωμένες από τώρα μεταγραφές.
Υπενθύμιση πρώτη. Πολλά ακούγονται
πολύ πιο λίγα γίνονται στο μεταγραφικό
σκηνικό, κάθε χρόνο. Υπενθύμιση δεύ-
τερη, ίσως και πιο σημαντική. Το να δια-
κρίνεται ένας ποδοσφαιριστής, σε μια
μικρομεσαία ομάδα του κυπριακού
πρωταθλήματος, δεν προεξοφλεί και
ανάλογη επιτυχημένη πορεία σε μια κυ-
πριακή ομάδα με πρωταγωνιστικούς
στόχους, ούτε βέβαια και το αποκλείει.
Και παραδείγματα τα τελευταία χρόνια
υπάρχουν πολλά…

* * * * *

Oικονομικό εντός έδρας!
Η Ομόνοια γνωστοποίησε με τον πιο
επίσημο τρόπο ότι θέλει για έδρα της με
τη νέα σεζόν το Μακάρειο Στάδιο στο
πλαίσιο μιας γενικότερης επαναξιολό-
γησης των υφιστάμενων δεδομένων
που έχει μπροστά του ο σύλλογος. 
Οι «πράσινοι» αποφάσισαν ότι πρέπει
να εκμεταλλευτούν το brand name της
ομάδας τους και να διεκδικήσουν ό,τι
καλύτερο μπορούν να πάρουν. Έτσι
πρώτα τέθηκε το θέμα της τηλεοπτικής
πλατφόρμας και τώρα στο προσκήνιο εί-

ναι το θέμα του γηπέδου. Για το θέμα
του Μακαρείου η Ομόνοια έχει στείλει
επίσημη επιστολή στον ΚΟΑ από τον
Μάρτιο και αναμένει τελεσίδικη απάν-
τηση την ερχόμενη Τρίτη (26/3).
Ο λόγος για τον οποίο προχωρούν σε
αυτή τη κίνηση οι «πράσινοι» δεν είναι
άλλος απ’ το οικονομικό, μιας και τα
έξοδα χρήσης του γηπέδου θα μει-
ωθούν κατά 80%, είναι το 1/5 στην ου-
σία από αυτά που πληρώνει το ΓΣΠ.

* * * * *

Μην είδατε τους Ρώσους
Σε σίριαλ με πάμπολλα επεισόδια εξε-
λίσσεται η αποπληρωμή της μετακίνη-
σης του Μίχαλ Ντούρις από τη ρωσική
Όρενμπουργκ. Την υπόθεση αυτήν κα-
λύπτει πέπλο μυστηρίου και όλα ξεκίνη-
σαν με την κατακόρυφη αύξηση των οι-
κονομικών απαιτήσεων του ρωσικού
συλλόγου με την τελική συμφωνία να
κλείνει στις 600 χιλιάδες ευρώ. Η συ-
νάντηση Μιχάλη Χατζηπαντέλα και Αν-
δρέα Παντελή έγινε με στόχο να υπάρ-
ξει φως στην άκρη του τούνελ με τον
πρώτο να δεσμεύεται να βοηθήσει μέ-
σω διασυνδέσεων, προετοιμάζοντας το
έδαφος για κάθοδο αντιπροσωπείας
της ρωσικής ομάδας στο νησί για επα-

φές σε προσωπικό επίπεδο. Παρόλα
αυτά όχι μόνο κάτι τέτοιο δεν πραγματο-
ποιήθηκε, αλλά και από πλευράς
Όρενμπουργκ μεταφέρεται το ότι ουδέ-
ποτε υπήρξε πρόθεση για ταξίδι στην
Κύπρο για την υπόθεση αυτή. Οκτώ μή-
νες μετά τη μετακίνηση του Σλοβάκου
στη «Μεγάλη Κυρία», η προσπάθεια
αποπληρωμής ξεκινά από μηδενική βά-
ση με τον Ανδρέα Παντελή να σπρώχνει
και αυτήν τη περίπτωση, κάτω από το
χαλάκι μέχρι νεωτέρας.

* * * * *

Μακάρειο για όλους
Ένα απίστευτο φιλέτο στο κέντρο της
πρωτεύουσας είναι το Μακάρειο και
έτσι κάθε φορά που μια ομάδα δείχνει
ενδιαφέρον να παίξει εκεί το θέμα
φουσκώνει και παίρνει διαστάσεις. Είχε
συμβεί παλαιότερα και με Ομόνοια και
με ΑΠΟΕΛ, ενώ τώρα έχουμε την πρό-
θεση των «πρασίνων» να το κάνουν
έδρα τους. Έγινε μια επαφή, που ήθε-
λαν να μείνει ανεπίσημη με τον ΚΟΑ,
αλλά διέρρευσε και αναμένονται οι
αποφάσεις του Οργανισμού για το θέ-
μα. Τη δεδομένη στιγμή μιλάμε απλώς
για αλλαγή έδρας της Ομόνοιας και όχι
αλλαγής χρήσης του γηπέδου. Εκεί
αγωνίζονται αυτή τη στιγμή Ολυμπια-
κός, Δόξα, Διγενής, Εθνικός Άσσιας και
Ηρακλής Γερολάκκου και είναι λογικό,
ειδικά τα «προσφυγικά» σωματεία, να
αγωνιούν για τις εξελίξεις. Κανένα σω-
ματείο δεν θέλει να μείνει στον δρόμο,
όπως είναι λογικό. Απλή απόφαση για
τον ΚΟΑ δεν είναι, αν και οι προσθέσεις
του Σταύρου Παπασταύρου είναι να
βοηθήσει και ο ίδιος, αν χρειαστεί, για
να προχωρήσουν τα πράγματα.

«Οργανωμένοι»...
εξωτερική πολιτική

ΑΠΟΨΕΙΣ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Είναι πλέον κατανοητό ότι οι
Σύνδεσμοι Οργανωμένων οπα-
δών έχουν πλέον μια άλλη χρη-
σιμότητα, όχι απαραίτητα πο-
δοσφαιρική. Καμία σχέση δεν
έχουν με τους Συνδέσμους Οπα-
δών των παλαιών χρόνων όταν
ο καθένας εντασσόταν, είτε για
να είναι ακόμη πιο κοντά στην
ομάδα του, είτε ακόμη και να
εκτονωθεί οπαδικά. Πλέον τα

δεδομένα έχουν αλλάξει. Οι Σύνδεσμοι πέραν της
στήριξης στις ομάδες τους, πέραν των παρεμβάσεων
που κατά καιρούς κάνουν σχετικά με τα δρώμενα
των σωματείων που ανήκουν, εκφράζουν πολιτική
άποψη. Από τα εσωτερικά θέματα της κοινωνίας
μέχρι και την εξωτερική πολιτική, κάποιοι εκ των
«οργανωμένων» δεν έχουν κανένα ενδοιασμό να
παρέμβουν και με τη βοήθεια κάποιων ΜΜΕ, να
υποδείξουν στον κόσμο της ομάδας τι πρέπει να
πράξει. Κακά τα ψέματα τα τελευταία τουλάχιστον
δεκαπέντε χρόνια, κάποιοι εκ των Συνδέσμων
έχουν προ πολλού ξεφύγει από τους λόγους ίδρυσης
τους. Καθόλου τυχαίο δεν είναι το γεγονός ότι
καμιά φορά λειτουργούν και ως «εκκολαπτήρια»
πολιτικών προσώπων. Τίποτα όμως δεν πρέπει να
λογίζεται περίεργο. Σε μια χώρα όπου ακόμη και
ένας πίνακας ζωγραφικής αξιολογείται ανάλογα
το κόμμα που ψηφίζει ο δημιουργός του, οι Σύν-
δεσμοι είναι «πεδίον δόξης λαμπρό» για τα κομ-
ματόσκυλα ανά το νησί. Έτοιμοι στρατοί ανθρώπων
που εύκολα μπορεί να καλουπωθούν, να φανατι-
στούν, να κινηθούν ενάντια στον «εχθρό». 

Νεαροί που βράζει το αίμα τους, που ψάχνουν
από κάπου να πιαστούν, γεμάτοι θυμό και απο-
γοήτευση απ’ αυτά που τους προσφέρει η κοινωνία,
το «κόμμα» είναι τάχατες έτοιμο να τους παρα-
χωρήσει θαλπωρή και την ασφάλεια που επιζητούν. 

Με αυτά και με αυτά, ανώνυμοι συγγραφείς,
μάλλον οι θεωρητικοί της παρέας, με εμετικές το-
ποθετήσεις, ρατσιστικού, σεξιστικού καμιά φορά
και φασιστικού ύφους καταφέρνουν να περάσουν
τα μηνύματά τους. Το χειρότερο δε είναι ότι κάποιες
«αντικειμενικές» τάχατες ιστοσελίδες, αθλητικού
μάλιστα περιεχομένου, αβαντάρουν την κατάσταση,
λειτουργώντας ως τα «παπαγαλάκια» επικοινωνίας
των οργανωμένων. Όσον αφορά, τα εποπτικά όρ-
γανα της δημοσιογραφίας κάνουν απλώς αυτό που
κάνουν συνήθως σε σοβαρά θέματα. «Κοιμούνται
τον ύπνο του δικαίου…»

Φυσιολογικά, το πρώτο πράγμα
που φέρνει στο μυαλό του κάθε
Ανορθωσιάτη το όνομα Τιμούρ
Κετσπάγια είναι οι μεγάλες επι-
τυχίες προηγούμενων χρόνων.
Και αν η μνήμη συνδυαστεί με
την τεράστια επιθυμία να επα-
νέλθει η ομάδα σε πορεία δια-
κρίσεων, λογικά η επιστροφή Τι-
μούρ Κετσπάγια δημιουργεί προ-
οπτική, ελπίδα και (συγκρατη-

μένη) αισιοδοξία. Μαζί και την αναγκαιότητα της
κατάλληλης διαχείρισης της κατάστασης που δη-
μιουργείται. Διαχείριση, η οποία θα πρέπει να αφαι-
ρέσει ή να μην προσθέσει στην προσπάθεια της
νέας τεχνικής ηγεσίας, την υπερβολική πίεση, τις
μη ρεαλιστικές απαιτήσεις και κυρίως τη σύγκριση
με τις προηγούμενες εποχές Τιμούρ Κετσπάγια
στην Ανόρθωση. Πολλοί στηρίζουν την αισιοδοξία
τους στηριζόμενοι στα αποτελέσματα της πρώτης
θητείας του Τιμούρ Κετσπάγια στον πάγκο (προ-
πονητής – παίκτης). Τότε, το καλοκαίρι του 2004,
χωρίς τη μεγάλη οικονομική ευχέρεια, με παλιές
«αμαρτίες» να επηρεάζουν σε μεγάλο βαθμό το
μπάτζετ, ο Τιμούρ Κετσπάγια είχε καταφέρει να
φτιάξει μια εξαιρετική ομάδα, η οποία στο τέλος
αναδείχθηκε πρωταθλήτρια. Πριν καν δούμε τις
όποιες φετινές κινήσεις στον προγραμματισμό,
πριν καν το πρώτο δείγμα της νέας Ανόρθωσης,
κανείς δεν μπορεί να αποκλείσει μια ανάλογη πορεία
στο επόμενο πρωτάθλημα. Ούτε και πολλές πιθα-
νότητες όμως μπορεί να δώσει κάποιος σ’ ένα τέτοιο
ενδεχόμενο. Το μόνο σίγουρο είναι πως καμία σχέση
δεν έχει η τότε εποχή, με την τωρινή και όχι μόνο
σε ό,τι έχει να κάνει με την Ανόρθωση.

Η απόσταση που έχει δημιουργηθεί τα τελευταία
χρόνια, ανάμεσα στην Ανόρθωση και τις ομάδες
που πρωταγωνιστούν είναι ένα στοιχείο που θα
πρέπει να ληφθεί σοβαρά υπόψη. Επιπρόσθετα,
μετά από μια… καταστροφική σε πολλά επίπεδα
χρονιά, οι όποιοι στόχοι, οι όποιες προσδοκίες θα
πρέπει να διέπονται κυρίως από ρεαλιστική προ-
σέγγιση των δεδομένων. Σε αντίθετη περίπτωση,
μπορεί να αποδειχθούν καταστροφικές τόσο για
την ομάδα όσο και για τον ίδιο τον Τιμούρ Κε-
τσπάγια και χωρίς ίδιος να ευθύνεται γι’ αυτό.

Και κάτι τελευταίο αλλά πολύ σημαντικό. Η κα-
τάκτηση του τίτλου της περιόδου 2004-2005, στη-
ρίχθηκε μεν στην ποιότητα που έβγαζε η ομάδα
στο γήπεδο, μην ξεχνάμε όμως πως ήταν και μια
επιτυχία που έφερε έντονα τη σφραγίδα του Τιμούρ
Κετσπάγια ως ποδοσφαιριστή…

Η (νέα) Ανόρθωση
του Τιμούρ...

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Πολλοί θέλουν τον Ενσούε
Πότε δεν μάθαμε από επίσημα χείλη τι ακριβώς έγινε μεταξύ του Ενσούε και
του προπονητή στον ΑΠΟΕΛ, αλλά η ποδοσφαιρική αξία του παίκτη είναι αναμ-
φισβήτητη. Επ’ αυτού κάποιες ομάδες ξεκίνησαν ήδη να βολιδοσκοπούν τον
παίκτη, δικαίως, αφού πρόκειται για ένα πιο τα ποιοτικά δεξιά μπακ που κυκλο-
φορούν στην πιάτσα. Προς το παρόν στον χορό έχουν να λένε ότι μπήκαν Ομό-
νοια και Απόλλωνας. Αν όντως ισχύει και αν θα αναμειχθούν και άλλες ομά-
δες… ο χρόνος θα το δείξει.

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ

Διάλειμμα κάνουμε αυτή την εβδομάδα
από τη δράση των πρωταθλημάτων
και των κυπέλλων Ευρώπης στο πο-
δόσφαιρο, μέχρι όμως να έρθει η «κα-
ταιγίδα», αφού ο Απρίλης θα είναι γε-
μάτος μεγάλους αγώνες. Η μέχρι τώρα
σεζόν που βλέπουμε, έχει μπόλικο λευ-
κό με κόκκινο σταυρό στη μέση ως
φόντο, αφού οι ομάδες που ξεχωρίζουν
είναι οι αγγλικές. Κάτι που όσοι ανα-
λύουν σε βάθος το ποδόσφαιρο, θα
έπρεπε να το περιμένουν.

Η εύκολη εξήγηση είναι να πει κά-
ποιος πως τα λεφτά είναι ο βασικός
λόγος που αυτό συμβαίνει, όμως πρό-
κειται περί μιας επιφανειακής προ-
σέγγισης. Λεφτά είχαν μπόλικα και
όταν έπιασαν ιστορικό χαμηλό τη
σεζόν 2014-15: χωρίς ομάδα στα προ-
ημιτελικά του Τσάμπιονς Λιγκ. Μια
σειρά από άλλους παράγοντες έπαιξαν
ρόλο, με το χρήμα σίγουρα να βοηθάει,
όταν όμως επενδύεται σωστά.

Η Εθνική μπήκε μπροστά
Αν για τις ομάδες ξένισε που απο-

τύγχαναν να διακριθούν στην Ευρώπη,
η Εθνική τους είχε πραγματικά πιάσει
πάτο. To 2014 ήταν τελευταίοι στον
όμιλο του μουντιάλ που έπαιζαν και
ο παγκόσμιος χλευασμός ήταν στο
απόγειό του. Οι Άγγλοι θέλησαν να
αλλάξουν πράγματα ριζικά και επέν-
δυσαν στο να βγουν ταλέντα και πάνω
τους να στηριχθούν. Βλέπεις μια Ντόρ-
τμουντ να έχει μεγάλο αστέρι τον Τζέι-
τον Σάντσο, η Λίβερπουλ ποντάρει
πολλά στον Γκόμες και τον Τρεντ Άλεξ

Άρνολντ, η Μαν. Σίτι προσπαθεί να
«βγάλει» τον Φιλ Φόντεν, η Μαν. Γι-
ουνάιτεντ μας παρουσιάζει κάθε μήνα
και από έναν μικρό, η Τότεναμ έχτισε
την ομάδα της με αυτό τον τρόπο.
Λίγκα ταλέντων δεν ήταν ποτέ η πρέ-
μιερ, αλλά είναι φανερό πως έγιναν
άλματα σε αυτό τον τομέα. Καλή Εθνι-
κή, σημαίνει παίκτες που χτίζουν προ-
σωπικότητα και χαρακτήρα στο κο-
ρυφαίο επίπεδο και οι ομάδες μόνο
ωφελημένες βγαίνουν.

Προπονητές και project
Ασφαλώς και το συμβόλαιο μαμούθ

της Πρέμιερ Λιγκ είναι βασικός παρά-
γοντας που έχουν λεφτά να ξοδέψουν
οι Άγγλοι και να φτιάχνουν καλές ομά-
δες. Όμως, για να μην τα πετάς στον
κάλαθο χρειάζεται να έχεις ένα συγ-
κεκριμένο project και ανθρώπους του
ποδοσφαίρου να το διαχειρίζονται.
Όλες οι ομάδες του λεγόμενου big-6
αυτό δοκίμασαν να κάνουν με κορυ-
φαίους τεχνικούς. Ποτσετίνο, Κλοπ,
Γκουαρδιόλα χτίζουν τις ομάδες τους,
η Γιουνάιτεντ πόνταρε στον Ζοζέ Μου-
ρίνιο, αλλά το γλυκό δεν έδεσε, ενώ η
Τσέλσι που έχει τον… άστατο επί του
θέματος Αμπράμοβιτς δεν είναι τυχαίο
που υποχωρεί. Όλοι αυτοί είναι από
τους καλύτερα αμειβόμενους προπο-
νητές στον κόσμο.

Η ύπαρξη του big-6
Η προηγούμενη αντίστοιχη περίο-

δος του αγγλικού ποδοσφαίρου έγινε
στα χρόνια του λεγόμενου big-4, όταν
Μαν. Γιουνάιτεντ, Τσέλσι, Λίβερπουλ
και Άρσεναλ είχαν σχεδόν καπαρω-

μένες τις θέσεις για την τετράδα και
μέσα από την τριβή τους έχτισαν εμ-
πειρίες και χαρακτήρα που βοηθούσε
στα μεγάλα ραντεβού. Από το 2004 ως
το 2009 οι αγγλικοί «εμφύλιοι» ήταν
κάθε χρόνο στο μενού των νοκ άουτ
της διοργάνωσης. Πλέον οι τέσσερις
έγιναν έξι με την άνοδο της Τότεναμ
στα χρόνια του Ποτσετίνο και τις επεν-
δύσεις των αράβων στη Σίτι. Ας μην
ξεχνάμε πως και στις άλλες μεγάλες
δυνάμεις, σταθερές ήταν οι ομάδες
που έκαναν τις επιτυχίες όταν αυτές
γίνονταν. Η Ιταλία, από τότε που Μίλαν
και Ίντερ υποχώρησαν, έχει να επι-
δείξει ελάχιστα πράγματα πέραν της
Γιούβε. Οι Γερμανοί βρήκαν «δεύτερο»
πόλο με την Ντόρτμουντ για να κάνουν
θόρυβο, οι Ισπανοί κυριάρχησαν όταν
η Ατλέτικο μπόρεσε να ξεκολλήσει

από τους υπόλοιπους. Τότεναμ και Σίτι
απέκτησαν τριβή με το κορυφαίο επί-
πεδο και φαίνεται. Μια από αυτές θα
παίξει ημιτελικά φέτος. 

Θα το πάρουν όμως;
Η μεγάλη ερώτηση βέβαια αφορά

το κατά πόσο θα δούμε Αγγλική ομάδα
να κατακτά το τρόπαιο μόλις για δεύ-
τερη φορά από το 2008. Η Τσέλσι του
2012 το έκανε ως το απόλυτο αου-
τσάιντερ, φέτος οι Άγγλοι θεωρούν
εαυτούς ως φαβορί. Το 2009 για πα-
ράδειγμα είχαν τρεις δικές τους ομάδες
στα ημιτελικά αλλά το κατέκτησε η…
τέταρτη Μπαρτσελόνα. Η απάντηση
είναι δύσκολο να δοθεί, αλλά αναλύον-
τας όλα τα δεδομένα οι πιθανότητες
δεν είναι υπέρ τους. Αυτό γιατί βιώνουν
τον απόλυτο ανταγωνισμό στην πρέ-
μιερ, με τις Λίβερπουλ και Σίτι να πα-
λεύουν για το πρωτάθλημα και τις Τό-
τεναμ και Μαν. Γιουνάιτεντ για την
τετράδα. Ενώ Μπαρτσελόνα και Γιου-
βέντους τα εντός συνόρων τα έχουν
καθαρίσει και μπορούν να επικεντρω-
θούν στην  ευρωπαϊκή κούπα.  Είναι
πολύ δύσκολο να διεκδικείς και τα
δύο, ενώ φέτος βιώνουμε και το φαι-
νόμενο του Πεπ Γκουαρδιόλα που πα-
λεύει να κάνει το περίφημο quadruple!
Για να το καταφέρει όμως, θα χρει-
αστούν 64 επίσημοι αγώνες! 

Κλείνοντας θα σημειώναμε πως οι
Άγγλοι δεν έχουν λόγους πια να «πνί-
γονται» να πετύχουν πράγματα φέτος
στην Ευρώπη. Έκαναν πολλά πίσω
από τη βιτρίνα ώστε οι βάσεις να είναι
γερές και να μείνουν στο προσκήνιο
για πολλά χρόνια ακόμα.

Το αγγλικό ποδόσφαιρο
έφτιαξε την προίκα του
Η δυναμική επιστροφή έχει γερά θεμέλια προκειμένου να κρατήσει για χρόνια

Οι δύο γίγαντες του αγγλικού ποδοσφαίρου Μαν. Γιουνάιτεντ και Λίβερπουλ επιχει-
ρούν τη μεγάλη επιστροφή τους στην Ευρώπη.

Γιούργκεν Κλοπ και Πεπ Κουαρδιόλα μετέφεραν τις μάχες τους από τη Γερμανία στην
Αγγλία. Για το καλό και της πρέμιερ λιγκ.

Πριν από μία δεκαετία, η συμμετοχή στο
Τσάμπιονς Λιγκ ήταν ένα όνειρο για Τότε-
ναμ και Μαν. Σίτι. Φέτος θα παλέψουν
μεταξύ τους για μία θέση στα ημιτελικά.
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Μου κάνει εντύπωση η ζημιά που
προκαλούν οι πολιτικοί στη βρε-
τανική κοινωνία και στην οικονο-
μία. Η Βρετανία αντιμετωπίζει μια
μακρά περίοδο αβεβαιότητας, ο
κόσμος είναι συγχυσμένος και δια-
σπασμένος και οι πολιτικοί αδυ-
νατούν να συμφωνήσουν σε οτι-
δήποτε.

Στην πολιτική βεβαίως το κάθε
κόμμα, η κάθε παράταξη έχει τη
δική της ιδεολογία, τη δική της
κοσμοαντίληψη και σε σημαντικό
βαθμό μπορεί να ευνοούν διαφο-
ρετικές κοινωνικές κατηγορίες
και ομάδες. Υπάρχουν, όμως, ζη-
τήματα που αφορούν το σύνολο
του πληθυσμού τόσο όσον αφορά
τη γενική ευημερία, όσο επίσης
και σε σχέση με τη γενική ζημιά

που μπορεί να προκληθεί. Παρά-
δειγμα γενικής ζημιάς είναι η κρίση
γύρω από το Brexit. Δε νομίζω ότι
υπάρχει μεγάλη ομάδα οικονομι-
κών συμφερόντων που ευνοείται
από αυτό που συμβαίνει. Ίσως κά-
ποιοι να θεωρούν ότι τους συμ-
φέρει η έξοδος της Βρετανίας από
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Η αβε-
βαιότητα όμως δεν συμφέρει κα-
νένα. Βασικά ζημιώνει τους πάντες.
Δεν το βλέπουν αυτό οι πολιτικοί,
θα μπορούσε κάποιος να διερω-
τηθεί. Γιατί δεν βρίσκουν μια συμ-
βιβαστική λύση; Πιθανότατα η
απάντηση σε αυτήν την απορία
να έχει να κάνει με τη συγκρου-
σιακή υπόσταση της βρετανικής
πολιτικής. Αντιθέτως, στην Ευ-
ρώπη παραδοσιακά οι πολιτικοί

επιδιώκουν συμβιβασμούς και
συμφωνίες.

Στην Κύπρο, η πολιτική ζωή έχει
περισσότερο τα χαρακτηριστικά
της βρετανικής πόλωσης αντί του
ευρωπαϊκού μοντέλου συνεχών
συμβιβασμών. Αυτό από μόνο του
δεν είναι κακό. Δίδει τη δυνατότητα
διατύπωσης διαφορετικών αντι-
λήψεων σε πάρα πολλά κοινωνικά
και οικονομικά θέματα. Γίνεται
όμως αντιπαραγωγικό όταν θα πρέ-
πει να γίνουν πράγματα που ευ-
νοούν το γενικό καλό και η πολιτική
αντιπαράθεση μπορεί να τα εμπο-
δίσει. Μπορούμε βεβαίως να θεω-
ρήσουμε ότι για στρατηγικά ζη-
τήματα η κάθε παράταξη θα επι-
διώκει να βάλει τη δική της σφρα-
γίδα στη δημόσια ζωή. Για μικρό-

τερα όμως ζητήματα, όταν η αν-
τιπαράθεση γίνεται από συνήθεια
το αποτέλεσμα είναι πρακτικά ζη-
μιογόνο.

Είχα μια τέτοια εμπειρία πριν
από δέκα χρόνια ως μέλος μιας τρι-
μελούς επιτροπής προσπαθούσαμε
να συμφωνήσουμε σε μια κοινο-
πραξία με το Κατάρ. Εμείς θα βά-
ζαμε τη γη απέναντι από το Χίλτον
και εκείνοι το αντίστοιχο κεφάλαιο.
Ξαφνικά διέρρευσε μια εκτίμηση
κρατικών λειτουργών ότι αυτή η
έκταση τριάντα περίπου οικοπέδων
άξιζε 140 εκατομμύρια. Η αντιπο-
λίτευση φώναζε ότι επιχειρείται
ξεπούλημα του εθνικού πλούτου,
τα ίδια έγραφαν και διάφοροι σχο-
λιαστές και το αποτέλεσμα ήταν
ότι οι Καταριανοί άλλαξαν γνώμη

και πήγαν να επενδύσουν αλλού.
Σήμερα αυτή η έκταση μένει ανα-
ξιοποίητη, ενώ η τελική πρόθεση
ήταν να δημιουργηθεί εκεί ένα μι-
κρό ξενοδοχείο πολυτελείας μαζί
με διαμερίσματα που θα εξυπηρε-
τούνταν από το ξενοδοχείο. 

Είμαι σίγουρος ότι ιστορικά στην
Κύπρο και στο εξωτερικό υπάρχουν
και οι ακριβώς αντίθετες περιπτώ-
σεις. Δηλαδή πολιτικοί με πρωτο-
βουλίες που ωφέλησαν το γενικό
συμφέρον συχνά κινούμενοι ενάν-
τια σε ειδικά συμφέροντα. Το πρό-
βλημα όμως παρουσιάζεται κάποτε
δραματικά, όπως στην περίπτωση
του Brexit και πιο συχνά σε μεμο-
νωμένα συμβάντα, εκεί που η πο-
λιτικοί συντείνουν στο να ζημιώ-
νεται το γενικό καλό.

Ενίοτε η πολιτική ζημιώνει την κοινωνία και την οικονομία

ΔΙΕΘΝΗ 

Μέτοχος σε
γερμανικές
επιχειρήσεις
το Βερολίνο

Σελ. 10

Εντονη ανησυχία για τη βιωσι-
μότητα του ΓεΣΥ εκφράζει το κλι-
μάκιο της Τρόικας που βρισκόταν
στην Κύπρο από τις 18 έως τις
22 Μαρτίου για τον έκτο μετα-
μνημονιακό έλεγχο. Η επίσημη
θέση του κλιμακίου είναι ότι η

εφαρμογή του εθνικού συστή-
ματος υγείας αναμένεται να βελ-
τιώσει την πρόσβαση σε προσιτές
υπηρεσίες υγειονομικής περί-
θαλψης με τη μείωση των υψη-
λών άμεσων ιδιωτικών δαπανών
και πως ταυτόχρονα είναι ση-

μαντικό να συγκρατηθούν οι σχε-
τικοί δημοσιονομικοί κίνδυνοι.
Ωστόσο, πληροφορίες της «Κ»
αναφέρουν ότι τους θεσμούς απα-
σχολούν οι παραχωρήσεις προς
συγκεκριμένες ομάδες ως μέρος
της διαδικασίας για συμμετοχή

τους στο σύστημα. Ενώ οι βασικές
δημοσιονομικές επιδόσεις της
Κύπρου θα είναι ισχυρές για το
2019 και το 2020, εκτιμάται πως
θα υπάρξουν σημαντικές δημο-
σιονομικές επιπτώσεις λόγω της
μεταρρύθμισης στον τομέα της

υγείας. Η Τρόικα εντοπίζει και
άλλες αδυναμίες, όπως η αυξητική
τάση του κρατικού μισθολογίου,
οι επιπρόσθετες δαπάνες όπως
του προγράμματος ΕΣΤΙΑ και  η
μειωμένη αποταμίευση των νοι-
κοκυριών. Σελ. 3

Οι Βρετανοί και οι Γερμανοί θα επωμιστούν τις μεγαλύτερες ζημίες από μια ενδεχόμενη μη συντεταγμένη έξοδο της Βρετανίας από την
Ευρωπαϊκή Ενωση (Brexit), χάνοντας έως και 67 δισ. ευρώ ετησίως (57 δισ. ευρώ οι Βρετανοί και 10 δισ. ευρώ οι Γερμανοί). Πάντως, όπως
αναφέρει η Deutsche Welle (DW), συνολικά οι άνθρωποι στην Ε.E. θα δουν μείωση στα εισοδήματά τους. Ωστόσο, όπως είναι αναμενόμενο σε όλα
τα πράγματα στη ζωή, υπάρχουν και οι κερδισμένοι. Στη συγκεκριμένη περίπτωση είναι οι Κινέζοι και οι Αμερικανοί. Εκείνοι θα δουν τα
εισοδήματά τους να αυξάνονται χάρις στην αποχώρηση της Βρετανίας. Σελ. 9

Οι μεγάλοι χαμένοι από ένα σκληρό Brexit Ο μηδενισμός
του τέλους
δεν μηδένισε
τους ρύπους
Δηλώσεις Ι. Παναγιώτου
Ο μηδενισμός του τέλους κυκλο-
φορίας να ανέκοψε την πτωτική
τάση στις πωλήσεις αυτοκινήτων,
αλλά δεν καλύπτει την περιβαλ-
λοντική πτυχή για μείωση των
ρύπων. Η Επίτροπος Περιβάλ-
λοντος εκτιμά ότι το μέτρο δεν
φέρνει ισορροπία ως προς τους
στόχους της Κύπρου για το κλίμα.
Τόνισε την ανάγκη εφαρμογής
σχεδίου απόσυρσης παλαιών αυ-
τοκινήτων και παροχή κινήτρων
για ηλεκτροκίνηση. Σελ. 5

Μείωση αφίξεων
5-8% βλέπουν
οι διευθυντές
ξενοδοχείων
Συνέντευξη Χρ. Αγγελίδη

Την εκτίμηση ότι οι αφίξεις θα
είναι μειωμένες 5-8% φέτος,
διατυπώνει ο πρόεδρος του Συν-
δέσμου Διευθυντών Ξενοδοχεί-
ων Χρ. Αγγελίδης. Εξηγεί ότι
χάθηκαν αφίξεις από το κλείσιμο
της Cobalt και της Germania.
Εκτιμά, επίσης, ότι οι πληρό-
τητες των ξενοδοχείων θα είναι
μειωμένες έως και 25%, καθώς
έχουν αυξηθεί οι κλίνες. Σελ. 4

Η Τρόικα ανησυχεί για βιωσιμότητα ΓεΣΥ
Εκτιμά ότι θα υπάρξουν δημοσιονομικές επιπτώσεις – Προβληματισμός από το κρατικό μισθολόγιο

ΕΛΛΑΔΑ

Πληρώνουν φόρους
χωρίς αντίκρυσμα
Οι πιο απογοητευμένοι μεταξύ των πολιτών
του ΟΟΣΑ είναι οι Ελληνες σε ό,τι αφορά την
ανταποδοτικότητα των φόρων που πληρώ-
νουν. Το 82% θεωρεί πως δεν απολαμβάνει
τις κοινωνικές παροχές που θα έπρεπε βά-
σει των φόρων που καταβάλλει, που είναι
από τους υψηλότερους στον ΟΟΣΑ. Σελ. 8

ΕΠΕΝΔΥΤΕΣ ΑΚΙΝΗΤΩΝ

Airbnb και «χρυσή βίζα»
σώζουν την κτηματαγορά
«Χρυσή βίζα» και μισθώσεις τύπου Airbnb
έφεραν έπειτα από μία δεκαετία την άνοιξη
στην ελληνική αγορά ακινήτων. Σύμφωνα
με στοιχεία της ΤτΕ, τα ξένα κεφάλαια που
τοποθετήθηκαν στην κτηματαγορά το 2018
ανήλθαν σε 1,35 δισ. ευρώ, ποσό αυξημένο
κατά 172% σε σχέση με το 2017. Σελ. 12
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Θα μπορούσε να ισχυριστεί κάποιος
πως οι πονοκέφαλοι του να ψάξεις,
να βρεις και να αποφασίσεις να
αγοράσεις ένα ακίνητο είναι πιο
έντονοι όταν τα χρήματα είναι «no
problem», δηλαδή … «λεφτά υπάρ-
χουν». Ισχύει, ή μήπως αυτός που
το λέει δεν ξέρει τι του γίνεται;

Κατ’ αρχάς η έννοια «χρήματα
no problem» είναι απόλυτα σχετική.
Μπορεί να έχω €100.000 να δια-
θέσω για αγορά ακινήτου, αλλά
μπορεί και να έχω €500.000 ή €1
εκατ. για τον ίδιο σκοπό. Είναι οι
πονοκέφαλοι οι ίδιοι στην κάθε πε-
ρίπτωση; Και για να του βάλουμε
λίγο αλάτι και πιπέρι παραπάνω,
αλλάζει κάτι αν εμπλέκεται και δα-
νεισμός;

Εγώ ισχυρίζομαι πως όσο πιο
μικρό είναι το ποσό, τόσο λιγότεροι
είναι οι πονοκέφαλοί μου ως προς
τις επιλογές μου. Επιπλέον, αν υπάρ-
χει και εμπλοκή δανεισμού, αυτοί
ίσως είναι ακόμη λιγότεροι.

Ξεχάστε προς το παρόν την αγο-
ρά ακινήτου και σκεφτείτε την αγο-
ρά αυτοκινήτου. Αν το ποσό που
διαθέτετε είναι μικρό, τότε υπάρχει
πληθώρα επιλογών μοντέλων αυ-
τοκινήτων να επιλέξετε. Και αυτό
επειδή το μεγαλύτερο ποσοστό της
ζήτησης επιζητεί μικρά και οικο-
νομικά αυτοκίνητα και άρα οι ει-
σαγωγείς, ανταποκρινόμενοι στη
ζήτηση, εισάγουν πολυάριθμα μον-
τέλα και πολυάριθμα αυτοκίνητα
από κάθε μοντέλο. Άρα εσείς πη-
γαίνετε μια βόλτα στους εισαγωγείς
κάνετε ένα short list 2-3 αυτοκι-

νήτων και αποφασίζετε με ποιο θα
προχωρήσετε σε αγορά. Ο παρά-
γοντας «τιμή» κάπου χάνεται μέσα
στις επιλογές σας σαν τεκμήριο
επειδή λόγω των πολυάριθμων αυ-
τοκινήτων της συγκεκριμένης κα-
τηγορίας οι τιμές κατά μέσο όρο
είναι οι ίδιες, όπως και τα περιθώρια
κέρδους του εισαγωγέα και άρα
των περιθωρίων έκπτωσης. Αν την
αγορά θα τη χρηματοδοτήσετε εν
μέρει με δανεισμό, τότε ξέρετε εκ
των προτέρων ποια είναι τα όρια
χρηματοδότησής σας σύμφωνα και
με την οικονομική σας δυνατότητα
και άρα ξέρετε εκ των προτέρων
πως δεν πρέπει να κοιτάζετε πέραν
κάποιας κατηγορίας. Άρα, λιγότεροι
πονοκέφαλοι.

Αν τώρα το μπάτζετ σας για αγο-
ρά αυτοκινήτου είναι πολύ μεγάλο
τα πράγματα αλλάζουν. Ξεκινάτε
με το δεδομένο ότι θα κινηθείτε
ανάμεσα στις κορυφαίες κατηγο-
ρίες. Και κάπου εκεί ξεκινάνε τα
δύσκολα: SUV, σαλούν, κουπέ, κάμ-
πριο ή ρόουντστερ; Τι πραγματικές
ανάγκες έχω; Τι επίπεδα άνεσης
επιζητώ; Τι αξιοπιστία έχει το κα-
θένα; Τι σέρβις παρέχει η αντιπρο-
σωπία; Θα είμαι μήπως συνέχεια
στο γκαράζ και να ξοδεύω χιλιάδες
να το συντηρώ; Καινούργιο ή με-
ταχειρισμένο; Και καλά θα δώσω
τόσες χιλιάδες σε λαμαρίνες να πά-
ρω μεταχειρισμένο και να μην είναι
στο 100% του γούστου μου; Από
την άλλη άμα ρούφηξε ο άλλος τη
μείωση στην τιμή, μήπως εγώ τε-
λικά κάνω καλή κίνηση με το να

προχωρήσω σε μεταχειρισμένο;
Ναι αλλά το καινούργιο έχει τις εγ-
γυήσεις του και το στήνεις όπως
θες… Τα οδηγείς όλα. Το ένα συν-
δυάζει άνεση και δύναμη. Το άλλο
πολυτέλεια και ίματζ. Το άλλο γαν-
τζώνει πάνω στον δρόμο και στις
στροφές και σταματά σαν F-14 Tom-
cat πάνω σε αεροπλανοφόρο…

Με τόσες εκατοντάδες πράγματα
να γυροφέρνουν στο κεφάλι σου
είσαι σε μια μόνιμη ημικρανική κα-
τάσταση μέχρι να αποφασίσεις. Και
ενδεχομένως πάντοτε θα σκέφτεσαι
αν έκανες τη σωστή επιλογή.

Αν έχεις λοιπόν €100.000 για
αγορά ακινήτου, τότε ξέρεις εκ των
προτέρων πως οι επιλογές σου είναι
πολυάριθμες και οι απαιτήσεις σου
χαλαρές. Θα βρεις αυτό που σου
βάζει τα περισσότερα «ν» στα κου-
τάκια σου και θα προχωρήσεις. Αν
στην πορεία δεν σου κάνει για να
μένεις εσύ μέσα, πιο εύκολα το
πουλάς ή το ενοικιάζεις. Σαφώς δεν
θα πονοκεφαλιάσεις.

Αν όμως έχεις €1 εκατ. για να
αγοράσεις – ας πούμε ένα οικόπεδο
για να κτίσεις το σπίτι σου – τότε
τα πράγματα αλλάζουν. Το θέλεις
σε μια από τρεις περιοχές το πολύ
που προκαθορίζεις και μάλιστα με
αυστηρό τρόπο επειδή όλες οι άλλες
δεν σου κάνουν και που αν παρεκ-
κλίνεις, οι άλλοι θα σου πουν «μα
πού επήες τζιαι εμπήχτηκες τζει
μέσα;». Θα ήταν καλά να εφάπτεται
σε χώρο πρασίνου, ο οποίος να είναι
πραγματικός χώρος πρασίνου και
όχι απλώς μια αλάνα που πετά τον

καναπέ της πεθεράς του ο γείτονας.
Θέλεις να ξέρεις ποιου είναι το δι-
πλανό οικόπεδο και τι μπορεί να
κτίσει μέσα ο άλλος στο μέλλον…
Μπας και σου σηκώσει μια πολυ-
κατοικία και σε βλέπουν να «πι-
τσιαλίζεις» μέσα στην πισίνα σου.

Αν δεν θέλεις να αγοράσεις σπίτι,
τότε οι ημικρανίες εξελίσσονται
σε κρανιοεγκεφαλικές κακώσεις
και η οσφυαλγία κάνει πάρτυ σε
ολόκληρο το μυϊκό σύστημα. Η επι-
λογή δεν είναι απλώς καινούργιο
ή μεταχειρισμένο. Αν είναι μετα-
χειρισμένο πάμε πίσω ανά πεντα-
ετία. Και δεν πάμε πίσω μόνο ανά
πενταετία, αλλά θέλουμε να ξέρουμε
τι «αρχιτεκτονιές» θα πρέπει να
έχει… Θα πρέπει να αφήσω μόνο
τους τέσσερις τοίχους και να το
ξαναστήσω; Θέλω κεραμίδι ή είναι
πασέ; Αν είναι καινούργιο, ποιος
το κτίζει και αν έκανε και άλλα σπί-
τια ή αν είναι το πρώτο του και
ποιος είναι ο αρχιτέκτονας...

Από την άλλη, θα δώσω τόσα
λεφτά. Γίνεται να μην είναι του
γούστου μου; Και αν αύριο δεν μου
αρέσει, μπορώ να το πουλήσω ή
θα μου μείνει «αγγονί»; Αν κάτι
πάει στραβά θα μπορώ να το συν-
τηρώ; Όπως βλέπετε στα ψηλά δώ-
ματα των αξιών, οι πονοκέφαλοι
είναι όντως περισσότεροι. Άρα αυ-
τός που το ισχυρίστηκε, εμένα προ-
σωπικά με βρίσκει σύμφωνο. Εσάς;

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

SOS από ξενοδόχους 
για νέες πτήσεις
Εκκλήσεις προς τον υφυπουργό Τουρισμού
απεύθυναν ξενοδοχειακοί οργανισμοί ώστε το
κράτος να λάβει τα απαραίτητα μέτρα για να
αποκατασταθούν οι αεροπορικές συνδέσεις που
χάθηκαν από Γερμανία, Γαλλία και Πολωνία.
Πρόκειται για δευτερεύουσες, αλλά αρκετά ση-
μαντικές αγορές με πολύ καλές προοπτικές
όπως επισημαίνουν παράγοντες της αγοράς που
δεν θα πρέπει να τους αφήσουμε επειδή προ-
έκυψαν προβλήματα με τις αεροπορικές συνδέ-
σεις. Το κράτος μπορεί και οφείλει να δώσει οι-
κονομικά κίνητρα ώστε να διασφαλιστεί η ση-
μαντική αυτή αγορά και να πάψει να αναζητάει
νέες αγορές από την Κίνα, όπως σημείωσαν με
νόημα.

••••
Σημαντικό το πόρισμα 
για τον Συνεργατισμό 
Είναι απόλυτα κατανοητή η στάση της κυβέρνη-
σης Αναστασιάδη για το πόρισμα της ανεξάρτη-
της ερευνητικής επιτροπής για την κατάρρευση
του Συνεργατισμού, όπως και η τότε στάση της
κυβέρνησης Χριστόφια για το Μαρί. Και οι δύο
συμπεριφορές δείχνουν πως επιδίωξη είναι ο
περιορισμός των πολιτικών απωλειών παρά η
οποιαδήποτε ανάληψη ευθύνης και κυρίως προ-
βληματισμού για τα κακώς έχοντα στον τόπο μας.
Η στήλη θεωρεί πως το κύριο πρόβλημα που ανέ-
δειξε το πόρισμα είναι η κομματοκρατία, η πολιτι-
κή διαπλοκή και γενικά η κακή πολιτική κουλτού-
ρα που έχουν όλα τα κόμματα να προωθούν όχι

απλώς τους δικούς τους αλλά τους κομματικούς
τους σε όλη τη σφαίρα της δημόσιας ζωής. Η
«θυσία» του υπουργού Οικονομικών θα ήταν λαν-
θασμένη όχι γιατί θα στερούσε την κυβέρνηση
από έναν ικανό στέλεχός της, αλλά γιατί θα την
πλήρωνε ένας για όλους. Και κάπου εδώ η υπό-
θεση θυμίζει τη γνωστή ρήση «ο αναμάρτητος
πρώτος τον λίθο βαλέτω». 

••••
Διορισμός νέου διοικητή
Πολλά λέγονται και γράφονται τις τελευταίες

μέρες εν αναμονή της ανακοίνωσης διορισμού
νέου διοικητή. Όπως μας ανάφερε γνωστός οι-
κονομολόγος, ο διορισμός αυτός έχει τεράστια
σημασία, καθώς σε μεγάλο βαθμό εξαρτάται
από τον νέο διοικητή όχι μόνο η διασφάλιση
της χρηματοπιστωτικής σταθερότητας, αλλά η
ίδια την αξιοπιστία του τραπεζικού συστήματος
και ασφαλώς της Κεντρικής Τράπεζας. Αυτό
προϋποθέτει μεταξύ άλλων όπως ο νέος διοι-
κητής, πέραν των γνώσεων και ειδικών εμπει-
ριών κυρίως σε θέματα ρύθμισης και εποπτεί-
ας, να διαθέτει και ένα καλό ιστορικό χωρίς
οποιεσδήποτε σκιές στη καριέρα του.

••••
Επικαιροποιούν όλοι
λογαριασμούς;
Είναι γνωστό πως ο κλοιός στις τράπεζες έχει
στενέψει για τα καλά και ζητούν επικαιροποι-
ήσεις στοιχείων των πελατών. 
Αν αφήσουμε στην άκρη πως οι επικαιροποι-
ήσεις των λογαριασμών βάσει τηλεφωνημά-
των απέτυχαν και οι τράπεζες ήθελαν εντέλει
τη φυσική παρουσία των πελατών στα κατα-
στήματα, εφαρμόζουν κατά γράμμα τα όσα
τους υποβάλει η Κεντρική Τράπεζα. Προκύ-
πτει ένα εύλογο ερώτημα όμως. Έχει παρατη-
ρηθεί πως ενώ κάποιοι λογαριασμοί πελατών
κλείνουν, οι ίδιοι πελάτες ανοίγουν σε άλλες
τράπεζες. Δύο είναι τα τινά. Ή οι πελάτες θυ-
μώνουν και προχωρούν σε άνοιγμα σε άλλη
τράπεζα δίχως να έχουν κάτι να αποκρύψουν,
είτε κάποιες τράπεζες είναι πιο χαλαρές στο
άνοιγμα λογαριασμού και επικαιροποίησης
στοιχείων.

A Π Ο Ψ Η  Του ΓΙΑΝΝΗ ΚΟΤΌΦΩΛΟΥ

Ο Γκρος, ο Ντε Γκρου 
και ο ορίζοντας

A Π Ο Ψ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Η Ευρώπη είναι ένα σπίτι χωρίς
οροφή και γι’ αυτό η τύχη της
θα παραμένει αβέβαιη. Επειδή
είναι εντελώς ανορθόδοξο να
μην προχωρεί στην πολιτική ένω-
ση (αυτή είναι η οροφή), ενώ έχει
καθιερώσει το ενιαίο νόμισμα
και μάλιστα σε τόσο μεγάλη κλί-
μακα διαφορετικών οικονομιών.
Συνεπώς ή θα αποφασίσουμε να
μεταφέρουμε από τα εθνικά κρά-
τη και άλλες εξουσίες σε μια υπε-
ρεθνική ευρωπαϊκή κυβέρνηση
ή θα αναγκαστούμε, μοιραία, να
επιστρέψουμε στα εθνικά κράτη
τις εξουσίες που μεταβίβασαν
έως τώρα στους ευρωπαϊκούς θε-
σμούς. Ετσι περιέγραψε το ση-
μερινό υπαρξιακό πρόβλημα της
Ευρώπης ο περίφημος Βέλγος
Πολ Ντε Γκρου, ίσως ένας από
τους δύο καλύτερους τη στιγμή
αυτή οικονομολόγους της Ευρώ-
πης, μαζί με τον Ντάνιελ Γκρος.
Χαρισματικοί φιλοευρωπαϊστές
και οι δύο, με κάποιες διαφορές
ωστόσο στις προσεγγίσεις τους.
Επηρεασμένος κάπως από τη
γερμανική δύσκαμπτη οικονο-
μική νοοτροπία ο Γκρος, με με-
γαλύτερη δυναμική πολιτικότη-
τας και πιο επικριτικός στα πε-
πραγμένα, από την άλλη, ο Ντε
Γκρου.

Η ισχύς εν τη ενώσει, αλλά
στην Ευρώπη διαπιστώνουμε ότι
συμβαίνει το αντίθετο, σε πολλές
περιπτώσεις, είπε χαρακτηριστι-
κά χθες ο Ντε Γκρου, μιλώντας
για το μέλλον της Ευρωζώνης,
σε μια πολύ ενδιαφέρουσα ημε-
ρίδα που οργάνωσαν στην Αθήνα
η Εθνική Τράπεζα και το London
School of Economics. Δεν μπορείς
να μιλάς για ένωση όταν δεν έχεις
μηχανισμούς αλληλεγγύης. Δεν
μπορείς να μιλάς για ένωση όταν
δεν υπάρχει από πολλά κράτη η
εμπιστοσύνη απέναντι στα υπό-
λοιπα κράτη-μέλη. Η ένωση προ-
ϋποθέτει εμπιστοσύνη και απαι-
τεί συναίνεση. 

Ομως, όπως δηκτικά συμπλή-
ρωσε ο Ντε Γκρου, οι Γερμανοί,
για παράδειγμα, είναι πολύ επι-
φυλακτικοί... Οχι μόνον απέναντι
στους άλλους εταίρους της Ευ-
ρώπης, αλλά απέναντι και στην
ίδια την Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα, η οποία είναι ο ένας
βασικός πνεύμονας της ενοποί-
ησης και διέσωσε το 2012 το οι-
κοδόμημα. Ετσι έχουν τα πράγ-
ματα, είναι συννεφιασμένος αρ-
κετά ο ευρωπαϊκός ορίζοντας,
δύο μήνες μόλις πριν από τις ευ-
ρωεκλογές.

Δεν είναι μόνον η έξαρση του

εθνικισμού και του λαϊκισμού το
μείζον θέμα, είναι κυρίως και προ-
πάντων το γιγαντιαίο έλλειμμα
πολιτικής ηγεσίας, το οποίο κραυ-
γαλέα σήμερα εμφανίζει η Ευρώ-
πη. Αυτό είναι το πρόβλημα που
έχει οδηγήσει στις οικονομικές
ασυμμετρίες της Ευρωζώνης, στη
στασιμότητα της ανάπτυξης, στις
αυξανόμενες κοινωνικές ανισό-
τητες, στην αποσυναρμολόγηση
εντέλει του ευρωπαϊκού οράμα-
τος. Δεν υπάρχει ενιαία εξουσία,
δεν υπάρχει πρωτίστως αποφα-
σισμένη ηγεσία. 

Τα φαινόμενα του λαϊκισμού
και του εθνικισμού είναι το απο-
τέλεσμα αυτού του ελλείμματος
στην πολιτική κορυφή της Γη-
ραιάς Ηπείρου και όχι η αιτία η
οποία δημιουργεί πρωτογενώς
τη μεγάλη αμφισβήτηση. Μικροί
ηγέτες, όπως αποδεικνύεται, για
τόσο κρίσιμες ιστορικές στιγμές.
Ιδίως όταν μιλούμε για μια υπερ-
δεκαετή οικονομική κρίση και
σε μια εποχή όπου ανατρέπονται
οι ισορροπίες των υπερδυνάμεων
στην παγκόσμια σκακιέρα… 

Αυτή είναι η αιτία που οδηγεί
στην ανικανότητα λήψης γενναί-
ων αποφάσεων για το μέλλον της
Ευρώπης, όπως η δημοσιονομική
και η πολιτική ένωση που πολύ
ορθά επισημαίνει και υποστηρίζει
ο Ντε Γκρου.

Δεν υπάρχουν ηγέτες του δια-
μετρήματος του Κολ ή του Μι-
τεράν, του Σμιτ ή του Ντε Στεν,
οι οποίοι αναμετρήθηκαν με την
Ιστορία και άλλαξαν τη μοίρα
της Γηραιάς Ηπείρου. Κανείς δεν
αναλαμβάνει σημαντικές πανευ-
ρωπαϊκές πρωτοβουλίες. Υπάρ-
χουν ηγέτες πολύ μικρότερης
εμβέλειας σήμερα, οι οποίοι προσ-
διορίζονται μόνο από τις απαι-
τήσεις των ψηφοφόρων εντός
των εθνικών τους συνόρων. Είναι
το φοβικό κίνητρο αδράνειας, το
οποίο προκαλούν τα ένστικτα
νομής της εξουσίας, ό,τι χειρό-
τερο για τους πολιτικούς αρχη-
γούς και κυρίως για τους λαούς
τους. Είναι φανερό ότι κάτι τέτοιο
συμβαίνει πλέον και στον ίδιο
τον γαλλογερμανικό άξονα, το
ισχυρό άλλοτε μοτέρ της ενοποί-
ησης και της προόδου της Ευ-
ρώπης. Καμία σύμπλευση, σχεδόν
αταίριαστα, εάν κρίνουμε από
τις πρόσφατές δηλώσεις του Μα-
κρόν και της Κάρενμπαουερ, της
επικεφαλής του κυβερνώντος
κόμματος της Γερμανίας. Μεγάλη
απογοήτευση… Πώς ακριβώς,
λοιπόν, να περιγράψουμε το μέλ-
λον της Ευρώπης;

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Τιμή Εξαγοράς
Αμοιβαίων Κεφαλαίων

Τιμή Εξαγοράς Αμοιβαίων
Κεφαλαίων καλείται η τιμή
στην οποία ο επενδυτής
ρευστοποιεί τα μερίδια
Αμοιβαίων Κεφαλαίων και
υπολογίζεται εάν αφαιρέ-
σουμε πιθανή προμήθεια

εξαγοράς των Αμοιβαίων Κεφαλαίων από
την καθαρή τιμή των μεριδίων.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus Bu-
siness School

Την ερχόμενη Πέμπτη η κ. Γιωρκάτζη κατά το συνέδριο με θέμα «οι καθυστερήσεις στην Κύπρο στην απονομή δικαιοσύνης», η διοικήτρια θα δώσει
και τον τελευταίο της λόγο από αυτή τη θέση.

Χρήματα ... no problem, πονοκέφαλοι... problem
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Παρά το ότι η Κύπρος ολοκλήρωσε
το πρόγραμμα δημοσιονομικής
προσαρμογής τον Μάρτη του 2016
με «καθαρή» έξοδο και τρία χρόνια
μετά βρίσκεται σε ανάπτυξη, με
ισοσκελισμένους προϋπολογισμούς
και με την ανεργία να έχει μειωθεί
στα μισά από τα δεδομένα του 2014,
η Τρόικα συνεχίζει να εντοπίζει
σοβαρές αδυναμίες στη χώρα. Και
είναι οι εξής πέντε: Η βιωσιμότητα
του ΓεΣΥ, η αυξητική τάση του
κρατικού μισθολογίου, οι επιπρό-
σθετες δαπάνες όπως του προγράμ-
ματος ΕΣΤΙΑ, η μειωμένη αποτα-
μίευση των νοικοκυριών και η δυ-
σκολία άντλησης ορθών στατιστι-
κών στοιχείων.

Στον έκτο μεταμνημονιακό έλεγ-
χο της Κύπρου (πολιτική που εφαρ-
μόζει σε όλα τα κράτη, τα οποία
έχουν εφαρμόσει μνημόνιο) η Τρόι-
κα ανησυχεί για την πορεία της οι-
κονομίας και βάζει «αστερίσκους»
στις πολιτικές της. Τρία χρόνια
μετά την έξοδο και κανένας από
τους τρεις άξονες που έθεσε ο Ευ-
ρωπαϊκός Μηχανισμός Στήριξης
για την Κύπρο δεν έχει επιτευχθεί
πλήρως. Το τέλος του μνημονίου,
όπως είχε δηλώσει επισήμως ο Θε-
σμός, δεν θα σήμανε και το τέλος
της μεταρρυθμιστικής ατζέντας
στην Κύπρο. Θα χρειάζονταν πε-
ρισσότερες προσπάθειες για να
μειωθεί το ποσοστό των Μη Εξυ-
πηρετούμενων Δανείων, θα έπρεπε
να συνεχισθούν οι μεταρρυθμίσεις
στην αγορά εργασίας και θα έπρεπε
να διατηρηθεί δημοσιονομική πει-
θαρχία. Τα ΜΕΔ παραμένουν στα
10 δισεκατομμύρια ευρώ, οι ιδιω-
τικοποιήσεις που επιζητούσε η
Τρόικα να γίνουν όπως της CYTA
και της ΑΗΚ επίσης δεν έχουν γίνει,
ενώ όσον αφορά στη δημοσιονο-

μική πειθαρχία, αν και υπάρχουν
ισοσκελισμένοι προϋπολογισμοί
κατά τα τελευταία πέντε έτη, οι
επαναφορές των αυξήσεων και οι
εισφορές του ΓεΣΥ φέρνουν ανη-
συχίες στους Ευρωπαίους.

Ερωτηματικά για το ΓεΣΥ
Αν και στη δήλωση των κλιμα-

κίων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπε-
ζας την Παρασκευή έγινε λόγος για
κλυδωνισμούς του εξωτερικού πε-
ριβάλλοντος και για σημαντικές
εθνικές αδυναμίες ως δυνητικοί κίν-
δυνοι της οικονομίας, οι «τροϊκανοί»
είχαν έντονη ανησυχία για την επι-
κείμενη εφαρμογή του ΓεΣΥ και
συγκεκριμένα στη βιωσιμότητά του.
Η επίσημη θέση του κλιμακίου πα-
ρουσιάζεται πως η εφαρμογή του
εθνικού συστήματος υγείας αναμέ-
νεται να βελτιώσει την πρόσβαση

σε προσιτές υπηρεσίες υγειονομικής
περίθαλψης με τη μείωση των υψη-
λών άμεσων ιδιωτικών δαπανών
και πως ταυτόχροναείναι σημαντικό
να συγκρατηθούν οι σχετικοί δη-
μοσιονομικοί κίνδυνοι». Η «Κ» πλη-
ροφορήθηκε ότι τους θεσμούς απα-
σχολούν οιπαραχωρήσεις προς συγ-
κεκριμένες ομάδες ως μέρος της
διαδικασίας για συμμετοχή τους
στο σύστημα. Ενώ οι βασικές δη-

μοσιονομικές επιδόσεις της Κύπρου
θα είναι ισχυρές για το 2019 και το
2020, εκτιμάται πως θα υπάρξουν
σημαντικές δημοσιονομικές επι-
πτώσεις λόγω της μεταρρύθμισης
στον τομέα της υγείας.

«Φουσκώνει» το μισθολόγιο
Άλλος κύριος πυλώνας ανησυ-

χίας της Τρόικας, η επαναφορά
των αυξήσεων και η τάση νέων
προσλήψεων πριν από τις μεταρ-
ρυθμίσεις και τον εκσυγχρονισμό
του δημοσίου τομέα. Η παραχώ-
ρηση των αυξήσεων και οι δια-
πραγματεύσεις με μεμονωμένα σύ-
νολα, είναι δυνατόν να οδηγήσει
σε δημοσιονομικό εκτροχιασμό
της χώρας. 

Οι «ΕΣΤΙΕΣ»
Στα νομοσχέδια τα οποία επι-

βαρύνουν τα δημόσια οικονομικά,

στάθηκε η Τρόικα. Νόμοι όπως του
Ταμείου Αλληλεγγύης, της ΕΣΤΙΑΣ,
αλλά και της φημολογούμενης
ΕΣΤΙΑΣ 2. Όπως μετέφεραν πηγές
στην «Κ», οι «τροικανοί» είπαν πως
διαφαίνεται μια τάση αύξησης των
δαπανών, δημιουργώντας κακά
προηγούμενα για νέες απαιτήσεις
και παραχωρήσεις. Θέση της Επι-
τροπής είναι πως οι παραχωρήσεις
σε συγκεκριμένα σύνολα ενδεχο-
μένως να ανοίξουν τον δρόμο και
για περαιτέρω διεκδικήσεις και άλ-
λων συνόλων, ενώ τα κόστη του
Ταμείου και των «ΕΣΤΙΩΝ» θα είναι
επαναλαμβανόμενα και σε βάθος
χρόνου που δεν θα μπορέσει να
απαλλαγεί το κράτος. Όμως, όπως
εξήγησαν, δεν είναι γνωστό εάν
θα μπορεί να ανταποκριθεί στις
παραπάνω υποχρεώσεις σε 10 για
παράδειγμα, χρόνια.

Η αποταμίευση
Ένα άλλο ζήτημα που απασχό-

λησε την αποστολή από τις 18 –
22 Μαρτίου στο πλαίσιο της μετα-
προγραμματικής εποπτείας, είναι
η μειωμένη αποταμίευση των νοι-
κοκυριών. Όπως ανέλυσαν οι ει-
δικοί, μπορεί να έχει αντιθέτως θε-
τικά αποτελέσματα στην κατανά-
λωση, στην οικονομία και στα δη-
μόσια οικονομικά, αλλά δεν επι-
τρέπει στη μείωση των Μη Εξυπη-
ρετούμενων Δανείων και του ιδιω-
τικού χρέους. Μακροπρόθεσμα, το
κλιμάκιο ανέφερε πως επηρεάζει
αρνητικά τη δυνατότητα επενδύ-
σεων και καταβολής συντάξεων
στα μέλη των νοικοκυριών (ανα-
φερόμενοι φυσικά στα ταμεία προ-
νοίας και σε αποταμιευτικά προ-
γράμματα).

Συλλογή στοιχείων
Τέλος, η Τρόικα είχε συζητήσεις

με τους θεσμούς και σε πιο τεχνικά

θέματα, όπως στη συλλογή δεδο-
μένων. Όπως ανέφεραν, υπάρχουν
δυσκολίες για διασταύρωση πολ-
λών δεδομένων από διαφορετικές
πηγές. Ως παράδειγμα έδωσαν πως
ο βαθμός μείωσης της ανεργίας
και η αύξηση του εργατικού δυ-
ναμικού δικαιολογούν αύξηση στο
ΑΕΠ, εκτός και αν υπάρχει μείωση
στην παραγωγικότητα. Εάν κάτι
από τα παραπάνω δεν ισχύει, τότε
είπαν πως κάποια στοιχεία που
έχουν ενώπιόν τους δεν θα είναι
ορθά. 

Ως δεύτερο παράδειγμα – πα-
ράπονο, έδωσαν τη δύσκολη άντ-
ληση αναλυτικών εσόδων από τα
διάφορα Τμήματα (κυρίως Φορο-
λογίας), ώστε να διαπιστωθεί το
πραγματικό άμεσο και έμμεσο όφε-
λος της κυπριακής οικονομίας και
των δημόσιων οικονομικών από
συγκεκριμένα Σχέδια, όπως το Σχέ-
διο των Πολιτογραφήσεων. 

Όμως και θετικά
Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή μαζί με

το κλιμάκιο της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας σημείωσαν ωστό-
σο πως η κυπριακή οικονομία εξα-
κολούθησε να σημειώνει ισχυρή
ανάπτυξη το 2018 και παρά την
επιβράδυνση της παγκόσμιας οι-
κονομίας, η ισχυρή ανάπτυξη συ-
νεχίστηκε για τρίτη συνεχόμενη
χρονιά, φθάνοντας το 3,9 % το
2018. 

Η ανάπτυξη, εξηγείται, οφείλε-
ται στην εγχώρια ζήτηση και στις
εξαγωγές υπηρεσιών, ιδίως στον
τομέα του τουρισμού, ενώ ο πλη-
θωρισμός παρέμεινε σε χαμηλά
επίπεδα. Τέλος, η εγχώρια ζήτηση
αναμένουν πως θα συνεχίσει να
καταγράφει ισχυρές επιδόσεις το
2019, χάρη στην ταχεία μείωση
της ανεργίας και τη μικρή αύξηση
στους μισθούς.

Βάζουν αστερίσκους στην οικονομία
Υπάρχει γενική ανησυχία κατά πόσο θα είναι βιώσιμο το ΓεΣΥ – Ανησυχία και από την αύξηση των δημοσίων δαπανών
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Εκτιμάται πως θα υπάρ-
ξουν σημαντικές δημο-
σιονομικές επιπτώσεις
λόγω της μεταρρύθμι-
σης στον τομέα της
υγείας.

Τρία χρόνια μετά την έξοδο και κανένας από τους τρεις άξονες που έθεσε ο Ευρωπαϊκός Μηχανισμός Στήριξης για την
Κύπρο δεν έχει επιτευχθεί πλήρως.

• Ανοιχτή Πρόσκληση για 16 υποτροφίες  

• Προθεσμία Υποβολής: 30 Μαρτίου 2019

Η AIPFE Κύπρου-Γυναίκες της Ευρώπης ένωσε τις δυ-

νάμεις της με την EY Κύπρου  και το Cyprus Institute

of Marketing (CIM) για την επανέναρξη της πετυχημένης

Ευρωπαϊκής Πρωτοβουλίας Women Fit for Business

(WF4B) Κύπρος. Το WF4B  είναι ένα εντατικό 8μηνο

πρόγραμμα,  το οποίο στοχεύει να εκπαιδεύσει νεαρές,

άνεργες γυναίκες, απόφοιτους πανεπιστημίων, κάτω

των 35 ετών.

Σκοπός του είναι να βοηθήσει  ώστε να τους δοθούν

οι απαραίτητες δεξιότητες (hard & soft skills), για να

μπορούν να εισέλθουν ή να επανενταχθούν στην

αγορά εργασίας ή/ και να ξεκινήσουν τη δική τους επι-

χείρηση.

«Η AIPFE Κύπρου, ενδυναμώνει, ενθαρρύνει και

συνδέει τις γυναίκες τα τελευταία 20 χρόνια», λέει η

Πρόεδρος της AIPFE, Άννα Κουκκίδη-Προκοπίου.

«Αυτήν την περίοδο, τρέχουμε το συγκεκριμένο πρό-

γραμμα, ακριβώς επειδή πιστεύουμε ότι θα βοηθήσει

τα κορίτσια και τις νεαρές γυναίκες να καταλάβουν

πόσο ισχυρές είναι ήδη. Παράλληλα, δημιουργούνται

θετικές επιπτώσεις στην κοινωνία στο σύνολό της».

Οι 16 υποψήφιες θα επιλεχθούν μέσα από διαδικασία

προφορικής συνέντευξης, μετά από την  υποβολή γρα-

πτής αίτησης.  Το πρόγραμμα, το οποίο θα αρχίσει περί

τα μέσα Απριλίου 2019 και θα διαρκέσει μέχρι το Νο-

έμβριο 2019, θα καλύψει μια ευρεία γκάμα θεμάτων,

όπως  η γυναικεία ηγεσία, δεξιότητες επικοινωνίας,

επιχειρηματικές δεξιότητες, μέσα κοινωνικής δικτύωσης,

ψηφιακό μάρκετινγκ κ.λπ. 

Το πρόγραμμα είναι ανοιχτό σε  κατοίκους της Κύπρου

και στοχεύει συγκεκριμένα στη δημιουργία μιας ποι-

κιλόμορφης και συμμετοχικής γυναικείας ομάδας. Οι

ενδιαφερόμενες πρέπει να αποστείλουν το βιογραφικό

τους, συνοδευόμενο από μια επιστολή (στην αγγλική

γλώσσα),  όπου θα αναλύουν λεπτομερώς  τους λόγους

για τους οποίους επιθυμούν να συμμετάσχουν στο

πρόγραμμα και τα επαγγελματικά οφέλη που ελπίζουν

να αποκομίσουν. Καλή γνώση της αγγλικής γλώσσας

είναι απαραίτητη, καθώς το πρόγραμμα θα διεξαχθεί

στα αγγλικά. Οι αιτήτριες θα πρέπει, επίσης, να συμ-

περιλάβουν τα στοιχεία επικοινωνίας 2 ατόμων για

σκοπούς συστάσεων. Όλες οι αιτήσεις πρέπει να πα-

ραληφθούν μέσω email στην ηλεκτρονική διεύθυνση

info@aipfe.com  μέχρι τις 30 Μαρτίου 2019. 

Αιτήσεις από υποψήφιες που ήδη μετέχουν σε προ-

γράμματα προσωρινής / μερικής απασχόλησης ή/ και

επαγγελματικής εκπαίδευσης θα αξιολογηθούν ανα-

λόγως.  Οι υποψήφιες που θα κερδίσουν τις υποτροφίες

θα ξεκινήσουν ένα 8μηνο πρόγραμμα που θα συμπε-

ριλαμβάνει εκπαίδευση, πρακτική εξάσκηση και κα-

θοδήγηση. 

Μιλώντας εκ μέρους του CIM, ο Γιάγκος Χατζηγιάννης,

Αναπληρωτής Γενικός Διευθυντής σημείωσε: «Εμείς

στο Cyprus Institute of Marketing είμαστε ενθουσιασμένοι

που συμμετέχουμε για πρώτη φορά ως συνεργάτες

στο πρόγραμμα WF4B. Στο CIM προετοιμάζουμε τους

Ηγέτες των επιχειρήσεων τα τελευταία 41 χρόνια, άρα

αυτό το πρόγραμμα μας προσφέρει την δυνατότητα

να μεταδώσουμε γνώση και τεχνογνωσία αλλά και να

εμπνεύσουμε νεαρές γυναίκες στην επαγγελματική

τους σταδιοδρομία. Επιπλέον, τέτοιες ενέργειες είναι

πλήρως ευθυγραμμισμένες με την Στρατηγική Κοινωνικής

Ευθύνης μας και προσβλέπουμε σε αγαστή συνεργασία

με τους Εταίρους μας και τις συμμετέχουσες για ένα

αποδοτικό ταξίδι μέσα από το WF4B», πρόσθεσε.

«Οι γυναίκες αποτελούν το ήμισυ του παγκόσμιου πλη-

θυσμού, ωστόσο ο καταλυτικός τους ρόλος στην οικο-

νομική ανάπτυξη και ευημερία συχνά παραβλέπεται»,

δήλωσε ο Σταύρος Παντζαρής, Διευθύνων Σύμβουλος

της ΕΥ Κύπρου. «Ειδικά στην Κύπρο, η παράλειψη

αυτή είναι έντονη. Η ενδυνάμωση και η εξέλιξη των

γυναικών είναι καίριας σημασίας για τις επιδόσεις των

επιχειρήσεων και την οικονομική τους ευημερία. Στο

πλαίσιο της αποστολής της EY για την οικοδόμηση ενός

καλύτερου κόσμου, δίνουμε ιδιαίτερη έμφαση στην

επιτάχυνση του ρυθμού της αλλαγής προς την ισότητα

των φύλων. Το πρόγραμμα WF4B παρέχει την ιδανική

πλατφόρμα για την επίτευξη του στόχου αυτού, και εί-

μαστε πολύ υπερήφανοι που υποστηρίζουμε την

αξιόλογη αυτή πρωτοβουλία για δεύτερη φορά!

Είμαστε αποφασισμένοι να συνεχίσουμε τις προσπάθειες

για ισότητα στο χώρο εργασίας και να ενθαρρύνουμε

τη συζήτηση σχετικά με το πώς και γιατί πρέπει να

έχουμε περισσότερες γυναίκες σε ηγετικές θέσεις»,

πρόσθεσε.

Women Fit for Business, ένα πρόγραμμα υποτροφιών

για άνεργες γυναίκες, απόφοιτους πανεπιστημίων
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Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Μπορεί το 2018 να έκλεισε με θετικά
πρόσημα για τα επίπεδα τουριστικών
αφίξεων, ωστόσο το 2019 δεν φαί-
νεται ότι θα συνεχίσει στον ίδιο ρυθ-
μό. Οι λόγοι πολλοί, εξηγεί ο πρόεδρος
του Συνδέσμου Διευθυντών Ξενο-
δοχείων (ΠΑΣΥΔΙΞΕ) Χρίστος Αγγε-
λίδης και υπογραμμίζει ότι χάθηκαν
ποσοστά σε σημαντικούς προορι-
σμούς μετά το κλείσιμο της Cobalt
αλλά και της Germania Airlines. Σε
συνδυασμό με τη μουδιασμένη βρε-
τανική και ρωσική αγορά, ο κ. Αγ-
γελίδης εκτιμάει ότι οι τουριστικές
αφίξεις θα είναι μειωμένες γύρω στο
5- 8% για την καλοκαιρινή σεζόν.
Αντίστοιχα η μείωση στις πληρότητες
των ξενοδοχείων θα είναι πολύ με-
γαλύτερη, αφού οι κλίνες ολοένα και
αυξάνονται, είτε με προσθήκες νέων
ξενοδοχείων, είτε με επέκταση των
υφιστάμενων. Ανοικτή πληγή πα-
ραμένει και η έλλειψηεξειδικευμένου
προσωπικού στην ξενοδοχειακή βιο-
μηχανία. Πάγιο αίτημα του ΠΑΣΥ-
ΔΙΞΕ είναι να ακολουθήσει η Κύπρος
τα πρότυπα τουριστικών σχολών
της Ελβετίας και της Αυστρίας. Στο
μεταξύ, προτάσσουν ως ενδιάμεση
λύση την αξιοποίηση φοιτητών με
την προϋπόθεση ότι δεν θα χρησι-
μοποιηθούν στην πρώτη γραμμή
παροχής υπηρεσιών. 
–Πολλές είναι οι εξελίξεις που
επηρεάζουν την τουριστική βιο-
μηχανία. Ποιες είναι οι μεγαλύ-
τερες ανησυχίες για εσάς;

–Η μεγαλύτερη ανησυχία για
τους διευθυντές εστιάζεται στην
έλλειψη της υποδομήςγια παραγωγή
ποιοτικού και εξειδικευμένου προ-
σωπικού. Έχουμε έλλειψη, διότι
δεν ήμαστε αρκετά προγραμματι-
σμένοι και προνοητικοί σαν χώρα
παραγωγής τουρισμού. Κτίζοντας
ξενοδοχεία χωρίς να έχουμε μια
εθνική στρατηγική για τον αριθμό
και πού θα εξευρεθούν και πότε και
πώς θα διατεθούν αυτά τα άτομα
και οι αριθμοί.Διότι βοηθητικά χέρια
μπορείς να βρεις, αλλά εξειδικευμένο
προσωπικό όχι. Το γενικό σύστημα
ακόμα υστερεί. Ζητήσαμε να μετα-
φερθεί το ΑΞΙΚ από το Υπουργείο
Εργασίας, στο Υπουργείο Παιδείας.
Πλέον σήμερα θα πρέπει να μετα-
φερθεί στο ανάλογο Υφυπουργείο
Τουρισμού και να μη θεωρείται εκ-
παιδευτικό ίδρυμα, αλλά κομμάτι
της τουριστικής Κύπρου. Πάγια αί-
τηση και προτροπή μας, η δημιουρ-
γία σχολής ξενοδοχειακών και του-
ριστικών σπουδών ανάλογων αυτών
της Ελβετίας ή της Αυστρίας. Δεν
είναι δυνατό να ζούμε από τον του-
ρισμό και να αρκούμαστε σε υπο-
σχολές. 
–Θα έχει αυτό επίπτωση στην
επάρκεια των παρεχόμενων υπη-
ρεσιών τη φετινή καλοκαιρινή
περίοδο;

–Ξεκίνησε η καλοκαιρινή σεζόν
εξ ου και η προσπάθεια από ΣΤΕΚ
και ΠΑΣΥΞΕ ώστε να δοθεί η άδεια
στους φοιτητές που εργάζονταιστην
Κύπρο, κάτι που θα ωφελήσει και

τη Λευκωσία , αφού συγκεντρώνει
χιλιάδες φοιτητές. Το συγκεκριμένο
αίτημα είχαμε και εμείς ως διευθυν-
τές, ενώ θέση μας είναι ότι δεν θα
πρέπει σε καμία περίπτωση να χρη-
σιμοποιηθούν ανειδίκευτοι στην
πρώτη γραμμή. 
–Θεωρείταιαπειλή για τη φετινή
σεζόν η έλλειψη προσωπικού;

–Ναι, είναι απειλή, διότι αν δεν
βρεθεί προσωπικό θα πέσει το επί-
πεδο των υπηρεσιών. Δεν φτάνει το
προσωπικό που έχουμε. Είναι επά-
ναγκες να δοθεί μια προσωρινή λύση
μέχρι να βρεθεί μια μόνιμη λύση.
–Από την άλλη αυξάνονται συ-
νεχώς οι κλίνες στα ξενοδοχεία.
Η αύξηση αυτή συνοδεύεται με
ανάλογη αύξηση στις κρατήσεις;

–Όχι, και αυτό είναι πολύ μεγάλο
πρόβλημα. Υπολογίζουμε ότι μεταξύ
12-15 χιλιάδες κλίνες θα προστεθούν
μέχρι το 2020 σε σχέση με το 2017
και αυτό είναι ένας τεράστιος αριθ-
μός. Το να κτίζεις όμως ένα ξενοδο-
χείοδεν είναι κατ ανάγκη ανάπτυξη.
Ανάπτυξη είναι η αναβάθμιση του

υφιστάμενου προϊόντος ώστε να
υπάρχει καλύτερη ποιότητα του
τουριστικού προϊόντος της χώρας.
Εξάλλου, όταν κτίζεις περισσότερα
αναγκαστικά απευθύνεσαι σε μα-
ζικότερο τουρισμό με την ποιότητα
να μην είναι ελεγχόμενη. Το ότι κτί-
ζουμε συνεχώς ξενοδοχεία πέντε
αστέρων, αλλά η υπόλοιπη υποδομή
μας δεν συνάδει, είναι επίσης ανη-
συχητικό. 
–Ποιες είναι οι ενδείξεις για τις

αφίξεις της καλοκαιρινής περιό-
δου;

–Μαθηματικά οι αφίξεις θα είναι
χαμηλότερες σε σχέση με πέρυσι.
Με την απώλεια της Cobalt και την
απώλεια της Germania Airlines και
με δεδομένο ότι ήδη κάποιες αερο-
γραμμές έχουν ελαττώσει τον αριθμό
των θέσεών τους, είναι σίγουρο ότι
θα είναι πιο χαμηλές. Υπολογίζουμε
ότι θα είναι περίπου 5-8% μειωμένες
σε σχέση με πέρυσι. Όμως αν συ-

νυπολογιστεί με τον αριθμό των κλι-
νών που προστέθηκαν, θα έχουμε
ξενοδοχεία που η μείωσή τους θα
φτάσει μέχρι και το 20-25%, αφού
η πίτα θα μοιραστεί σε πιο πολλά
δωμάτια.
–Έχει γυρίσει μπούμερανγκ λοι-
πόν το θέμα με την αύξηση των
κλινών;

–Σίγουρα. Και εμείς το λέγαμε
εδώ και καιρό. Χρειάζεται ορθολο-
γιστική διαχείριση των κλινών. Όχι

μόνο πόσα ξενοδοχεία έχουμε, αλλά
και τι είδους ξενοδοχείο και πότε θα
το βάλουμε στην αγορά. Τι περισ-
σότερο έχει να προσφέρει ένα ακόμα
πεντάστερο ξενοδοχείο χωρίς εξει-
δίκευση σε συγκεκριμένη αγορά; 

Brexit, Ρωσία και Airbnb
–Σε ποιο βαθμό μας έχει επηρε-
άσει το Brexit;

–Μας επηρεάζει σε μεγάλο βαθμό,
γιατί κάνει τους πελάτες πολύ πιο

διστακτικούς και αυτό θα μας κάνει
να ανταγωνιστούμε όλοι μέχρι και
την τελευταία στιγμή για την αγγλική
αγορά. Εκεί οι κερδισμένοι θα είναι
οι Ισπανοί, διότι κανένας δεν μπορεί
να νικήσει την μικρή απόσταση και
τα εκατομμύρια κλίνες που θα δια-
θέσουν φτηνά. Ούτε η Τουρκία, η
Τυνησία και η Αίγυπτος μπορούν να
ανταγωνιστούν την Ισπανία, έστω
κι αν θα είναι πιο φτηνοί. 
-Άρα αυτή η μείωση που είπατε
οφείλεται στη βρετανική αγο-
ρά;

-Όχι χάσαμε τουρίστες από τις
πτήσεις που δεν ανανεώθηκαν μετά
το κλείσιμο της Cobalt. Χάσαμε από
προορισμούς όπως Γαλλία, Βέλγιο,
Ολλανδία, Γερμανία. Αυτό σε συν-
δυασμό με το Brexit και ένα μικρό
ποσοστό από την ρωσική αγορά δη-
μιουργούν το ποσοστό του 8%. 
–Από την άλλη είναι και το θέμα
των Airbnb. Είναι ανταγωνιστής
των ξενοδοχείων κατά την άπο-
ψη σας;

–Είναι εδώ και θα μείνουν άρα
με κάποιο τρόπο θα πρέπει να ρυθ-
μιστεί η ύπαρξη και λειτουργία των
καταλυμάτων που εμπορεύονται
στην πλατφόρμα. Αλλά είναι άδικο
για τα ξενοδοχεία να ανταγωνίζονται
με κάποιους, οι οποίοι δεν διέπονται
από τους ίδιους κανονισμούς. Δεν
είμαστε εναντίον του Airbnb, αλλά
θεωρούμε ότι η λειτουργία τους πρέ-
πει να διέπεται από κάποιες προ-
ϋποθέσεις. Υπάρχει και η μεγάλη
ανησυχία των ξενοδόχων για τα Κα-
τεχόμενα, αφού είναι άγνωστοι οι
αριθμοί του πόσοι τουρίστες πάνε
στα Κατεχόμενα. Εξάλλου μια από
τις προτάσεις μας είναι και η δημι-
ουργία του κέντρου πληροφοριών,
ώστε ξέρουμε πόσοι πάνε στα Airbnb,
πόσοι πάνε σε βίλες, στα Κατεχόμε-
να.
–Πρόσφατα αναφερθήκατε στην
σχέση περιβάλλοντος και του-
ριστικών αφίξεων. Με βάση τα
σημερινά δεδομένα θα λέγατε
ότι αυτός ο παράγοντας επηρε-
άζει θετικά ή αρνητικά την Κύ-
προ;

–Ήδη το Πεκίνο έχει χάσει το
15% από την τουριστική του κίνηση,
διότι είναι η χώρα με τον πιο μολυ-
σμένο αέρα στον κόσμο. Η Κύπρος
ακόμα είναι σε καλό σημείο, δεν
έχουμε υψηλά επίπεδα μόλυνσης
και είναι ένα από τα πράγματα που
μας κρατά ψηλά. Εκείνο που δεν
έχουμε φροντίσει ακόμα είναι την
καθαριότητα και την τοπιοτέχνηση
του γενικού μας περιβάλλοντος. Πρέ-
πει, επίσης, να λάβουμε υπόψη και
την αλλαγή κάθε χώρας στην αλυσίδα
παραγωγής τουρισμού. Δηλαδή αν
συνεχίσει η καλοκαιρία και ο ζεστός
καιρός στις σκανδιναβικές χώρες,
δεν θα μπορεί κανένας να τους αν-
ταγωνιστεί. Αυτό σημαίνει ότι πρέπει
να πάμε σε όλα τα άλλα μοντέλα
ανάπτυξης. Γι’ αυτό είπα ότι θα πρέπει
να αναπτυχθεί η τεχνολογία μας,
για να πάρουμε τουρισμό και από
τους πιο νεαρούς, τους digital nomads
ή τον πανεπιστημιακό τουρισμό. 

Αυξήθηκαν οι κλίνες, μειώθηκαν οι τουρίστες
Χρ. Αγγελίδης: Μειωμένες μέχρι 25% θα είναι το καλοκαίρι οι πληρότητες ξενοδοχείων – Οξύ πρόβλημα η έλλειψη προσωπικού

«Δεν είναι δυνατό να ζούμε από τον τουρισμό και να αρκούμαστε σε υποσχολές», αναφέρει ο κ. Αγγελίδης και τονίζει
ότι η απουσία ξενοδοχειακών σχολών και τουριστικών σπουδών είναι από τα μεγαλύτερα προβλήματα του κλάδου. 

�������

Το κλείσιμο της Cobalt
και της Germania έχει
στοιχίσει στις αφίξεις
από προορισμούς της
Γαλλίας, Βελγίου, Ολ-
λανδίας και Γερμανίας. 

Λείπει η βάση δεδομένων για τον τουρισμό
–Αναφέρατε πρόσφατα πως η
Κύπρος πρέπει να καταστεί ένα
έξυπνο τουριστικά κράτος και
δώσατε κάποιες εισηγήσεις.
Έχετε θέσει ενώπιον του Υφυ-
πουργείου τις συγκεκριμένες
εισηγήσεις;

–Είναι η πρώτη φορά που τοπο-
θετήθηκα και ήδη σύντομα θα έχω
και συνάντηση με τον υφυπουργό
εντός του Απριλίου ώστε να διε-
ξέλθουμε διεξοδικά στο τι από όλα
αυτά θα του είναι χρήσιμο και τι
θα είναι χρήσιμο να ξεκινήσουμε
την περαιτέρω μελέτη του μέσα
στο πλαίσιο του σχεδιασμού της
νέας στρατηγικής του τουρισμού,
μήπως καταφέρουμε να τα συμπε-
ριλάβουμε. Για εμένα τα δύο πιο
σημαντικά είναι η δημιουργία βάσης

δεδομένων και έρευνας και το εθνι-
κό ινστιτούτο ερευνών και μελετών
τουρισμού. Για εμένα είναι επάναγ-
κες να είναι ανεξάρτητο από το
κράτος και το Υφυπουργείο, κα-
ταρτισμένο από συμβούλιο μελών
της βιομηχανίας και συγκεκριμένο
επιστημονικό προσωπικό από τον
κόσμο και τους ακαδημαϊκούς, όχι
πολιτικούς και όχι υπηρεσιακούς.
Ώστε να είναι αντικειμενικό το
έργο του.
–Έχουν κοστολογηθεί οι ειση-
γήσεις σας;

–Για να είμαι ειλικρινής όχι, αυτό
είναι το επόμενο στάδιο. Αλλά είναι
σημαντικό να προχωρήσει, καθώς
ο τομέας του τουρισμού προσφέρει
άμεσα και έμμεσα μέχρι το 30%
του κύκλου εργασιών της Κύπρου. 

Το τέταρτο Forum των Δελφών, που
τελείωσε πριν από λίγες ημέρες,
ανέδειξε το ζητούμενο της εποχής
μας: ανάπτυξη χωρίς αποκλεισμούς.
Είχα την τύχη, μεταξύ εξαιρετικών
εισηγητών, να καταθέσω τις σκέψεις
μου για τις προκλήσεις και τις ευ-
καιρίες των ελληνικών μικρομεσαίων
επιχειρήσεων σε μια συνεχώς με-
ταβαλλόμενη ψηφιακή και παγκο-
σμιοποιημένη οικονομία. Εχουν
άραγε μέλλον; Αρχικώς, θα πρέπει
να ξεκινήσουμε με μία διαπίστωση:
Περισσότερες από το 99% των επι-
χειρήσεων στην Ελλάδα ανήκουν
στην κατηγορία των μικρομεσαίων.
Εχουν, δηλαδή, λιγότερους από 250
εργαζομένους, λιγότερα από 50 εκατ.
ευρώ κύκλο εργασιών και ετήσιο
ισολογισμό που δεν ξεπερνά τα 43
εκατ. ευρώ («Σύσταση» Ευρωπαϊκής
Επιτροπής 2003/361/ΕΚ).

Αυτά, λοιπόν, που συνηθίζουμε
να λέμε περί «ραχοκοκαλιάς» της
ελληνικής οικονομίας είναι κάτι πα-
ραπάνω από αληθή. Αυτή τη ραχο-

κοκαλιά είναι που πρέπει να στηρί-
ξουμε με κάθε τρόπο. Και για έναν
παραπάνω λόγο: 9 στους 10 εργα-
ζομένους δουλεύουν σε τέτοιες επι-
χειρήσεις. Συνεπώς, στήριξη στις
μικρομεσαίες επιχειρήσεις σημαίνει
στήριξη στην οικονομία αλλά και
στην απασχόληση.

Με τι ήρθαν αντιμέτωπες, τα τε-
λευταία χρόνια, οι μικρομεσαίες επι-
χειρήσεις στη χώρα μας; Αύξηση
των ανώτατων συντελεστών εισφο-
ρών αλληλεγγύης από το 2,8% στο
10%, αύξηση της ανώτερης φορο-
λογικής κλίμακας από το 42% στο
45%, αύξηση της προκαταβολής φό-
ρου από το 55% στο 100%, αύξηση
της κλίμακας στα επιχειρηματικά
κέρδη από το 26% στο 29%, φορο-
λόγηση των μερισμάτων από το 10%
στο 15%, αύξηση του συμπληρω-
ματικού φόρου ακινήτων (ΕΝΦΙΑ)
για τα νομικά πρόσωπα από το 5
στο 5,5 τοις χιλίοις κι ένας νέος ασφα-
λιστικός νόμος, με συντελεστές στο
εισόδημα.

Τι σήμαιναν όλα αυτά για τις επι-
χειρήσεις; Σήμαιναν μία βεβαίωση
φόρου εισοδήματος που ξεπέρασε
τα 3,5 δισ. ευρώ το 2015, άγγιξε τα
4 δισ. το 2016 και για το 2017 κόν-
τεψε να φτάσει τα 5 δισ. ευρώ. Η
αύξηση, δηλαδή, της άμεσης φο-
ρολογικής επιβάρυνσης των επι-
χειρήσεων μέσα σε δύο χρόνια ήταν
κοντά στο 1,5 δισ. ευρώ.

Αντί, λοιπόν, τα τελευταία χρόνια,
οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις στην
Ελλάδα να αγωνιούν για την ανα-
βάθμιση της παραγωγικότητάς τους
και την ενσωμάτωση καινοτομικών
δράσεων, που είναι και οι βασικοί
πυλώνες για την ανάπτυξή τους, η
καθημερινή αγωνία τους είναι να
μπορέσουν να ανταποκριθούν στις
δυσβάσταχτες φορολογικές επιβα-
ρύνσεις.

Η βασική συνεπώς πρόκληση εί-
ναι να καταφέρουν να συνδυάσουν
την επιβίωσή τους με την προσπά-
θεια να αναπτυχθούν. Με την προ-
σπάθεια να εντάξουν στην επιχει-

ρηματική τους δράση τις ψηφιακές
τεχνολογίες αλλά και τις νέες δεξιό-
τητες, με απώτερο στόχο και σκοπό
να ενταχθούν σε κάποια παγκόσμια
παραγωγική αλυσίδα, που θα βελ-
τιστοποιήσει την εξωστρέφειά τους
και άρα θα ενισχύσει τη θέση τους.

Πώς μπορεί να γίνει άραγε αυτό;
Μια κυβέρνηση μη αλλεργική στην
επιχειρηματικότητα μπορεί να προ-
σφέρει; Βέβαια και μπορεί. Το πρώτο
βήμα είναι η ελάφρυνση των εισφο-
ρολογικών συντελεστών. Είναι αδύ-
νατον να μιλήσουμε για ανάπτυξη
της μικρομεσαίας επιχειρηματικό-
τητας όταν πάνω από το 70% αυτού
του εισοδήματος ουσιαστικά δη-
μεύεται.

Σε ένα δεύτερο –νομοθετικό–
επίπεδο θα πρέπει να διασφαλίσουμε
τη σταθερότητα του φορολογικού
περιβάλλοντος. Είναι αδιανόητο στη
χώρα μας να έχουν ψηφιστεί στη
Μεταπολίτευση 250 φορολογικά νο-
μοσχέδια και να έχουν εκδοθεί πε-
ρίπου 200.000 εφαρμοστικές εγκύ-

κλιοι όταν οι ΗΠΑ έχουν να επιδεί-
ξουν 10 από την ίδρυσή τους. Θα
πρέπει, επίσης, να διασφαλίσουμε
και την απλότητα του νομοθετικού
καθεστώτος. Πρόσφατα το εταιρικό
δίκαιο υπέστη εκτεταμένες τροπο-
ποιήσεις, σε μια προσπάθεια να ενι-
σχυθεί η ευελιξία των εταιρικών
μορφών, διατήρησε, όμως, αγκυλώ-
σεις, που δύσκολα θα ξεπεράσει η
πράξη. Ενα σύγχρονο εταιρικό δίκαιο
απαιτεί αρχικά κωδικοποίηση – το
ελληνικό φαινόμενο των επικαλυ-
πτόμενων διατάξεων πρέπει επιτέ-
λους να εκλείψει!

Απαιτείται, όμως και ενίσχυση
της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης:
Στην ψηφιακή εποχή, κάθε επιχει-
ρηματική γραφειοκρατία πρέπει να
γίνεται διαδικτυακά. Και φυσικά,
θα πρέπει το σύγχρονο εταιρικό δί-
καιο να ακολουθήσει τη σύγχρονη
τάση της σύνδεσης με φορολογικά
κίνητρα, όπως είναι η κατάργηση
του τέλους χαρτοσήμου στις περι-
πτώσεις αναδοχής χρέους, όταν αυ-

τή προέρχεται από μετασχηματισμό
εταιρικών μορφών.

Το τρίτο επίπεδο είναι το δικα-
στικό: Η ταχεία εκκαθάριση των
υποθέσεων που έχουν να κάνουν
με επενδύσεις, επιχειρηματικότητα
και ανάπτυξη είναι ιδιαιτέρως ση-
μαντική, ειδικά αν αναλογιστεί κανείς
ότι αποτελεί τον βασικό ανασταλτικό
παράγοντα για μια ξένη επένδυση
στη χώρα μας.

Τα πράγματα είναι απλά. Το μόνο
που απαιτείται είναι η πολιτική βού-
ληση, αλλά και η οραματική πολιτική.
Εκείνη που αναγνωρίζει ότι η λύση
δεν είναι τα επιδόματα, αλλά οι δου-
λειές. Εκείνη που βελτιώνει την κρα-
τική αρωγή, όχι μόνο για να ελέγχει
την επιχειρηματικότητα, αλλά και
για να την ενισχύει. Χορτάσαμε από
εκείνο το κράτος που βολεύει τα
δικά του παιδιά. Ηρθε η ώρα, επι-
τέλους, για ένα κράτος-σύμμαχο.

* Η κ. Σοφία Νικολάου είναι δικηγόρος
(www.sofianikolaou.com).

Οι προκλήσεις και οι ευκαιρίες για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Η ικανοποίηση που έφερε στους βα-
σικούς παίκτες της αγοράς αυτο-
κινήτων, ο μηδενισμός του τέλους
κυκλοφορίας για τα αυτοκίνητα
προτύπου Euro6 και προτύπου Eu-
ro5 είναι δεδομένη, καθώς η υπερ-
ψήφιση του νομοσχεδίου ανέκοψε
την πτωτική πορεία στις πωλήσεις
οχημάτων. Αυτό ήταν ένα από τα
επιχειρήματα των υποστηρικτών
του νομοσχεδίου για την υπερψή-
φισή του. 

Ένα δεύτερο επιχείρημα, το
οποίο είχε αναφερθεί στις συζη-
τήσεις εντός του Κοινοβουλίου,
ήταν η περιβαλλοντική πτυχή του
θέματος. Ότι δηλαδή με τον μη-
δενισμό των τελών κυκλοφορίας
στα αυτοκίνητα με πρότυπο Euro6
δίνεται ένα κίνητρο για αγορά οχή-
ματος με χαμηλότερες εκπομπές
ρύπων. Ωστόσο, η απόφαση της
Βουλής να μηδενίσει το τέλος κυ-
κλοφορίας και στα οχήματα με
πρότυπο Euro5, δεν συνηγορεί
ακριβώς προς την περιβαλλοντική
πτυχή του θέματος. Σημειώνεται
ότι το Euro5 μειώνει μεν κατά 20%
τις εκπομπές σε σχέση με το πρό-
τυπο Euro4 αλλά τα επίπεδα οξει-
δίων του αζώτου που εκπέμπει
ανέρχονται στα 180 mg/km για τα
πετρελαιοκίνητα και 60mg/km για
τα βενζινοκίνητα. Τo πρότυπο Eu-
ro6 μειώνει σε 80 mg/km την εκ-
πομπή σε σχέση με το euro5 για
τα πετρελαιοκίνητα και στα
60Mg/km για τα βενζινοκίνητα.
Είναι χαρακτηριστική η δήλωση
της Επιτρόπου Περιβάλλοντος
Ιωάννας Παναγιώτου, η οποία εκ-
φράζει την διαφωνία της σε σχέση

με τον μηδενισμό του τέλους κυ-
κλοφορίας, ενώ εκτιμά πώς πρό-
κειται για μέτρο το οποίο δεν φέρ-
νει ισορροπία ως προς τους στό-
χους μας ως Κυπριακής Δημοκρα-
τίας για το κλίμα. 

Οι στόχοι
Μέχρι το 2013 η εκπομπή αερίων

του θερμοκηπίου πρέπει να μειωθεί
κατά 40% σε σχέση με το 2005, με
τον εθνικό νομικά δεσμευτικό στό-
χο να αφορά τη μείωση στο 24%.

Η διείσδυση των ΑΠΕ ανεβαίνει
στο 32% σε επίπεδο Ε.Ε. μέχρι το
2030, ενώ καθορίστηκε η μείωση
της ενεργειακής κατανάλωσης στο
32.5%. 

Επιτακτική η απόσυρση
Η Επίτροπος Περιβάλλοντος,

μιλώντας στην «Κ» τόνισε την ανάγ-
κη εφαρμογής σχεδίου απόσυρσης
των παλαιών αυτοκινήτων, ως ένα
μέτρο το οποίο θα απομακρύνει
από την αγορά τα ρυπογόνα οχή-
ματα. Καταγράφεται η πρόθεση
του Τμήματος Οδικών Μεταφορών

για κατάθεση σχεδίου απόσυρσης
παλαιών οχημάτων, το οποίο θα
προνοεί την απόσυρση παλαιού
αυτοκινήτου και την αγορά ηλε-
κτρικού ή την απόσυρση παλαιού
αυτοκινήτου και την αγορά μικρού
κανονικού με χαμηλές εκπομπές
ρύπων. Φυσικά τα χρονοδιαγράμ-
ματα των διαδικασιών που πρέπει
να ακολουθηθούν δεν επιτρέπουν
την υλοποίηση της πρότασης πριν
το 2020. 

Κίνητρα για ηλεκτροκίνηση
Μοναδική επιλογή, η οποία θε-

ωρείται επί του παρόντος ως η πλέ-
ον φιλική προς το περιβάλλον, είναι
η ηλεκτροκίνηση. Τα βήματα προ-
χωρούν με εξαιρετικά αργούς ρυθ-
μούς, καθώς δεν έχουν δοθεί μέχρι
στιγμής ουσιαστικά κίνητρα που
θα επιτρέψουν τη διείσδυση ηλε-
κτρικών οχημάτων στην κυπριακή
αγορά. «Έχουμε καθυστερήσει γε-
νικά στο θέμα του συγκοινωνιακού
και της χρήσης πιο φιλικών μέσων
μεταφοράς, καθώς και στην αλλαγή
της ύλης με την οποία παράγουμε
τον ηλεκτρισμό», δηλώνει σχετικά
η Επίτροπος, ενώ τονίζει ότι από
το 2021 οι νέοι στόχοι της Ε.Ε. για
το κλίμα είναι αυστηρότεροι από

τους υφιστάμενους και ως κράτος
θα έπρεπε ήδη να έχουμε λάβει μέ-
τρα ώστε να μπορέσουμε να αν-
ταποκριθούμε. Επισημαίνει πα-
ράλληλα ότι και το κράτος να απο-
τελέσει πρώτο το παράδειγμα με
αντικατάσταση των οχημάτων του
σε ηλεκτρικά. Πάντως, εκτός από
τα οικονομικά κίνητρα, είναι δε-
δομένη η έλλειψη υποδομών που
θα βοηθήσουν προς τα περιβαλ-
λοντικά φιλικότερα ηλεκτρικά αυ-
τοκίνητα. 

Πέραν του μικρού αριθμού δη-
μόσιων σταθμών φόρτισης, η φόρ-
τιση στο σπίτι δεν είναι εύκολη
υπόθεση, ειδικά για όσους μένουν
σε πολυκατοικίες. Ως ένα θετικό
βήμα θεωρείται το σχέδιο ύψους
μισού εκατ. ευρώ από το Υπουργείο
Ενέργειας για επιδότηση εγκατά-
στασης φωτοβολταϊκού συστήμα-
τος με τη μέθοδο του συμψηφισμού
μετρήσεων (Net Metering), και την
τοποθέτηση μετρητή για την οι-
κιακή φόρτιση υβριδικού ή ηλε-
κτρικού οχήματος. Στις εισηγήσεις
οι οποίες εξετάζονται είναι όπως
το ποσό χορηγίας να ανέρχεται
στα 500 ευρώ ανά κιλοβάτ με μέ-
γιστο ποσό τις 2 χιλιάδες ευρώ ανά
αίτηση. 

Τα νέα τέλη
κυκλοφορίας
δεν μείωσαν 
τους ρύπους
Καθυστέρηση στη συμμόρφωση με 
τις υποχρεώσεις μας προς την Ε.Ε.
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Επιτακτική η ανάγκη
εφαρμογής σχεδίου
απόσυρσης των παλαι-
ών αυτοκινήτων, 
ώστε να απομακρυν-
θούν από την κυπριακή
αγορά τα ρυπογόνα 
οχήματα.

Σχέδιο ύψους μισού εκατ. ευρώ αναμένεται να ανακοινωθεί από το Υπουργείο Ενέργειας για επιδότηση εγκατάστασης φωτοβολταϊκού συστήματος με τη μέθο-
δο του Net Meterin, και την τοποθέτηση μετρητή για την οικιακή φόρτιση ηλεκτρικού/υβριδικού οχήματος.

Περί τα τέλη 2019, είναι ο στόχος
για την ολοκλήρωση της εγκατά-
στασης των νέων σταθμών φόρτι-
σης ηλεκτρικών οχημάτων από την
Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. Πρό-
κειται για 18 σταθμούς, έξι ταχείας
φόρτισης και 12 ημιταχείας, οι οποί-
οι θα προστεθούν στο υφιστάμενο
δίκτυο των είκοσι σταθμών. Η προ-
σφορά για την αγορά τους έγινε
περί τα τέλη του 2018 και αναμένε-
ται παραληφθούν περί τα τέλη
Απριλίου, αρχές Μαΐου. Το κόστος
για την αγορά τους ανήλθε στις 240
χιλιάδες ευρώ ενώ η προσπάθεια
είναι να τοποθετηθούν όλοι οι φορ-
τιστές μέσα στο 2019. 
Στην ουσία η πρωτοβουλία της ΑΗΚ
για εγκατάσταση σταθμών φόρτι-
σης είναι η μόνη επιλογή για τους
οδηγούς ηλεκτρικών οχημάτων.
Αυτή την στιγμή λειτουργούν 19
φορτιστές ημιταχείας φόρτισης σε
19 σημεία. Επτά στη Λευκωσία και
5 στη Λεμεσό, δύο σε Πρωταρά και
Παραλίμνι, δύο στη Λάρνακα και
τρεις στην Πάφο. Το 20ό σημείο
βρίσκεται στη μαρίνα της Λεμεσού

και αναμένεται η άδεια οικοδομής
ώστε να λειτουργήσει. Μέχρι τέλος
του 2019 υπολογίζεται από την
ΑΗΚ ότι θα τοποθετηθούν άλλοι έξι
σταθμοί ταχείας φόρτισης στην
πλατεία Τροόδους, την Κακοπετριά,
το Πισσούρι, την Ορμήδεια, τη Χοι-
ροκοιτία και τα Λύμπια. Σταθμούς
ημιταχείας φόρτισης αναμένεται
να αποκτήσουν στη Λευκωσία η λε-
ωφόρος Προδρόμου, η λεωφόρος
Γρηγόρη Αυξεντίου, η οδός Ιωάν-
νου Τσίρου και οδός Γλαδστώνος
στη Λεμεσό καθώς και στο λιμάνι
Λεμεσού. Από ένα σταθμό θα απο-
κτήσει η Αγία Νάπα (οδός Οδυσσέα
Ελύτη) και η Αραδίππου πλησίον
του δημαρχείου της. Πέραν της το-
ποθέτησης σταθμών φόρτισης, η
ΑΗΚ προχωρεί σε αναβάθμιση του
λογισμικού για τη λειτουργία των
σταθμών φόρτισης. Σύμφωνα με
τον Μάριο Παππουτή, μηχανικό δι-
κτύου ΑΗΚ, με το νέο λογισμικό θα
επιτρέπεται η φόρτιση του οχήμα-
τος και η επί τόπου πληρωμή με την
λειτουργία με visa ή με την εφαρ-
μογή της ΑΗΚ στο κινητό. 

Γίνονται 38 οι σταθμοί φόρτισης της ΑΗΚ

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Το ότι η Τράπεζα Κύπρου θα προ-
χωρήσει σε σχέδιο εθελούσιας εξό-
δου δεν είναι μυστικό. Αυτό θα γίνει
εντός του χρόνου. Πλέον, η Τράπεζα
Κύπρου δείχνει πως στρέφεται στην
τεχνολογία και σε πληρωμές που
επιτυγχάνονται μέσω κινητών τη-
λεφώνων, με πρόσφατο παράδειγμα

την εισαγωγή ειδικής εφαρμογής
που επί της ουσίας «ακυρώνει» τον
ταμία σε κατάστημα της τράπεζας.
Με μία εντολή από το κινητό, πλη-
ρώνεται ο λογαριασμός. Εκείνο που
προβληματίζει όμως τους υπαλλή-
λους της τράπεζας είναι το πότε θα
δημιουργηθεί, αλλά και το πότε θα
εφαρμοστεί. Και είναι λογικό. Οι
εξελίξεις στην τράπεζα με την αλ-
λαγή της διοικητικής της δομής,
κατά πρώτον του προέδρου του Δι-
οικητικού Συμβουλίου και κατά δεύ-
τερον του Ανώτατου Εκτελεστικού
Συμβούλου, φαίνεται να το έχει με-
τακυλήσει χρονικά. Όπως επίσης,
δεν μπορεί να είναι γνωστή η αν-

τζέντα ούτε του ενός αντικαταστάτη,
ούτε του δευτέρου, που κάνει ακόμα
πιο αβέβαιη τη χρονική στιγμή που
θα εφαρμοστεί. Όπως, όμως προ-
αναφέραμε, εντός του χρόνου θα
εφαρμοστεί σίγουρα ένα Σχέδιο
Εθελούσιας Εξόδου. Πρόσθετα, κρί-
σιμης σημασίας είναι να επιτευχθεί
πρώτα μια συμφωνία με την Ένωση
Τραπεζικών Υπαλλήλων (ΕΤΥΚ),
ώστε και τα δύο μέρη να έχουν ενώ-
πιόν τους πρόταση που να τους ικα-
νοποιεί. Το μόνιμο προσωπικό της
τράπεζας σημειώνεται πως είναι
λίγο κάτω από 4.000, εκτός των εξω-
τερικών συνεργατών, συμβούλων
και άλλων.

Την ίδια ώρα, η Τράπεζα Κύπρου
προχώρησε στο κλείσιμο 15 κατα-
στημάτων της. Είναι κάτι που εν-
δεχομένως να πράξουν και άλλες
τράπεζες εντός του χρόνου. Τα δύο
γεγονότα, η μείωση του προσωπικού
(που είναι γνωστό ότι θα γίνει αλλά
όχι το πότε και με πόσους), σε συν-
δυασμό με το κλείσιμο μερικών κα-
ταστημάτων της, δημιουργούν ένα
κλίμα όχι τόσο ευχάριστο σε πρώτη
ανάγνωση. Πόσω μάλλον στον απλό
πελάτη, που όταν μία εταιρεία κλεί-
νει καταστήματα και μειώνει και
προσωπικό, του φέρνουν μνήμες
αποτυχίας της. Για το τραπεζικό
μοντέλο όμως δεν ισχύει το παρα-

πάνω. «Η Τράπεζα Κύπρου παρα-
μένει επικεντρωμένη στη μείωση
των εξόδων της», τονίζεται στα οι-
κονομικά αποτελέσματα της τρά-
πεζας. Οι κυπριακές τράπεζες μέχρι
πρότινος ακολουθούσαν ένα μον-
τέλο παροχής υπηρεσιών, το οποίο
ναι μεν λειτούργησε μέχρι τις αρχές
της δεκαετίας που διανύουμε, όμως
πλέον δεν ικανοποιεί. Για τον τε-
χνολογικό τομέα, η τράπεζα επι-
κεντρώνεται σε τρεις στρατηγικούς
άξονες: Στην ανάπτυξη ψηφιακών
υπηρεσιών και προϊόντων, στην
βελτίωση εσωτερικών διαδικασιών
και στην εισαγωγή νέων τρόπων
εργασίας για τη βελτίωση του ερ-

γασιακού περιβάλλοντος. Όπως κα-
ταγράφεται στα αποτελέσματα της
Τρ.Κύπρου για το 2018, τα συνολικά
έξοδά της ανήλθαν σε 400 εκατ. ευ-
ρώ, εκ των οποίων το 54% αφορούν
στο κόστος προσωπικού. Αριθμητικά
μεταφράζεται σε 217 εκατ. ευρώ
για το 2018. Το 40% αφορούν άλλα
λειτουργικά έξοδα, ήτοι 158 εκατ.
ευρώ και 6%, δηλαδή 25 εκατ. ευρώ
αφορούν την ειδική εισφορά επί
των καταθέσεων των πιστωτικών
ιδρυμάτων στην Κύπρο και Συνει-
σφορά στο Ευρωπαϊκό Ταμείο Εγ-
γυήσεων. Το κόστος προσωπικού
για το 2018 αυξήθηκε κατά 6% σε
ετήσια βάση, έναντι 205 εκατ. ευρώ
για το 2017, κυρίως λόγω της επί-
δρασης από την ανανέωση της ετή-
σιας συλλογικής σύμβασης της συν-
τεχνίας των υπαλλήλων. Το κόστος
προσωπικού σύμφωνα με τα απο-
τελέσματα της τράπεζας για το τέ-
ταρτο τρίμηνο του 2018 ανήλθε σε
59 εκατ. ευρώ, σε σύγκριση με 53
εκατ. ευρώ το τρίτο τρίμηνο του
2018, κυρίως λόγω της ετήσιας αύ-
ξησης που δόθηκε εξολοκλήρου κα-
τά το τρίμηνο. «Ποσό ύψους 4 εκατ.
ευρώπου καταχωρήθηκε το τέταρτο
τρίμηνο του 2018 αφορά προηγού-
μενα τρίμηνα και το μη επαναλαμ-
βανόμενο κόστος προσωπικού για
συγκεκριμένα έργα», καταλήγει η
τράπεζα.

Αποτυχίες - Επιτυχίες
Για την τράπεζα ό,τι φαντάζει

επιτυχία δεν σημαίνει αυτομάτως
ότι και για τους πολίτες σημαίνει
το ίδιο. Η Τρ. Κύπρου θέλει «να διώ-

ξει» ρευστότητα για παράδειγμα.
Οι τράπεζες ως γνωστόν πληρώνουν
για τις καταθέσεις των πολιτών που
αποθηκεύονται στην Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα. Οι τράπεζες σε
καμία περίπτωση δεν θέλουν να
έχουν υπερβολική ρευστότητα. Την
Τρίτη η ΕΚΤ έδωσε πράσινο φως
για την πώληση των 2,8 δισ. δανείων
της Τράπεζας στο επενδυτικό ταμείο
Apollo, έναντι 1,4 δισ. ευρώ, ωστόσο
η πώληση δανείων προφανώς και
δεν προϋποθέτει την πώλησή τους
στο 100% της αξίας τους (κανένας
οργανισμός δεν πουλά στο 100%
της αξίας, αλλιώς δεν θα είχε αγο-
ραστές). Εύλογα λοιπόν δημιουρ-
γούνται κάποια ερωτήματα. Μία
τράπεζα που δεν παρουσιάζει πρό-
βλημα μειώνει προσωπικό; Μία τρά-
πεζα που μεγαλώνουν τα κεφάλαιά
της, προχωρά σε μείωση των κα-
ταστημάτων της; Μία τράπεζα που
δεν είναι προτεραιότητά της να φέ-
ρει και άλλες καταθέσεις, προχωρά
καλά; Μία τράπεζα που πουλάει δά-
νεια σε πολύ μικρότερο ποσοστό
από το 100% της αξίας τους, προ-
χωρά σε συμφέρουσα πράξη;

Όλα αυτά μοιάζουν με αποτυχίες
ξεχωριστά, ωστόσο, για την τράπεζα
είναι επιτυχίες.

Όσον αφορά στον τομέα της τε-
χνολογίας, η Τράπεζα Κύπρου επι-
κεντρώνεται σε τρεις στρατηγικούς
άξονες: Στην ανάπτυξη ψηφιακών
υπηρεσιών και προϊόντων, στη βελ-
τίωση εσωτερικών διαδικασιών και
στην εισαγωγή νέων τρόπων εργα-
σίας για τη βελτίωση του εργασιακού
περιβάλλοντος.

Σε νηπιακό στάδιο το Εθελούσιο της Τράπεζας Κύπρου
Στραμμένη στην τεχνολογική της αναβάθμιση η Τράπεζα – Δεν έχουν ληφθεί ακόμα αποφάσεις
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Η μείωση του προσωπι-
κού σε συνδυασμό με το
κλείσιμο μερικών κατα-
στημάτων της δημιουρ-
γούν ένα κλίμα όχι τόσο
ευχάριστο σε πρώτη
ανάγνωση. Το κόστος προσωπικού για το 2018 αυξήθηκε κατά 6% σε ετήσια βάση, έναντι 205 εκατ. ευρώ για το 2017.
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Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Κάτι παραπάνω από ορατά είναι
ακόμη τα σημάδια στην ελληνική
κοινωνία από την πολυετή οικο-
νομική κρίση και την εσωτερική
υποτίμηση. Παρά την ελαφρά βελ-
τίωση κάποιων δεικτών σε ό,τι
αφορά το εισόδημα, τρία στα δέκα
νοικοκυριά διαβιούν με ετήσιο ει-
σόδημα κάτω από 10.000 ευρώ,
ενώ σχεδόν τα μισά έχουν ως κύρια
πηγή εισοδήματος τη σύνταξη.

Τα παραπάνω είναι μερικά μόνον
από τα συμπεράσματα της έρευνας
για το εισόδημα και τις δαπάνες
διαβίωσης των νοικοκυριών του
Ινστιτούτου Μικρών Επιχειρήσεων
της Γενικής Συνομοσπονδίας Επαγ-
γελματιών Βιοτεχνών Εμπόρων
Ελλάδας (ΙΜΕ ΓΣΕΒΕΕ). Πρόκειται
για την έβδομη κατά σειράν έρευ-
να, αλλά την πρώτη που διεξάγεται
ύστερα από την ολοκλήρωση των
προγραμμάτων δημοσιονομικής
προσαρμογής.

Ειδικότερα, 43,9% των νοικοκυ-

ριών δήλωσαν ότι τα εισοδήματά
τους μειώθηκαν το 2018 σε σύγ-
κριση με το 2017, ενώ στα θετικά
στοιχεία συγκαταλέγονται η στα-
θεροποίηση του εισοδήματος για
το 48,9% (από 35,6% στην αντί-
στοιχη περυσινή έρευνα) και η αύ-
ξηση για το 7,1% των νοικοκυριών
(από μόλις 2% πέρυσι). Την ίδια

ώρα, παραμένει σημαντικό το πο-
σοστό των νοικοκυριών με ετήσιο
εισόδημα κάτω από 10.000 ευρώ,
31,7% το 2018 έναντι 34,2% το
2017.

Η μεγαλύτερη εισοδηματική κα-
τηγορία είναι αυτή των νοικοκυριών
με ετήσιο εισόδημα πάνω από
10.000 και έως 18.000 ευρώ, απο-
τελώντας το 39,8% το 2018, έναντι

37,5% το 2017. Αυτό δείχνει μια
μετατόπιση σε ανώτερη εισοδη-
ματική κλίμακα όσων το 2017 είχαν
εισόδημα κάτω από 10.000 ευρώ,
όμως ώς ένα βαθμό δηλώνει και
φτωχοποίηση νοικοκυριών που εί-
χαν το 2017 εισόδημα πάνω από
18.000 ευρώ.

Το γεγονός ότι το μεγαλύτερο
μέρος των νοικοκυριών βρίσκεται
στις δύο χαμηλότερες εισοδημα-
τικές κατηγορίες έχει ως αποτέλε-
σμα, αφενός, ένα 12,7% των νοι-
κοκυριών να δηλώνει ότι τα εισο-
δήματά του δεν επαρκούν για να
καλύψει ούτε τις βασικές του ανάγ-
κες, αφετέρου, ότι για πάνω από
τα μισά, το 52,5%, δεν επαρκούν
για όλο τον μήνα, αλλά κατά μέσο
όρο για 19 ημέρες. Στην περίπτωση
των πολυμελών νοικοκυριών το
παραπάνω ποσοστό αυξάνεται στο
62,6%.

Τα παραπάνω είναι εν πολλοίς
αναμενόμενα εάν ληφθεί υπόψη
ότι για το 49,1% των νοικοκυριών
κύρια πηγή εισοδήματος είναι η

σύνταξη, έστω και αν τα τελευταία
χρόνια είναι σημαντικά μειωμένη.
Για ένα επιπλέον 15,5% των νοι-
κοκυριών η σύνταξη αποτελεί τη
δεύτερη κυριότερη πηγή εισοδή-
ματος, ενώ για το 42,1% δεν υπάρ-
χει δεύτερη πηγή εισοδήματος. Ο
μισθός αποτελεί κυριότερη πηγή
εισοδήματος για το 40,1% των νοι-
κοκυριών και δεύτερη κυριότερη

πηγή εισοδήματος για ένα επιπλέον
13,7%. Αξίζει, δε, να σημειωθεί ότι
περίπου δύο στα δέκα νοικοκυριά
έχουν στην οικογένεια ένα τουλά-
χιστον μέλος που είναι άνεργο.

Το 18,9% των νοικοκυριών έχει
ληξιπρόθεσμες οφειλές στην εφο-
ρία, όμως λιγότεροι από τους μι-
σούς έχουν υπαχθεί σε κάποια
ρύθμιση (44%), ενώ το 6,1% είχε

μπει σε ρύθμιση, αλλά την έχασε
καθώς δεν κατάφερε να είναι συ-
νεπές. 

Οπως επισημαίνεται στη μελέτη
του ΙΜΕ ΓΣΕΒΕΕ, το γεγονός ότι
περισσότεροι από τους μισούς
οφειλέτες δεν έχουν προχωρήσει
σε ρύθμιση αποτελεί ένδειξη ότι
βρίσκονται σε πάγια αδυναμία εξυ-
πηρέτησης οφειλών.

Μόλις 19 ημέρες
επαρκεί ο μισθός 
στα μισά νοικοκυριά
Το 30% ζει με ετήσιο εισόδημα κάτω των €10.000 
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Σχεδόν τα μισά νοικοκυ-
ριά έχουν κύρια πηγή ει-
σοδήματος τη σύνταξη.

Λειτουργικά κερδοφόρο το 77% των μικρομεσαίων
Μεσαίο μέγεθος, εξωστρέφεια
και δραστηριότητα στη μετα-
ποίηση είναι τα τρία βασικά χα-
ρακτηριστικά των επιχειρήσεων
που φαίνεται να κερδίζουν το
στοίχημα όχι μόνο της επιβίωσης,
αλλά και της ανάπτυξης μετά
την πολυετή κρίση. Μάλιστα,
σύμφωνα με την έρευνα συγκυ-
ρίας για τις μικρομεσαίες επιχει-
ρήσεις (ΜμΕ) που συνέταξε η Δι-
εύθυνση Οικονομικής Ανάλυσης
της Εθνικής Τράπεζας, λειτουρ-
γικά κερδοφόρο είναι πλέον το
77% των ΜμΕ από 66% το 2014,
έχοντας ως βασικό άξονα στή-
ριξης την αυξημένη εξωστρέφεια,
ενώ την ίδια ώρα οι επιχειρήσεις
με έντονο πρόβλημα ρευστότη-
τας μειώθηκαν στο 19% από 30%
το 2014. Η καλυτέρευση των επι-
χειρηματικών συνθηκών προ-
καλεί βαθμιαία βελτίωση των
συνθηκών τραπεζικής χρηματο-
δότησης δημιουργώντας έναν
ενάρετο κύκλο στη θέση του
φαύλου κύκλου της ύφεσης και
πλέον εγκρίνεται πάνω από το
50% των δανείων προς ΜμΕ από
μόλις 31% το 2014.

Σύμφωνα με την έρευνα της
ΕΤΕ, βασικός άξονας στήριξης
της χρηματοοικονομικής εικόνας
των ΜμΕ είναι η ανάπτυξη της
εξωστρέφειάς τους. Συγκεκρι-
μένα, το ποσοστό εξωστρεφών
επιχειρήσεων αυξήθηκε στο 47%
το 2018 από 36% το 2014, ενώ
παράλληλα αυξήθηκε οριακά το
μερίδιο των πωλήσεών τους που
προέρχεται από το εξωτερικό,
καλύπτοντας το 27% των πωλή-
σεων από 25% το 2014. Ποια
ήταν η επίδραση της εξωστρέ-
φειας στη λειτουργική κερδοφο-

ρία των επιχειρήσεων; Τα απο-
τελέσματα της έρευνας είναι
αποκαλυπτικά. Οι εξωστρεφείς
επιχειρήσεις αύξησαν το λει-
τουργικό περιθώριο κέρδους τους
στο 12,7% κατά μέσον όρο το
2018 από 8,2% το 2014. Αντιθέ-

τως, οι μη εξωστρεφείς επιχει-
ρήσεις είδαν το περιθώριο κέρ-
δους τους να μειώνεται σε 6,7%
το 2018 από 8,4% το 2014.

Σημασία για τις επιδόσεις των
επιχειρήσεων διαδραμάτισε και
το μέγεθός τους. Το 63% των με-
σαίων επιχειρήσεων (με κύκλο
εργασιών άνω των 2,5 εκατ. ευρώ)
πέτυχε αύξηση πωλήσεων την
περίοδο 2013-2017, στη καρδιά
της κρίσης δηλαδή, ενώ το αν-
τίστοιχο ποσοστό για τις πολύ
μικρές επιχειρήσεις ήταν μόλις
28%. Ακόμη και στις περιπτώσεις

που οι πολύ μικρές επιχειρήσεις
ενίσχυσαν τον κύκλο εργασιών
τους, η αύξηση αυτή ήταν πολύ
μικρότερη σε σύγκριση με αυτή
των μεσαίου μεγέθους επιχει-
ρήσεων, 9% έναντι 16%. Το 85%
των μεσαίων επιχειρήσεων είναι
λειτουργικά κερδοφόρο ενώ το
αντίστοιχο ποσοστό στις πολύ
μικρές είναι 64%. Επιπλέον, μόλις
το 7% των μεσαίων επιχειρήσε-
ων αντιμετωπίζει σοβαρό πρό-
βλημα ρευστότητας (έναντι 32%
για τις πολύ μικρές επιχειρήσεις).
Η βιομηχανία είναι ο κλάδος
που παρουσιάζει το μεγαλύτερο
ποσοστό επιχειρήσεων με αύ-
ξηση πωλήσεων 48% (τα αντί-
στοιχα ποσοστά είναι στο εμ-
πόριο 44%, στις υπηρεσίες 42%
και στις κατασκευές 39%), καθώς
και ο κλάδος εκείνος με το υψη-
λότερο ποσοστό μέσης αύξησης
πωλήσεων (16%). Η βιομηχανία
είναι επίσης ο κλάδος εκείνος
με το μεγαλύτερο ποσοστό κερ-
δοφόρων επιχειρήσεων (79%
την τελευταία τριετία).

Σύμφωνα με την έρευνα συγ-
κυρίας, οι ΜμΕ εντοπίζουν πιο
θετική διάθεση των τραπεζών
για νέες χορηγήσεις, ενώ θετικά
συμβάλλει η βαθμιαία αποκλι-
μάκωση των επιτοκίων δανει-
σμού, από 5,4% το 2011 σε 4,3%
το 2018. Η βελτίωση των επιδό-
σεων των ΜμΕ και των συνθηκών
χρηματοδότησης συνέβαλε στον
περιορισμό του χρηματοδοτικού
κενού, μειώνοντας σημαντικά
την απόκλιση από τον ευρωπαϊκό
μέσο όρο στις 20 ποσοστιαίες
μονάδες το 2018 από 40 ποσο-
στιαίες μονάδες το 2011.

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ
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Βασικός άξονας
στήριξης 
η αυξημένη
εξωστρέφεια.

Το 63% των μεσαίων επιχειρήσεων (με κύκλο εργασιών άνω των 2,5
εκατ. ευρώ) πέτυχε αύξηση πωλήσεων την περίοδο 2013-2017, στην
καρδιά της κρίσης δηλαδή, ενώ το αντίστοιχο ποσοστό για τις πολύ μι-
κρές επιχειρήσεις ήταν μόλις 28%.

ΑΠ
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Αυξήθηκε κατά 143 εκατ., 
στα 17 δισ., το ενεργητικό 
των ασφαλιστικών το 2018
Στα 17 δισ. ευρώ διαμορφώθηκε
στο τέλος του 2018 το σύνολο του
ενεργητικού των ασφαλιστικών
επιχειρήσεων στη χώρα μας, κα-
ταγράφοντας αύξηση κατά 143
εκατ. ευρώ σε σχέση με το 2017.

Ο κύριος όγκος των επενδύσεων
του ασφαλιστικού κλάδου είναι
σε σταθερούς τίτλους, που απο-
τελούν το 60,9% του ενεργητικού
του. 

Οπως προκύπτει από τα στοι-
χεία που δημοσιεύει η ΤτΕ, οι
επενδύσεις σε σταθερούς τίτλους,
δηλαδή σε κρατικά κυρίως ομό-
λογα, ανέρχονται σε 10,4 δισ.
ευρώ και από το ποσό αυτό τα 4,1
δισ. ευρώ είναι επενδεδυμένα σε
τίτλους εσωτερικού. Οι τοποθε-
τήσεις σε ομόλογα εσωτερικού
είναι αυξημένες κατά 281 εκατ.
ευρώ σε σχέση με το 2017, ένδειξη
αναζήτησης καλύτερων αποδό-
σεων στις επενδύσεις του ασφα-
λιστικού κλάδου.

Παρά την αύξηση των επενδύ-
σεων σε ελληνικά ομόλογα, τη
συντριπτική πλειονότητα των το-
ποθετήσεων εξακολουθούν να
έχουν τα ομόλογα εξωτερικού και
δη τα ομόλογα χωρών της Ευρω-
παϊκής Ενωσης. Σύμφωνα με τα
στοιχεία, οι επενδύσεις σε ομό-
λογα της Ε.Ε. διαμορφώθηκαν στα
τέλη του 2018 σε 4,9 δισ. ευρώ
και είναι σταθερές σε σχέση με
το 2017, ενώ στο 1,3 δισ. ευρώ
διαμορφώθηκαν οι επενδύσεις σε
σταθερούς τίτλους τρίτων χωρών
πλην Ε.Ε. Η δεύτερη μεγαλύτερη

κατηγορία στις επενδύσεις των
ασφαλιστικών εταιρειών με πο-
σοστό 15% στη σύνθεση του ενερ-
γητικού είναι τα αμοιβαία κεφά-
λαια. Οι επενδύσεις σε μερίδια
διαμορφώθηκαν στα τέλη του
2018 σε 2,5 δισ. ευρώ, ενώ στα
632 εκατ. ευρώ ανήλθαν οι τοπο-
θετήσεις σε μετοχικούς τίτλους.

Οι τοποθετήσεις σε καταθέσεις
ανήλθαν στα τέλη του 2018 στο
1,3 δισ. ευρώ και είναι αυξημένες
κατά 144 εκατ. ευρώ σε σχέση
με το 2017.

Σε ό,τι αφορά τη σύνθεση του
παθητικού του ασφαλιστικού κλά-
δου, τα ίδια κεφάλαια ανήλθαν
σε 2,8 δισ. ευρώ και είναι μειωμένα
κατά 171,4 εκατ. ευρώ σε σχέση
με το 2017. Οι ασφαλιστικές προ-
βλέψεις αυξήθηκαν κατά 375 εκατ.
ευρώ σε σύγκριση με το 2017 και
διαμορφώθηκαν σε 12,6 δισ. ευρώ
εκατ. ευρώ, λόγω της αύξησης
των ασφαλιστικών προβλέψεων
για τον κλάδο ζωής.
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Ο κύριος όγκος 
των επενδύσεων 
του ασφαλιστικού κλά-
δου είναι σε σταθερούς
τίτλους, που αποτελούν 
το 60,9% του ενεργητι-
κού του.

Η ανεργία των νέων μπορεί να μει-
ώθηκε σε σχέση με τα επίπεδα ρε-
κόρ του 2012, όμως στις μισές από
τις ελληνικές περιφέρειες παραμένει
σε επίπεδα τριπλάσια από αυτά
του μέσου όρου της Ευρωπαϊκής
Eνωσης. Η περιφέρεια της Ηπείρου,
για παράδειγμα, κατέχει τη θλιβερή
πρωτιά, έχοντας το υψηλότερο πο-
σοστό άνεργων νέων, 57,6%, μεταξύ
όλων των περιφερειών της Ε.Ε. Και
αυτό δεν είναι το μοναδικό εύρημα
της μελέτης του Οργανισμού Οι-
κονομικής Συνεργασίας και Ανά-
πτυξης (ΟΟΣΑ) για την περιφερει-
ακή ανάπτυξη στην Ελλάδα, τα
προκαταρκτικά συμπεράσματα της
οποίας παρουσιάστηκαν χθες το

απόγευμα σε ειδική συνέντευξη
Τύπου στην Αθήνα από τον ανα-
πληρωτή διευθυντή του ΟΟΣΑ, Χο-
ακίμ Ολιβέιρα Μαρτίνς.

«Παρά τις εκτεταμένες μεταρ-
ρυθμίσεις και την ανάκαμψη της
ελληνικής οικονομίας, οι οικονο-
μικές και κοινωνικές ανισότητες
μεταξύ των περιφερειών της Ελ-
λάδας παραμένουν», αναφέρεται
στη μελέτη. Χαρακτηριστικό πα-
ράδειγμα αποτελεί ο τουρισμός: Οι
μεγάλες πόλεις της Ελλάδας και οι
τουριστικές περιοχές έχουν δει κά-
ποια σημάδια βελτίωσης της απα-
σχόλησης. Από την άλλη, οι περι-
φέρειες εκείνες που βασίζονται
στον πρωτογενή τομέα και στη με-

ταποίηση βίωσαν σκληρές προ-
σαρμογές στην απασχόληση, ήτοι
απώλειες θέσεων εργασίας. Ετσι,
λοιπόν, αν και η αγορά εργασίας
βελτιώνεται υπό την έννοια της
αύξησης της απασχόλησης και του
ωρομισθίου, τα κέρδη δεν είναι
ίδια για όλες τις περιφέρειες.

Το 2016, το κατά κεφαλήν ΑΕΠ
της Αττικής ήταν διπλάσιο από το
αντίστοιχο της Δυτικής Μακεδο-
νίας, με αποτέλεσμα η πρώτη πε-
ριφέρεια της χώρας να έχει διπλάσια
παραγωγή από τη φτωχότερη. Στη
διάρκεια της κρίσης χάθηκε κατά
μέσον όρο το 1/3 τού κατά κεφαλήν
εισοδήματος, με τις μεγαλύτερες
μειώσεις να καταγράφονται στα

απομακρυσμένα νησιά, στη δυτική
Ελλάδα και στη δυτική Αττική.

Τις ανισότητες εντείνει και η γή-
ρανση του πληθυσμού, με τη μελέτη
να επισημαίνει ότι κατά την τελευ-
ταία δεκαετία το 90% των απωλειών
στον πληθυσμό της Ελλάδας κα-
ταγράφηκε σε Αθήνα και Θεσσα-
λονίκη.

Ο ΟΟΣΑ προτείνει εκσυγχρονι-
σμό των βιομηχανιών που σήμερα
είναι χαμηλής παραγωγικότητας,
εστίαση σε τομείς όπου κάποιες
περιφέρειες έχουν ανταγωνιστικό
πλεονέκτημα (π.χ. οικοτουρισμός,
αγροτουρισμός) και παραγωγή προ-
ϊόντων προστιθέμενης αξίας (π.χ.
επώνυμο ελαιόλαδο, κρασί κ.λπ.).

Μεγάλες οικονομικές και κοινωνικές ανισότητες μεταξύ των περιφερειών

Ο ΟΟΣΑ προτείνει εκσυγχρονισμό των βιομηχανιών, εστίαση σε τομείς όπου
κάποιες περιφέρειες έχουν ανταγωνιστικό πλεονέκτημα και παραγωγή
προϊόντων προστιθέμενης αξίας.
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Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Νέα μείωση του αριθμού των ναυ-
τιλιακών επιχειρήσεων που έχουν
την έδρα τους στην Ελλάδα και δια-
χειρίζονται ελληνικών συμφερόν-
των πλοία σημειώθηκε το 2018.
Από 597 επιχειρήσεις το 2017, πε-
ριορίστηκαν στις 588, αλλά η έξοδος
από την Ελλάδα ή και συνολικά από
την αγορά είναι μεγαλύτερη, καθώς
στην καταμέτρηση περιλαμβάνον-
ται και κάποιες νέες επιχειρήσεις
που ξεκίνησαν πέρυσι τη δραστη-
ριότητά τους. 

Τα στοιχεία αυτά προκύπτουν
από την τελευταία ετήσια έρευνα
της Petrofin Research η οποία πα-
ρακολουθεί τα χρηματοοικονομικά
και διαρθρωτικά δεδομένα του κλά-
δου και ακολουθούν κατά λίγες ημέ-
ρες την έκθεση της Ελληνικής Επι-
τροπής Ναυτιλιακής Συνεργασίας
του Λονδίνου, η οποία έδειξε και
μεγάλη έξοδο από το ελληνικό νη-
ολόγιο.

«Απούσες»
Η μείωση του αριθμού των ναυ-

τιλιακών επιχειρήσεων έρχεται να
προστεθεί σε αυτή του 2017, οπότε
και εξέλειψαν 52 ναυτιλιακές. Σε
μια πιο μακροπρόθεσμη θεώρηση
τα νούμερα είναι ακόμα πιο απο-
γοητευτικά: από τις 926 ναυτιλιακές
που κατέγραψε το 1998 για πρώτη
φορά η Petrofin έως τις 588 τώρα,
έχουν εκλείψει 338 επιχειρήσεις
(ποσοστό 36,5%). 

Σε ποσοστό οι «απούσες» ναυτι-
λιακές αντιστοιχούν πάνω από το
ένα τρίτο του προ εικοσαετίας πλή-
θους. Η συρρίκνωση αυτή αποδί-

δεται τόσο στη μακροπρόθεσμη
διαδικασία συγκέντρωσης των
πλοίων σε μεγαλύτερους στόλους
μεγαλύτερων επιχειρήσεων όσο
όμως και στην επιδείνωση της ελ-
κυστικότητας της χώρας, αλλά και
της Ευρώπης εν γένει, ως έδρας
διαχείρισης του ελληνόκτητου
στόλου. 

Παράλληλα προέρχεται και από
αντιξοότητες όπως η προβλημα-
τική πλέον πρόσβαση των μικρό-
τερων εταιρειών σε τραπεζική ή
άλλη χρηματοδότηση αλλά και οι
μεγάλες επιβαρύνσεις που επιβάλ-
λει το καθεστώς συμμόρφωσης με
τους ανά τον πλανήτη ποικίλους
κανονισμούς.  

Επιπλέον, οι μεγάλες ναυτιλια-
κές, όσες δηλαδή ελέγχουν στόλους
με περισσότερα από 25 πλοία, μει-
ώθηκαν επίσης, αν και έχει αθροι-
στικά αυξηθεί η χωρητικότητά
τους, αναφέρει η Petrofin. Ειδικό-
τερα, οι εν Ελλάδι ναυτιλιακές με
25 και περισσότερα πλοία μειώθη-
καν από 31 το 2017 σε 23 το 2018,
ενώ συνολικά παρατηρείται και
μια μικρή αύξηση του μέσου όρου
ηλικίας. 

Οι πολύ μικρές επιχειρήσεις,
αυτές που ελέγχουν από ένα έως
δύο πλοία, μειώθηκαν από τις 233

το 2017 (και 265 το 2016) στις 218
πέρυσι. Παρά τη διαχρονική μεί-
ωση του αριθμού των εν Ελλάδι
ναυτιλιακών, ο ελληνόκτητος στό-
λος σύμφωνα με την Petrofin συ-
νεχίζει να αναπτύσσεται, να με-
γεθύνεται και να διατηρεί την παγ-
κόσμια πρωτοκαθεδρία του. Ομως
είναι προφανές πλέον στους συμ-
μετέχοντες στη ναυλαγορά πως
μέρος της διαχείρισής του γίνεται
εκτός Ελλάδος.

Αξίζει να σημειωθεί πως, σύμ-
φωνα με την 32η ετήσια έκθεση
της Ελληνικής Επιτροπής Ναυτι-
λιακής Συνεργασίας του Λονδίνου
(GSCC - Committee), που δημοσι-
εύτηκε στις αρχές Μαρτίου, ο ελ-
ληνόκτητος στόλος που καταγρά-
φηκε υπό ελληνική σημαία μει-
ώθηκε τόσο σε αριθμό πλοίων όσο
και σε χωρητικότητα και σήμερα
περιλαμβάνει 671 πλοία. 

Η ανάλυση της σημαίας των
πλοίων που ανήκουν σε ελληνικές
μητρικές εταιρείες δείχνει ότι η
Λιβερία προσέθεσε 16 ελληνόκτη-
τα πλοία και τα Νησιά Μάρσαλ
άλλα 14 πλοία. 

Από την άλλη πλευρά, μειώσεις
σημειώθηκαν στον αριθμό των
ελληνόκτητων πλοίων και υπό κυ-
πριακή και μαλτέζικη σημαία, γε-
γονός που καταδεικνύει μια έξοδο
από ευρωπαϊκά νηολόγια εν γένει.
Αυτά τα μητρώα κατέγραψαν ζη-
μίες 26 και 7 πλοίων αντίστοιχα. 

Συνολικά, οι σημαίες της Λιβε-
ρίας και των Νησιών Μάρσαλ βρί-
σκονται στην πρώτη γραμμή του
στόλου της Ελλάδας με 840 και
838 ελληνικά πλοία, αντίστοιχα,
στα νηολόγιά τους.

Μειώθηκαν το 2018 
οι ναυτιλιακές εταιρείες
με έδρα στην Ελλάδα
Από το 1998 ο αριθμός τους έχει περιοριστεί κατά 36,5%

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Συνεχίζεται το πρώτο τρίμηνο του
2019 η διείσδυση του «πλαστικού
χρήματος» στις καθημερινές συ-
ναλλαγές, με ρυθμό όμως χαμη-
λότερο σε σχέση με την προηγού-
μενη χρονιά, καθώς για σημαντικό
αριθμό επαγγελματιών η ύπαρξη
των τερματικών είναι απλώς δια-
κοσμητική. 

Πρόκειται για έναν στους τέσ-
σερις επαγγελματίες μεταξύ αυτών
που υποχρεώθηκαν διά νόμου να
τοποθετήσουν τερματικό αποδο-
χής καρτών και οι οποίοι δεν έχουν
πραγματοποιήσει την τελευταία
διετία καμία απολύτως συναλλαγή.
Αυτό προκύπτει από τα στοιχεία
που παρουσιάστηκαν χθες από
τον εμπορικό διευθυντή της Card-
link κ. Αντίγονο Παπαδόπουλο,
στο πλαίσιο του 6ου Digital Forum
που διοργάνωσε η Ethos Media
και στο οποίο παρουσιάστηκαν
οι σύγχρονες τάσεις στον χώρο
των ηλεκτρονικών πληρωμών.
Σύμφωνα με τα σχετικά στοιχεία,
το 25% των POS που τοποθετή-
θηκαν το 2017 και το 2018, δηλαδή
περίπου 175.000 από το σύνολο
των 700.000, παραμένει σήμερα
ανενεργό.

Την ίδια στιγμή, σημάδια κό-
πωσης εμφανίζει η χρήση των

καρτών, καθώς το πρώτο τρίμηνο
του 2019 η ετήσια μεταβολή της
αξίας των συναλλαγών που πραγ-
ματοποιείται από ελληνικές κάρ-
τες, δηλαδή εκτός των καρτών
που χρησιμοποιούν οι τουρίστες,
αυξήθηκε κατά 14% έναντι 17%
το 2018 και 40% το 2017. 

Αντίστοιχα, την ίδια περίοδο
το πλήθος των συναλλαγών αυ-
ξήθηκε κατά 22% έναντι 41% το
2018 και 72% το 2017. Η επιβρά-
δυνση των ρυθμών διείσδυσης
καρτών, σύμφωνα με τον κ. Πα-
παδόπουλο, αποδίδεται και στην
υποτονική αύξηση του ΑΕΠ, κα-
θώς η χρήση του «πλαστικού χρή-
ματος» στη χώρα μας έχει φτάσει
ήδη το 28% προσεγγίζοντας τον
μέσο ευρωπαϊκό όρο, ο οποίος
όμως χαρακτηρίζεται από μεγάλες
διακυμάνσεις μεταξύ των ώριμων
αγορών και των λιγότερο ανε-
πτυγμένων. Σε κάθε περίπτωση
όμως η επιβράδυνση επιβεβαιώνει
ότι η προσπάθεια μείωσης της
φοροδιαφυγής που σε ένα βαθμό
περνάει μέσα από τις ηλεκτρονι-
κές πληρωμές, προϋποθέτει τη
χορήγηση κινήτρων τόσο προς
τους καταναλωτές όσο και προς
τους εμπόρους, προκειμένου η
χρήση του «πλαστικού» να διεισ-
δύσει και στις επαγγελματικές
κατηγορίες που παραδοσιακά

ελέγχονται για την απόκρυψη ει-
σοδημάτων. Να σημειωθεί ότι τη
γενικευμένη φοροδιαφυγή απο-
καλύπτουν και τα πρόσφατα στοι-
χεία της ΑΑΔΕ για τα εισοδήματα
που δηλώθηκαν από ελεύθερους
επαγγελματίες το 2017, με βάση
τα οποία το συνολικό δηλωθέν
εισόδημα των ελεύθερων επαγ-
γελματιών μειώθηκε το 2017 κατά
26,5% σε σύγκριση με το 2015
και το μέσο δηλωθέν εισόδημα
δεν ξεπερνά τις 8.636 ευρώ, όταν
οι μισθωτοί δηλώνουν κατά μέσον
όρο περί τις 12.660 ευρώ.

Σε ό,τι αφορά τη χρήση των
καρτών, η αξία τους το 2018 έφτα-
σε τα 31,5 δισ. ευρώ από 26,5 δισ.
ευρώ το 2017 και ο αριθμός των
συναλλαγών εκτινάχθηκε στα
900 εκατομμύρια από 620 εκα-
τομμύρια το 2017, επιβεβαιώνον-
τας την ολοένα μεγαλύτερη εξοι-
κείωση των Ελλήνων με το «πλα-
στικό χρήμα». 

Ενδεικτικό αυτής της εξοικείω-
σης είναι το γεγονός ότι το 5%
των συναλλαγών με κάρτα είναι
χαμηλής αξίας έως 2 ευρώ, το
15% έως 5 ευρώ, ενώ 3 στις 10
συναλλαγές είναι έως 10 ευρώ.
Εντυπωσιακή είναι επίσης η διά-
δοση των ανέπαφων συναλλαγών,
καθώς 6 στις 10 γίνονται ανέπα-
φα, ποσοστό που αυξάνεται στο
70% για τις συναλλαγές έως 25
ευρώ.

Διακοσμητικό
το POS 
για 1 στους 4
επαγγελματίες
Δεν έχουν πραγματοποιήσει 
καμία συναλλαγή με κάρτες

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Στις 22 ή 23 Απριλίου θα καταβλη-
θεί σύμφωνα με πληροφορίες, για
πρώτη φορά το επίδομα ενοικίου
στους δικαιούχους των οποίων οι
αιτήσεις θα εγκριθούν εντός Μαρ-
τίου. Η διαδικασία προχωρεί με
σχετικά γρήγορους ρυθμούς, αλλά
και με αρκετά προβλήματα, κυρίως
με τα ηλεκτρονικά μισθωτήρια
συμβόλαια.

Σύμφωνα με τα τελευταία δια-
θέσιμα στοιχεία, οι συνολικές αι-
τήσεις που έχουν υποβληθεί στο
σύστημα ανέρχονται σε 259.322,
εκ των οποίων οι 113.201 έχουν
ήδη εγκριθεί, αντιστοιχούν σε επί-
δομα συνολικού μηνιαίου κόστους
13,9 εκατ. ευρώ και αφορούν
301.933 άτομα (δικαιούχους και
μέλη των οικογενειών). 

Σε αναμονή βρίσκονται 97.210
αιτήσεις (37,49%), άλλες 29.487 ή
το 11,37% του συνόλου των αιτή-
σεων που υποβλήθηκαν έχουν ακυ-
ρωθεί και ενδεχομένως θα επανυ-
ποβληθούν, ενώ 17.952, ήτοι 6,92%
των αιτήσεων, έχουν απορριφθεί
οριστικά.

Σύμφωνα με τους ειδικούς, το
μεγαλύτερο πρόβλημα κατά τη
διαδικασία υποβολής της αίτησης
αφορά τα συμβόλαια με τους ιδιο-
κτήτες, τη διάρκεια και το εάν
έχουν δηλωθεί στην ηλεκτρονική
πλατφόρμα της ΑΑΔΕ. Πολλοί εν-
διαφερόμενοι καταγγέλλουν τους
ιδιοκτήτες τους ότι δεν επεκτεί-
νουν το μισθωτήριο συμβόλαιο
ώστε να έχει διάρκεια τουλάχιστον
6 μηνών από την υποβολή της αί-
τησης, ώστε να ισχύει όταν θα
γίνει έλεγχος από την ΗΔΙΚΑ. Πα-
ράλληλα, υπάρχουν κάποιοι ιδιο-
κτήτες που δεν δέχονται να κα-
ταβάλουν το πρόστιμο για την κα-
τάθεση του ηλεκτρονικού ενοι-
κιαστηρίου στην εφαρμογή της

ΑΑΔΕ, με αναδρομική ισχύ, ώστε
οι ενοικιαστές να λάβουν και τα
αναδρομικά που δικαιούνται από
τον Ιανουάριο. 

Κάποιοι μάλιστα, σύμφωνα με
τις καταγγελίες, φθάνουν στο ση-
μείο να ζητούν από τους ενοικιαστές
να καταβάλουν οι ίδιοι το πρόστιμο
των 100 ευρώ, ενώ δεν λείπουν και
οι περιπτώσεις που λόγω της επι-
δότησης ζητούν αύξηση στο ενοί-
κιο.

Βάσει του σχεδιασμού του
υπουργείου Εργασίας, όσοι υπο-
βάλουν αίτηση και αυτή εγκριθεί

εντός του Μαρτίου θα λάβουν το
επίδομα ενοικίου για τον Απρίλιο
στις 22 με 23 Απριλίου, ήτοι εντός
της Μεγάλης Εβδομάδας. Θα λά-
βουν μάλιστα και αναδρομικά ποσά
για τους μήνες Ιανουάριο, Φεβρουά-
ριο και Μάρτιο.

Αντίστοιχα, όσων οι αιτήσεις
εγκριθούν εντός του Απριλίου, το
επίδομα θα καταβληθεί στις 20-25
Μαΐου (στόχος είναι οι πληρωμές
να γίνονται κοντά στις 22 κάθε μή-
να), όπως και τα αναδρομικά για
τους μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο,
Μάρτιο και Απρίλιο. 

Στη συνέχεια, για όποιες νέες
αιτήσεις εγκρίνονται, το δικαίωμα
στην καταβολή του επιδόματος θα
ισχύει από την 1η ημέρα του επό-
μενου μήνα και το ποσό θα κατα-
βάλλεται μηνιαίως με πίστωση σε
τραπεζικό λογαριασμό του δικαιού-
χου. 

Πριν από το Πάσχα ξεκινά
η καταβολή επιδόματος
ενοικίου στους δικαιούχους
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Μέχρι τώρα έχουν
εγκριθεί 113.201
αιτήσεις, συνολικού
μηνιαίου κόστους 
13,9 εκατ. ευρώ.
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Από 700.000 POS
περίπου 175.000 
είναι ανενεργά.
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Σε ποσοστό οι «απού-
σες» ναυτιλιακές αντι-
στοιχούν πάνω από το
ένα τρίτο του προ εικο-
σαετίας πλήθους.
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Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

«Κλειδί» για την επιστροφή των ελ-
ληνικών τραπεζών στην ομαλότητα
είναι η ταχύτερη μείωση των μη εξυ-
πηρετούμενων ανοιγμάτων τους
(NPEs), σημειώνει η Deutsche Bank
σε νέα έκθεσή της στην οποία επι-
καιροποιεί τις εκτιμήσεις της για τον
κλάδο λόγω των πρόσφατων εξελί-
ξεων σχετικά με τις αναμενόμενες
αλλαγές στον νόμο Κατσέλη. Παράλ-
ληλα, η γερμανική τράπεζα προχωρεί
σε σημαντική αύξηση των τιμών-
στόχων των μετοχών των ελληνικών
τραπεζών, διατηρώντας ωστόσο στα-
θερή τη σύσταση «αγοράς» για τις
μετοχές της Alpha Bank και της Εθνι-
κής Τράπεζας, καθώς και τη σύσταση
«διακράτησης» για τη μετοχή της
Πειραιώς. Για την Alpha Bank ανε-
βάζει την τιμή-στόχο στο 1,9 ευρώ
από 1,5 ευρώ πριν, δίνοντας περι-
θώριο ανόδου 37% σε σχέση με τα
τρέχοντα επίπεδα, για την Εθνική
δίνει τιμή-στόχο τα 2,1 ευρώ από 1,4
ευρώ, με περιθώριο ανόδου 24% και
για την Πειραιώς δίνει τιμή-στόχο
το 1,5 ευρώ από 0,7 ευρώ πριν, με
περιθώριο ανόδου 7%. Υπενθυμίζεται
πως η Deutsche Bank δεν καλύπτει
τη μετοχή της Eurobank καθώς είναι
σύμβουλός της στο ντιλ με την Gri-
valia. Οπως εκτιμά, οι αλλαγές στον
νόμο Κατσέλη θα βοηθήσουν τις ελ-
ληνικές συστημικές τράπεζες να επι-
ταχύνουν τη μείωση των NPEs καθώς
και να μειώσουν τη διαφορά μεταξύ
των τιμών προσφοράς και ζήτησης
για τις πωλήσεις χαρτοφυλακίων προ-
βληματικών δανείων, οι οποίες ανα-
μένονται το 2019-2020. Αυτά, όπως
επισημαίνει, αποτελούν ενθαρρυν-
τικά σημάδια για έναν κλάδο ο οποίος
διατηρεί ακόμη υψηλούς δείκτες
NPEs οι οποίοι υπερβαίνουν το 35%
με 45%. Η βασική αλλαγή στις εκτι-
μήσεις της αφορά τις προβλέψεις,
οι οποίες αποτελούν το «κλειδί» για
τη βελτίωση της εικόνας του κλάδου.
Οπως τονίζει, δεδομένης της χαμηλής
κερδοφορίας των ελληνικών τραπε-
ζών, μία μικρή βελτίωση σε αυτό το
επίπεδο οδηγεί σε ουσιαστική βελ-
τίωση των κερδών, κάτι που είναι
πολύ σημαντικό για τις εκτιμήσεις
του 2019.

Αποτελέσματα τριμήνου
Η Deutsche Bank εκτιμά ότι οι τρά-

πεζες θα σημειώσουν σχετικά στα-
θερή επίδοση των καθαρών εσόδων
από τόκους σε επίπεδο τριμήνου, με

τη μείωση των περιθωρίων να αντι-
σταθμίζεται από τη βελτίωση του
νέου δανεισμού. Τα έσοδα από προ-
μήθειες θα συμβάλλουν σημαντικά
στην αύξηση των επαναλαμβανόμε-
νων εσόδων στο τρίμηνο, τα οποία
αποδίδονται στην ισχυρή αύξηση
του νέου δανεισμού. Σε επίπεδο τρι-
μήνου, αναμένει μικρή αύξηση του
κόστους για την Πειραιώς και την
Alpha λόγω ορισμένων εποχικών πα-
ραγόντων οι οποίοι θα είναι ορατοί
κυρίως στα έξοδα διαχείρισης, ενώ
για την Εθνική αναμένονται κάποια
οφέλη από το πρόγραμμα εθελουσίας
εξόδου που ξεκίνησε το δ΄ τρίμηνο
του 2018. Γενικότερα, η Deutsche
Bank αναμένει ότι τα προ προβλέ-
ψεων κέρδη θα μειωθούν σταδιακά
λόγω ζημιών από συναλλαγές, ενώ
η σύγκριση σε ετήσια βάση δεν είναι
εύκολη λόγω της υιοθέτησης του

IFRS 9. Οσον αφορά τις βασικές λει-
τουργικές τάσεις, αναμένει σταθε-
ρότητα στην απόδοση σε επίπεδο
τριμήνου για την Πειραιώς και την
Alpha, ενώ βλέπει ισχυρή επίδοση
για την Εθνική Τράπεζα, η οποία θα
υποστηρίζεται τόσο από τα έσοδα
όσο και από τα κόστη.

Μείωση NPEs
Σε ό,τι αφορά τα κόκκινα δάνεια,

εκτιμά ότι οι τράπεζες θα έχουν μει-
ώσει τα NPEs κατά ένα μέσο 5% στο
τρίμηνο και κατά 15% περίπου στο
σύνολο του 2018, ενώ από τη σω-
ρευτική μείωση των NPEs κατά 3,5
δισ. ευρώ, το μεγαλύτερο μέρος θα
προέρχεται από την Πειραιώς (1,7
δισ. ευρώ) και θα ακολουθούν η Εθνι-
κή (1,1 δισ. ευρώ) και η Αlpha Βank
(800 εκατ. ευρώ).

Η Deutsche Bank εκτιμά πως σε
αυτό το τρίμηνο, οι περισσότερες
μειώσεις NPEs θα προέρχονται από
διαγραφές, ενώ όσον αφορά τον δεί-
κτη κάλυψης επισφαλειών, αναμένει
ότι η Εθνική Τράπεζα θα έχει τον
υψηλότερο (στο 60%), η Alpha Bank
τον χαμηλότερο (στο 46%) και η Πει-
ραιώς θα είναι δεύτερη (48%).

Τα εύσημα στον ελληνικό λαό απέ-
δωσε ο γενικός γραμματέας του
Οργανισμού Οικονομικής Συνερ-
γασίας και Ανάπτυξης, Ανχελ
Γκουρία, προειδοποιώντας την
ίδια ώρα για τους κινδύνους στους
οποίους είναι εκτεθειμένη η ελ-
ληνική οικονομία, λόγω των αβε-
βαιοτήτων στην παγκόσμια οι-
κονομία.

«Η Ελλάδα είναι στον σωστό
δρόμο», σημείωσε χαρακτηριστικά
ο κ. Γκουρία σε συνέντευξη Τύπου
που πραγματοποιήθηκε χθες στο
Μέγαρο Μουσικής Αθηνών, στο
πλαίσιο της υπουργικής συνόδου
του διεθνούς οργανισμού για την
περιφερειακή ανάπτυξη. Ο ίδιος
έκανε λόγο για τεράστιες θυσίες
και πολλή δουλειά από τους Ελ-
ληνες, που είχαν αποτέλεσμα. Ιδι-
αίτερη αναφορά έκανε στην πρό-
σφατη έξοδο της Ελλάδας στις
αγορές. Αν και παραδέχθηκε ότι
το επιτόκιο του δεκαετούς ομο-
λόγου δεν ήταν και το πλέον αν-
ταγωνιστικό, υποστήριξε πως η
υπερκάλυψη της έκδοσης έδειξε
ότι οι επενδυτές έχουν όρεξη.

Ο κ. Γκουρία εμφανίστηκε ανή-
συχος για τις επιπτώσεις των εμ-
πορικών πολέμων στην παγκό-
σμια οικονομία, επισημαίνοντας
ότι ο ΟΟΣΑ αναγκάστηκε να ανα-
θεωρήσει προς τα κάτω τις προ-
βλέψεις του για την ανάπτυξη
σχετικά με την Ευρώπη και άλλες

ισχυρές ευρωπαϊκές χώρες, μεταξύ
αυτών η Γερμανία, η Γαλλία, το
Ηνωμένο Βασίλειο. «Θα έπρεπε
ο παγκόσμιος ρυθμός ανάπτυξης
να είναι στο 4%. Είναι όμως 3,3%
και μπορεί να υποχωρήσει περαι-
τέρω, στο 3,2%. Οι εμπορικοί πό-
λεμοι όπως αυτός ανάμεσα στις
ΗΠΑ και στην Κίνα, στις ΗΠΑ και
στην Ευρώπη και άλλοι προκα-
λούν αβεβαιότητα σε καταναλωτές
και επιχειρήσεις. Οι μεν κατανα-
λωτές αποταμιεύουν και δεν ξο-
δεύουν, οι δε επιχειρηματίες μα-
ταιώνουν επενδύσεις», σημείωσε
χαρακτηριστικά. Αναφερόμενος,
ειδικά, στις επιπτώσεις στην ελ-
ληνική οικονομία, τόνισε: «Η Ελ-
λάδα είναι μια μικρή ανοιχτή οι-
κονομία. Ο,τι συμβαίνει γύρω από
την Ελλάδα, θα επηρεάζει και την
Ελλάδα. Είστε αναγκασμένοι να
κάνετε κουπί κόντρα στο ρεύμα».

Στα θετικά ο γενικός γραμμα-
τέας του ΟΟΣΑ συμπεριέλαβε τα
πρωτογενή πλεονάσματα, λέγον-
τας ότι «τώρα μπορείτε να πλη-
ρώνετε τους τόκους κι έτσι δεν
θα αυξάνεται το χρέος και παράλ-
ληλα θα ανακάμπτει και η οικο-
νομία», καθώς και τη μείωση της
ανεργίας. Ωστόσο, επισήμανε και
αυτός την ανάγκη να αντιμετω-
πιστεί το πρόβλημα των μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων.

Από την πλευρά του, ο οικοδε-
σπότης της συνόδου, ο Ελληνας

υπουργός Οικονομίας και Ανά-
πτυξης και αντιπρόεδρος της κυ-
βέρνησης Γιάννης Δραγασάκης,
ερωτηθείς σχετικά για το ποια
θεωρεί τη σημαντικότερη μεταρ-
ρύθμιση για την προσέλκυση
επενδύσεων υποστήριξε ότι είναι
η καταπολέμηση της γραφειοκρα-
τίας. Ο ίδιος επέκρινε τις προ-
ηγούμενες κυβερνήσεις για απου-
σία σχετικής πολιτικής και ανα-
φέρθηκε στις πρωτοβουλίες της
παρούσας κυβέρνησης, όπως είναι
η ηλεκτρονική σύσταση επιχει-
ρήσεων, η υλοποίηση του κτη-
ματολογίου, η χάραξη των αιγια-
λών, η ανάρτηση των δασικών
χαρτών. Από την άλλη, πάντως,
χαρακτήρισε σοβαρό πρόβλημα
τις καθυστερήσεις στην απονομή
της δικαιοσύνης. Ο ίδιος κληθείς
να σχολιάσει εάν ο ρυθμός ανά-
πτυξης 2% είναι ικανοποιητικός
για την ελληνική οικονομίας,
υποστήριξε ότι το 2% είναι πράγ-
ματι χαμηλό, αλλά θα πρέπει να
βλέπουμε τι γίνεται στον υπό-
λοιπο κόσμο. «Να γνωρίζετε ότι
μπορεί να αποτελέσουμε την έκ-
πληξη στην Ευρώπη».

Χθες βράδυ, οι υπουργοί που
συμμετέχουν στη σύνοδο παρα-
κάθισαν σε δείπνο στο Μουσείο
της Ακρόπολης. Η υπουργική σύ-
νοδος ολοκληρώνεται σήμερα το
απόγευμα.

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Αυξάνει τις τιμές-στόχους
των ελληνικών τραπεζικών 
μετοχών η Deutsche Bank

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Υψηλοί φόροι, από τους υψηλό-
τερους παγκοσμίως, χωρίς καμία
ανταποδοτικότητα, οδηγούν τους
πολίτες στον δρόμο της φορο-
διαφυγής. Αυτό θα μπορούσε να
είναι το συμπέρασμα από τις τε-
λευταίες εκθέσεις του ΟΟΣΑ που
δείχνουν τον φαύλο κύκλο στον
οποίο έχουν παγιδευθεί τα νοι-
κοκυριά.

Η υψηλή φορολογία σε συν-
δυασμό με τη χαμηλή ανταπο-
δοτικότητα και την έλλειψη πα-
ροχών οδηγεί τους πολίτες στη
φοροδιαφυγή, καθώς δεν μπορούν
να βρουν άλλο τρόπο να αντιμε-
τωπίσουν την υπέρμετρη φορο-
λόγηση, με αποτέλεσμα η κυβέρ-
νηση να αυξάνει εκ νέου τους
φόρους, οι οποίοι όμως απευθύ-
νονται σε όσους δεν μπορούν να
φοροδιαφύγουν.

Οι πολίτες πλέον υποστηρίζουν
ότι για τους φόρους που πληρώ-
νουν δεν λαμβάνουν τις αντίστοι-
χες παροχές, ενώ δεν έχουν καμία
εμπιστοσύνη στο κράτος, καθώς
θεωρούν ότι δεν θα τους σταθεί
σε περίπτωση ανάγκης.

Συγκεκριμένα, οκτώ στους δέ-
κα Ελληνες θεωρούν ότι δεν λαμ-
βάνουν τις παροχές που θα έπρε-
πε δεδομένου του ύψους των φό-
ρων που καταβάλλουν στο κρά-
τος, όταν ο αντίστοιχος μέσος
όρος στις 21 χώρες του ΟΟΣΑ εί-
ναι 58,5%, δηλαδή πολύ χαμη-
λότερα. 

Από την άλλη πλευρά το εντυ-
πωσιακό είναι ότι εξετάζοντας
τις φορολογικές επιβαρύνσεις
στις χώρες του ΟΟΣΑ, στην Ελ-
λάδα την περίοδο 2007-2017 κα-
ταγράφεται αύξηση φόρων κατά
8,2 ποσοστιαίες μονάδες του ΑΕΠ,
ενώ ακόμα και αν περιοριστεί κα-
νείς στη μνημονιακή περίοδο
2010-2017 η Ελλάδα συνεχίζει να
μην έχει ανταγωνισμό.

Ειδικά την περίοδο 2015-2017
κόντρα σε όλες τις τάσεις αυξή-
θηκαν υπέρμετρα φόροι και ει-
σφορές, με αποτέλεσμα να κατα-
τάσσεται πρώτη στις αυξήσεις
φόρων μεταξύ των χωρών-μελών
του ΟΟΣΑ (από το 35,7% του ΑΕΠ
έφθασε στο 39,4% του ΑΕΠ). Δη-
λαδή πληρώνουμε περισσότερους
φόρους, οι οποίοι όχι μόνο δεν
επιστρέφουν ανταποδοτικά αλλά
αντίθετα, όπως υποστηρίζει το
78% των Ελλήνων πηγαίνουν σε
πολίτες που δεν τα δικαιούνται
(66% μέσος όρος ΟΟΣΑ).

Και αυτό συμβαίνει καθώς το
«πακέτο» παροχών οδεύει προς
τους συνταξιούχους αλλά και σε
όσους δηλώνουν χαμηλά εισο-
δήματα. Δεδομένης μάλιστα της
αναποτελεσματικότητας του κρά-
τους, τα επιδόματα παίρνουν όχι
αυτοί που έχουν μικρά εισοδή-
ματα, αλλά αυτοί που δηλώνουν
χαμηλά εισοδήματα.

Απογοητευμένοι
Σύμφωνα με την έρευνα του

Οργανισμού Οικονομικής Συ-
νεργασίας και Ανάπτυξης που
δημοσιοποιήθηκε χθες, η δυ-
σφορία απέναντι στην κοινω-
νική πολιτική που εφαρμόζεται
στις χώρες-μέλη του ΟΟΣΑ είναι
μεγάλη.

Η έκθεση «Κίνδυνοι που έχουν
σημασία» (Risks that Matter) κα-
ταγράφει πως συνολικά στις χώ-

ρες του ΟΟΣΑ περισσότεροι από
τους μισούς διαμαρτύρονται ότι
θα έπρεπε να λαμβάνουν περισ-
σότερα, τα 2/3 πιστεύουν πως άλ-
λοι λαμβάνουν περισσότερα από
όσα αξίζουν, ενώ τρεις στους τέσ-
σερις ζητούν από τις κυβερνήσεις
τους να κάνουν περισσότερα για
την οικονομική και κοινωνική
ασφάλεια. Ωστόσο, στη χώρα μας
οι διαμαρτυρίες είναι εντονότερες
καθώς πάνω από το 70% θεωρεί
πως είναι δύσκολο να έχει απο-
τελεσματική κοινωνική προστα-
σία σε ώρα ανάγκης. Μάλιστα,
ούτε ένας στους δέκα Ελληνες
δεν πιστεύει ότι μπορεί με εύκολο
τρόπο να χρησιμοποιήσει δημό-
σιες παροχές.

Δεν είναι λίγοι οι πολίτες που
δεν έχουν εμπιστοσύνη στην
ικανότητα της κυβέρνησης να
τους παρέχει επαρκή στήριξη σε
περίπτωση ανεργίας, ασθένειας
ή αναπηρίας, σε περίπτωση από-
κτησης τέκνου ή γηρατειών. Κατά
μέσον όρο, στις 21 χώρες του
ΟΟΣΑ μόνο το 25% των ερωτη-
θέντων συμφωνεί ότι η κυβέρ-
νηση θα «παρείχε στην οικογέ-
νειά μου και σε μένα επαρκή ει-
σοδηματική υποστήριξη». Η Ελ-
λάδα και εδώ εμφανίζει από τα
υψηλότερα ποσοστά απογοήτευ-
σης, με σχεδόν 80% των πολιτών

να δηλώνει πως δεν μπορεί να
βασιστεί στο κράτος για να του
παρέχει βοήθεια σε περίπτωση
απώλειας εισοδήματος.

Χωρίς τους πολίτες
Σε όλες τις χώρες, με εξαίρεση

τον Καναδά, τη Δανία, τη Νορ-
βηγία και την Ολλανδία, η πλει-
ονότητα των συμμετασχόντων
δήλωσε πως η κυβέρνηση δεν
λαμβάνει υπ’ όψιν τις απόψεις
των πολιτών στον σχεδιασμό της
κοινωνικής πολιτικής. Στην Ελ-
λάδα το ποσοστό ξεπερνάει τα
2/3, ενώ ανάλογα υψηλό είναι
επίσης στην Πορτογαλία, στο Ισ-
ραήλ και στη Λιθουανία.

«Πρόκειται για ένα μήνυμα
αφύπνισης για τις κυβερνήσεις
ανά τον κόσμο», σχολίασε ο γε-
νικός γραμματέας του ΟΟΣΑ, Αν-
χελ Γκουρία, προσθέτοντας ότι
ενώ οι χώρες του ΟΟΣΑ διαθέτουν
από τα πιο προηγμένα και γεν-
ναιόδωρα συστήματα κοινωνικής
προστασίας, δαπανώντας κατά
μέσον όρο περισσότερο από το
20% του ΑΕΠ τους σε κοινωνικές
πολιτικές, αποτυγχάνουν να ικα-
νοποιήσουν μεγάλη μερίδα των
πολιτών. «Υπερβολικά πολλοί άν-
θρωποι πιστεύουν πως δεν μπο-
ρούν να στηριχθούν στην κυβέρ-
νησή τους για βοήθεια», τόνισε.

Υπερφορολόγηση χωρίς 
ανάλογες κοινωνικές παροχές
8 στους 10 Ελληνες θεωρούν ότι το φορολογικό σύστημα δεν είναι ανταποδοτικό
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Τα επιδόματα
παίρνουν όχι αυτοί
που έχουν μικρά
εισοδήματα, αλλά
αυτοί που δηλώνουν
χαμηλά εισοδήματα.

Αν. Γκουρία: Πρέπει να κάνετε κουπί κόντρα στο ρεύμα
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Εκτιμά ότι οι αλλαγές
στον νόμο Κατσέλη 
θα οδηγήσουν 
σε ταχύτερη μείωση
των κόκκινων δανείων.

Ο κ. Γκουρία εμφανίστηκε ανήσυ-
χος για τις επιπτώσεις των εμπορι-
κών πολέμων στη διεθνή οικονομία.
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Ο γενικός γραμματέας
του ΟΟΣΑ προειδοποί-
ησε ότι η επιβράδυνση
της παγκόσμιας οικο-
νομίας θα επηρεάσει
και την ελληνική.

Τελείται σήμερα Κυριακή 24 Μαρτίου 2019,
στον ιερό ναό Αγίου Φιλίππου στα Λατσιά
το ετήσιο μνημόσυνο του αγαπημένου μας

συζύγου, αδελφού, θείου και νονού

ΗΡΑΚΛΗ ΘΕΟΦΑΝΟΥΣ

και καλούμε όσους τιμούν τη μνήμη του
να παραστούν

Οι τεθλιμμένοι:
Σύζυγος, αδελφές, ανίψια και λοιποί συγγενείς

ΜΝΗΜΟΣΥΝΟ

Ζητείται οδηγός για εταιρία courier με άδεια
οδηγού μοτοσυκλέτας για Λευκωσία.

Για πληροφορίες παρακαλώ
καλέστε στο 99438368.
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Oι Βρετανοί και οι Γερμανοί θα
επωμιστούν τις μεγαλύτερες ζημίες
από μια ενδεχόμενη μη συντεταγ-
μένη έξοδο της Βρετανίας από
την Ευρωπαϊκή Ενωση (Brexit),
χάνοντας έως και 67 δισ. ευρώ
ετησίως (57 δισ. ευρώ οι Βρετανοί
και 10 δισ. ευρώ οι Γερμανοί). Πάν-
τως, όπως αναφέρει η Deutsche
Welle (DW), συνολικά οι άνθρωποι
στην Ε.E. θα δουν μείωση στα ει-
σοδήματά τους. Ωστόσο, όπως εί-
ναι αναμενόμενο σε όλα τα πράγ-
ματα στη ζωή, υπάρχουν και οι
κερδισμένοι. Στη συγκεκριμένη
περίπτωση είναι οι Κινέζοι και οι
Αμερικανοί. Εκείνοι θα δουν τα
εισοδήματά τους να αυξάνονται
χάρις στην αποχώρηση της Βρε-
τανίας. Τα σχετικά πορίσματα ανα-
φέρονται σε νέα μελέτη του Ιδρύ-
ματος Μπέρτελσμαν της Γερμα-
νίας. Σε αυτήν επισημαίνεται ότι
το οικονομικό κόστος θα είναι με-
γάλο, εάν δεν υπάρξει συντεταγ-
μένη διαδικασία αποχώρησης,
ενώ σε αντίθετη περίπτωση θα
αμβλυνθεί.

Κόστος
Οι απώλειες θα προέρχονται κυ-

ρίως από την άνοδο των τιμών σε
αγαθά και υπηρεσίες, η οποία θα
προκύψει επειδή η Βρετανία θα
επιβάλει δασμούς σε ό,τι εισάγεται
από την Ευρωπαϊκή Ενωση. Στη
σημερινή συγκυρία δεν υπάρχουν
δασμοί, εφόσον η χώρα λειτουργεί
εντός της ενιαίας αγοράς.

Συν τοις άλλοις, «λόγω Brexit
θα υπάρξει μείωση του ανταγω-
νισμού στην Ε.Ε., εφόσον οι παί-
κτες στην ενιαία αγορά θα λιγο-
στέψουν», επεξηγεί ο συνερευνη-
τής στη μελέτη του Ιδρύματος
Μπέρτελσμαν, Ντόμινικ Πονάτου.
«Και όσο μικρότερος ο ανταγωνι-
σμός, τόσο αυξάνονται οι τιμές
αγαθών και υπηρεσιών και ελατ-
τώνεται η αύξηση των μισθών».
Ελάχιστες ημέρες απομένουν έως
τη λήξη της προθεσμίας για την
έξοδο στις 29 Μαρτίου, αλλά ακόμα
δεν έχει αποσαφηνιστεί εάν θα
υπάρξει συμφωνία ή όχι.

Μετά την έξοδο, οι υπόλοιποι
Ευρωπαίοι πολίτες, εξαιρουμένων
των Βρετανών, θα έχουν κάθε χρό-
νο απώλειες εισοδήματος σχεδόν
40 δισ. ευρώ κατά μέσον όρο. Στη
Βρετανία ειδικά, η απώλεια θα
φθάνει τα 57 δισ. ευρώ ή τα 873
ευρώ κατά κεφαλήν. Η Γερμανία
και οι Γαλλία, οι οποίες βασίζουν
τις οικονομίες τους στην εξαγωγική
δραστηριότητα, αναμένεται να
πληγούν καίρια σε περίπτωση
σκληρής εξόδου. Η Γερμανία θα
ζημιωθεί κατά σχεδόν 10 δισ. ευρώ
σε ετήσια βάση, ενώ οι γαλλικές

αλλά και οι ιταλικές εξαγωγικές
επιχειρήσεις θα απολέσουν δισε-
κατομμύρια ευρώ, όπως δείχνει η
έρευνα του Ιδρύματος Μπέρτελ-
σμαν. Εντός Γερμανίας οι βαρύτερα
πληττόμενες περιοχές θα είναι τα
νότια κρατίδια της Βαυαρίας και
της Βάδης-Βυρτεμβέργης αλλά και
η Βόρεια Ρηνανία-Βεστφαλία. Το

Ηνωμένο Βασίλειο αποτελούσε το
2017 έναν από τους πέντε σημαν-
τικότερους προορισμούς για τις
εξαγωγές των γερμανικών εται-
ρειών. Εκεί διοχετεύθηκαν αγαθά
αξίας άνω των 85 δισ. ευρώ.

Οπως υπογραμμίζει η έρευνα,
εάν το Βrexit διεκπεραιωθεί ομαλά,
τότε θα περιοριστούν και οι επι-
πτώσεις σχεδόν στο ήμισυ. Και
με την προοπτική αυτή, οι ετήσιες
απώλειες εισοδήματος θα φθάσουν
τα 5 δισ. ευρώ στη Γερμανία και
τα 32 δισ. ευρώ στη Βρετανία. Βέ-
βαια, θα υπάρξουν και οι κερδι-
σμένοι, όπως είναι η Κίνα, η Ρωσία,
καθώς και οι ΗΠΑ. Ειδικά, μάλιστα,
εάν η προσγείωση είναι ανώμαλη,
τότε τα εισοδήματα στις ΗΠΑ θα
ενισχυθούν σε ετήσια βάση σχε-
δόν 32 δισ. ευρώ, στην Κίνα κατά
5 δισ. ευρώ και στη Ρωσία κατά

260 εκατ. ευρώ. «Η έξοδος της
Βρετανίας από την Ε.Ε. έχει δυ-
σμενή αντίκτυπο στο σύστημα
προμηθευτικής αλυσίδας της Ε.Ε.»,
τόνισε στην DW ο ερευνητής της
έκθεσης στο Ιδρυμα Μπέρτελσμαν,
Nτόμινικ Πονάτου. «Aυτό σημαίνει
απλά ότι οι εμπορικές συναλλαγές
εντός των ορίων της Ε.Ε. θα κα-
ταστούν ακριβότερες, εν αντιθέσει
με τις συναλλαγές με τις υπόλοιπες
χώρες του κόσμου, που θα είναι
ελκυστικότερες», παρατηρεί ο
ίδιος. Εν κατακλείδι, ο πρόεδρος
του Ιδρύματος Μπέρτελσμαν, Ααρτ
ντε Γκέουτς, τόνισε τα εξής: «Το
Brexit μπορεί να πλήξει δραματικά
τα θεμέλια της μεγαλύτερης οι-
κονομικής περιφέρειας του κό-
σμου. Γι’ αυτό Βρυξέλλες και Λον-
δίνο οφείλουν να κάνουν τα πάντα
ώστε να επέλθει συμφωνία».

Μεγάλοι χαμένοι από ένα σκληρό 
Brexit, Βρετανοί και Γερμανοί
Στα 67 δισ. οι ετήσιες απώλειες των εισοδημάτων τους – Κέρδη για ΗΠΑ, Κίνα

������

Σε περίπτωση
μη συντεταγμένης
εξόδου της Βρετανίας,
τα εισοδήματα στις
ΗΠΑ θα ενισχυθούν
σε ετήσια βάση κατά
σχεδόν 32 δισ. ευρώ.

Αν και παραμένουν ελάχιστες ημέρες έως τη λήξη της προθεσμίας για την έξοδο στις 29 Μαρτίου, δεν έχει απο-
σαφηνιστεί εάν θα υπάρξει συμφωνία ή όχι. Σύμφωνα με την έρευνα του Ιδρύματος Μπέρτελσμαν της Γερμανίας,
μια μη συντεταγμένη έξοδος του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ε.Ε. θα οδηγήσει σε μείωση των εισοδημάτων σε
όλη την Ευρώπη. Γι’ αυτό Βρυξέλλες και Λονδίνο οφείλουν να κάνουν τα πάντα ώστε να επέλθει συμφωνία.
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Με μείωση του ΑΕΠ της κατά 6,4%
και πληθωρισμό 40% οδεύει η Αρ-
γεντινή προς τις εκλογές του Οκτω-
βρίου και η κυβέρνηση του προ-
έδρου Μαουρίσιο Μάκρι δεν έχει
περιθώρια ελιγμών για αναπτυξιακή
πολιτική. Καθ’ υπαγόρευσιν του
ΔΝΤ, που της έχει χορηγήσει δάνειο
ύψους 56 δισ. δολαρίων, έχει προ-
χωρήσει σε περικοπές δαπανών
σε μια προσπάθεια να περιορίσει
το δημοσιονομικό έλλειμμα. Τώρα
της συνιστά περαιτέρω περικοπές
προκειμένου να μειωθεί το χρέος
της.

Στην προσπάθειά της, άλλωστε,
να αναχαιτίσει τον καλπάζοντα
πληθωρισμό, η Τράπεζα της Αρ-
γεντινής έχει αυξήσει τα επιτόκια
του αργεντίνικου πέσο στο 63%,
αποτρέποντας κάθε δυνατότητα
ανάπτυξης. Οπως τονίζει ο Σιμπάν
Μορντέν, στέλεχος της επενδυτικής
Nomura με αρμοδιότητα για τη
Λατινική Αμερική, «αποτελεί μια
προσπάθεια να εξισορροπήσει την
κατάσταση με τα υψηλά επιτόκια
και όλοι προσευχόμαστε να το επι-
τύχει». Ο ίδιος εξηγεί ότι ζητούμενο
για την κεντρική τράπεζα είναι η
σταθεροποίηση του νομίσματος,
γιατί ο μοναδικός έμμεσος τρόπος
να τονωθεί η κατανάλωση είναι

να ενισχυθούν οι πραγματικοί μι-
σθοί με τη μείωση του πληθωρι-
σμού. Η αγοραστική δύναμη των
Αργεντίνων έχει μειωθεί δραματικά
μετά την ελεύθερη πτώση κατά
50% που σημείωσε πέρυσι το πέσο
και τη συνεπακόλουθη εκτίναξη
του πληθωρισμού στο 40%. Πολι-
τικοί και οικονομικοί αναλυτές
εκτιμούν πως ο πρόεδρος Μάκρι
δεν θα μπορέσει να τηρήσει πραγ-
ματικά τις δεσμεύσεις του έναντι
του ΔΝΤ ιδιαίτερα επειδή διανύει
έτος εκλογών. Ο συνδυασμός της
κρίσης και των πολιτικών που εφήρ-
μοσε καθ’ υπαγόρευσιν του Ταμείου
είχε ως αποτέλεσμα να χαθούν εκ
νέου όσες θέσεις εργασίας δημι-
ουργήθηκαν στον ιδιωτικό τομέα
μετά την ανάληψη της εξουσίας

από τον Μάκρι. Οι αυξήσεις των
μισθών δεν πλησιάζουν στο ελά-
χιστο τους ιλιγγιώδους ρυθμούς
του πληθωρισμού και η φτώχεια
έχει αυξηθεί. Σύμφωνα με δημο-
σκόπηση που διεξήγαγε η εταιρεία
ερευνών ManpowerGroup στη
διάρκεια του πρώτου τριμήνου του
έτους, οι προσλήψεις στις οποίες
προτίθενται να προχωρήσουν οι
εργοδότες στην Αργεντινή είναι
οι λιγότερες των τελευταίων 12
ετών. Την ίδια στιγμή, η κατάσταση
στην οποία βρίσκονται οι βιομη-
χανίες της χώρας αντανακλά τη
βαθύτατη ύφεση στην οποία έχει
διολισθήσει η αργεντίνικη οικο-
νομία. Αντιμέτωπες με τους υψη-
λότερους φόρους που συνοδεύουν
τη δανειακή σύμβαση με το ΔΝΤ
αλλά και το αυξημένο κόστος της
εργασίας, οι βιομηχανίες του με-
ταποιητικού τομέα καταφεύγουν
στα αποθεματικά τους. Τα δαπα-
νούν για να πληρώσουν το ηλε-
κτρικό ρεύμα και να παραμείνουν
ενεργές. Δεν έχουν άλλη επιλογή
καθώς τα τιμολόγια του ηλεκτρικού
ρεύματος αυξάνονται διαρκώς, οι
πωλήσεις μειώνονται και η πίστωση
έχει κυριολεκτικά στερέψει. Εν-
δεικτική είναι η περίπτωση της
βιομηχανίας υποδημάτων Freddy

Carfora, που έχει μειώσει το προ-
σωπικό της σε μόλις 12 άτομα, κάτι
πρωτοφανές στα 55 χρόνια της
ιστορίας της. Στη διάρκεια του πε-
ρασμένου έτους έκλεισαν περίπου
οι μισοί από τους προμηθευτές της
ενώ διπλασιάστηκε το κόστος της
παραγωγής της.

«Είναι η μεγαλύτερη κρίση που
θυμάμαι», τονίζουν στελέχη της
σε μονάδα της έξω από το Μπουέ-
νος Αϊρες και προσθέτουν πως δεν
υπάρχει δρόμος διαφυγής, «δεν
φαίνεται καμία βελτίωση της κα-
τάστασης στο εγγύς μέλλον». Το
ΔΝΤ έχει αναγνωρίσει πως απο-
δείχθηκε εξαιρετικά δύσκολο να
τιθασευτεί ο πληθωρισμός και στην
αρχή της εβδομάδας επικρότησε
τις προσπάθειες της κυβέρνησης
να μειώσει τις δαπάνες και να πε-
ριορίσει το έλλειμμα. Η κυβέρνηση
Μάκρι μπορεί να προσβλέπει, πάν-
τως, σε ένα όφελος από την πολι-
τική λιτότητας που της υπαγορεύει
το ΔΝΤ. Τον επόμενο μήνα, οπότε
θα εκταμιευθεί δόση ύψους 10,9
δισ. δολαρίων από το δάνειο του
ΔΝΤ, θα μπορεί να πουλάει περίπου
60 εκατ. δολάρια την ημέρα στις
αγορές συναλλάγματος προκειμέ-
νου να σταθεροποιήσει το πέσο
και να ενισχύσει την ισοτιμία του.
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Η κατάσταση στην οποία
βρίσκονται οι βιομηχα-
νίες της χώρας αντανα-
κλά τη βαθύτατη ύφεση
στην οποία έχει διολι-
σθήσει η αργεντίνικη 
οικονομία.

Στα πρόθυρα κατάρρευσης και πάλι η Αργεντινή

Πλήρωσε «χρυσό» το swap
με τη Citigroup ο Μαδούρο
Ενα ακόμη πλήγμα δέχτηκε χθες η
κυβέρνηση του Νικολάς Μαδούρο,
καθώς η Citigroup ανακοίνωσε πως
θα καταθέσει περίπου 260 εκατ.
δολάρια, που προκύπτουν από την
εκκαθάριση συναλλαγής swap που
είχε κάνει με την κυβέρνηση της
Βενεζουέλας σε λογαριασμό στις
ΗΠΑ, στον οποίο δεν θα έχει πρό-
σβαση ο πρόεδρος Μαδούρο.

Στις 11 Μαρτίου η κεντρική τρά-
πεζα της Βενεζουέλας είχε αποτύχει
να επαναγοράσει από τη Citigroup
ποσότητα χρυσού αξίας σχεδόν 1,1
δισ. δολαρίων, που είχε δώσει ως
εγγύηση για συμφωνία χρηματοδό-
τησης που είχε κάνει το 2015. Η δια-
φορά στην τιμή του χρυσού μεταξύ
του 2015 και σήμερα, 260 εκατ. δο-
λάρια, θα κατατεθεί σε λογαριασμό
που ήλεγχε στο παρελθόν η κεντρική
τράπεζα της Βενεζουέλας, σύμφωνα
με πληροφορίες του Bloomberg.
Ωστόσο, πλέον το καθεστώς Μα-
δούρο δεν έχει πρόσβαση σε αυτόν
τον λογαριασμό και μάλιστα είναι
πιθανό τον έλεγχο των χρημάτων
να αποκτήσει η παράλληλη κυβέρ-
νηση που σχηματίζει ο ηγέτης της
αντιπολίτευσης Χουάν Γκουαϊδό. Η
κεντρική τράπεζα της Βενεζουέλας
εξετάζει το ενδεχόμενο να δηλώσει
ανωτέρα βία, ώστε να αιτιολογήσει
τη μη επαναγορά του χρυσού ύψους
1,1 δισ. δολαρίων, με το επιχείρημα
πως οι οικονομικές κυρώσεις που
έχουν επιβάλλει οι ΗΠΑ την εμπό-
δισαν να αντλήσει μετρητά από τις
αγορές, ώστε να πληρώσει για τον
χρυσό. Εκπρόσωπος Τύπου της Ci-
tigroup αρνήθηκε να σχολιάσει το
ζήτημα, ενώ εκπρόσωπος Τύπου της
κεντρικής τράπεζας της Βενεζουέλας
δεν απάντησε σε αντίστοιχο ερώ-
τημα.

Αν και ο πρόεδρος Μαδούρο εξα-
κολουθεί να ελέγχει την εξουσία
στη Βενεζουέλα μέσω του στρατού,
των δικαστηρίων και του κρατικού
μηχανισμού, ο Γκουαϊδό εκμεταλ-
λεύεται την υποστήριξη που έχει
λάβει από δεκάδες κυβερνήσεις
για να αποκτάει σταδιακά τον έλεγ-
χο περιουσιακών στοιχείων της
Βενεζουέλας στο εξωτερικό. Εχει
ήδη αποκτήσει τον έλεγχο της εται-
ρείας διύλισης πετρελαίου Citgo
στο Χιούστον των ΗΠΑ από την
κρατική εταιρεία Petroleos de Ve-
nezuela, ενώ αναλαμβάνει τον έλεγ-
χο ακινήτων που ανήκουν σε δι-
πλωματικές αντιπροσωπείες της
Βενεζουέλας. Ακόμα πιο σημαντικό
είναι το γεγονός ότι έχει αποκτήσει
πρόσβαση σε μετρητά, σύμφωνα
με το Bloomberg, τα οποία σκοπεύει
να χρησιμοποιήσει ώστε να περιο-
ρίσει την ανθρωπιστική κρίση που
έχει ξεσπάσει στη Βενεζουέλα τα
τελευταία χρόνια. Η ελεγχόμενη
από την αντιπολίτευση της Βενε-
ζουέλας Εθνοσυνέλευση έχει ανα-
κοινώσει πως έχει εντοπίσει κεφά-
λαια 3,2 δισ. δολαρίων, τα οποία
βρίσκονται κατατεθειμένα σε 20
λογαριασμούς στις ΗΠΑ που ελέγ-
χονταν από την κυβέρνηση Μα-
δούρο. Νωρίτερα φέτος, η Τράπεζα
της Αγγλίας είχε αρνηθεί να επι-
στρέψει στην κυβέρνηση Μαδούρο
χρυσό αξίας 1,2 δισ. δολαρίων. Πέ-
ρυσι η κυβέρνηση Μαδούρο είχε
χρησιμοποιήσει περίπου το 40%
των αποθεμάτων χρυσού της χώ-
ρας, πουλώντας τον σε εταιρείες
στα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα και
στην Τουρκία, στο πλαίσιο απέλ-
πιδας προσπάθειας να χρηματο-
δοτήσει κυβερνητικά προγράμματα
και να αποπληρώσει πιστωτές της.

Στις 11 Μαρτίου η κεντρική τράπεζα της Βενεζουέλας είχε αποτύχει να
επαναγοράσει από τη Citigroup ποσότητα χρυσού αξίας σχεδόν 1,1 δισ. δο-
λαρίων, που είχε δώσει ως εγγύηση για συμφωνία χρηματοδότησης που εί-
χε κάνει το 2015. Η διαφορά στην τιμή του χρυσού μεταξύ 2015 και σήμε-
ρα, 260 εκατ. δολ., θα κατατεθεί σε λογαριασμό στις ΗΠΑ που πλέον δεν
ελέγχεται από το Καράκας.
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Στο στόχαστρο της Ε.Ε. 
Amazon και Facebook
Στις Amazon και Facebook στρέφεται
η προσοχή της επιτρόπου Αντα-
γωνισμού της Κομισιόν Μαργκρέτε
Βεστάγκερ σχετικά με τη χρήση
των δεδομένων των χρηστών και
των εμπόρων με τους οποίους συ-
νεργάζονται.

Το τρίτο πρόστιμο που επιβλή-
θηκε από την Ε.Ε. κατά της Google,
ύψους 1,49 δισ. ευρώ, αποτελεί μέ-
ρος γενικότερου σχεδίου εξυγίαν-
σης του κλάδου. Ηδη η έρευνα της
Ε.Ε. στην Amazon όσον αφορά τη
χρήση των δεδομένων για αντα-
γωνιστικούς σκοπούς είναι «αρκετά

προχωρημένη», όπως ανακοίνωσε
πριν από λίγες ημέρες η κ. Βεστάγ-
κερ. Μάλιστα, συμπλήρωσε πως
θα ήθελε να «προχωρήσει σε πιο
αποφασιστικά βήματα» προτού
ολοκληρώσει τη θητεία της φέτος.
Η Ευρωπαία επίτροπος υποσχέθηκε
πως θα εξετάσει την καταγγελία
της Spotify, εταιρείας αναπαραγω-
γής μουσικής μέσω Διαδικτύου,
εναντίον της Apple, ενώ ανέφερε
ότι «ενδιαφέρεται» για τις κατηγο-
ρίες περί αντιμονοπωλιακής συμ-
περιφοράς της Facebook.

Στο κυνηγητό των κολοσσών της
Σίλικον Βάλεϊ συμμετέχουν πλέον
και εθνικές αρχές των ευρωπαϊκών
χωρών. Δικαιούνται να επιβάλλουν
πρόστιμα έως και 4% επί των ετη-
σίων πωλήσεων της εκάστοτε εται-
ρείας για την παραβίαση των ευ-
ρωπαϊκών αντιμονοπωλιακών κα-
νόνων. 

Η Ελεν Ντίξον, Ιρλανδή επίτρο-
πος Προστασίας Δεδομένων, επε-
ξεργάζεται τουλάχιστον επτά υπο-
θέσεις παραβίασης των ευρωπαϊκών
μέτρων εναντίον της Facebook, αλ-
λά και άλλες κατηγορίες κατά «πολύ
μεγάλων διαδικτυακών εταιρειών»,
όπως δήλωσε σε συνέντευξη τον
Φεβρουάριο. Η Facebook βρίσκεται
στο μικροσκόπιο της γερμανικής
αρχής ανταγωνισμού, που ερευνά
κατά πόσον η διαχείριση προσω-
πικών δεδομένων των χρηστών
από τη Facebook παραβιάζει την
αντιμονοπωλιακή πολιτική. Τα νέα
μέτρα της Ε.Ε., που ψηφίστηκαν
τον Φεβρουάριο, απαιτούν από τις
εταιρείες Διαδικτύου να αναφέρουν
τυχόν προβλήματα που προκύπτουν
όσον αφορά τις τακτικές ανταγω-
νισμού. 

Οι εταιρείες οφείλουν να υιοθε-
τήσουν πιο σαφείς όρους χρήσης
του προϊόντος, μεγαλύτερη διαφά-
νεια σχετικά με την κατάταξη των
προϊόντων και να κοινοποιούν οποι-
οδήποτε πλεονέκτημα δίνουν στα
δικά τους προϊόντα.

������

Εξετάζεται επίσης 
η καταγγελία της
Spotify κατά της Apple.
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Υστερα από τρία χρόνια προβλημα-
τισμού, το Βερολίνο αναλαμβάνει
πρωτοβουλία για να περιφρουρήσει
τις στρατηγικής σημασίας γερμα-
νικές βιομηχανίες από επίδοξους
αγοραστές άλλων χωρών και προ-
παντός από την Κίνα. Σύμφωνα με
αποκλειστικό ρεπορτάζ του Reur-
ters, η γερμανική κυβέρνηση ετοι-
μάζεται να θεσπίσει κρατικό επεν-
δυτικό ταμείο και σε συνεργασία
με τον ιδιωτικό τομέα θα εξαγοράζει
μερίδια των εταιρειών που βρίσκον-
ται στο στόχαστρο ξένων αγορα-
στών. Υλοποιεί, έτσι, εσπευσμένα
πρόταση που παρουσίασε τον πε-
ρασμένο μήνα ο Γερμανός υπουργός
Οικονομίας Πέτερ Αλτμάιερ στο ευ-
ρύτερο πλαίσιο της νέας βιομηχα-
νικής πολιτικής της Γερμανίας. Πη-
γές προσκείμενες στο σχέδιο ανέ-
φεραν στο Reuters ότι κλιμάκια της
γερμανικής κυβέρνησης εργάζονται
εντατικά για να εκπονήσουν τάχιστα
το σχετικό νομοσχέδιο ώστε να έχει
θεσπιστεί το επενδυτικό ταμείο και
να λειτουργεί στα τέλη του έτους.

Εξετάζεται η ιδέα να εξαγοράζει
αρχικά το κράτος καθοριστικό με-
ρίδιο μιας εταιρείας και στη συνέχεια
να το πουλάει το συντομότερο δυ-
νατό σε επενδυτές από τον ιδιωτικό
τομέα. Εκτός των τεχνικών λεπτο-

μερειών, αυτή καθεαυτήν η πρω-
τοβουλία του Βερολίνου σηματο-
δοτεί καίριας σημασίας μεταστρο-
φή της πολιτικής της Γερμανίας
με στροφή 180 μοιρών από την
παραδοσιακή προσήλωσή του στις
δυνάμεις της ελεύθερης αγοράς
και στην «ορθοδοξία» του φιλε-
λευθερισμού. Συμπίπτει, όμως, και
με τη στιγμή που η Ε.Ε. επανεξε-
τάζει, έστω και καθυστερημένα,
τη βιομηχανική της πολιτική και
τις σχέσεις της με την Κίνα και
επιχειρεί να αναχαιτίσει την κινε-
ζική επέλαση.

Οπως επισημαίνει το Reuters, οι
παράγοντες που εξώθησαν το Βε-
ρολίνο σε αυτήν την κατεύθυνση
ήταν κατά κύριο λόγο ο μετασχη-
ματισμός της Κίνας από πελάτη της
Γερμανίας σε ανταγωνιστή της και
οι απειλές του Ντόναλντ Τραμπ για
δασμούς στα γερμανικά αυτοκίνητα
και γενικότερα για μονομερείς πε-
ριορισμούς στο εμπόριο. Την αφύ-
πνιση του Βερολίνου προκάλεσε,
πάντως, προ τριετίας η εξαγορά της
γερμανικής βιομηχανίας ρομποτικής
Kuka από την κινεζική Midea. Τότε
είχε προκληθεί γενικός συναγερμός
στους κόλπους της γερμανικής κυ-
βέρνησης. Ορισμένοι βουλευτές
απηύθυναν μάλιστα έκκληση στον

γερμανικό επιχειρηματικό κόσμο
να σχηματίσει κοινοπραξία που θα
υπέβαλλε ανταγωνιστική πρόταση
ώστε να παραμείνει η Kuka σε γερ-
μανικά χέρια. Τότε οι παραινέσεις
τους δεν βρήκαν ευήκοα ώτα μεταξύ
των Γερμανών βιομηχανιών και η
Kuka περιήλθε στον έλεγχο της Κί-

νας. Πέρυσι, όμως, το Βερολίνο
κινήθηκε πιο αποτελεσματικά σε
μια παρόμοια περίπτωση. Οταν η
κινεζική εταιρεία ηλεκτρικής ενέρ-
γειας State Grid επιχείρησε να
εξαγοράσει μερίδιο στη γερμανική
εταιρεία ενέργειας 50Hertz, το
Βερολίνο επιστράτευσε την κρα-
τική τράπεζα KfW και κατόρθωσε
να απομακρύνει τον επίδοξο αγο-
ραστή. Η εν λόγω τράπεζα ενδέ-
χεται να αναλάβει και τη διαχεί-
ριση του επενδυτικού ταμείου.
Σύμφωνα, βέβαια, με εκπρόσωπο
του υπουργείου Οικονομίας, το
κρατικό επενδυτικό ταμείο θα πα-
ρεμβαίνει μόνον σε «απολύτως
εξαιρετικές περιπτώσεις» και θα
διατηρεί για περιορισμένο χρονικό
διάστημα στην κατοχή του τα με-
ρίδια που θα εξαγοράζει.
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Το κρατικό επενδυτικό
ταμείο σε συνεργασία
με ιδιώτες θα εξαγορά-
ζει μερίδια εταιρειών
που αποτελούν στόχο
ξένων –κυρίως Κινέ-
ζων– αγοραστών.

Το Βερολίνο
αποκτά μερίδιο
σε γερμανικές
επιχειρήσεις
Για να εμποδίσει εξαγορές εταιρειών
σε κρίσιμους κλάδους της οικονομίας

Η κυβέρνηση της Ρουμανίας αποφά-
σισε να περιορίσει κατά πολύ το
ύψος αμφιλεγόμενου φόρου που
έχει επιβάλει στις τράπεζες, σύμ-
φωνα με τον υπουργό Οικονομικών
της χώρας.

Ο νέος φόρος, ο οποίος λέγεται
«φόρος απληστίας», έχει προκαλέσει
σημαντική αντίδραση από τις τρά-
πεζες και τις επιχειρήσεις, την κεν-
τρική τράπεζα της Ρουμανίας αλλά
και αναταραχή στις αγορές. Αρχικά
είχε ανακοινωθεί πως ο φόρος θα
έχει ύψος 1,2% και πως θα αφορά
το 100% των χρηματοπιστωτικών
περιουσιακών στοιχείων των τρα-
πεζών. Χθες, λίγες ημέρες πριν από
την καταβολή της πρώτης δόσης
του φόρου, ο Οϊγκεν Τεοντορόβιτσι,
υπουργός Οικονομικών της Ρουμα-
νίας, ανακοίνωσε πως το ύψος του
φόρου θα μειωθεί στο 0,4% και πως
θα επιβληθεί στο 20% των χρημα-
τοπιστωτικών περιουσιακών στοι-
χείων των τραπεζών. «Ο στόχος μας
παραμένει ο ίδιος: να ενθαρρύνουμε
τις τράπεζες να μειώσουν το κόστος
των υπηρεσιών που προσφέρουν
στους πολίτες και να ενισχύσουν

τη χρηματοδότηση για μεγάλα έρ-
γα», υποστήριξε ο Τεοντορόβιτσι
μιλώντας στο Bουκουρέστι.

Η κυβέρνηση της Ρουμανίας έχει
δεχθεί ισχυρή πίεση για να μειώσει
το ύψος του φόρου, που είχε στόχο
τη συγκέντρωση εσόδων και τη μεί-
ωση του δημοσιονομικού ελλείμ-
ματος, αλλά είχε προκαλέσει ση-
μαντική αναταραχή στον επιχειρη-
ματικό κόσμο της χώρας. Η υπό-
σχεση πως θα μειώσει το ύψος του
φόρου ανταμείφθηκε την περασμέ-
νη εβδομάδα από τον οίκο αξιολό-
γησης πιστοληπτικής ικανότητας
S&P, ο οποίος αποφάσισε να μη μει-
ώσει την πιστοληπτική αξιολόγηση
της Ρουμανίας εξαιτίας της επιβολής
του φόρου όπως είχε σχεδιάσει. Αρ-
χικά, η κυβέρνηση της Ρουμανίας
είχε υπολογίσει πως θα συγκέντρωνε
το 2019 περίπου 5 δισ. λέι (1,05 δισ.
ευρώ) επιπλέον φορολογικά έσοδα
χάρη στον «φόρο απληστίας». Ωστό-
σο η μείωση του ύψους του υπολο-
γίζεται πλέον πως θα αποφέρει λι-
γότερο από 210 εκατ. ευρώ στα κρα-
τικά ταμεία.

BLOOMBERG

Η Ρουμανία μειώνει τον «φόρο 
απληστίας» στις τράπεζες

Εθνικοί πρωταθλητές
Η χρονική στιγμή που το Βερολίνο
αποφασίζει να θεσπίσει το κρατικό
επενδυτικό ταμείο για να περιφρου-
ρήσει στρατηγικής σημασίας βιομη-
χανίες από ξένους αγοραστές συμ-
πίπτει με την επίσημη έναρξη συ-
νομιλιών ανάμεσα στις δύο μεγαλύ-
τερες τράπεζες της χώρας, τις Deu-
tsche Bank και Commerzbank, με
αντικείμενο τη συγχώνευσή τους.
Αναλυτές έχουν επισημάνει πως το
Βερολίνο επιδιώκει τη δημιουργία
ενός εθνικού τραπεζικού πρωταθλητή
ανταγωνιστικού σε διεθνές επίπεδο.
Η Deutsche Bank, η Thyssenkrupp,
η Siemens και οι γερμανικές αυτο-
κινητοβιομηχανίες ήταν, άλλωστε,
ανάμεσα στις εμβληματικές βιομη-

χανίες της Γερμανίας που ανέφερε
τον περασμένο μήνα ο Γερμανός
υπουργός Οικονομικών, Πέτερ Αλ-
τμάιερ, ως κρίσιμες γενικότερα για
τη μεγαλύτερη οικονομία της Ευρω-
ζώνης. Σε ό,τι αφορά το ποιοι τομείς
της γερμανικής βιομηχανίας κρίνον-
ται στρατηγικής σημασίας ώστε να
παρεμβαίνει το Βερολίνο, ο κ. Αλ-
τμάιερ ανέφερε τις βιομηχανίες χά-
λυβα και αλουμινίου, τις χημικές βιο-
μηχανίες και τις βιομηχανίες μηχα-
νολογικού εξοπλισμού και εξοπλισμού
μονάδων παραγωγής, των οπτικών,
τις αυτοκινητοβιομηχανίες, τον ια-
τρικό εξοπλισμό, τις λεγόμενες «πρά-
σινες» τεχνολογίες, τους τομείς της
άμυνας και της αεροδιαστημικής.

Εξαίρεση στην Ευρωζώνη ο ρυθμός ανάπτυξης της ισπανικής οικονομίας
Εν μέσω γενικευμένης επιβράδυν-
σης της οικονομίας της Ευρωζώ-
νης τους τελευταίους μήνες, η
ισπανική οικονομία αποτελεί φω-
τεινή εξαίρεση, καθώς διατηρεί
τον δυναμισμό της και κατά το
πρώτο τρίμηνο του 2019. Η κεν-
τρική τράπεζα της Ισπανίας προ-
βλέπει ανάπτυξη 0,6% σε τριμη-
νιαία βάση (από 0,7% το τέταρτο
τρίμηνο) και διατηρεί αμετάβλητη
την πρόβλεψη για ανάπτυξη της
οικονομίας κατά 2,2% το 2019,
παρά τον περιορισμό των εξαγω-
γών.

Είναι αλήθεια ότι η ισπανική οι-
κονομία δεν έχει μείνει στο απυ-
ρόβλητο και πως επηρεάζεται από
την άνοδο του προστατευτισμού
και την επιβράδυνση της παγκό-
σμιας οικονομίας, ωστόσο κατα-
φέρνει να διατηρεί ρυθμό ανάπτυ-
ξης πολύ υψηλότερο από τον μέσο
όρο της Ευρωζώνης.

Τον Φεβρουάριο η Κομισιόν είχε
αναθεωρήσει την πρόβλεψη για
την ανάπτυξη της Ευρωζώνης το
2019 από το 1,9% στο 1,3% και την
ανάπτυξη το 2020 από το 1,7% στο
1,6%. 

Αντιθέτως, η κεντρική τράπεζα
της Ισπανίας διατήρησε χθες αμε-
τάβλητη την πρόβλεψη για ανά-
πτυξη της τέταρτης μεγαλύτερης
οικονομίας της Ευρωζώνης το 2019
στο 2,2%, από 2,5% το 2018, και
στο 1,9% το 2020. Βέβαια, ο Οσκαρ
Ακρε, επικεφαλής προβλέψεων της

Τράπεζας της Ισπανίας, είπε χθες
πως υπάρχει ο κίνδυνος η ανάπτυξη
να είναι χαμηλότερη από την προ-
βλεπόμενη διότι είναι πιθανό να
αποδειχθεί αισιόδοξη η άποψη της
ΕΚΤ πως η επιβράδυνση της οικο-
νομίας της Ευρωζώνης είναι παρο-
δική και πως θα αντιστραφεί το
δεύτερο εξάμηνο του 2019.

Η Ευρωζώνη είναι ο σημαντικό-
τερος εμπορικός εταίρος της Ισπα-
νίας και τα προβλήματα που έχουν
πλήξει τις εξαγωγές της θα περιο-
ρίσουν τη ζήτηση και για τις ισπα-
νικές εξαγωγές. 

Η κεντρική τράπεζα προβλέπει
πως η συνεισφορά των εξαγωγών
στο ισπανικό ΑΕΠ θα περιοριστεί
κατά 0,9 ποσοστιαίες μονάδες μέχρι
και το 2021.

Οι βασικές απειλές που αντιμε-
τωπίζει η ισπανική οικονομία είναι
πιθανή κλιμάκωση του εμπορικού
προστατευτισμού και το ενδεχό-

μενο χαοτικού Brexit. Κυριότερος
παράγων που συμβάλλει στη δια-
τήρηση της υψηλής ανάπτυξης το
πρώτο τρίμηνο είναι η κατανάλωση
που οφείλεται στην ενίσχυση της
απασχόλησης και στην άνοδο της
αγοραστικής δύναμης των Ισπανών
χάρη στη διατήρηση χαμηλού πλη-
θωρισμού και στην υποχώρηση
της αποταμίευσης. Επίσης, στα
τέλη Δεκεμβρίου η απερχόμενη
κυβέρνηση του Πέδρο Σάντσεθ
είχε αυξήσει τον κατώτατο μισθό
στη χώρα κατά 22%. Παρά την ανη-
συχία πως αυτό θα μπορούσε να
περιορίσει την απασχόληση, η Τρά-
πεζα της Ισπανίας προβλέπει υπο-
χώρηση της ανεργίας γύρω στο
12% στα τέλη του 2021, από 14,4%
το 2018. Τέλος, προβλέπει υποχώ-
ρηση του πληθωρισμού κατά 0,4
ποσοστιαίες μονάδες στο 1,2% το
2019.

BLOOMBERG, REUTERS

Η Ευρωζώνη είναι ο σημαντικότερος εμπορικός εταίρος της Ισπανίας και τα
προβλήματα που έχουν πλήξει τις εξαγωγές της θα περιορίσουν τη ζήτηση
και για τις ισπανικές εξαγωγές. Η κεντρική τράπεζα προβλέπει πως η συνει-
σφορά των εξαγωγών στο ισπανικό ΑΕΠ θα περιοριστεί κατά 0,9 ποσοστιαίες
μονάδες μέχρι και το 2021.
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Η κεντρική τράπεζα 
της Ισπανίας διατηρεί
αμετάβλητη την πρό-
βλεψη για ανάπτυξη
2,2% το 2019.

Ανοδικά οι μισθοί στην Ευρωζώνη, παρά την επιβράδυνση
Παρά τη μείωση της βιομηχανικής
παραγωγής, την επιβράδυνση της
ανάπτυξης και το δυσοίωνο παγ-
κόσμιο περιβάλλον το τέταρτο
τρίμηνο του περασμένου έτους,
οι μισθοί των εργαζομένων της
Ευρωζώνης σημείωσαν τη μεγα-
λύτερη αύξηση από το 2009. Πρό-
κειται για αύξηση των μισθών
2,3% κατά μέσον όρο, ενώ πα-
ράλληλα το μη μισθολογικό κό-
στος της εργασίας αυξήθηκε κατά
2,4%. Σε ό,τι αφορά την Ελλάδα,
οι μισθοί αυξήθηκαν κατά 1,8%,
αλλά το μη μισθολογικό κόστος
της εργασίας κατά 4,6%, φέρνον-
τας τη συνολική αύξηση του κό-
στους της εργασίας στο 2,5%.

Τα στοιχεία αυτά έδωσε χθες
στη δημοσιότητα η Eurostat, που
σκιαγραφεί ανάλογη εικόνα και
για το σύνολο της Ε.Ε. των 28 χω-
ρών-μελών, όπου το ωρομίσθιο
αυξήθηκε 2,8% κατά μέσον όρο.
Πρόκειται για ανοδική πορεία που
συνεχίζεται σταθερά καθώς το
τρίτο τρίμηνο του περασμένου
έτους είχαν προηγηθεί ανάλογες
αυξήσεις των ημερομισθίων κατά
2,5% στην Ευρωζώνη και κατά
2,6% στο σύνολο της Ε.Ε. Η αύ-

ξηση επιβραδύνθηκε στο 2,4%
στη Γερμανία, η οποία, ωστόσο,
εξακολουθεί να παρουσιάζει τη
μεγαλύτερη αύξηση μεταξύ των
ισχυρότερων οικονομιών της Ευ-
ρωζώνης. Την πλέον θεαματική
βελτίωση σημείωσαν οι μισθοί
σε μια χώρα που πέρασε τη δο-
κιμασία του μνημονίου, την Πορ-
τογαλία, όπου το ωρομίσθιο αυ-
ξήθηκε κατά 10,8% και το μη μι-
σθολογικό κόστος κατά 18,5%.

Σημαντικές ήταν, πάντως, και
οι αυξήσεις των μισθών σε ανε-
πτυγμένες οικονομίες της Ευρω-
ζώνης, όπως η δεύτερη οικονομία
της, η Γαλλία, όπου οι μισθοί αυ-
ξήθηκαν κατά 1,9% και το μη μι-
σθολογικό κόστος της εργασίας
κατά 3,9%. Εφεραν έτσι τη συνο-
λική αύξηση του κόστους της ερ-
γασίας στο 2,5%. Σχολιάζοντας ει-
δικότερα τις εξελίξεις στη γαλλική
αγορά εργασίας και στη γαλλική
οικονομία, ο Κλάους Βίστεζεν, οι-
κονομολόγος της Pantheon Ma-
croeconomics, τόνισε πως «βελ-
τιώνονται τα θεμελιώδη μεγέθη
για τους Γάλλους καταναλωτές.
Εχει προηγηθεί μια μακρά περίοδος
στη διάρκεια της οποίας οι μισθοί

ήταν στάσιμοι και οι φόροι αυξά-
νονταν». Μιλώντας, άλλωστε,
στους Financial Times ο Τζακ Αλεν,
οικονομολόγος της Oxford Eco-
nomics, χαρακτήρισε «εντυπω-
σιακή» την αύξηση που έχουν ση-
μειώσει τα τελευταία χρόνια οι μι-
σθοί και το κόστος της εργασίας
και όπως υπογράμμισε είναι γενι-
κευμένη σε όλους τους τομείς και
σε πάρα πολλές χώρες. Σημαντική
ήταν η αύξηση του κόστους της
εργασίας και στην Ολλανδία, όπου
οι μισθοί αυξήθηκαν κατά 2,3%
και το μη μισθολογικό κόστος της
εργασίας κατά 4,3%. Σε ό,τι αφορά
την ευρύτερη Ε.Ε., η μεγαλύτερη
αύξηση μισθών κατεγράφη στη
Ρουμανία με 13,1% και στη Λετονία
με 11,8%. Οι αυξήσεις των μισθών
σημειώθηκαν σε όλους τους τομείς
της βιομηχανίας, με την υψηλό-
τερη, και συγκεκριμένα κατά 2,5%,
να καταγράφεται στον τομέα των
υπηρεσιών και να ακολουθούν με
2,4% ο κατασκευαστικός τομέας
και με 1,9% η βιομηχανία. Σημει-
ωτέον ότι μοναδική χώρα της Ε.Ε.
στην οποία σημειώθηκε μείωση
μισθών και συγκεκριμένα κατά
0,5% ήταν η Μάλτα.

Στην Ελλάδα οι μισθοί αυξήθηκαν
κατά 1,8%, αλλά το μη μισθολογικό
κόστος της εργασίας κατά 4,6%,
φέρνοντας τη συνολική αύξηση του
κόστους της εργασίας στο 2,5%.
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Το μήνυμα πως η νέα τράπεζα που
θα προκύψει από την πιθανή συγ-
χώνευση της Deutsche Bank και
της Commerzbank θα πρέπει να
πληροί αυστηρούς όρους έστειλε
χθες ο Αντρέα Ενρια, επικεφαλής
του Ενιαίου Εποπτικού Μηχανι-
σμού (SSM) της ΕΚΤ. Παράλληλα,
η διοίκηση της Deutsche Bank
συνεχίζει να επιχειρηματολογεί
υπέρ της αμφιλεγόμενης συγχώ-
νευσης ενώ χθες οι μετοχές και
των δύο τραπεζών υποχωρούσαν
σημαντικά στο χρηματιστήριο
της Φρανκφούρτης.

Ο νέος τραπεζικός γίγαντας
που ενδεχομένως προκύψει από
τη συγχώνευση μεταξύ των δύο
μεγαλυτέρων τραπεζών της Γερ-
μανίας θα πρέπει να διαθέτει επι-
πλέον κεφάλαια και νομική δομή
που να επιτρέπει στις Αρχές την
εκκαθάριση της τράπεζας σε πε-
ρίπτωση χρεοκοπίας, προειδο-
ποίησε χθες ο Ενρια, μιλώντας
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. «Αν
γίνει μια τράπεζα υπερβολικά με-
γάλη, περίπλοκη ή διασυνδεδε-
μένη... πρέπει να διαθέτει επι-
πλέον κεφάλαια», είπε ο επικε-
φαλής του SSM ερωτηθείς σχετικά
με την πιθανή συγχώνευση των
Deutsche Bank και Commerz-
bank. «Ακόμη και αν γίνει μεγάλη
(μια τράπεζα), θα πρέπει να μπορεί
να οδηγηθεί σε εκκαθάριση, οπότε
οι τράπεζες θα πρέπει να αποδεί-
ξουν ότι διαθέτουν (τέτοιες) δομές
που δεν εμποδίζουν την ομαλή
εκκαθάριση σε περίπτωση κρί-
σης», πρόσθεσε ο Ενρια. «Αυτές
είναι οι δύο δικλίδες ασφαλείας
που πρέπει να δει κανείς όταν
εξετάζει συγχωνεύσεις», κατέληξε.
Τη Δευτέρα ο Ενρια (αλλά και η
γερμανική κεντρική τράπεζα) είχε
στείλει το μήνυμα, μέσω συνέν-
τευξης στους Financial Times, ότι
δεν πρόκειται να υποκύψει σε πο-
λιτικές πιέσεις για τη δημιουργία
εθνικού ή ευρωπαϊκού πρωτα-
θλητή, κάτι που θέλει η γερμανική
κυβέρνηση, η οποία πιέζει για τη
συγχώνευση των δύο μεγαλύτε-
ρων τραπεζών της χώρας. «Δεν
μου αρέσει ιδιαίτερα η ιδέα των
εθνικών πρωταθλητών ή των ευ-
ρωπαϊκών πρωταθλητών», είχε
πει ο Ενρια. Ο Γιόακιμ Βούερμε-
λινγκ, ανώτατος αξιωματούχος

της Bundesbank ο οποίος είναι
επίσης μέλος του SSM της ΕΚΤ,
είχε δηλώσει πως «ο όρος “εθνικοί
πρωταθλητές” δεν χρησιμοποι-
είται από τις εποπτικές αρχές».
Είχε προσθέσει πως οι αποφάσεις
των κανονιστικών αρχών δεν λαμ-
βάνονται με βάση το ποια νομί-
ζουν άλλοι πως θα πρέπει να είναι
η εικόνα της τραπεζικής βιομη-
χανίας και πως δεν επιτρέπουν
στα εθνικά συμφέροντα να δια-
μορφώσουν τις αποφάσεις τους.
Η νέα τράπεζα που θα προκύψει,
αν προχωρήσει η συγχώνευση,
θα είναι η τρίτη μεγαλύτερη της
Ευρώπης, μετά τη βρετανική
HSBC και τη γαλλική BNP Paribas,
με συνολικά περιουσιακά στοιχεία
1,8 τρισ. ευρώ. 

Η έναρξη επίσημων διαπραγμα-
τεύσεων για τη συγχώνευση των
Deutsche Bank και Commerzbank
είχε ανακοινωθεί την Κυριακή και
παρά τη θετική αντίδραση των

επενδυτών τη Δευτέρα, η μετοχή
της Deutsche Bank έχει υποχωρή-
σει κατά σχεδόν 5% από το κλεί-
σιμο της Παρασκευής, ενώ η με-
τοχή της Commerzbank έχει υπο-
χωρήσει κατά περίπου 1,8%.

Πλεονεκτήματα
Ο Κρίστιαν Ζέβινγκ, διευθύνων

σύμβουλος της Deutsche Bank,
θεωρεί ότι υπάρχουν ισχυρά επι-
χειρήματα υπέρ της συγχώνευσης
με την Commerzbank, σύμφωνα
με πηγή προσκείμενη στον επι-
κεφαλής της τράπεζας την οποία
επικαλείται το Reuters. Για παρά-
δειγμα, η συγχώνευση θα οδηγήσει
στη δημιουργία μιας τράπεζας που
θα κυριαρχεί «σαφώς» στην κα-
τακερματισμένη γερμανική τρα-
πεζική αγορά, θα επιτρέψει οικο-
νομίες κλίμακας ενώ το κόστος
τεχνολογικής αναβάθμισης θα μοι-
ραστεί, ανέφερε η πηγή. Επιπλέον,
ο επικεφαλής της DB θεωρεί πως

η συγχώνευση θα επιτρέψει στη
νέα τράπεζα να μειώσει το υψηλό
σήμερα κόστος χρηματοδότησης.
Αναφορικά με τις απολύσεις προ-
σωπικού που θα γίνουν ώστε η
νέα τράπεζα να μειώσει τις δαπά-
νες της κατά περίπου 3 δισ. ευρώ,
ο Ζέβινγκ φέρεται να πιστεύει πως
αυτές θα γίνονταν ούτως ή άλλως.
Εκπρόσωπος των εργαζομένων
που βρίσκεται στο εποπτικό συμ-
βούλιο και των δύο τραπεζών έχει
υποστηρίξει πως η συγχώνευση
θα οδηγήσει στην απόλυση 30 χι-
λιάδων εργαζομένων, δηλαδή πάνω
από το 20% του προσωπικού των
DB-Commerzbank. Τέλος, τουλά-
χιστον τρεις από τους κορυφαίους
επενδυτές της Deutsche Bank
έχουν εκφράσει επιφυλάξεις σχε-
τικά με τη συγχώνευση και περι-
μένουν να γίνουν γνωστές περισ-
σότερες λεπτομέρειες προτού εκ-
φραστούν επισήμως.

ΚΩΣΤΑΣ ΚΑΡΚΑΓΙΑΝΝΗΣ

Οροι από SSM στη συγχώνευση
Deutsche Bank με Commerzbank
Ανάγκη πρόσθετων κεφαλαίων και νομική μορφή που να επιτρέπει εκκαθάριση

Η Bolt, η εσθονική ανταγωνίστρια
της Uber, ετοιμάζεται να εισέλθει
σε ακόμη μία αγορά, της παρά-
δοσης φαγητού και έτοιμων γευ-
μάτων. Αλλωστε, το έχει ήδη κάνει
και η Uber, που παρέχει μέσω της
πλατφόρμας της υπηρεσίες με-
τακίνησης από ιδιώτες οδηγούς
με το δικό τους όχημα. Κι αν αυτή
καθ’ αυτήν η πρωταρχική κίνηση
της Uber ήταν «επαναστατική»,
οδηγώντας στη δημιουργία μιας
εντελώς νέας αγοράς στη μετακί-
νηση εντός πόλεων, τη διευκόλυνε
και στα επόμενά της βήματα – ένα
από αυτά ήταν η αγορά παράδοσης
έτοιμων γευμάτων και φαγητού
εν γένει με την Uber Eats. Ακριβώς
αυτό μιμείται και η Βolt, με έδρα
το Ταλίν της Εσθονίας, με παρου-
σία σε 30 χώρες του κόσμου και
25 εκατομμύρια χρήστες. Γενικά
μιλώντας, η αγορά παράδοσης
έτοιμων γευμάτων αναπτύσσεται
ραγδαία σε διεθνή κλίμακα.

Η Bolt ξεκίνησε ως Taxify και

σήμερα απασχολεί 850 εργαζομέ-
νους, εκ των οποίων το ένα τρίτο
βρίσκεται στο Ταλίν, σύμφωνα με
την ιστοσελίδα www.baltic-cour-
se.com. Στο δε δίκτυο των επαγ-
γελματιών της εμφανίζονται εκα-
τοντάδες χιλιάδες οδηγοί, σύμφωνα
με τις δηλώσεις εκπροσώπου της
Bolt. 

Οι πρώτες πόλεις, στις οποίες
μέσα στους επόμενους μήνες θα
διατίθενται από αυτήν υπηρεσίες
παράδοσης φαγητού, θα είναι το
Ταλίν, το Ελσίνκι, καθώς και το
Κέιπ Τάουν. «Διακρίνουμε πως η
αγορά παροχής υπηρεσιών έχει
πολύ μεγάλα περιθώρια για έτι πε-
ραιτέρω ανάπτυξη», επισημαίνει
ο διευθύνων σύμβουλος και ιδρυτής
της Bolt, Μάρκους Βίλιγκ. «Χρη-
σιμοποιούμε όλη την υφιστάμενη
εμπειρία μας για να προσφέρουμε
στην πελατεία μας ακριβώς την
εξυπηρέτηση που επιθυμούν». Αλ-
λωστε, έχουν ήδη έτοιμη την υπο-
δομή με την τεχνολογία, την τε-

χνογνωσία, το δίκτυο οδηγών και
οχημάτων –τόσο τετράτροχων όσο
και δίτροχων–, αλλά και εκτεταμένο
δίκτυο χρηστών σε πολυάριθμες
χώρες.

Από την άλλη πλευρά η αντα-
γωνίστρια Uber Eats δεν είναι πα-
ρούσα σε ορισμένες περιφέρειες
της Ανατολικής Ευρώπης και της
Αφρικής, τις οποίες όμως η Bolt

εκτιμά ως ζωτικής σημασίας.
«Οπουδήποτε έχουμε προβάδισμα
και ηγετική θέση, εκεί είναι η σω-
στή αγορά για να επεκταθούμε
και στην αγορά παράδοσης φαγη-
τού», τόνισε σε συνέντευξή του ο
κ. Βίλιγκ. Και οι κινήσεις της εται-
ρείας τους ακολουθούν την ευρύ-
τερη τάση της αγοράς στη Δυτική
Ευρώπη, η οποία επεκτείνεται και
συσπειρώνεται, ενώ προσεχώς
αναμένονται νέες επιχειρηματικές
συμφωνίες. 

Ειδικότερα, η ολλανδική Takea-
way, η οποία έχει το μεγαλύτερο
μερίδιο αγοράς στην ίδια τη χώρα
αλλά και στο Βέλγιο, είχε συμφω-
νήσει από τον Δεκέμβριο να απο-
κτήσει τη γερμανική ανταγωνί-
στρια Delivery Hero. Το τίμημα
ανέρχεται σε 930 εκατομμύρια ευ-
ρώ, ενώ μια απόπειρα της Uber να
αποκτήσει τη βρετανική Deliveroo
δεν ευοδώθηκε. Ο λόγος ήταν ότι
υπήρξαν διαφωνίες ως προς την
αποτίμηση της τελευταίας. Σημει-

ώνεται ότι η Deliverοο είχε δεχθεί
σκληρή κριτική λόγω της επισφα-
λούς απασχόλησης που επιφύλασ-
σε στους οδηγούς της. Η δε επίσης
βρετανική Just Eat, της οποίας η
χρηματιστηριακή αξία διαμορφώ-
νεται σε σχεδόν 7 δισ. δολάρια,
βρέθηκε στο επίκεντρο των επεν-
δυτικών κεφαλαίων Cat Rock Ca-
pital Management. Τα εν λόγω κε-
φάλαια έκαναν αγώνα δρόμου για
να προωθήσουν τη συγχώνευση
της Just Eat με άλλη ανταγωνίστριά
της.

Ο Μάρκους Βίλιγκ εξέφρασε την
πεποίθηση ότι έχει τόση δυναμική
στην αγορά η Bolt, την οποία ίδρυ-
σε και διοικεί, ώστε να μπορεί να
στηρίξει τα μεγαλόπνοα σχέδιά
του για επέκταση δραστηριοτήτων.
Εν κατακλείδι, υπενθυμίζεται πως
η εσθονική εταιρεία πέρυσι τον
Μάιο συγκέντρωσε 175 εκατ. δο-
λάρια, ενώ αποτιμήθηκε σε 1 δισ.
δολάρια.

BLOOMBERG

Η εσθονική Bolt ακολουθεί την Uber και στο delivery

H Uber επέκτεινε τις δραστηριότητές της στη διανομή φαγητού μέσω της
Uber Eats. Την πρακτική αυτή αντιγράφει η εσθονική Bolt.
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Ο επικεφαλής του SSM Αντρέα Ενρια προειδοποίησε ότι δεν πρόκειται να υποκύψει σε πολιτικές πιέσεις για τη
δημιουργία εθνικού ή ευρωπαϊκού πρωταθλητή, κάτι που θέλει η γερμανική κυβέρνηση, η οποία πιέζει για τη
συγχώνευση των δύο μεγαλύτερων τραπεζών της χώρας. «Δεν μου αρέσει ιδιαίτερα η ιδέα των εθνικών πρωτα-
θλητών ή των ευρωπαϊκών πρωταθλητών», τόνισε χαρακτηριστικά.

Αντεπίθεση στις αντίπαλες εταιρείες,
όπως είναι η Amazon και η Alibaba,
ετοιμάζει η σουηδική Ikea αναδια-
μορφώνοντας την ψηφιακή της
πλατφόρμα. Με μία νέα εφαρμογή
για το κινητό ο μεγαλύτερος έμπορος
επίπλων λιανικής στον κόσμο θα
προσφέρει προσωποποιημένες προ-
τάσεις στους ενδιαφερομένους και
θα διευκολύνει τις αγορές τους οπτι-
κοποιώντας τα έπιπλα στον χώρο.

Η στροφή προς τις πωλήσεις μέ-
σω Διαδικτύου οφείλεται στο γε-
γονός ότι οι πελάτες δεν είναι πλέον
τόσο πρόθυμοι να επισκέπτονται
τα απομακρυσμένα καταστήματα
της Ιkea, που λόγω κόστους βρί-
σκονται συνήθως στα περίχωρα
των πόλεων, να αγοράζουν τα έπι-
πλα αποσυναρμολογημένα και να
τα μεταφέρουν οι ίδιοι σπίτι τους.
Εξ ου και υπάρχει «λιγότερη δουλειά
απ’ ό,τι συνήθως σε σχέση με αυτά
που έχουμε δει στο παρελθόν»,
όπως δήλωσε στο CNBC η Μπάρμ-
παρα Μάρτιν Κόπολα, επικεφαλής
ψηφιακών τεχνολογιών της Ikea.

Στο πλαίσιο αυτό, ένα από τα
σημαντικότερα προγράμματα που
σχεδιάζονται για το 2019 είναι η
δοκιμή της νέας εφαρμογής για
ηλεκτρονικές συσκευές. Μέσω αυ-
τής ο ενδιαφερόμενος πελάτης θα
μπορεί να οπτικοποιήσει το έπιπλο
εντός του χώρου που θέλει να δια-
μορφώσει. Χρήσιμο χαρακτηριστικό
της εφαρμογής θα είναι επίσης οι
προσωποποιημένες προτάσεις και
συμβουλές που θα συστήνει στους
αγοραστές. Εκτός αυτού η σουηδική
εταιρεία επενδύει γενικά στην προ-
σωποποίηση των υπηρεσιών της,

ώστε να συλλέγει το ιστορικό ανα-
ζήτησης των χρηστών και να στέλ-
νει αντίστοιχες προτάσεις.

Ενοικίαση επίπλων
Μία ακόμη πρωτοβουλία της Ikea

αποτελεί το πρόγραμμα ενοικίασης
επίπλων. Στοχεύοντας στη διαχρο-
νικότητα, και αποφεύγοντας την

επιβάρυνση του περιβάλλοντος, η
εταιρεία προσφέρει σε ορισμένα
καταστήματα της Ελβετίας –σε δο-
κιμαστικό επίπεδο ακόμη– την εν
λόγω υπηρεσία. Οι πελάτες θα μπο-
ρούν επίσης να επιδιορθώσουν τα
φθαρμένα έπιπλα και να πουλήσουν
τα επιπλέον κομμάτια. Η Ikea πραγ-
ματοποιεί παράλληλα το πρόγραμμα
«Δεύτερη Ζωή», που επιτρέπει την
επαναπώληση των χρησιμοποι-
ημένων επίπλων σε μαγαζί της εται-
ρείας, υπό την προϋπόθεση ότι έχει
γίνει συγκεκριμένη προσφορά μέσω
της διαδικτυακής πλατφόρμας.

«Υπάρχει μία ενδιαφέρουσα κι-
νητοποίηση των τεχνολογικών
εταιρειών να γίνουν υλικές και των
υλικών εταιρειών να γίνουν ψη-
φιακές», παρατηρεί η επικεφαλής
ψηφιακών τεχνολογιών της Ikea.

Νέα ηλεκτρονική πλατφόρμα
και ενοικίαση επίπλων
σχεδιάζει η σουηδική Ιkea

������

Το πρόγραμμα 
«Δεύτερη Ζωή» επιτρέ-
πει την επαναπώληση
των χρησιμοποιημένων
επίπλων σε κατάστημα
της εταιρείας.
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Η στροφή προς τις πωλήσεις μέσω Διαδικτύου οφείλεται στο γεγονός
ότι οι πελάτες δεν είναι πλέον τόσο πρόθυμοι να επισκέπτονται τα απο-
μακρυσμένα καταστήματα.
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Τη δική της «άνοιξη» φαίνεται πως
διανύει πλέον, ύστερα από 10 συ-
ναπτά έτη «βαρυχειμωνιάς», η ελ-
ληνική αγορά ακινήτων. Σύμφωνα
με την επεξεργασία των στοιχείων
που συγκεντρώνει η Τράπεζα της
Ελλάδος, κατά τη διάρκεια του 2018
εισέρρευσαν στη χώρα συνολικά
κεφάλαια ύψους 1,35 δισ. ευρώ για
αγορές ακινήτων (κυρίως κατοικιών)
από ξένους επενδυτές. Πρόκειται

για ποσό αυξημένο κατά 172,1%
σε σχέση με το 2017, όταν και πάλι
είχε παρατηρηθεί αύξηση κατά
86,5% σε σχέση με το 2016, σε 500
εκατ. ευρώ.

Σύμφωνα με φορείς της αγοράς
ακινήτων, το 2018 κορυφώθηκε το
κύμα επενδύσεων από ξένους ιδιώ-
τες και μικρομεσαίους επενδυτές
στην εγχώρια αγορά κατοικίας, με
σημείο αναφοράς τα διαμερίσματα
στο κέντρο της Αθήνας, εκείνα στα
νότια προάστια του λεκανοπεδίου,
αλλά και τις πολυτελείς εξοχικές
κατοικίες. 

Οι προοπτικές εκμετάλλευσης
διαμερισμάτων μέσω των ψηφια-
κών πλατφορμών βραχυχρόνιας
μίσθωσης (Airbnb, Booking, Ho-
meaway κ.λπ.), η απήχηση του προ-
γράμματος χορήγησης αδειών δια-
μονής μέσω της επένδυσης του-
λάχιστον 250.000 ευρώ για την αγο-
ρά ακινήτων («χρυσή βίζα») και η
συνεχιζόμενη άνοδος του τουρι-
σμού (συνεπώς και της ζήτησης
για εξοχικές κατοικίες) τροφοδό-

τησαν τη μεγάλη αυτή αύξηση. 
Ενδεικτικό της ζήτησης για ακί-

νητα στο κέντρο της Αθήνας είναι
και το γεγονός ότι τα συμβόλαια
αγοραπωλησιών ακινήτων που κα-
τατέθηκαν στο Υποθηκοφυλακείο
Αθηνών κατά το οκτάμηνο του
2018 (Ιανουάριος - Αύγουστος) αυ-
ξήθηκαν κατά 60% σε σχέση με
την αντίστοιχη περίοδο του προ-
ηγούμενου έτους. Η θετική αυτή
πορεία της ζήτησης από το εξωτε-
ρικό αποτυπώνεται πλέον και στις
τιμές των κατοικιών, καθώς το 2018
σηματοδότησε και το πρώτο πλήρες
έτος αύξησης των αξιών, ύστερα
από μία ολόκληρη δεκαετία. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία για το
τέταρτο τρίμηνο του 2018, που
ανακοίνωσε πριν από λίγες ημέρες
η Τράπεζα της Ελλάδος, στο σύνολο
της χώρας οι τιμές των διαμερι-
σμάτων αυξήθηκαν κατά 2,5% κατά
μέσον όρο σε σχέση με το αντί-
στοιχο τρίμηνο του 2017. Αντίστοι-
χα, στο σύνολο του έτους, η μέση
άνοδος των τιμών πώλησης κατοι-
κιών ανήλθε σε 1,5%, έναντι μεί-
ωσης της τάξεως του 1% κατά το
2017. «Κινητήριος μοχλός» της ανό-
δου των τιμών ήταν η αγορά της
Αθήνας, όπου κατά το τέταρτο τρί-
μηνο του 2018 οι αξίες ενισχύθηκαν
με ετήσιο ρυθμό της τάξεως του
4,2%, ενώ ακολούθησε η αγορά της
Θεσσαλονίκης, όπου η αύξηση άγ-
γιξε το 2,1%. 

Αντίστοιχα, κατά την ίδια περίο-
δο, οι τιμές στις άλλες μεγάλες πό-
λεις αυξήθηκαν κατά 1,1% και 0,7%
στις υπόλοιπες περιοχές της χώρας
(κυρίως τουριστικοί προορισμοί). 

Συνολικά για το 2018, οι τιμές
αυξήθηκαν κατά 2,4% στην Αθήνα,
κατά 0,9% στη Θεσσαλονίκη, κατά
0,8% στις άλλες μεγάλες πόλεις και
κατά 0,6% στις υπόλοιπες περιοχές
της χώρας.

Αντίστοιχα, σε ό,τι αφορά την
πορεία του προγράμματος «χρυσή

βίζα», με βάση τα τελευταία δια-
θέσιμα στοιχεία του υπουργείου
Μεταναστευτικής Πολιτικής ο αριθ-
μός των αδειών που εκδόθηκαν κα-
τά το 11μηνο Ιανουαρίου - Νοεμ-
βρίου 2018 το σχετικό μέγεθος
ανήλθε σε 1.127 άδειες κι ενώ εκ-
κρεμούν ακόμα εκατοντάδες άδειες
λόγω γραφειοκρατίας. Στο σύνολο
του 2017, οι άδειες που εκδόθηκαν
είχαν διαμορφωθεί σε 961. Συνο-
λικά, από την έναρξη του προγράμ-
ματος στα μέσα του 2013 και μέχρι
το τέλος Νοεμβρίου του 2018, έχουν
εκδοθεί 3.620 άδειες. Σύμφωνα με
τα στοιχεία, το γραφείο της Αθήνας
έχει εκδώσει 1.143 από τις 3.620
άδειες. Αλλες 968 άδειες έχουν χο-
ρηγηθεί από την υπηρεσία υπο-
δοχής του Πειραιά, ενώ την πρώτη
τριάδα συμπληρώνει η Παλλήνη
με 644 άδειες.

Οι επενδύσεις ξένων
στην αγορά ακινήτων
ξεπέρασαν το 1,35 δισ.  
Αύξηση κατά 172% λόγω «χρυσής βίζας» και Airbnb

Η ανάκαμψη της ελληνικής αγοράς
ακινήτων καταγράφεται και από
την PricewaterhouseCoopers
(PwC) στην ετήσια έκθεσή της για
τις επενδυτικές προοπτικές της
παγκόσμιας αγοράς ακινήτων, η
οποία πραγματοποιήθηκε για λο-
γαριασμό του Urban Land Insti-
tute. 

Σε αυτήν, η Αθήνα αναρριχή-
θηκε 15 θέσεις στην πανευρωπαϊ-
κή κατάταξη, με αποτέλεσμα να
αποτελεί πλέον τη 14η ελκυστι-
κότερη πόλης της Γηραιάς Ηπείρου
για επενδύσεις σε ακίνητα. Η κα-
τάταξη προκύπτει με βάση τις από-
ψεις των επαγγελματιών του κλά-
δου, τόσο στην Ελλάδα όσο και
στο εξωτερικό. Πρόκειται για την
καλύτερη κατάταξη που εξασφα-
λίζει η ελληνική πρωτεύουσα μετά
την 5η θέση στην αντίστοιχη έρευ-
να για το 2015. Από τότε και μέχρι

και την περυσινή έρευνα, η Αθήνα
παρέμενε σταθερά σε μια από τις
χαμηλότερες θέσεις. Για παράδειγ-
μα, στην αντίστοιχη έρευνα του
2017 (που αφορούσε τις προοπτι-
κές για το 2018), είχε βρεθεί στην
29η θέση επί συνόλου 31 πόλεων,
πάνω μόνο από τη Μόσχα και την
Κωνσταντινούπολη. 

Στη φετινή έκθεση επισημαί-
νεται ότι η έξοδος της ελληνικής
οικονομίας από τα μνημόνια και
η επιστροφή στις αγορές αποτέ-
λεσαν μια θετική εξέλιξη που θα
ευνοήσει σταδιακά και την αγορά
ακινήτων, αρκεί βέβαια να συν-
δυαστεί με την επιτάχυνση του
ρυθμού της οικονομικής ανάπτυ-
ξης. 

Σχολιάζοντας τα σχετικά ευρή-
ματα, η κ. Σοφία Αθανασοπούλου,
διευθύντρια του κλάδου ακινήτων
για την PwC Ελλάδας, ανέφερε ότι

«η έκθεση επιβεβαιώνει ότι ο κλά-
δος των ακινήτων θα εξακολου-
θήσει και το 2019 να προσφέρει
αξιόλογες αποδόσεις. Η τεχνολογία
αναμένεται να διαδραματίσει κι-
νητήριο μοχλό για τον μετασχη-
ματισμό του προσφερόμενου προ-
ϊόντος σε εμπορικά και επαγγελ-
ματικά ακίνητα. 

Η επέκταση του ηλεκτρονικού
εμπορίου και η δυνατότητα τη-
λεργασίας δημιουργούν την ανάγ-
κη για ευέλικτους χώρους και λει-
τουργούν αποτρεπτικά σε μακρο-
χρόνιες μισθώσεις. Στον κλάδο
της κατοικίας η επέκταση του
Airbnb έχει δημιουργήσει την
ανάγκη ποιοτικής αναβάθμισης
του κτιριακού αποθέματος, ενώ
ενισχύεται η ελκυστικότητα εναλ-
λακτικών επενδύσεων όπως είναι
οι φοιτητικές εστίες και τα επι-
πλωμένα διαμερίσματα, που συν-

δυάζονται με παροχή υπηρεσιών
φιλοξενίας», καταλήγει η κ. Αθα-
νασοπούλου.

Με βάση τα στοιχεία της έρευ-
νας για την Αθήνα, οι επενδυτές
εμφανίζονται αισιόδοξοι για την
αγορά γραφείων, η οποία εκτιμάται
ότι προσφέρει τις μεγαλύτερες
προοπτικές μελλοντικών υπερα-
ξιών και αύξησης των τιμών ενοι-
κίων. 

Μάλιστα, αρκετοί σημειώνουν
ότι οι ευκαιρίες αφορούν κυρίως
τον κλάδο της ανάπτυξης νέων
γραφείων, γιατί υπάρχει μεγάλη
έλλειψη σύγχρονων χώρων, δεδο-
μένου ότι τα τελευταία 8-9 χρόνια
η προσφορά ήταν μηδαμινή. Ετσι,
ακόμα και μια μικρή άνοδος της
ζήτησης είναι ικανή να προκαλέσει
σημαντική αύξηση των ενοικίων,
κάτι που ήδη έχει αρχίσει να κα-
ταγράφεται στην αγορά.

Η Αθήνα, 14η ελκυστικότερη πόλη για επενδύσεις real estate

Σημείο αναφοράς τα διαμερίσματα στο κέντρο της Αθήνας, εκείνα στα νότια προάστια του λεκανοπεδίου, αλλά και οι πο-
λυτελείς εξοχικές κατοικίες.

ΑΠ
Ε
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Η ανάκαμψη της ζήτη-
σης αποτυπώνεται 
και στις τιμές, που κι-
νούνται ανοδικά.

Του ΒΑΓΓΕΛΗ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Ούτε δύο χρόνια δεν άντεξε ο νόμος
περί προμηθειών της κυβέρνησης
και πλέον αλλάζει συθέμελα.

Με τις αλλαγές που έρχονται, οι
δημόσιες προμήθειες εισέρχονται
σε νέο καθεστώς, ακόμη πιο ταχύρ-
ρυθμης διαδικασίας υλοποίησης
από εκείνη που προέβλεπε ο σχε-
τικός νόμος (ν. 4412/2016).

Η ρύθμιση αφορά τις δημόσιες
συμβάσεις κάτω των ορίων, για τις
οποίες συντομεύει ο χρόνος υλο-
ποίησή τους. 

Πρόκειται για τις χαμηλού ύψους
συμβάσεις, οι οποίες ανάλογα με
το είδος (προμήθεια, παροχή υπη-
ρεσίας, δημόσια έργα) δεν ξεπερ-
νούν τα όρια των 144.000 ευρώ έως
5,54 εκατ. ευρώ, μη συμπεριλαμ-
βανομένου του ΦΠΑ.

Ειδικότερα, για τις συγκεκριμένες
συμβάσεις ανοικτής διαδικασίας,
η ελάχιστη προθεσμία παραλαβής
προσφορών μειώνεται από 22 σε
15 ημέρες. Υπό ορισμένες προϋπο-
θέσεις, εφόσον το κρίνει η αναθέ-
τουσα αρχή, η προθεσμία μπορεί
να συντομευθεί περαιτέρω, και μέ-
χρι 10 ημέρες.

Στην κλειστή και στην ανταγω-

νιστική διαδικασία με διαπραγμά-
τευση, η ελάχιστη προθεσμία πα-
ραλαβής των αιτήσεων συμμετοχής
ανέρχεται σε 10 ημέρες από 15 που
προέβλεπε η αρχική διάταξη του
νόμου. Μάλιστα, αν η διαδικασία
αφορά προεπιλεγέντες ενδιαφερο-
μένους, τότε η προθεσμία δύναται
να επισπευσθεί ακόμη και στις 7
ημέρες. Τέλος, στους συνοπτικούς
διαγωνισμούς η προθεσμία λήψης
μιας προσφοράς μειώνεται στις 10
από 12 ημέρες που ήταν πριν.

Σύμφωνα με την αιτιολογική έκ-
θεση, οι χρόνοι δημοσίευσης μιας
προκήρυξης διαγωνισμού σε εθνικό
επίπεδο δεν επηρεάζει τον αντα-
γωνισμό, αφού πλέον η ενημέρωση
των ενδιαφερομένων/ υποψηφίων
γίνεται μέσω του Κεντρικού Ηλε-

κτρονικού Μητρώου Δημοσίων Συμ-
βάσεων (ΚΜΗΔΗΣ) και είναι άμεση.
Υπογραμμίζεται δε ότι αντίστοιχη
μείωση της προθεσμίας υποβολής
προσφορών επήλθε και στις συμ-
βάσεις άνω των ορίων, δηλαδή πάνω
από το όριο των 144.000 ευρώ έως
5,5 εκατ. ευρώ ανάλογα με το είδος
της σύμβασης.

Η αλλαγές αυτές δεν είναι οι μόνες
που υφίσταται ο συγκεκριμένος νό-
μος. Συνολικά 48 άρθρα του ν.
4412/2016 μεταβάλλονται, άλλα σε
μικρότερο και άλλα σε μεγαλύτερο
βαθμό. Κάποιες μεταβολές είναι προς
τη θετική κατεύθυνση, καθώς απλο-
ποιούν τις διαδικασίες δημοσίων
προμηθειών.

Ωστόσο η τακτική της «σαλαμο-
ποίησης» διατάξεων είναι κι εδώ
ορατή. Στην πράξη το σχέδιο νόμου
είναι συλλογή τροπολογιών παρότι
η στόχευσή του είναι η προσαρμογή
κοινοτικής οδηγίας στο εθνικό δί-
καιο. Ειδικότερα με το σχέδιο νόμου
τροποποιούνται συνολικά οκτώ νό-
μοι που ψήφισε η κυβέρνηση τα
τελευταία δύο χρόνια. Μάλιστα, οι
τέσσερις ψηφίστηκαν από την ελ-
ληνική Βουλή μόλις πέρυσι και ορι-
σμένοι από αυτούς στο β΄ εξάμηνο
του έτους. Εκτός του νόμου περί

δημοσίων προμηθειών, στο ν/σ
τροποποιούνται οι νόμοι 4440/2016
(Ενιαίο σύστημα κινητικότητας
στη δημόσια διοίκηση και στην
Τοπική Αυτοδιοίκηση), 4399/2016
(Καθεστώς ενισχύσεων ιδιωτικών
επενδύσεων), 4514/2018 (ΕΣΠΑ
2014-2020), 4497/2017 (Ασκηση
υπαίθριων εμπορικών δραστηριο-
τήτων), 4512/2018 (Διαρθρωτικές
μεταρρυθμίσεις του προγράμματος
οικονομικής προσαρμογής),
4548/2018 (Αναμόρφωση δικαίου
Α.Ε.) και 4549/2018 (Μεσοπρόθεσμο
πλαίσιο δημοσιονομικής προσαρ-
μογής). Στην πράξη, το σχέδιο νό-
μου που στόχο έχει την προσαρ-
μογή μιας κοινοτικής οδηγίας συ-
νιστά ένα πολυνομοσχέδιο που
υπογράφει σχεδόν το σύνολο του
υπουργικού συμβουλίου. Στο ίδιο
σχέδιο νόμου επίσης ρυθμίζονται
θέμα της Ηelexpo - ΔΕΘ, της ΜΟΔ
και συστήνεται το Εθνικό Συμβούλιο
Διανοητικής Ιδιοκτησίας (ΕΣΥΔΙ).
Πρόκειται για άλλο ένα μεγαλεπή-
βολο όργανο στρατηγικής, πάνω
από τους οργανισμούς βιομηχανικής
και πνευματικής ιδιοκτησίας που
θα διαχειρίζεται τα πνευματικά δι-
καιώματα και τις πατέντες στη χώρα
μας.

Με διαδικασίες εξπρές πλέον
οι διαγωνισμοί δημοσίων έργων
Αλλάζει τώρα το καθεστώς για τις συμβάσεις έως 5,5 εκατ. ευρώ

������

Αν η διαδικασία αφορά
προεπιλεγέντες ενδια-
φερομένους, τότε η
προθεσμία δύναται να
επισπευσθεί ακόμη 
και στις 7 ημέρες.

Αλλάζει ριζικά ο νόμος περί προμηθειών της κυβέρνησης. Με τις αλλαγές
που έρχονται, οι δημόσιες προμήθειες εισέρχονται σε νέο καθεστώς, ακό-
μη πιο ταχύρρυθμης διαδικασίας υλοποίησης από εκείνη που προέβλεπε ο
σχετικός νόμος (ν. 4412/2016).

ΑΠ
Ε
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Πολιτισμός και αειφορία ταιριάζουν
Με αφορμή την Παγκόσμια Ημέρα Θεάτρου και την εκδήλωση του ΘΟΚ μιλάμε για τα αρχαία θέατρα της Κύπρου

Συνεντεύξεις στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Με την ευκαιρία 
-
-
-

-
-
-

ΑΝΘΗ
ΑΝΤΩΝΙΑΔΟΥ

–Τι είναι αυτό που σε παρακίνησε 
να ασχοληθείς με τα αρχαία θέα-
τρα της Κύπρου και να γράψεις 
ένα βιβλίο αποκλειστικά γι’ αυτά; 

-

-

-
-

-

-

-
-

-

–Μέσα από αυτή την ενασχόλη-
σή σου, έχεις καταλήξει σε κά-
ποια συμπεράσματα σχετικά με 
την κυπριακή κοινωνία της αρ-
χαιότητας;

-

-
-

–Μία παράσταση αρχαίου δράμα-
τος νομίζεις ότι λειτουργεί σήμε-
ρα σε ένα αρχαίο θέατρο;

-

-

-
-

-

-

-

–Υπάρχουν άγνωστα αρχαία θέ-
ατρα στην Κύπρο; Ποια είναι η 
εικόνα που έχεις για τα θέατρα 

που σήμερα βρίσκονται στα Κα-
τεχόμενα (Σαλαμίνα, Σόλοι)

-
-
-

-

-

-

-
-

-

ΣΤΑΥΡΟΣ - ΙΩΑΝΝΗΣ
ΜΠΕΝΟΣ

–Ποια είναι η αποστολή του Σω-
ματείου σας;

-
-
-

-

-
-

–Αειφορία και βιώσιμη ανάπτυ-
ξη, πώς μπορούν να συνδεθούν 
με τα μνημεία;

-
-

-
-

-
-

-

–Το Σωματείο «ΔΙΑΖΩΜΑ» μπο-
ρεί να γίνει παράδειγμα για τα 
εν Κύπρω θέατρα; Στην Ελλάδα 
υπάρχουν απτά αποτελέσματα;

-
-

-

-
-

-

-

-
-

Περισσότερα -

Πληροφορίες: 

-
-

Εμβληματικό 

Το αρχαίο 

«Το αρχαίο θέατρο είναι 
ζωντανό, όταν το ποτίζει 
ο δραματικός λόγος»

Το Σωματείο με όλη του 
την εμπειρία θα μπο-
ρούσε να συμβάλλει 
στον σχεδιασμό ενός 
προγράμματος Ολοκλη-
ρωμένης Χωρικής Επέν-
δυσης και στην Κύπρο.
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ΔΙΑΛΕΞΗ

Παγκόσμια
Ημέρα Θεάτρου
Ο Θεατρικός -

-

-
-

-
-

Πληροφορίες 77772717.

Ατζέντα
24.3.19 -30.3.19

Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

ΕΚΔΗΛΩΣΕΙΣ

100 χρόνια Bauhaus με εκθέσεις και χορό
Με αφορμή

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
Πληροφορίες τηλέφωνο 22674606, 

kultur-nikosia@goethe.de. Για ολόκληρο 
πρόγραμμα εκδηλώσεων www.goethe.de/
kypros/bauhausimhaus

ΘΕΑΤΡΟ

 «Ο θείος Γιάννης» του Αντώνη Γεωργίου
Ο Ευριπίδης -

-

-
-

-
-

-

-

-

-

ληροφορίες: 
99395970.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ 

«Σπαράγματα Μνήμης» 
H Alpha C.K. Art Gallery -

-
-

-

Πληροφορίες τηλέφωνο 22751325, info@ackgallery.com

ΕΚΘΕΣΗ

Attempts to Escape [Απόπειρες Διαφυγής]

Η Art Seen -

-
-

-

-

-

-

-

-
Πληροφορίες τη-

λέφωνο 22006624, info@art-seen.org

Σε μια αίθουσα 
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Μαζί  
εν σιωπή

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Αλλού ο παπάς, κι αλλού τα ράσα

Ε ίμαι σίγουρος 
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

ΕΚΘΕΣΗ

Πενταδάκτυλος – 
Contemporaries
Η έκθεση

-
-

-

-

-

-
Πληροφορίες τηλέφωνο 

22668838, info@leventisgallery.org 

θα αρκούσε «ένα δόξα σοι, 
ο Θεός μου, είμαι καλά, 
όλοι ας υπομείνουν και θα 
βγουν νικητές, όπως εγώ» 



Θ Ε Α Τ Ρ Ο

Κυριακή 24 Μαρτίου 2019 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η 3

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠ ΑΚΗ

«Πράξε, σωστά, -
-

-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

Σκηνική αρμονία ρόλων
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

«Ριχάρδος Γ΄» 

Προβολή του χθες με όρους του σήμερα
Ο Πάρις Ερωτοκρίτου σκηνοθετεί το σαιξπηρικό «Ριχάρδος Γ’», στην Κεντρική Σκηνή του ΘΟΚ και θέτει τα δικά του ερωτήματα   

Παναγιώτη 
Κυριάκου

ΜΕ ΤΟΝ

14:00 - 16:00

LISTEN LIVE
www.mydeejay.com.cy

14:00 - 16:00

ΤΑΣΟΣ 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ

ΒΡΑΔΥ

18:00 – 21:00

ΑΠΟΓΕΥΜΑ

ΑΦΡΟΔΙΤΗ 
ΔΕΡΜΑΤΑ
 15:00 – 18:00

EVERYDAY 
LOVE

www.lovefm.com.cy

Το έργο

Οι δεκατέσσερις ηθοποι-
οί που παίρνουν μέρος 
στην παράσταση αφο-
σιώθηκαν σε αυτή και 
εν συνόλω υποστήρι-
ξαν ένα απαιτητικό έργο, 
όπως ο «Ριχάρδος».
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ
 
Ανεβαίνει από 

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

Eσχατα όρια του επιτρεπτού
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

 Ενα έργο που δεν σε αφήνει να μην κατανοήσεις
Η ηθοποιός Μυρτώ Κουγιάλη μιλάει στην «Κ» για το έργο του Μπέρτολτ Μπρεχτ «Ο Καλός Άνθρωπος του Σετσουάν»

Είναι συγκινητικά δοτι-
κή, δεν αισθάνομαι ότι 
έχω φτάσει στα όριά μου 
με τη Σεν Τε... τα όρια 
άλλωστε είναι για τον κα-
θένα κάτι συγκεκριμένο 
και σίγουρα για μένα εί-
ναι κάτι το ανεξάντλητο, 
λέει η Μυρτώ Κουγιάλη.

Η Σεν Τε αναζητεί
-

04.48
Είναι τίτλος 

-

09.00 
Κάτι 

-

-

-
-

09.30 
Η μουσική 

-

-

 
10.00
Ανοίγω 

-
-

-
-

 
12.00
Γυμναστική 

-

-

14.00
Πρόβα.

-

19.00
Φτάνω -

-

21.00
Σκέφτομαι -

-
-
-

23.30
Με μια υπόκλιση -

-

-

-
-

01.00
«Επαναπατρισμός» -

-
-

-

-

Ενα εικοσιτετράωρο με τον ηθοποιό και σκηνοθέτη Μάνο Καρατζογιάννη
ΧΡΟΝΟΓΡΑΜΜΗ / Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

«Λίγο -
-
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Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Απεβίωσε 

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

Αποχαιρετισμός στον τολμηρό παραμυθά
Τα εικονογραφημένα παιδικά βιβλία του Τόμι Ούνγκερερ με την αριστουργηματική δομή θα μεγαλώσουν και τις επόμενες γενεές

Οι ιστορίες του 
απαιτούσαν από 
το παιδί να παραδοθεί 
στον φόβο προκειμένου  
να τον ξεπεράσει.

Το έργο του είναι σαν  
να μας υπενθυμίζει  
πως το ζητούμενο  
δεν είναι η προσωρινή 
λάμψη, μα η διάρκεια.

Οταν 

-
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Δεν είναι 

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

Ο Νίκος Χρυσικόπουλος γεννήθηκε 
το 1992 στην Αθήνα. Σπούδασε Αγ-
γλική Φιλολογία στο Queen Mary 
University of London και έκανε με-
ταπτυχιακές σπουδές στη Φιλοσοφία 
στο University College. Το «Λονδίνο» 
(2019, Μικρή Αρκτος) είναι η δεύτερη 
ποιητική συλλογή που εκδίδει.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
δίπλα σας;

-

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας θα 
θέλατε να είστε και γιατί;

-

-

-

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους ποι-
ητές καλείτε, ζώντες και τεθνεώτες;

-

-
-

-

-
-

 
Τι ενδιαφέρον μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου ή ενός 
ποιήματος;

-
-

-

 
Ποια κλασική ποιητική συλ-
λογή διαβάσατε πρόσφατα 
για πρώτη φορά;

-

 
Και το βιβλίο που έχετε διαβάσει τις 
περισσότερες φορές;

 
Πώς αντιλαμβάνεται ένας νέος άνθρω-
πος τις συνθήκες της Ευρώπης, του 
κόσμου; Πώς μετατρέπεται σε ποίηση;

-

-
-

-
-

 
Εχετε Facebook, Twitter κ.τ.λ.; Βοη-
θάει την ποίηση;

-

ΑΚΗΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΗΣ
Ρηχό νερό, σκιές
εκδ. Κίχλη, σελ. 166

Μ ία ημέρα 
-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

Προμελετημένα ναυάγια

Σώζοντας τον Αμαζόνιο του Διαδικτύου

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Δεν επιτρέπεται να 
φιγουράρει το σήμα 
οποιασδήποτε εταιρείας 
δίπλα σε τίτλους όπως 
«Χταπόδι-ζόμπι: Νόμιζε 
ότι το μεσημεριανό του 
ήταν καλοψημένο, 
αλλά εκείνο άρχισε 
να του επιτίθεται».

Το σύγχρονο -
-

SH
U

TT
ER

ST
O

CK

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΝΙΚΟ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟ
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο ωκεανός είναι ο δρόμος

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Η περίπτωση 

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

Σήμερα  
-

-
-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

ΦΛΩΡΕΝΤΙΑ
Αφιέρωμα στον Βερόκιο
Από τους μείζονες -

-
-

ΠΑΡΙΣΙ
Η Πυραμίδα τριαντάρισε
Στις 30 Μαρτίου 1989

-

-
-
-

ΠΑΡΙΣΙ
Εκθεση Τόμας Σούτε
H πρώτη -

-

-

-

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Οι γηγενείς Αμερικανοί
Αυτή  

-

-

-

-

ΚΑΤΑΛΩΝΙΑ
Εργο του 19χρονου Νταλί
Η Μόντσε Αγκέρ

-
-

-

-

-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Το καράβι -

Μόλο που η εικόνα  
αυτή είναι οικεία πια, 
ακόμα και τετριμμένη,  
το όποιο ενδιαφέρον εκ-
κινεί από όλα όσα δεν 
περιλαμβάνονται μέσα 
στο φωτογραφικό κάδρο. 
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Συνέντευξη στους  
ΓΙΟΥΛΗ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ, ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Δεν θα είναι -
-

-

-

-
-

-
-

– Κυρία υπουργέ, τι συζητήσατε 
με τον κ. Βαρώτσο;

-
-

-

-

-
-

-
-

-

– Δεν αναφέρθηκε δηλαδή ο «Δρο-
μέας»;

– Τότε πώς ερμηνεύετε την αντί-
δραση του κ. Βαρώτσου;

-

-

-

-
-
-

-

-

-

– Ακούστηκε πάντως ότι χρεωθή-
κατε την ιδέα του πρωθυπουργι-
κού γραφείου.

-

– Και ο κ. Κοντονής όμως υποστή-
ριξε τον κ. Βαρώτσο.

-

-

-

-

– Κυρία Ζορμπά, γιατί προχωρή-
σατε στην αντικατάσταση των δύο 
διευθυντών στο Φεστιβάλ Αθηνών 
και στο Εθνικό Θέατρο; Υπήρξε 
κάτι που δεν εγκρίνατε στη θη-
τεία τους;

-
-

-

– Υπήρξαν πιέσεις από το εσωτε-
ρικό του ΣΥΡΙΖΑ;

-
-

– Εάν η πρόθεση του υπουργείου 
είναι να προχωρά σε προσκλήσεις 
ενδιαφέροντος για τις θέσεις των 
διευθυντών γιατί δεν κάνατε το 
ίδιο παντού; Στην περίπτωση του 
ΚΘΒΕ για παράδειγμα, ανανεώσα-
τε τη θητεία του Γ. Αναστασάκη 
και δεν προκηρύξατε διαγωνισμό.

-
-

-

-

-

-

-

– Εχετε πει ότι ο σύγχρονος πολι-
τισμός είναι αδικημένος αλλά στο 
ΕΜΣΤ κάνατε έναν διαγωνισμό 
που κηρύχθηκε άγονος, τοποθε-
τήσατε έναν προσωρινό διευθυ-
ντή για να ανοίξει το μουσείο με 
τη μελέτη της προηγούμενης δι-
ευθύντριας και εν αναμονή ενός 
νέου διεθνούς διαγωνισμού. Ετσι 
φαντάζεστε ότι πρέπει να διοικεί-
ται το Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης 
Τέχνης της χώρας;

-
-

-

-

-
-
-

-
-

– Ο στόχος του Μαΐου είναι εφι-
κτός;

-

– Ας πάμε λίγο πίσω. Γνωρίζατε 
τον κ. Τσίπρα πριν γίνετε υπουρ-
γός του ΣΥΡΙΖΑ;

-
-

-

– Αποδεχθήκατε τη θέση σας στην 
τελευταία περίοδο της κυβέρνη-
σης Τσίπρα. Ηταν προσωπική σας 
πολιτική φιλοδοξία ή αποδοχή 
της ευρύτερης κυβερνητικής πο-
λιτικής;

-

-

-

-

-

– Επιθυμείτε να είστε υποψήφια 
στις εκλογές; Σας έχει γίνει πρό-
ταση; 

– Αισθάνεστε «γέφυρα»;
-
-

-
-

– Φωνές μέσα στον ΣΥΡΙΖΑ όμως, 
όπως το «Πράττω», ασκούν έντο-
νη κριτική.

-

– Είναι δογματικές οι φωνές που 
αντιδρούν;

-

– Πότε θα ανακοινώσετε τον Οργα-
νισμό του Ταμείου Αρχαιολογικών 
Πόρων και Απαλλοτριώσεων (ΤΑ-
ΠΑ); Γιατί καθυστερεί;

-
-

– Υπάρχουν όμως κλειστά αναψυ-
κτήρια, πωλητήρια σε κακή κατά-
σταση. Δεν έχει γίνει τίποτα σε αυ-
τή την κατεύθυνση;

-

-

– Ολοι οι υπουργοί Πολιτισμού του 
ΣΥΡΙΖΑ έχετε επισκεφθεί το Ακρο-
πόλ, αλλά κανείς δεν έχει καταφέ-

ρει να το λειτουργήσει. Θα το κά-
νετε εσείς;

-

-
-

-

– Προτού ακόμη συζητηθεί το θέ-
μα του Πειραιά και του ΟΛΠ στο 
ΚΑΣ, υπήρξαν αντιδράσεις. Θα το 
προχωρήσετε;

-

-
-

-

– Τι προβλέπει ο Οργανισμός του 
Βιβλίου που ετοιμάζετε;

-

-
-

-
-

-

-

– Το Περιφερειακό Συμβούλιο τι 
αρμοδιότητες θα έχει;

-

-

-

– Λεφτά υπάρχουν για όλα αυτά; 
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

– Με τι θέλετε να συνδεθεί η θη-
τεία σας στο υπουργείο;

-
-

Διαβάστε στο www.kathimerini.gr τις 
απαντήσεις της κ. Μυρσίνης Ζορμπά 
στις ερωτήσεις μας για την Εθνική 
Λυρική Σκηνή, τη λίστα ακινήτων 
του υπερταμείου, το Αρχαιολογικό 
Κτηματολόγιο και τη σχέση των ιδιωτών 
με τον πολιτισμό. 

Χωρίς μέλλον οποιαδήποτε προβοκάτσια
Η υπουργός Πολιτισμού της Ελλάδας Μυρσίνη Ζορμπά μιλάει στην «Κ» για τις επιλογές της και τον σάλο με τον «Δρομέα»

Κακώς βλέπουμε διαρκώς τον πολιτισμό σαν κρατικοδίαιτο ανήλικο

Η περιφέρεια  
έχει υποτιμηθεί,  
έχει απαξιωθεί –  
και συνταγματικά  
της οφείλουμε.

Ν
ΙΚ

ΟΣ
 Κ

Ο
ΚΚ

ΑΛ
ΙΑ

Σ

Στα θέματα του πολιτι-
σμού έχω την αίσθηση 
ότι για πολλά χρόνια, η 
Αριστερά, ο προοδευτι-
κός χώρος, δεν είχε κα-
ταφέρει να διατυπώσει 
μια πραγματικά 
διορατική πολιτική.

Συζητήσαμε για τα 
Σκόπια, τα αγάλματα, 
τη συμφωνία των 
Πρεσπών, και εκεί 
τέλειωσε αυτό που 
κατά την άποψη του κ. 
Βαρώτσου στη συνέχεια 
ονομάστηκε πρόταση.

«Ο Οργανισμός 
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Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΒΙΡΤΖΙΝΙΑ ΓΟΥΛΦ
Ενα δικό της δωμάτιο
εισαγωγή-μτφρ. Βάσια Τζανακάρη,
εκδ. Μεταίχμιο, σελ. 257

 
Οσες φορές 

-

-

-

-

-

Προϋποθέσεις
-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

Η νέα δίνη

-

-

-

-

-

-

-

-
-

Αν ο Σαίξπηρ...

-

-
-

-
-

-

-

-

Ταλέντο σε δωμάτιο με πολλά βλέμματα
Γιατί είναι δύσκολο ακόμη και σήμερα για μια γυναίκα, ιδίως στην Ελλάδα, να είναι συγγραφέας, καλλιτέχνης, πρωτοπόρος

Το κείμενο της Βιρτζίνια 
Γουλφ, γραμμένο στις 
αρχές του προηγούμε-
νου αιώνα, φαντάζει 
παρωχημένο αλλά 
είναι πάντα επίκαιρο.

H ηθοποιός 

Το εξώφυλλο -

Α.
P. 

/ 
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07.30
10.10

11.10 Road Trip - (E)

11.35

12.10

13.30

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 ArtCafe, II - (E)

15.15

16.15

17.30

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20

18.50

19.20

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.05

22.15

23.00 EIΔHΣEIΣ
23.05
00.15
00.45
01.45 EIΔHΣEIΣ - (Ε)
03.00

07.30

11.00
11.30

12.50
15.30
16.00

16.50

17.50
18.00 Road Trip - (E)

18.30

19.00

19.30 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.40 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 

20.30

21.15

21.45

23.45

00.15 EIΔHΣEIΣ - (E)
00.30

05.30

08.45

09.45

12.45

13.50

14.30

17.30

18.00 ΟΜΕGA NEWS 
18.10

18.30

20.10 ΟΜΕGA NEWS 
21.05

21.45

22.30

00.30

01.30

02.00

03.00

06.10

06.40

07.30

08.20 

09.15

10.45

12.00 

12.20

13.10

14.00

15.40

16.30

17.30 

17.55

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10

19.30

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20

00.10 Τίτλοι ειδήσεων
00.20

01.10
02.00

05.20

06.30

07.00

08.00

09.40

10.50

11.30

12.00

13.00

14.40

15.50

18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10

19.00

19.40

20.15  Τομές στα γεγονότα
21.15

01.00  Γεγονότα σε τίτλους 
01.10

01.50

03.00

04.20

06.00

07.30 

08.30

10.00

13.00 

13.35

15.15 

16.30

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00 

19.30 

20.15 ALPHA NEWS
21.15

22.00
-

23.15 

01.30

03.00

03.45

04.30

07.45
09.30
11.10 
12.50
15.00
17.45
19.25 

21.00 
22.45 
00.20
02.00 
03.45 
05.45 

06.00
07.45 

09.15 
10.55
12.25
13.55
15.30 

16.55
18.40 
20.35 
22.00 
23.55

07.20
08.45
10.35
12.30

14.00
15.20

17.00
19.00 
21.00
23.00
01.00

06.00
07.35
08.35
10.00
13.15
16.20
20.10 EIΔHΣEIΣ
20.30
21.30

22.30

23.35

01.25
02.20

12.00  Oggy & The Cockroaches
12.30 Sabrina
13.00 Angels Friends
13.30  Heidi
14.00 Glimmies
14.30 Zig And Sharko
15.00 Nonty
15.30 Maya The Bee
16.00 Heidi
16.30 Horseland
17.00 Rabbids, II
17.30 Puppy In My Pocket
18.00 Oggy & The Cockroaches
18.30 The Owl
19.00 Popples
19.30 Glitter Force
20.00 Digimon Fusion

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA ANT1 22200200 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA CAPITAL 25577577

TV PLUS

SMILE TV 

MOVIES BEST

GREEK CINEMA

22.15 21.05 21.45 21.20 21.00 21.15 21.00 

22.00 

Το φιλμ 
-
-

-
-
-

-

-

-
-

-
-

-

Η ψυχοσύνθεση του αθλητή

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-
-
-

Κατακτώντας
το δικό του
«Εβερεστ»
Το βραβευμένο με Οσκαρ ντοκιμαντέρ
για τον αναρριχητή Αλεξ Χόνολντ

Στο φιλμ
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Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

ΤΟ ΒΑΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Στον «Διερμηνέα» -

-

-
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-

-

Στο «Vox lux»

-
-
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Στο «Σε πόλεμο»
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«Free Solo» ½
ΝΤΟΚΙΜΑΝΤΕΡ (2018)
Σκηνοθεσία: -

Εμφανίζεται: 
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Στην Ελλάδα 

-

-

 
-
-
-

-

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

Συνέντευξη στη ΓΙΩΤΑ ΣΥΚΚΑ

Από την πρώτη
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Ο χρόνος δημοσίευσής του
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Η θητεία στο Εθνικό

-
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-
-

-

-

-
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Ο «άνθρωπος που γελά» είμαστε εμείς
Ο συνθέτης και σκηνοθέτης Θοδωρής Αμπαζής μιλάει για τον Ουγκώ, την κρίση της Ευρώπης και την επέλαση της μαυρίλας

Η παράσταση -

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

Φως σε λιγότερο γνωστές σελίδες μουσικής του Φραντς Λιστ

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ

Νέζη και Γιάκας 
ερμήνευσαν τραγούδια 
του Λιστ, αλλά και 
τις «Καλοκαιριάτικες 
νύχτες» του Μπερλιόζ.

Υγιής, -

Χ.
 Α

ΚΡ
ΙΒ

ΙΑ
ΔΗ

Σ

«Αν κάποιος -

-
-

Δεν είναι το κορυφαίο 
έργο του Ουγκώ, αλλά 
είναι το πιο θυμωμένο 
και καταγγελτικό·  
ο πάνω και ο κάτω κό-
σμος που αναφέρει είναι 
ο κόσμος της φτώχειας 
και του πλούτου.

Δεν υπήρξα ποτέ ούτε 
κομματικός ούτε στρα-
τευμένος, αλλά ως καλ-
λιτέχνης πρέπει να μιλή-
σεις με τη δουλειά σου.
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Επισκεφθείτε το www.kathimerini.com.cy και γνωρίστε τους υποψηφίους 

1 8 η  Α Π Ο Ν Ο Μ Η

Ελεγκτές της διαδικασίαςΣτηρίζουν
Oδηγεί με ασφάλεια

MANAGER

2 0  X Ρ Ο Ν Ι Α


